
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 11103, 11104, 11112,

11113, 11124, 11126, 11138, 11140, 11141, 11142, 11143

Β. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και των τροπολο-

γιών του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικο-
νοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού: «Θεσµικό πλαίσιο για τη
σύσταση καθεστώτων Ενισχύσεων Ιδιωτικών Επενδύσεων για
την περιφερειακή και οικονοµική ανάπτυξη της χώρας - Σύ-
σταση Αναπτυξιακού Συµβουλίου και άλλες διατάξεις», σελ.
11103 – 11145

2. Κατάθεση σχεδίου νόµου:
Ο Υπουργός Οικονοµικών κατέθεσε στις 14-6-2016 σχέδιο

νόµου: «Κύρωση της Απόφασης του Συµβουλίου 2014/335/
ΕΕ, Ευρατόµ για το Σύστηµα των ιδίων πόρων της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης», σελ. 11111

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 11129 - 11145
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 11103 - 11117
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 11117 - 11129

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΜΥΡΑΣ Γ. , σελ. 11141
ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 11140
ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 11138, 11140, 11141
ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ Λ. , σελ. 11104
ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 11103
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 11103, 11104, 11112, 11113
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 11138
ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Γ. , σελ. 11112
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 11124, 11126
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 11103, 11104
ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ Α. , σελ. 11142
ΣΤΑΘΑΚΗΣ Γ. , σελ. 11103, 11143

Β. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµίας,
Ανάπτυξης και Τουρισµού:

ΑΜΥΡΑΣ Γ. , σελ. 11113, 11115, 11142
ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ Ι. , σελ. 11127
ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ  Ά. , σελ. 11106, 11108, 11140, 11143
ΒΑΡΔΑΛΗΣ Α. , σελ. 11112
ΓΕΝΝΙΑ Γ. , σελ. 11139, 11140
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 11118, 11120
ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ Λ. , σελ. 11129
ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 11124, 11126
ΔΗΜΑΡΑΣ Γ. , σελ. 11126, 11127
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 11136, 11138, 11139
ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ Ε. , σελ. 11109
ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ Γ. , σελ. 11140, 11141
ΚΑΡΡΑΣ Γ. , σελ. 11143
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 11132, 11133
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ  Ό. , σελ. 11141, 11143
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 11111, 11112, 11113
ΛΑΓΟΣ Ι. , σελ. 11130
ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Γ. , σελ. 11117, 11118
ΜΑΝΙΑΤΗΣ Ι. , σελ. 11135, 11136
ΜΑΥΡΩΤΑΣ Γ. , σελ. 11133
ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 11142
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ Η. , σελ. 11128, 11129
ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ Ν. , σελ. 11104, 11106
ΣΑΡΙΔΗΣ Ι. , σελ. 11134, 11135
ΣΤΑΘΑΚΗΣ Γ. , σελ. 11108, 11112, 11120, 

11123, 11136, 11143

Γ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΓΚΑΡΑ Α. , σελ. 11120, 11126
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 11113
ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ Γ. , σελ. 11123
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 11126
ΧΑΡΙΤΣΗΣ Α. , σελ. 11112

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΓ’

Τρίτη 14 Ιουνίου 2016



Αθήνα, σήµερα στις 14 Ιουνίου 2016, ηµέρα Τρίτη και ώρα
18.08’ στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτηρίου συ-
νήλθε η Βουλή σε ολοµέλεια, για να συνεδριάσει υπό την προ-
εδρία του Δ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, καλησπέρα σας. Αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού: «Θεσµικό πλαίσιο
για τη σύσταση καθεστώτων Ενισχύσεων Ιδιωτικών Επενδύσεων
για την περιφερειακή και οικονοµική ανάπτυξη της χώρας - Σύ-
σταση Αναπτυξιακού Συµβουλίου και άλλες διατάξεις».

Η Διάσκεψη των Προέδρων –υπενθυµίζω- αποφάσισε στη συ-
νεδρίαση της στις 9-6-2016 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε δύο
συνεδριάσεις. Σας προτείνω την εξής αλλαγή: Αντί να κάνουµε
σήµερα συζήτηση επί της αρχής και το βράδυ ψηφοφορία επί
της αρχής υποχρεωτικά και να χάνουµε χρόνο και αύριο να συ-
νεχίσουµε στα άρθρα και πιθανότατα σε εκ νέου ψηφοφορία επί
άρθρων κ.λπ., προτείνω η συζήτηση του νοµοσχεδίου να γίνει
ενιαία σήµερα επί της αρχής, επί των άρθρων και επί των ενδε-
χοµένων τροπολογιών. Μέχρι στιγµής, τροπολογίες υπουργικές
δεν έχουν κατατεθεί. Έχω ενηµερωθεί ότι πιθανώς να κατατεθεί
µια τροπολογία του κ. Μουζάλα. 

Τα λέω καλά, κύριε Υπουργέ;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης

και Τουρισµού): Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΝΙΚΟΛΑOΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Επιτέλους, τροπολογίες! Ανησυχήσαµε

µήπως δεν φέρει η Κυβέρνηση τροπολογίες!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αυτή η τροπολογία,

έχω ζητήσει να κατατεθεί απόψε, να διανεµηθεί, να τη δει το
Σώµα και ο κ. Μουζάλας να έρθει αύριο το πρωί να την υπερα-
σπιστεί, για να έχετε τον χρόνο και εσείς να την έχετε δει, να
έχετε προετοιµαστεί και να µιλήσουµε αύριο επί της τροπολο-
γίας. Ελπίζω ότι δεν θα υπάρξει και άλλη.

Τώρα, σε αντιστάθµισµα αυτής της ενοποιηµένης συζήτησης,
προτείνω οι µεν εισηγητές και ειδικοί αγορητές αντί για δεκα-
πέντε λεπτά να µιλήσουν δεκαοχτώ λεπτά σήµερα, δηλαδή αυ-
ξηµένο χρόνο, οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι αντί για δώδεκα
λεπτά να µιλήσουν δεκαπέντε λεπτά, να έχουν και εκείνοι αυξη-
µένο χρόνο, και οι οµιλητές επτά λεπτά. Βεβαίως, για τους ειση-
γητές, αγορητές και Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους απόψε
θα υπάρξει και µια µικρή ανοχή ενός-δύο λεπτών, εφόσον το

χρειαστούν. 
Εποµένως, αύριο να συνεχίσουµε κανονικά µε τον ίδιο ρυθµό,

κυρίως µε συναδέλφους που θα εγγραφούν. Ενηµερώθηκα ότι
στην επιτροπή µίλησαν περίπου σαράντα συνάδελφοι, που ση-
µαίνει ότι το λιγότερο θα είναι πενήντα αυτοί που θα εγγραφούν,
άρα υπάρχει ένας επιπλέον λόγος να δεχθείτε την πρόταση που
σας κάνω, γιατί θα εξυπηρετηθούν και οι συνάδελφοι που θα εγ-
γραφούν, ώστε να µιλήσουν όσο το δυνατόν περισσότεροι.

Αν, λοιπόν, συµφωνούµε, µε αυξηµένο χρόνο απόψε, να προ-
χωρήσουµε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Λο-

βέρδο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, η πρόταση ακούγεται

πολύ καλή. Και θα συµφωνούσαµε, υπό την εξής προϋπόθεση,
εγγυητής της οποία είστε εσείς, που εισηγείστε τη διαδικασία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εγγυητής της πρότα-
σης θα είναι κατ’ αρχάς η έγκρισή της από την Ολοµέλεια.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αφού εγκριθεί.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Διότι κάνω παρε-

κτροπή από την απόφαση των Προέδρων.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αφού εγκριθεί, το Προεδρείο εγγυά-

ται την τήρηση των συµφωνηθέντων. Κι επειδή έχουµε αρκετές
φορές το παράπονο ότι επικαλούµαστε αυτό που εισηγηθήκατε
και οι Προεδρεύοντες µας λένε «εγώ δεν ξέρω τι µου λες, θα
γίνει αυτό», θα ήθελα πάρα πολύ να παρακολουθήσετε την εφαρ-
µογή αυτής της διαδικασίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο Πρόεδρος έχει ενη-
µερωθεί και συµφωνεί, πάντως.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ακούστε, κύριε Πρόεδρε: Είναι πάρα
πολύ καλή η πρόταση, εάν δεν έρθουν άλλες τροπολογίες. Όχι
από τον κ. Σταθάκη. Ο κ. Σταθάκης δεν ξέρει, ένας Υπουργός
είναι. Αν η Κυβέρνηση φέρει άλλες τροπολογίες, θα ανοίξει κύ-
κλος επ’ αυτών. 

Πάντως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές και κύριε Πρόεδρε,
επειδή είναι η συζήτηση του νόµου «άρχισε η βροχή των δισεκα-
τοµµυρίων, κανένα εκ των οποίων όµως δεν υπάρχει», θα ήθελα
να σας παρακαλέσω να µας πείτε πότε θα τελειώσει αυτή η δια-
δικασία. Διότι συµπιέζεται συνήθως τη δεύτερη µέρα η διαδικα-
σία και µένουν πάρα πολλοί συνάδελφοι µε το παράπονο ότι δεν
έχουν εκφραστεί. 

Θα ήθελα να µας πείτε πότε προβλέπετε τη λήξη, για να γίνει
διαρρύθµιση και της σηµερινής λήξης της συνεδρίασης, αλλά να
ξέρουµε κι αύριο τι θα κάνουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αυτό ήταν µετά την
έγκρισή σας. Θα σας έλεγα και τι προτείνω για το ωράριο. Οπωσ-
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δήποτε απόψε, όχι νωρίτερα από τη δωδεκάτη. Ενδεχοµένως, να
πάµε και µία ώρα µετά.

Αύριο θα εξαρτηθεί πρώτον, από το πόσοι συνάδελφοι θα
έχουν εγγραφεί και δεύτερον, εάν σε µια λογική ώρα, γύρω στο
µεσηµέρι δηλαδή, έχει το Προεδρείο µια εικόνα αν θα υπάρξει
ονοµαστική ψηφοφορία ή όχι, αντιλαµβάνεστε ότι θα καθοριστεί
και ο χρόνος. Πάντως, είτε υπάρξει είτε δεν υπάρξει, πάµε στο
άσχηµο, στο δύσκολο να έχει ονοµαστική ψηφοφορία όχι λιγότε-
ρο από τις 10 το βράδυ. Θα έχουµε µια δωδεκάωρη συνεδρίαση.
Θα είµαστε από τις 10 το πρωί µέχρι τις 10 το βράδυ. Σήµερα θα
πάµε µέχρι τις 12 οπωσδήποτε και, αν χρειαστεί, ίσως πάµε και
µία ώρα µετά.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ακούω εδώ συναδέλ-
φους που λένε για την Πέµπτη. Θέλω να ενηµερώσετε το Σώµα
ότι έγινε δεκτή τελικά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αφήστε την Πέµπτη.
Είναι η ψήφιση στο σύνολο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Γιατί είναι στο σύνολο; Έχει καθορι-
στεί έτσι;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ναι, αφήστε το αυτό,
κύριε Λοβέρδο. Το έχουµε υπ’ όψιν µας.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον
λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Γρηγο-
ράκο, έχετε τον λόγο. 

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Άκουσα µε ενδιαφέρον την πρότασή σας. Ξέρω, είστε έµπει-

ρος κοινοβουλευτικός, µε πολλά αξιώµατα στην κοινωνία. Όµως,
είδα ότι υποπέσατε κι εσείς, κύριε Πρόεδρε, στο λάθος ότι θα
πάρουν τον λόγο οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι µε την ανοχή
και παραπάνω, θα πάρουν τον λόγο οι αγορητές µε την ανοχή
και παραπάνω και αυτοί οι ταλαίπωροι Βουλευτές θα περιορι-
στούν στα επτά λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν ήσασταν εξ αρ-
χής. 

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ.
Αυτές είναι ευαισθησίες από τη δική σας πλευρά. Όµως, αν

κατατεθούν και τροπολογίες, όπως είπε ο κ. Λοβέρδος, από κά-
ποιους άλλους Υπουργούς, αύριο το πρωί, κύριε Πρόεδρε, που
δεν θα είστε εσείς στο Βήµα, θα έρθει ένας άλλος Πρόεδρος και
θα µειώσει πάλι τον χρόνο των Βουλευτών στα έξι ή στα πέντε
λεπτά, για να µπορέσουν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, οι αγ-
ορητές ή οι Υπουργοί της Κυβέρνησης να έχουν άπλετο χρόνο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Γρηγοράκο,
αδικείτε τώρα το Προεδρείο, γιατί δεν καταλάβατε τι είπα. 

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Απόλυτα κατάλαβα, κύριε Πρό-
εδρε, και θα πρέπει κάποια στιγµή να είστε συνεπείς σε αυτά που
λέτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι, δεν καταλάβατε
κι ακούστε, λοιπόν, την απάντηση. 

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, αφήστε µε. Έρ-
χεστε συχνά κι ανοίγετε συζητήσεις το τελευταίο χρονικό διά-
στηµα στη Βουλή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Σας άκουσα.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Δεσµεύετε το Σώµα σε αυτά που

λέτε και την επόµενη µέρα -µας λέτε τώρα ότι το είπατε στον
Προέδρο της Βουλής, αλλά αυτό δεν λέει τίποτα- έρχεται ένας
άλλος Πρόεδρος, που δεν είστε εσείς, που δεν πιστεύει αυτά που
λέτε εσείς και κάνει τα αντίθετα από αυτά. 

Κάθε φορά, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, οι Βουλευτές είναι τα θύ-
µατα. Κι επειδή είστε πολλά χρόνια κοινοβουλευτικός, οφείλετε
να προστατεύστε τους Βουλευτές. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Γρηγοράκο,

δεν δέχοµαι τις παρατηρήσεις σας.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ούτε κι εγώ δέχο-

µαι… (δεν ακούστηκε).
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας άκουσα κι εσείς

τώρα θα µε ακούσετε. 
Δεν τις δέχοµαι πρώτον, διότι δεν καταλάβατε ότι οι Κοινοβου-

λευτικοί Εκπρόσωποι θα είχαν δώδεκα λεπτά πρωτολογίας σή-

µερα και, αν το πηγαίναµε αλλιώς, δώδεκα λεπτά πρωτολογίας
αύριο, δηλαδή θα είχαν είκοσι τέσσερα λεπτά.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Δεν µε ενδιαφέρει για τους κοινο-
βουλευτικούς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Άλλο αυτό. Αφήστε
να τελειώσω. Σας παρακαλώ, σας άκουσα. 

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Θέλετε να περάσει το δικό σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεύτερον, το ίδιο

ισχύει και για τους εισηγητές και αγορητές. Εφόσον, λοιπόν, γί-
νεται ενοποιηµένη η συζήτηση, δικαιούνται να έχουν αυξηµένο
χρόνο.

Σε ό,τι αφορά τους Βουλευτές, οι παρατηρήσεις όχι σε µένα.
Διότι ξέρετε πολύ καλά, επειδή κι εγώ είµαι παλιός, όπως κι ε-
σείς, ότι κάνω τα πάντα υπέρ των συναδέλφων. Και ποτέ δεν µει-
ώνεται ο χρόνος, εάν δεν συναινέσουν οι συνάδελφοι, τουλάχι-
στον όταν είµαι εγώ στο Προεδρείο.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Δεν είστε, όµως, συνέχεια εδώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ε, ωραία, τι να κά-

νουµε; Δεν µπορώ να είµαι εδώ δώδεκα ώρες. 
Συµφωνήσαµε ότι θα ξεκινήσουµε µε τους εισηγητές, τους ει-

δικούς αγορητές, θα ακολουθήσει ο κύριος Υπουργός και µετά
θα πηγαίνουµε εναλλάξ, όπως το κάνουµε, τρεις Βουλευτές,
ένας κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Το κανονίσαµε; Έκλεισε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έκλεισε, ναι. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, επί τροχάδην να πω

ότι πρέπει µε τη δική σας ευθύνη και ευαισθησία, το Σώµα να εκ-
φράσει την καταδίκη του σε αυτό που συνέβη χθες τα χαράµατα
στα γραφεία του τηλεοπτικού σταθµού ΣΚΑΪ. Δεν αναφέροµαι σε
δικαστικές αποφάσεις και στη λειτουργία της δικαιοσύνης. Αυτό
είναι άλλο θέµα. Αναφέροµαι στο πρωτοφανές γεγονός εισόδου
οργάνων της τάξης σε ραδιοτηλεοπτικό σταθµό, µε έρευνα σε
όλα τα δωµάτια, τουαλέτες και οτιδήποτε, για λόγους που κανέ-
νας δεν έχει καταλάβει. Είναι πρωτοφανές µεταπολιτευτικά αυτό,
εξ όσων γνωρίζω. Το υπογράµµισε και …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τώρα, τι σχέση έχει
αυτό µε το νοµοσχέδιο;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εάν το Σώµα δεν δεχθεί να κάνει οµό-
φωνη καταδίκη, η Δηµοκρατική Συµπαράταξη εκφράζει τη δική
της καταδίκη. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κάθε εισηγητής ή

κάθε Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από το Σώµα έχει το δι-
καίωµα, εφόσον το επιθυµεί, να συµπορευθεί µε τη δική σας το-
ποθέτηση κι αν όλοι οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι το απο-
δεχθούν και τοποθετηθούν κατά τη διάρκεια της οµιλίας τους,
στο τέλος θα γίνει αυτό το οποίο είπατε. Εγώ, όµως, δεν µπορώ
εκ των προτέρων να επιβάλλω σε κανέναν.

Οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι είναι: Από τον ΣΥΡΙΖΑ ο κ.
Φάµελλος, από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Δένδιας, από τη Χρυσή
Αυγή ο κ. Λαγός, από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη ο κ. Λοβέρ-
δος, από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας ο κ. Καραθανόσπου-
λος, από το Ποτάµι ο κ. Δανέλλης, από τους ΑΝΕΛ ο κ. Καµµένος
και από την Ένωση Κεντρώων ο κ. Καρράς.

Να ανοίξει να σύστηµα εγγραφής των συναδέλφων και να κλεί-
σει όταν θα τελειώσει η κ. Ασηµακοπούλου.

Κύριε Σαντορινιέ, έχετε τον λόγο για δεκαοκτώ λεπτά.
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισάγεται σή-

µερα στην Ολοµέλεια το νέο αναπτυξιακό νοµοσχέδιο, που σύν-
τοµα ελπίζουµε ότι θα αποτελέσει τη νέα ατµοµηχανή ανάπτυξης
της ελληνικής οικονοµίας, µια ανάπτυξη που θα διαφοροποιηθεί
ουσιαστικά και ποιοτικά από τις προηγούµενες πρακτικές.

Το πλαίσιο µέσα στο οποίο συζητείται ο νόµος αυτός είναι ένα
στενό δηµοσιονοµικό πλαίσιο, µε µια οικονοµία σε πλήρη απο-
διοργάνωση, αποτέλεσµα των πολιτικών που ασκήθηκαν επί χρό-
νια, όχι µόνο τα χρόνια του µνηµονίου, αλλά και παλιότερα.

Ποιο είναι αυτό το πλαίσιο; Πλήρης αποσάθρωση του παρα-
γωγικού τοµέα της χώρας, πλήρης αποβιοµηχάνιση, σηµαντική
µείωση του αγροτοδιατροφικού τοµέα, καµµία επένδυση σε επι-
χειρήσεις υψηλής τεχνολογίας. Το 95% των επενδυτικών σχεδίων
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των προηγούµενων αναπτυξιακών νόµων αφορούσε σε επενδύ-
σεις χαµηλής και µέσης χαµηλής τεχνολογίας, σε επενδύσεις µε
σκοπό τη µεγέθυνση και όχι την ποιότητα στον τουρισµό. Υπήρξε
σπατάλη χρηµάτων σε φίλους και κολλητούς µέσω υπερτιµολο-
γήσεων, που ποτέ δεν ελέγχθηκαν. Επίσης, η γραφειοκρατία
αποτέλεσε το άλλοθι για να ευνοηθούν αυτοί που βόλευαν την
εκάστοτε πολιτική ηγεσία. Τέλος, πλήρης ανισότητα χρηµατοδο-
τήσεων, µε αποτέλεσµα η χώρα µας να βρίσκεται στις υψηλότε-
ρες βαθµίδες της οικονοµικής ανισότητας στην Ευρωπαϊκή
Ένωση.

Αυτά τα χαρακτηριστικά είναι που συνθέτουν ένα ναρκοθετη-
µένο πεδίο για τις επιχειρήσεις και ιδιαίτερα τις µικρές και µικρο-
µεσαίες επιχειρήσεις στην Ελλάδα. Αυτό το πεδίο ενίσχυσαν και
διαµόρφωσαν οι αναπτυξιακοί νόµοι στην Ελλάδα. Ήταν νόµοι
χωρίς αναπτυξιακό όραµα και σαφείς παραγωγικές κατευθύν-
σεις. Σε αυτό το πλαίσιο και µε δεδοµένη την αποτυχία των προ-
ηγούµενων αναπτυξιακών νόµων -που όχι µόνο δεν κατάφεραν
να αλλάξουν το αναπτυξιακό πρότυπο, αλλά µας κληροδότησαν
και 6,4 δισεκατοµµύρια σε εκκρεµότητες σε περίπου έξι χιλιάδες
τριακόσια επενδυτικά σχέδια- έρχεται η Κυβέρνηση να νοµοθε-
τήσει τον νέο αναπτυξιακό νόµο.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κύριοι συνάδελφοι, εάν µπορείτε λίγη ησυχία, για να ακούµε

και τι λέµε.
Είναι ένας νόµος, που εστιάζεται στην ανάπτυξη της µικρής

και µικροµεσαίας επιχείρησης. Είναι ένας νόµος, που από την
αρχή θέτει τις βάσεις για ένα νέο αναπτυξιακό µοντέλο, εστιά-
ζοντας και πριµοδοτώντας αναπτυξιακούς τοµείς, που αποτε-
λούν συγκριτικό πλεονέκτηµα για την χώρα µας, ενώ ταυτόχρονα
επικεντρώνεται στην άµβλυνση της περιφερειακής ανισότητας.

Ο νέος αναπτυξιακός νόµος, όµως, δεν αποτελεί το µόνο ανα-
πτυξιακό εργαλείο, που έχει στα χέρια του το ελληνικό κράτος
και η ελληνική οικονοµία. Ο αναπτυξιακός σχεδιασµός της χώρας
θα συµπληρωθεί και συµπληρώνεται και µε άλλα χρηµατοδοτικά
εργαλεία, όπως είναι το Ταµείο Χρηµατοδότησης Έρευνας και
Καινοτοµίας, το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης και τα τοµε-
ακά και περιφερειακά προγράµµατα του ΕΣΠΑ.

Από το πρώτο κιόλας άρθρο αυτού του αναπτυξιακού νόµου
δηλώνεται η διαφορετική ιδεολογική προσέγγιση που φέρνει η
Κυβέρνηση. Η προώθηση της ισόρροπης ανάπτυξης, µε σεβα-
σµό όµως στους περιβαλλοντικούς πόρους και την υποστήριξη
των µειονεκτικών περιοχών της χώρας, η αύξηση της απασχόλη-
σης, η βελτίωση της συνεργασίας, η διαµόρφωση µιας νέας εξω-
στρεφούς εθνικής ταυτότητας, η βελτίωση της ανταγωνιστι-
κότητας σε τοµείς υψηλής προστιθέµενης αξίας και έντασης
γνώσης, η επιδίωξη για την παραγωγή πιο σύνθετων προϊόντων,
η προσφορά καλύτερων υπηρεσιών, είναι οι σκοποί του νέου
αναπτυξιακού νόµου. 

Αυτοί οι σκοποί θα υπηρετηθούν από µια σειρά νέων χαρακτη-
ριστικών αναπτυξιακού σχεδιασµού που φέρνει αυτός ο νόµος.
Γιατί το νοµοσχέδιο που φέρνει σήµερα προς συζήτηση στην
Βουλή η Κυβέρνηση ενσωµατώνει µια σειρά από καινοτοµίες, σε
σύγκριση µε τους παλιότερους αναπτυξιακούς νόµους. Δεν απο-
τελεί µια βελτιωµένη έκδοση των προηγούµενων νόµων, αλλά µια
βαθιά µελέτη της υφιστάµενης κατάστασης της οικονοµίας, των
αναπτυξιακών προοπτικών της χώρας και των βέλτιστων πρακτι-
κών αναπτυξιακών κινήτρων, που υπάρχουν σε άλλες χώρες.

Τα χαρακτηριστικά αυτά είναι τα ακόλουθα: Πρώτον, η διαφο-
ροποίηση της σύνθεσης των χρηµατοδοτικών µέσων. Δίνεται ιδι-
αίτερη έµφαση στο κίνητρο της φορολογικής απαλλαγής έναντι
των άλλων µέσων επιδότησης και ιδιαίτερα έναντι της επιχορή-
γησης. Με αυτόν τον τρόπο γίνεται σαφές ότι στοχεύουµε στην
ανάπτυξη µιας υγιούς επιχειρηµατικότητας, η οποία θα στοχεύει
στην βιωσιµότητα του επενδυτικού σχεδίου. Επιδιώκουµε, η φο-
ρολογική απαλλαγή να φτάσει το 45% του συνόλου των επιδο-
τήσεων, πλησιάζοντας έτσι στον ευρωπαϊκό µέσο όρο, που είναι
54%.

Πρέπει να επισηµάνουµε ότι η φοροαπαλλαγή δίνεται για δε-
καπέντε χρόνια. Με αυτόν τον τρόπο επιδοτούµε την απόδοση
και όχι το κυνήγι των δαπανών. Για να επιτευχθεί αυτός ο στόχος,
µειώνεται το ποσοστό της επιχορήγησης στο 70% της επιδότη-

σης, που προκύπτει από τον χάρτη των περιφερειακών ενισχύ-
σεων. Με αυτόν τον τρόπο εξισώνονται µε όρους παρούσας α-
ξίας της ενίσχυσης η επιχορήγηση και η φορολογική απαλλαγή.
Αν δεν υπήρχε αυτή πρόβλεψη, είναι προφανές ότι η µεγάλη
πλειοψηφία των επιχειρήσεων θα επέλεγε την επιχορήγηση, αί-
ροντας έτσι στην πράξη τη βασική αυτή τοµή του νόµου.

Τα άλλα χρηµατοδοτικά εργαλεία, πέραν των δύο που αναφέρ-
θηκαν, είναι η επιδότηση χρηµατοδοτικής µίσθωσης, δηλαδή το
leasing, η επιδότηση του κόστους της δηµιουργούµενης απασχό-
λησης, η σταθεροποίηση συντελεστή φορολογίας εισοδήµατος
για µεγάλα επενδυτικά σχέδια και η χρηµατοδότηση επιχειρηµα-
τικού κινδύνου µέσω του Ταµείου Συµµετοχών.

Δεύτερο σηµαντικό χαρακτηριστικό είναι ο ορισµός οκτώ κα-
θεστώτων ενίσχυσης. Αυτή η πρόβλεψη είναι η ουσιαστική και-
νοτοµία, που δίνει τη δυνατότητα στον νέο αναπτυξιακό νόµο να
δώσει τις αναπτυξιακές κατευθύνσεις στην οικονοµία. Στους
προηγούµενους αναπτυξιακούς νόµους το σύνολο των επενδυ-
τικών σχεδίων έµπαιναν σε µια κοινή ανταγωνιστική βάση. Απο-
τέλεσµα αυτού; Να χρηµατοδοτούνται επενδυτικά σχέδια, που
τη δεδοµένη στιγµή αποτελούσαν την τάση της αγοράς ανεξάρ-
τητα, όµως, αν εξυπηρετούσαν το αναπτυξιακό πρότυπο της
χώρας. Έτσι παρουσιάστηκε το φαινόµενο, το 75% των επενδυ-
τικών σχεδίων που χρηµατοδοτήθηκαν στους προηγούµενους
αναπτυξιακούς νόµους να κατευθύνονται σε δύο µόνο τοµείς
ανάπτυξης. Με τη δηµιουργία των οκτώ καθεστώτων ενίσχυσης
δηµιουργούνται προστατευµένα περιβάλλοντα για τοµείς που
πρέπει να αποτελέσουν τον εµβρυουλκό της παραγωγικής ανα-
συγκρότησης.

Συγκεκριµένα τα οκτώ καθεστώτα ενίσχυσης είναι τα ακό-
λουθα: Ενισχύσεις µηχανολογικού εξοπλισµού. Προβλέπεται ενί-
σχυση, µε φορολογικές απαλλαγές δαπανών µηχανολογικού
εξοπλισµού και µεταφορικών µέσων εντός της επιχείρησης. Το
συγκεκριµένο καθεστώς είναι ιδιαίτερα ελκυστικό για επιχειρή-
σεις που επιθυµούν ταχεία ένταξη, µε ελάχιστα κριτήρια, χωρίς
διαγωνιστική διαδικασία.

Δεύτερο καθεστώς η γενική επιχειρηµατικότητα. Το καθεστώς
αυτό αποτελεί τη γενική κατηγορία επιδοτήσεων, όπου εντάσσε-
ται το σύνολο των επιχειρήσεων που είναι επιλέξιµες από τον
νόµο, είναι αυτό, δηλαδή, που ήταν οι προηγούµενοι αναπτυξια-
κοί νόµοι. 

Τρίτο καθεστώς, νέες ανεξάρτητες µικροµεσαίες επιχειρήσεις.
Στόχος του καθεστώτος αυτού είναι η παροχή ενός πλήρους
πλαισίου κινήτρων, µε στόχο τη δηµιουργία νέων ανεξάρτητων
επιχειρηµατικών πρωτοβουλιών σε νεοσύστατες ή σε υπό ίδρυση
ανεξάρτητες µικροµεσαίες επιχειρήσεις.

Τέταρτο καθεστώς, επενδύσεις καινοτόµου χαρακτήρα για µι-
κροµεσαίες επιχειρήσεις. Το καθεστώς απευθύνεται σε µικροµε-
σαίες επιχειρήσεις για την πραγµατοποίηση επενδυτικών σχε-
δίων που θα αποσκοπούν στην παραγωγή καινοτόµων προϊόντων
ή την εισαγωγή οργανωτικών και διαδικαστικών καινοτοµιών. 

Πέµπτο καθεστώς ενίσχυσης, επιχειρηµατικές συστάδες ή,
«ελληνικότερα», clusters. Στόχος του καθεστώτος είναι η προ-
ώθηση της ανταγωνιστικότητας των επιχειρήσεων, που συµµε-
τέχουν σε συνεργατικά σχήµατα. Στο καθεστώς αυτό είναι δυ-
νατή η συµµετοχή επιχειρήσεων, αλλά και οργανισµών έρευνας
και διάδοσης γνώσεων, µη κερδοσκοπικών οργανισµών και
άλλων συναφών οικονοµικών παραγόντων.

Είναι σηµαντικό σε αυτό το σηµείο να αναφέρουµε ότι στο
πλαίσιο της συζήτησης στις επιτροπές, το Υπουργείο, προσαρ-
µοζόµενο στα αιτήµατα των φορέων, αλλά και ορισµένων κοµ-
µάτων της Αντιπολίτευσης, µείωσε τον αριθµό των απαιτούµενων
επιχειρήσεων για τη δηµιουργία ενός cluster. Τελικά, ορίζονται
σε έξι για την Αττική και Θεσσαλονίκη και τέσσερις για την υπό-
λοιπη Ελλάδα.

Έκτο καθεστώς, ενδιάµεσοι χρηµατοπιστωτικοί οργανισµοί-
ταµεία συµµετοχών. Το καθεστώς αυτό αποτελεί επίσης µια και-
νοτοµία του νόµου. Στόχος του καθεστώτος είναι η σύσταση
ταµείων συµµετοχών ή περαιτέρω ειδικότερων ταµείων και η
συµµετοχή του ελληνικού δηµοσίου σε αυτά µέσω επενδυτικών
δραστηριοτήτων, µε στόχο την αύξηση του καινοτοµικού περιε-
χοµένου των µικροµεσαίων επιχειρήσεων και της δυνατότητάς
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τους για εξαγωγές, καθώς και την αύξηση της απασχόλησης. Βα-
σικό εργαλείο σε αυτό το καθεστώς είναι η µόχλευση των πόρων,
µε στόχο την επίτευξη πολλαπλασιαστικών επενδυτικών αποτε-
λεσµάτων.

Έβδοµο καθεστώς: Ολοκληρωµένα χωρικά και κλαδικά σχέ-
δια. Είναι µια ακόµη καινοτοµική προσέγγιση επένδυσης, που
στοχεύει στην άρση των περιφερειακών ανισοτήτων και την εν-
θάρρυνση των συνεργασιών του ιδιωτικού τοµέα µε φορείς έρευ-
νας και διάδοσης της γνώσης, αλλά και φορείς της τοπικής
αυτοδιοίκησης. Εδώ υπάρχουν δυο καινοτοµίες. Η µια είναι η πε-
ριφερειακή διάσταση ενός ολοκληρωµένου χωρικού πλαισίου,
αλλά και η συνεργασία µε φορείς έρευνας, καινοτοµίας, διάδο-
σης της γνώσης, αλλά και φορείς της τοπικής αυτοδιοίκησης.

Στόχους του καθεστώτος αποτελούν η αύξηση, αλλά και η
προστασία της απασχόλησης και η αξιοποίηση των συγκριτικών
πλεονεκτηµάτων µιας περιοχής. Από το καθεστώς ενισχύονται
επιχειρήσεις και συνεργατικοί σχηµατισµοί σε περιφερειακό και
διαπεριφερειακό επίπεδο, µε υποχρεωτική συµµετοχή τουλάχι-
στον οκτώ φορέων. Και αυτός ο αριθµός, των οκτώ φορέων, µει-
ώθηκε κατά τη διάρκεια της συζήτησης του νόµου στις επι-
τροπές.

Τελευταίο είναι το όγδοο καθεστώς: Επενδύσεις µείζονος µε-
γέθους. Στόχος του καθεστώτος είναι η δηµιουργία ενός ασφα-
λούς επενδυτικού περιβάλλοντος, το οποίο θα διευκολύνει την
υλοποίηση πολύ µεγάλων επενδυτικών σχεδίων στη χώρα µας.

Όσον αφορά στα είδη ενίσχυσης, δίδεται έµφαση σε ενισχύ-
σεις, χωρίς δηµοσιονοµική επιβάρυνση, όπως σταθερό φορολο-
γικό καθεστώς για δώδεκα χρόνια και διαδικασία επιτάχυνσης
της αδειοδότησης. 

Τρίτο σηµαντικό χαρακτηριστικό αυτού του νόµου, µιας που
είπα τα δυο προηγούµενα, είναι τα ανώτατα και τα κατώτατα ύψη
ενισχύσεων. Το συνολικό ποσό ενίσχυσης ανά υποβαλλόµενο
επενδυτικό σχέδιο δεν µπορεί να υπερβεί το ποσό των 5 εκατοµ-
µυρίων ανά επενδυτικό σχέδιο, τα 10 εκατοµµύρια ανά επιχεί-
ρηση και τα 20 εκατοµµύρια ανά όµιλο. Το ανώτατο αυτό πλα-
φόν, που ορίζεται θα συµβάλλει στη διασπορά των επενδυτικών
σχεδίων, κυρίως στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις.

Εδώ έγινε µια µεγάλη συζήτηση. Καταλαβαίνουµε ότι κυρίως
η Αξιωµατική Αντιπολίτευση θέλει να ευνοήσει τα µεγάλα επεν-
δυτικά σχέδια. Όµως, εµείς πιστεύουµε ότι η ραχοκοκαλιά της
εθνικής οικονοµίας είναι και πρέπει να είναι οι µικροµεσαίες επι-
χειρήσεις, οι οποίες θα παράξουν και περισσότερες θέσεις ερ-
γασίας. Το έκανε σαφές στις επιτροπές ο Υπουργός και νοµίζω
ότι είναι απολύτως ορθό. 

Άλλωστε, είναι χαρακτηριστικό ότι στους προηγούµενους ανα-
πτυξιακούς νόµους µόλις το 4% των επενδυτικών σχεδίων απορ-
ρόφησε το 44% των διαθέσιµων πόρων. Με αυτόν τον τρόπο, οι
προηγούµενοι αναπτυξιακοί νόµοι συνέβαλαν στην αύξηση της
οικονοµικής ανισότητας, στην οποία η Ελλάδα δυστυχώς βρίσκε-
ται στις κορυφαίες θέσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αυτή η ανι-
σότητα έχει αποδειχθεί ότι τελικά συµβάλλει στην αποανάπτυξη
και όχι στην ανάπτυξη µιας χώρας. Εµείς, αυτό το λάθος δεν
πρόκειται να το συνεχίσουµε.

Και επειδή είπα τα µέγιστα ύψη, θα πω και τα ελάχιστα ύψη
επενδυτικών σχεδίων, τα οποία ορίζονται -κατόπιν και πάλι δια-
βούλευσης στις επιτροπές- σε 75.000 για τις ΚΟΙΝΣΕΠ, στις
100.000 για τις πολύ µικρές επιχειρήσεις, στις 150.000 για µικρές
επιχειρήσεις, στις 250.000 για µεσαίες επιχειρήσεις και για clus-
ters και στις 500.000 για µεγάλες επιχειρήσεις. Όπως είπα και
πριν, αυτά τα όρια διαφοροποιήθηκαν στο πλαίσιο της διαβού-
λευσης µε τους φορείς, αλλά και µε τα κόµµατα, πράγµα που
αποτελεί απόδειξη ότι το Υπουργείο ακούει και διαµορφώνει κα-
λύτερα το νοµοθετικό πλαίσιο.

Τέταρτο χαρακτηριστικό είναι η εξάλειψη της ίδιας συµµετο-
χής. Το Υπουργείο αναγνωρίζει τις δυσµενείς συνθήκες στις
οποίες έχουν περιέλθει οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις, λόγω της
κρίσης. Γι’ αυτόν τον λόγο, προβλέπεται η δυνατότητα κάλυψης
της ίδιας συµµετοχής είτε µε δανεισµό είτε µε άλλες πηγές εξω-
τερικής χρηµατοδότησης.

Πέµπτο χαρακτηριστικό του νόµου είναι οι ειδικές κατηγορίες
ενίσχυσης. Μια σηµαντική τοµή του νέου αναπτυξιακού νόµου

είναι ο καθορισµός ειδικών κατηγοριών ενίσχυσης. Αυτές καθο-
ρίζονται, τόσο µε γεωγραφικά κριτήρια, όσο και µε κριτήρια µορ-
φής και επίδοσης. Οι ειδικές κατηγορίες επωφελούνται µεγα-
λύτερων επιχορηγήσεων στις περιπτώσεις που αυτές παρέχονται
για το είδος της ενίσχυσης ή επιχορηγήσεων στις περιπτώσεις
που δεν παρέχονται για τα αντίστοιχα επενδυτικά σχέδια.

Ο στόχος της επιλογής αυτής είναι η καταπολέµηση των δια-
φόρων ειδών µειονεξιών. Στην περίπτωση αυτή περιλαµβάνονται
οι ορεινές περιοχές, οι νησιωτικές περιοχές, οι παραµεθόριες πε-
ριοχές και οι περιοχές µεγάλης πληθυσµιακής µείωσης. Επίσης,
σε αυτές τις περιοχές περιλαµβάνονται και εντάσσονται επενδυ-
τικά σχέδια, που υλοποιούνται σε οργανωµένους υποδοχείς. 

Δεύτερον, η ενίσχυση συγκεκριµένων επιχειρηµατικών µορ-
φών, όπως είναι οι ΚΟΙΝΣΕΠ, οι συνεταιρισµοί, οι επιχειρήσεις
που έχουν προκύψει από συγχώνευση. 

Τρίτον, η ενίσχυση επιχειρήσεων µε σηµαντική επίδοση σε
αναπτυξιακά υποσχόµενους τοµείς, όπως είναι η τεχνολογία και
η πληροφορική και η αγροδιατροφή. 

Τέταρτον, η ενίσχυση επιχειρήσεων που χαρακτηρίζονται ως
καινοτόµες, εξωστρεφείς, δυναµικές µε όρους αύξησης απασχό-
λησης και αυτές που παράγουν υψηλή προστιθέµενη αξία σε
σύγκριση µε τον µέσο όρο του κλάδου τους. 

Στο πλαίσιο του νόµου αυτού εισάγεται ένας νέος θεσµός, µε
τον οποίο επιχειρείται µια τοµή στην χάραξη πολιτικών αναπτυ-
ξιακού χαρακτήρα, ο θεσµός του Αναπτυξιακού Συµβουλίου. Το
Αναπτυξιακό Συµβούλιο θα απαρτίζεται από δύο βασικούς πυ-
λώνες: Την Επιστηµονική Επιτροπή και την Επιτροπή Κοινωνικών
Εταίρων και Δηµόσιας Διοίκησης. 

Το νοµοσχέδιο, επίσης, προβλέπει παρατάσεις για τα υπάρ-
χοντα επενδυτικά σχέδια και συγκεκριµένα νέα προθεσµία ολο-
κλήρωσης µέχρι τις 31 Μαρτίου 2017 των επενδυτικών σχεδίων,
που έχουν υπαχθεί στις διατάξεις του ν. 3299/2004 και η ηµερο-
µηνία ολοκλήρωσής τους έληξε στις 31 Δεκεµβρίου του 2015. 

Στην περίπτωση που µέχρι τις 31 Μαρτίου 2017 υλοποιηθεί
αποδεδειγµένα το 50% του εγκεκριµένου κόστους του επενδυτι-
κού σχεδίου, η προθεσµία ολοκλήρωσης παρατείνεται µέχρι και
τις 30 Ιουνίου 2018. 

Η προθεσµία ολοκλήρωσης των επενδυτικών σχεδίων που
έχουν υπαχθεί στις διατάξεις του ν.3299/2004 και η προθεσµία
ολοκλήρωσής τους λήγει µέχρι τις 31 Δεκεµβρίου 2016 παρατεί-
νεται µέχρι τις 30 Ιουνίου 2018, µε την προϋπόθεση της υλοποί-
ησης του 50% του εγκεκριµένου κόστους του επενδυτικού σχε-
δίου µέχρι τις 31 Μαρτίου 2017. 

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ την ανοχή σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όση είπα στην αρχή,

όµως, έτσι;
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
Επίσης, η προθεσµία ολοκλήρωσης των επενδυτικών σχεδίων

που έχουν υπαχθεί στις διατάξεις του ν.3908/2011 παρατείνεται
µέχρι τις 30 Ιουνίου 2017 για αυτά που εντάχθηκαν µέχρι το 2012
και µέχρι τις 31 Δεκεµβρίου 2017 για τα επενδυτικά σχέδια που
εντάχθηκαν το 2013 και το 2014. Για τα επενδυτικά σχέδια αυτά
το ποσό της επιχορήγησης καταβάλλεται σε επτά ετήσιες δό-
σεις. 

Σε αυτό το σηµείο πρέπει να απαντήσουµε σε µια κριτική, που
ασκείται για τον µεγάλο χρόνο αποπληρωµής των επενδυτικών
σχεδίων των προηγούµενων αναπτυξιακών νόµων. Πρέπει να επι-
σηµάνουµε ότι µέσω του νέου νόµου δίνεται παράταση για την
υλοποίησή τους. Διασφαλίζεται για πρώτη φορά η πληρωµή
τους, ενώ εντάχθηκαν χωρίς βεβαιότητα χρηµατοδότησης. 

Εξασφαλίζεται διαφάνεια στην κατάταξη ελέγχου και εκταµί-
ευσης της ενίσχυσης, µέσω του πληροφοριακού συστήµατος
κρατικών ενισχύσεων. Δίνεται δυνατότητα µείωσης του ποσο-
στού ίδιας συµµετοχής µέχρι το 25%, διασφαλίζεται η επιτά-
χυνση των διαδικασιών µέσω της στελέχωσης του Εθνικού Μη-
τρώου Πιστοποιηµένων Ελεγκτών και της αύξησης της αµοιβής
τους. Δεν απαιτείται η προέγκριση του τραπεζικού δανείου για
την ολοκλήρωση. 

Παρ’ όλα αυτά, πρέπει να δούµε, σε κάθε περίπτωση, κάποια
σχέδια τα οποία, ενώ ολοκλήρωσαν το 50% της επένδυσης δεν
είχαν λάβει κανένα µέρος της επιχορήγησης. 
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Για να µην καταχραστώ την ανοχή του Προέδρου, θα πω τα
εξής και κλείνω. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως αποδείχ-
θηκε και κατά τη διάρκεια της συζήτησης µε τους φορείς, το νέο
αναπτυξιακό νοµοσχέδιο απολαµβάνει την αποδοχή των παρα-
γωγικών τάξεων της χώρας. Έτσι, καταρρίπτεται το βασικό επι-
χείρηµα της Αντιπολίτευσης, ότι οι παραγωγικοί φορείς είναι
αντίθετοι µε τον νόµο. 

Αυτό το νοµοσχέδιο φέρει ανάγλυφα την ιδεολογική ταυτό-
τητα της Κυβέρνησης για την ανάπτυξη. Όµως οι λεπτοµέρειές
του έχουν γραφτεί σε συνεργασία µε τους φορείς σε µια εξαντ-
λητική διαδικασία διαβούλευσης. 

Είµαστε απολύτως σίγουροι ότι αυτό το νοµοσχέδιο θα απο-
τελέσει ένα σηµαντικό όπλο στη φαρέτρα της ελληνικής οικονο-
µίας για την παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας. 

Σας καλούµε να υπερβείτε τις κοµµατικές αγκυλώσεις και να
το υπερψηφίσετε. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει η ειση-

γήτρια της Νέας Δηµοκρατίας, η συνάδελφος κ. Άννα-Μισέλ
Ασηµακοπούλου. 

ΑΝΝΑ-ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά από µε-
γάλη αναµονή έρχεται στην Ολοµέλεια της Εθνικής Αντιπροσω-
πείας ο νέος αναπτυξιακός νόµος. 

Ο κ. Σταθάκης µάς είχε πει ότι θα έρθει πέρυσι το καλοκαίρι,
µετά µας είπε ότι θα έρθει µέχρι τα Χριστούγεννα, µετά ο Πρω-
θυπουργός µάς είπε ότι θα έρθει τον Ιανουάριο, µετά µας είπαν
ότι θα έρθει τον Μάρτιο και έρχεται σήµερα. 

Επίσης, ο Υπουργός διαβεβαίωνε ότι ο νόµος θα έχει αναδρο-
µική ισχύ, κάτι στο οποίο βασίστηκαν οι επενδυτές. 

Έρχεται, λοιπόν, σήµερα αυτό το νοµοσχέδιο µε τεράστια κα-
θυστέρηση και βεβαίως δεν έχει αναδροµική εφαρµογή. Για την
αναδροµική ισχύ ο Υπουργός µάς είπε ότι ήταν µια υπερβολική
δήλωση. Τι κι αν βασίστηκαν επενδυτές σε αυτό. Αυτό είναι δικό
τους πρόβληµα! 

Για τη δε καθυστέρηση ο Υπουργός δικαιολογείται ότι φταίει
η «κακιά» τρόικα, ότι ο νόµος έµπλεξε στη δίνη της πρώτης αξιο-
λόγησης του τρίτου µνηµονίου  ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. Δεν είναι ιδιαίτερα
πρωτότυπη η δικαιολογία, εάν µου επιτρέπεται, κύριε Υπουργέ
και λιγότερο πρωτότυπη και η δεύτερη δικαιολογία, ότι φταίµε
εµείς!

Βεβαίως, πάντα φταίµε εµείς, αυτό είναι γνωστό! Αλλά φταίµε
εµείς που αφήσαµε ανοιχτά πολλά επενδυτικά σχέδια. Γιατί βε-
βαίως, υπήρχαν πολλά επενδυτικά σχέδια, καθώς υπήρχε επεν-
δυτικό ενδιαφέρον. 

Οπότε, τι κάνει ο Υπουργός, αφού υπήρχαν πολλά σχέδια; Στα
άρθρα 76, 77 και 78 του νόµου που πραγµατεύονται την παρά-
ταση αλλά και την ολοκλήρωση των επενδυτικών σχεδίων από
τους προηγούµενους νόµους, δηλαδή τον ν. 3299/2004 και τον
ν. 3908/2011, εκδικείται τους προηγούµενους επενδυτές, τους
δίνει µόνο εννέα µήνες για να υλοποιήσουν το 50% του φυσικού
αντικειµένου, χωρίς να λαµβάνει υπ’ όψιν ότι έχουµε capital con-
trols, ότι δεν δανειοδοτούν οι τράπεζες, ότι οι άνθρωποι αυτοί
πληρώνουν εγγυητικές επιστολές. Χωρίς να λαµβάνει υπ’ όψιν
αυτό, λοιπόν, τους δίνει εννέα µήνες. 

Παρεµπιπτόντως, κύριε Υπουργέ, είχα την αίσθηση ότι το τρί-
µηνο -γιατί τους είχατε δώσει έξι µήνες- θα ίσχυε για όλους. Εάν
αυτή είναι η πρόθεσή σας, χρειάζεται µια νοµοτεχνική βελτίωση
στο κείµενο. Εάν δεν είναι η πρόθεσή σας, έχετε δώσει σε κάποι-
ους εννέα µήνες. Και βεβαίως, άφησα το καλύτερο: Θα τους
αποπληρώσει σε επτά χρόνια. 

Έτσι, λοιπόν, απλά ο Υπουργός, µε χαµόγελο, καταλύει κάθε
έννοια συνέχισης του κράτους και την ίδια ώρα, εχθές, στο περι-
θώριο της Γενικής Συνέλευσης του Συνδέσµου Βιοµηχάνων Βο-
ρείου Ελλάδος, λέει ο κ. Σταθάκης: «Δεν νοµίζω ότι υπάρχει ο
οποιοσδήποτε που να µπορεί να κάνει ασφαλή πρόβλεψη αυτή
τη στιγµή για το πότε θα αρθούν τα capital controls». Τους αφή-
νουµε στο έλεος δηλαδή. 

Καταθέτω τη δήλωση του κ. Σταθάκη για τα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ.  Άννα-Μισέλ Ασηµακοπούλου
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Κύριε Υπουργέ, εµείς επαναλαµβάνουµε το αίτηµά µας, µε κα-
τανόηση των υφιστάµενων δηµοσιονοµικών περιορισµών, να αν-
τιµετωπίσετε τους επενδυτές των προηγούµενων νόµων, όχι
εκδικητικά, αλλά αντικειµενικά και µε δίκαιο τρόπο.

Υπάρχουν επενδυτές που έχουν υποβάλει αίτηµα ολοκλήρω-
σης εδώ και ενάµιση χρόνο και δεν έχει κάνει τίποτα το Υπουρ-
γείο επί ηµερών σας για να ανταποκριθεί σε αυτά. Αυτοί οι
επενδυτές έχουν ολοκληρώσει την επένδυση στο 100%. 

Όπως επίσης, υπάρχουν και επενδυτές οι οποίοι ολοκληρώ-
νουν την επένδυση εντός των χρονοδιαγραµµάτων που το
Υπουργείο, το ελληνικό κράτος δηλαδή, τους έχει καθορίσει. 

Γιατί, λοιπόν, να τιµωρηθούν αυτοί οι επενδυτές; Σε αυτούς
τουλάχιστον πρέπει να δώσετε µια προτεραιότητα. Και εκτός από
φοροκίνητρα -γιατί αυτή είναι η εναλλακτική των επτά ετών επι-
χορήγησης- οφείλετε να κάνετε και συµψηφισµούς. Να τους κρα-
τήσετε και τον ΕΝΦΙΑ, όπως κάνετε και τώρα µε τον συµψηφισµό.
Όµως, τουλάχιστον να κάνετε συµψηφισµούς για τις επιχορηγή-
σεις, µε όλες τις οφειλές που έχουν οι άνθρωποι αυτοί προς το
κράτος. 

Κύριε Πρόεδρε, ξεκίνησα µε αυτό το θέµα της ιδεοληπτικής
και εκδικητικής αντιµετώπισης των επενδυτών των προηγούµε-
νων νόµων, γιατί είναι τόσο κρίσιµο, που µόνο και µόνο γι’ αυτόν
τον λόγο θα µπορούσε να είναι αρνητική η στάση µας στο νοµο-
σχέδιο και να είµαστε δικαιολογηµένοι. 

Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο, το οποίο σηµειώνω ότι, πέρα
από τα αυτονόητα και κοινότοπα πράγµατα που λέµε όλοι, ότι η
ανάπτυξη είναι καλό πράγµα, ότι θέλουµε τη µείωση της ανερ-
γίας και των κοινωνικών ανισοτήτων -κοινοί στόχοι όλων µας είναι
αυτά-, δεν έχει καµµία διασύνδεση µε ένα συγκεκριµένο αναπτυ-
ξιακό σχέδιο. Αυτό, βεβαίως, οφείλεται στο γεγονός ότι η Κυβέρ-
νηση δεν έχει αναπτυξιακό σχέδιο.

Μας είπατε, κύριε Υπουργέ, ότι υπάρχει ένα executive sum-
mary ενός σχεδίου, ότι κάτι ετοιµάζει το ΚΕΠΕ. Υπενθυµίζω ότι
η εκπόνηση του αναπτυξιακού σχεδίου ήταν και µνηµονιακή υπο-
χρέωση, που έπρεπε να έχει ολοκληρωθεί µέχρι τον Μάρτιο του
έτους αυτού. Θα φταίει, βέβαια, η «κακιά» τρόικα για την καθυ-
στέρηση, υποθέτω!

Αυτά φαντάζοµαι ότι θα πει και ο Πρωθυπουργός µεθαύριο
στο Μέγαρο Μουσικής. Απλώς, θα ήθελα από περιέργεια να
ξέρω, κύριε Σταθάκη, αν θα συµπεριληφθεί στη µελέτη και η εκ-
µετάλλευση της κάνναβης! Διαβάζω µε ενδιαφέρον στην ερώ-
τηση -που µπορεί να την βρει ο οποιοσδήποτε στο site της
Βουλής- που κατετέθη από τριάντα έξι συναδέλφους Βουλευτές
του ΣΥΡΙΖΑ, µε επικεφαλής τον κ. Μπαλαούρα, ότι «µε τη νοµι-
µοποίηση της καλλιέργειας της κάνναβης θα επιτευχθεί αναζωο-
γόνηση της αγροτικής οικονοµίας και της µεταποίησης, επανέ-
ναρξη εξαγωγών προϊόντων κάνναβης, έπειτα από πολλές δεκαε-
τίες παύσης, καθώς και ενίσχυση των ασφαλιστικών ταµείων, που
θα γλιτώσουν από την επιβάρυνση από τα ακριβά συνταγογρα-
φούµενα προϊόντα της φαρµακοβιοµηχανίας»! Να µια ενδιαφέ-
ρουσα αναπτυξιακή προοπτική για τη χώρα, κύριε Υπουργέ!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Για να αποσαφηνίσω λίγο περισσότερο την αρνητική µας

στάση σε αυτό το νοµοθέτηµα, σας λέω επίσης, κύριε Υπουργέ,
ότι δεν νοµοθετείτε σε κενό αέρος. Θα πρέπει κανείς να κοιτάξει
λίγο την οικονοµική συγκυρία, στην οποία βρισκόµαστε.

Και εξηγώ και τεκµηριώνω αναφερόµενη επιγραµµατικά σε
ορισµένα δεδοµένα της οικονοµικής κατάστασης της εποχής: 

Είµαστε σε τρίτο συνεχόµενο τρίµηνο ύφεσης και σύµφωνα µε
την Eurostat είµαστε η µόνη χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που
το πρώτο τρίµηνο του 2016 βρισκόµαστε σε ύφεση. 

Οι επενδύσεις το 2015 µειώθηκαν κατά 13,1%. Μας στέρησαν
5 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Άλλα 5 δισεκατοµµύρια ευρώ µάς στέρησαν οι εξαγωγές που
µειώθηκαν 3,8% το 2015. 

Λόγω της παρατεταµένης πολιτικής αβεβαιότητας έχουν φύγει
40 δισεκατοµµύρια ευρώ από τις τράπεζες, οι οποίες έχουν cap-
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ital controls, που δεν ξέρουµε πότε θα φύγουν. 
Ο τζίρος των βιοµηχανικών επιχειρήσεων µειώθηκε 10,4% το

2015.
Η Ελλάδα υποχώρησε έξι θέσεις στην παγκόσµια κατάταξη

ανταγωνιστικότητας, σύµφωνα µε την Παγκόσµια Επετηρίδα
IMD.

Στάση πληρωµών έχει κηρύξει η Κυβέρνηση και οι ληξιπρό-
θεσµες οφειλές του κράτους προς τους ιδιώτες έχουν αυξηθεί
80% από το 2015. 

Σύµφωνα µε το ΓΕΜΗ περισσότερες επιχειρήσεις κλείνουν απ’
ό,τι ανοίγουν. Είναι πλέον αρνητικό το ισοζύγιο. Από την 1η του
έτους µέχρι τον Μάιο έχουν κλείσει δεκαπέντε χιλιάδες τετρακό-
σιες σαράντα πέντε επιχειρήσεις.

Και βεβαίως, πρόσφατα νοµοθετήσατε µέτρα ύψους 9 δισε-
κατοµµύρια ευρώ -µία πραγµατική φοροκαταιγίδα- µέτρα εξόν-
τωσης των επιχειρήσεων και των ελευθέρων επαγγελµατιών.
Περικόψατε συντάξεις, καταργήσατε το ΕΚΑΣ και αυξήσατε τους
έµµεσους φόρους 1,8 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Αυτή είναι, σύµφωνα µε τον Υπουργό, η επιτυχηµένη, ήπια δη-
µοσιονοµική προσαρµογή, η οποία είναι και εξασφαλισµένη εις
το διηνεκές, καθότι θα γίνεται αυτόµατα, µε τον γνωστό πλέον
κόφτη!

Σε αυτό το περιβάλλον φέρνετε τον νέο αναπτυξιακό νόµο και
µας λέτε ότι ο αναπτυξιακός νόµος -αυτά θα ακούσουµε τώρα
από τον Υπουργό, αυτά θα ακούσουµε και από τον κ. Τσίπρα-
µαζί µε άλλα χρηµατοδοτικά εργαλεία θα φέρουν την ανάπτυξη
και δη µέσα στο 2016. Το είπατε χθες, κύριε Σταθάκη, στον
ΣΒΒΕ: Το δεύτερο εξάµηνο του 2016 η ελληνική οικονοµία θα
µπει εκ νέου σε θετικό πρόσηµο και µάλιστα, µε γρήγορα απο-
τελέσµατα. Μέλη της Κυβέρνησης, όπως ο κ. Δραγασάκης, όπως
η κ. Γεροβασίλη, όπως ο κ. Χαρίτσης λένε ότι θα πέσουν στην
πραγµατική οικονοµία µέχρι το τέλος του έτους 8, 9, 10, 12 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης
και Τουρισµού): Είναι 14 δισεκατοµµύρια ευρώ.

ΑΝΝΑ – ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Είναι 14 δισεκατοµµύρια
ευρώ, κύριε Υπουργέ! Μάλιστα! Είναι 14 δισεκατοµµύρια ευρώ!
Αυτή την δήλωση δεν την έχω. 

Για τα Πρακτικά καταθέτω τις δηλώσεις των Υπουργών στους
οποίους αναφέρθηκα.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Άννα – Μισέλ Ασηµακοπού-
λου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επί του παρόντος, λοιπόν, εγώ θα ήθελα να δούµε -γιατί αυτά
είναι προβλέψεις- τι λέει το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους για
το παρόν νοµοθέτηµα.

Προβλέπεται, λοιπόν, ότι ο αναπτυξιακός νόµος θα δώσει 400
εκατοµµύρια ευρώ σε επιχορηγήσεις, 80 εκατοµµύρια ευρώ σε
leasing και φορολογικά κίνητρα 27 εκατοµµύρια ευρώ µέχρι το
2022. Μην νοµίζετε ότι αυτά είναι για φέτος, διότι για φέτος ο
αναπτυξιακός νόµος θα δώσει στην ελληνική οικονοµία, η οποία
θα απογειωθεί µε αυτό το καταπληκτικό εργαλείο, το συγκλονι-
στικό ποσό των µηδέν ευρώ! Τόσα θα δώσει ο αναπτυξιακός
νόµος φέτος. 

Εν κατακλείδι, θα χρησιµοποιήσω τη φράση που χρησιµοποί-
ησε ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας, ο Κυριάκος Μητσοτά-
κης, «ο αναπτυξιακός νόµος είναι ένα «πουκάµισο αδειανό»». Και
ενόσω εσείς ξεδιάντροπα πανηγυρίζετε ότι έρχεται η ανάπτυξη,
η επιχειρηµατική κοινότητα, η αγορά, η «πιάτσα» που λέµε, εκεί
που αγωνίζονται κάθε µέρα ελεύθεροι επαγγελµατίες και επιχει-
ρηµατίες για να τους παίρνετε εσείς το 80% απ’ αυτά που βγά-
ζουν, βρίσκεται σε κατάσταση απελπισίας και ξέρει ότι η κατα-
στροφή συνεχίζεται. 

Ακούσαµε τριάντα φορείς στην ακρόαση φορέων. Νοµίζω ότι
δεν αξίζει να κάνουµε την επικοινωνιακή αντιπαράθεση για το
πόσα σχόλια ενσωµατώθηκαν και για το αν εκφράζεται η αγορά.
Λεφτά δίνετε, έστω και ελάχιστα. Τι θα σας πουν; Ότι δεν τα θέ-
λουν; 

(Γέλωτες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Εγώ θα δεχθώ επίσης καλοπροαίρετα –και το έζησα κιόλας-

ότι ο Γραµµατέας κ. Λαµπριανίδης όντως άκουσε όλα τα σχόλια
και µε βάση τις πολιτικές κατευθύνσεις που είχε ενσωµάτωσε κά-
ποια απ’ αυτά. Κάποια απ’ αυτά τα σχόλια είναι δίκαια και σωστά
και θα δείτε ότι κι εµείς στις προτάσεις µας κατ’ άρθρον, τα υιο-
θετούµε. 

Όµως δεν τελειώνει εκεί το πράγµα. Δεν µπορεί να µην ακού-
σατε τους φορείς να σας λένε ότι τους εξοντώνετε µε τη φορο-
λογία, γιατί δεν υπήρξε κανείς που να µην το είπε αυτό. Υποθέτω
ότι θα διαβάσατε τη µελέτη του ΕΒΕΑ που λέει ότι επτά στους
δέκα Έλληνες αδυνατούν να ανταποκριθούν στις φορολογικές
τους υποχρεώσεις. 

Σας µίλησαν για έλλειψη ρευστότητας. Εσείς –κι από ό,τι δια-
βάζω και ο Πρωθυπουργός µεθαύριο- προσπαθείτε να µας πεί-
σετε ότι ετοιµάζεται να «βρέξει» λεφτά από το waiver, από το
ΕΣΠΑ, από το πακέτο Γιούνκερ. 

Είναι και ο κ. Χαρίτσης εδώ, ο οποίος όπου σταθεί και όπου
βρεθεί µας λέει ότι µέχρι το τέλος του έτους θα έχει ενεργοποι-
ήσει το 50% του ΕΣΠΑ. Πολύ ενδιαφέρον αυτό. Η ενεργοποίηση
είναι ένα σωστό βήµα, αλλά η απορρόφηση είναι αυτό που µε-
τράει. Εξάλλου, εσείς είστε που υπερηφανεύεστε για την απορ-
ρόφηση που πετύχατε στο προηγούµενο. Η απορρόφηση είναι
αυτή που µετράει. Η απορρόφηση, λοιπόν, επί του παρόντος, µε
βάση τα δικά σας στοιχεία, είναι 1,38%. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Όταν, λοιπόν, θα βελτιώσετε το ποσοστό της απορρόφησης,

δηλαδή θα πέσουν λεφτά στην αγορά, µετά µπορείτε να µιλάτε.
Επί του παρόντος, δεν ενδιαφέρει κανέναν ο προγραµµατισµός
σας για την ενεργοποίηση. Σηµειώνω επίσης, ότι σε όποιον άλλο
δείκτη και να κοιτάξετε τις νοµικές δεσµεύσεις είναι στο 2,96%. 

Καταθέτω στα Πρακτικά τον σχετικό πίνακα. 
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Άννα-Μισέλ Ασηµακοπούλου

καταθέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Λεφτά στην αγορά από το πακέτο Γιούνκερ. Ένα έργο έχει
µπει στο πακέτο Γιούνκερ και αυτό είναι ιδιωτικό. Δεν είχατε καµ-
µία σχέση µε αυτό. Από τη λίστα των δηµόσιων έργων, που ήταν
σαράντα δυο και τώρα ξεχειλώνει κάθε φορά που τη βλέπω σε
κάποια δηµόσια διαθέσιµη πηγή στο διαδίκτυο, δεν έχει γίνει τί-
ποτα. 

Είναι ώριµο κάποιο απ’ αυτά τα έργα; Θα µου πείτε ότι θα πέ-
σουν λεφτά σ’ αυτά τα έργα µέχρι το 2016; Μηδέν από το πακέτο
Γιούνκερ, µηδέν από τον αναπτυξιακό νόµο, µηδέν συν µηδέν
κάνει µηδέν, κύριε Υπουργέ! 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Μετά από το πρόγραµµα της Θεσσαλονίκης όπου «η ελπίδα

έρχεται» και µετά το παράλληλο πρόγραµµα, το νέο σας επικοι-
νωνιακό αφήγηµα είναι προφανές ότι έχει τον τίτλο «η ανάπτυξη
έρχεται». Με συγχωρείτε, αλλά εµείς σε αυτό λέµε «όχι». Δεν θα
ανεχθούµε να κοροϊδέψετε άλλη µια φορά τον ελληνικό λαό. 

Η θέση της Νέας Δηµοκρατίας είναι απολύτως καθαρή. Η ανά-
πτυξη θα έρθει από τον ιδιωτικό τοµέα, από την επιχειρηµατικό-
τητα και δεν είναι δυνατόν να έρθει µε αυτό το επίπεδο φορο-
λόγησης, δεν γίνεται. Θα πρέπει να µειωθεί η φορολογία. Αν δεν
γίνει αυτό, δεν θα γίνουν επενδύσεις. 

Οι υφιστάµενες επιχειρήσεις, που είναι ζόµπι, θα αρχίσουν να
κλείνουν η µια µετά την άλλη, θα αυξηθεί η ανεργία και θα κα-
ταρρεύσουν τα δηµόσια έσοδα. Αυτή είναι η προδιαγεγραµµένη
πορεία των πραγµάτων. Και παρά τα λεγόµενά σας -σας το είπα
και στην επιτροπή- κάπου το καταλαβαίνετε αυτό, διότι επιχειρη-
µατολογήσατε και εσείς και ο εισηγητής σας, λέγοντας ότι είναι
θετικό στον αναπτυξιακό νόµο -και εγώ συµφωνώ- ότι φεύγουµε
από τις επιχορηγήσεις και πάµε στα φοροκίνητρα. 

Η αναλογία ήταν 95% προς 5% στον προηγούµενο νόµο και
τώρα το κάνατε 45% φορολογικά κίνητρα, ενώ ο µέσος ευρωπαϊ-
κός όρος είναι 54%. Και είπατε ότι αυτό είναι καλό. Τι είναι τα
φοροκίνητρα, κύριε Υπουργέ; Μείωση φόρων είναι τα φοροκίνη-
τρα και σταθερότητα στη φορολογία, µε στόχο να προσελκύσετε
επενδύσεις!

Δεν είναι, όµως, το θέµα ότι δεν καταλαβαίνετε. Το θέµα είναι
ότι δεν θέλετε. Εσείς δεν πιστεύετε στις επενδύσεις. Τις κάνετε

11108 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



µε το ζόρι και όταν τις κάνετε µε το ζόρι, µετά ή κλαίτε ή τις κα-
τακρίνετε, όπως έγινε µε τα αεροδρόµια και το Ελληνικό. Η επέν-
δυση στο Ελληνικό θα φέρει δέκα χιλιάδες θέσεις εργασίας µε
το «καληµέρα», εξήντα χιλιάδες µε την ολοκλήρωση του έργου
και η ελληνική οικονοµία θα ωφεληθεί µε 8 δισεκατοµµύρια
ευρώ. 

Τα 8 δισεκατοµµύρια ευρώ είναι σχεδόν όσα υπολογίζετε ότι
θα φέρει στην ελληνική οικονοµία ολόκληρος ο αναπτυξιακός
νόµος, εάν ενεργοποιηθεί και υλοποιηθεί στα επόµενα έξι χρόνια.
Μια επένδυση ίσον όλος ο αναπτυξιακός νόµος. 

Για εσάς, όµως, δεν είναι σηµαντικό, γιατί αλλιώς θα το είχατε
κάνει πριν από ενάµιση χρόνο. Για εσάς είναι η ουρά µιας δια-
πραγµάτευσης. Είναι η αντίδραση στο γεγονός ότι σας έβαλαν
το µαχαίρι στον λαιµό, για να πάρετε τη δόση, και αφού το κά-
νατε, είστε και διχασµένη πολιτική οντότητα!

Η «ΑΥΓΗ» λέει «τι καλά που τα αλλάξαµε και έγινε ωραία» και
ο κ. Σπίρτζης λέει ότι πονάει, γιατί δεν του αρέσει το τίµηµα. Έτσι
δεν πάµε πουθενά. Έτσι δεν θα έρθουν επενδυτές. Έτσι ο κό-
σµος δεν θα βρει δουλειά. Έτσι τα παιδιά µας δεν θα γυρίσουν
από το εξωτερικό. Έτσι θα έχουµε και άλλους «ΠΥΡΣΟΥΣ» και
«LEDRA MARRIOTT». 

Δεν µας ενδιαφέρουν µόνο οι νέες επενδύσεις και οι νέες επι-
χειρήσεις και γι’ αυτό σας κάναµε και αυτή την κριτική. Μας εν-
διαφέρει το ισοζύγιο να είναι θετικό µε το να µην κλείσουν οι
υφιστάµενες επιχειρήσεις, να µην χάσει ο κόσµος τη δουλειά του
και βρεθεί στον δρόµο και να ανοίξουν και καινούργιες θέσεις.
Αυτός είναι ο στόχος.

Με αυτή τη λογική, κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι έχω πλήρως αι-
τιολογήσει το «όχι» επί της αρχής, το «όχι» στην κοροϊδία. Και θα
µπορούσα και να σταµατήσω εδώ. Παρά ταύτα, επειδή ξέρω ότι
το νοµοσχέδιο αυτό θα περάσει µε τις ψήφους της πλειοψηφίας
–µας το έχουν αποδείξει εξάλλου οι συνάδελφοι, ψηφίζοντας
πολύ πιο βάναυσα πράγµατα για τον ελληνικό λαό, δεν θα κολ-
λήσουν στον αναπτυξιακό νόµο- σας κάναµε στην επιτροπή µια
πολύ συγκεκριµένη κριτική στο νοµοσχέδιο, την οποία συνοψίζω
εκ νέου.

Πρώτον, ο συνδυασµός του γενικού και ειδικού µέρους και τα
οκτώ καθεστώτα που περιέγραψε ο εισηγητής σας δηµιουργούν
επενδυτικά αντικίνητρα. Έχετε πάθει µια µανία µε τους κόφτες,
νοµίζω. Το νοµοσχέδιο αυτό έχει κόφτη στο ποσοστό ενίσχυσης,
κόφτη στο ποσό που µπορεί να λάβει ο δικαιούχος, κόφτη στο
σύνολο της ενίσχυσης που δικαιούται το σύνολο των επιχειρή-
σεων ενός οµίλου, κόφτη στα είδη ενισχύσεων που µπορεί να
λάβει ο δικαιούχος.

Επιπλέον, περιορίζετε τους δικαιούχους δια της µεθόδου του
οικονοµικού στραγγαλισµού. Δεν τους δίνετε προκαταβολή. Ε,
πώς θα προχωρήσει ο άλλος χωρίς να του δώσετε προκαταβολή;
Υπήρχε αυτό στον προηγούµενο νόµο. 

Για να τους δυσκολέψετε ακόµη περισσότερο, φροντίζετε τη
γραφειοκρατία να την κάνετε τέρας: τριάντα υπουργικές αποφά-
σεις για να ενεργοποιηθούν, επιτροπές, οδηγίες, εγχειρίδια υπο-
στήριξης, ηλεκτρονικό σύστηµα -και όλα αυτά µας λέτε ότι θα
γίνουν σε τρεις µήνες, θα το δούµε- επιτροπές αξιολόγησης, εξέ-
τασης ενστάσεων, διαχείρισης µητρώου, γνωµοδοτικές, και ένα
δυσκίνητο και πολυµελές συµβούλιο µε δύο υποεπιτροπές –το
αναπτυξιακό συµβούλιο και την επιστηµονική επιτροπή- όπου ου-
σιαστικά θα βολέψετε πάλι δικούς σας ανθρώπους. 

Επιπλέον, η διαδικασία αξιολόγησης, που είναι εξαιρετικά κρί-
σιµη, γίνεται όσο πιο αδιαφανής µπορεί να την κάνει κανείς. Ή-
ταν δύο αξιολογητές συν ένας, για να λύνει τις διαφορές µεταξύ
τους. Τώρα είναι ένας αξιολογητής, ο οποίος αναφέρεται στο
Υπουργείο, αναφέρεται σε εσάς και αποφασίζετε, λοιπόν, ποιον
εσείς θέλετε να εντάξετε. Μην κάνετε έξοδα. Απλώς βάλτε αυ-
τούς που θέλετε!

Οι συγκεκριµένες, λοιπόν, προτάσεις µας επί των άρθρων,
κύριε Υπουργέ, σας δόθηκαν γραπτώς στην επιτροπή. Πραγµα-
τεύονται αυτά τα θέµατα και χάριν συντοµίας χρόνου σας λέω
τα εξής: 

Επιµένουµε ιδίως στις διορθώσεις του άρθρου 8 για την κα-
τάργηση της αυτοτέλειας του καθεστώτος επιδότησης του µι-
σθολογικού κόστους, των άρθρων 14 ως 17 για τη διαδικασία

αξιολόγησης, του άρθρου 20 για την καταβολή ενισχύσεων µέσω
συµψηφισµού, των άρθρων 24 και 25 για το µητρώο αξιολογη-
τών, τη διαφάνεια και να βάλετε χρονοδιαγράµµατα.

Πρέπει να ξέρουν οι επενδυτές πώς θα προχωρήσει η εφαρ-
µογή του αναπτυξιακού νόµου και µε βάση την τελική σας τοπο-
θέτηση, θα τοποθετηθούµε και εµείς κατ’ άρθρον διά της ψήφου
µας στο τέλος της συνεδρίασης.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε και ευχαριστώ για την ανοχή σας.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς στην ανά-

πτυξη λέµε «ναι». Σε αυτόν, όµως, τον αντιαναπτυξιακό νόµο που
φέρνετε σήµερα στην Εθνική Αντιπροσωπεία λέµε «όχι», επειδή
λέµε όχι στην κοροϊδία σας, επειδή λέµε όχι στα ψέµατά σας,
επειδή λέµε όχι στις αυταπάτες σας, επειδή λέµε όχι στην κατα-
στροφή που συντελείται στη χώρα λόγω της ιδεοληψίας σας, της
ανικανότητάς σας και της όψιµης εξουσιολαγνεία σας. Η ανά-
πτυξη δεν θα έρθει ούτε µε κοροϊδία, ούτε µε ψέµατα, ούτε µε
αυταπάτες. Με άλλα λόγια, η ανάπτυξη δεν θα έρθει µε την Κυ-
βέρνηση Τσίπρα-Καµµένου.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο ειδικός αγορητής
της Χρυσής Αυγής, ο συνάδελφος κ. Ευάγγελος Καρακώστας,
να προσέλθει στο Βήµα.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Ησυχία στην Αίθουσα, παρακαλώ!
Ορίστε, έχετε τον λόγο, κύριε συνάδελφε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Το παρόν σχέδιο νόµου δεν φέρ-

νει τίποτε το καινούργιο. Αποτελεί συνέχεια των αναπτυξιακών
νόµων, του ν.3299/2004 και του ν.3908/2011, που αφορούσαν
στις κρατικές ενισχύσεις των επενδυτικών σχεδίων σε ολόκληρη
την Ελλάδα.

Οι νόµοι αυτοί δεν παρείχαν τα κατάλληλα κίνητρα και ουσια-
στικά δεν επέδρασαν, όπως αναµενόταν, στην ανάπτυξη της οι-
κονοµίας της χώρας µας. Αντιθέτως, ήταν παταγώδης η απο-
τυχία τους για την αναδιάρθρωση της ελληνικής οικονοµίας.
Αιτία αποτελεί η απουσία συγκεκριµένων κλαδικών ή οριζόντιων
στόχων, οι πιέσεις των εκάστοτε ισχυρών λόµπι και η αδυναµία
εντοπισµού των δυναµικών κλάδων της ελληνικής οικονοµίας.

Έχουν συµπληρωθεί ήδη δύο έτη από τον Απρίλιο του 2014,
που δεν υπάρχει ενεργός αναπτυξιακός νόµος για τη χώρα, γε-
γονός το οποίο, συνδυαστικά µε τις συγκυρίες που έχουν δια-
µορφώσει αναπτυξιακά αντικίνητρα, έχει επιδεινώσει περαιτέρω
την επενδυτική δραστηριότητα. Θεωρητικά ο νέος νόµος θα προ-
σέφερε νέα ελκυστικά κίνητρα σε µεγαλύτερη µερίδα επιχειρη-
µατιών, µε στόχο την αντιστροφή του αρνητικού επενδυτικού
κλίµατος και την πραγµατοποίηση µιας ουσιαστικής οικονοµικής
ανάπτυξης.

Πώς θα γίνει, όµως, αυτό, όταν ισχυρίζεστε ότι ενισχύετε τον
τοµέα των µικροµεσαίων επιχειρήσεων, τη ραχοκοκαλιά δηλαδή
κάθε τοπικής οικονοµίας, ενώ προωθείτε τον θεσµό των συγχω-
νεύσεων των επιχειρήσεων ή αντίστοιχα, προσφέρετε το κίνητρο
του σταθερού φορολογικού συντελεστή µόνο για τις επενδύσεις
άνω των 20 εκατοµµυρίων ευρώ. Σε έναν αναπτυξιακό νόµο όπου
υπάρχουν σαφώς διακηρύξεις περί ενίσχυσης των µικρών και µι-
κροµεσαίων επιχειρήσεων, εν τοις πράγµασι αυτές παραµένουν
σε µερικές σελίδες χαρτί και µόνο. Διότι επί της ουσίας εκείνοι
οι οποίοι ωφελούνται από τις πολιτικές της Κυβέρνησης δεν είναι
άλλοι από τους συνήθεις υπόπτους, τους κεφαλαιοκράτες, που
τυγχάνουν εδώ και δεκαετίες της προκλητικής προνοµιακής µε-
ταχείρισης ενός αντεθνικού καθεστώτος.

Οι πολύ µικρές και µικρές επιχειρήσεις τίθενται στο περιθώριο
της οικονοµικής ζωής, µε φυσιολογικό επακόλουθο τον αφανι-
σµό τους. Είναι χαρακτηριστικό και πρέπει να επισηµανθεί το γε-
γονός ότι µόνο για το πρώτο πεντάµηνο του 2016, δεκαπεντέµισι
χιλιάδες περίπου επιχειρήσεις έχουν βάλει λουκέτο, βυθίζοντας
στην ανεργία χιλιάδες συµπατριώτες µας.

Αν θέλετε, µπορούµε να δούµε και τους αντίστοιχους αριθ-
µούς για την περίοδο από το 2009, οπότε και ξεκίνησε η οικονο-
µική κρίση που µαστίζει την Ελλάδα. Στα χρόνια αυτά διακόσιες
πενήντα χιλιάδες επιχειρήσεις έβαλαν λουκέτο, οδηγώντας οκτα-
κόσιες χιλιάδες εργαζόµενους στην ανεργία.
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Όπως αντιλαµβάνεστε, η εκτίµηση του Υπουργού Οικονοµίας
για τη δηµιουργία δεκαπέντε χιλιάδων διακοσίων θέσεων εργα-
σίας έως το 2022 είναι µόνο µία φτωχή συνεισφορά του νόµου
στην εργασία. Το ποσοστό της ανεργίας τον περασµένο Φε-
βρουάριο ήταν 24,2% και το αντίστοιχο ποσοστό το οποίο αφορά
στους νέους ήταν από τα υψηλότερα της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και άγγιζε το 51,4%.

Σύµφωνα µε νέες έρευνες, περισσότερο από το 20% του ελ-
ληνικού πληθυσµού βρίσκεται κάτω από το ακραίο όριο της φτώ-
χειας, τη στιγµή κατά την οποία το 2011 αυτό βρισκόταν στο
8,9%, ενώ το 2009 ήταν λιγότερο από το 2,2%. Έχετε λάβει πλή-
θος σκληρών και άδικων υφεσιακών µέτρων και έχετε εκτινάξει
αυτή τη στιγµή τον ΦΠΑ στο 24%. Οι ασφαλιστικές εισφορές
είναι υψηλότατες και συνιστούν ταφόπλακα για όλους τους ελεύ-
θερους επαγγελµατίες και τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις.

Αξίζει να αναφέρουµε ορισµένα άρθρα του νοµοσχεδίου,
αρχής γενοµένης µε το εφαρµοστέο δίκαιο στο άρθρο 3, σύµ-
φωνα µε το οποίο υπερέχει το δίκαιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και η υπαγωγή άλλων επενδυτικών σχεδίων γίνεται κατόπιν έγ-
κρισης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Μιλάµε, λοιπόν, για µία από-
λυτα ελεγχόµενη από τους δανειστές αναπτυξιακή πολιτική όχι
από ένα υποτιθέµενα κυρίαρχο κράτος, αλλά από τους θεσµούς,
γεγονός το οποίο συνεπάγεται µείωση της εθνικής µας κυριαρ-
χίας σε οικονοµικό επίπεδο.

Παρά τη νοµοτεχνική βελτίωση στο άρθρο 5 για το ελάχιστο
ποσό υπαγωγής στον αναπτυξιακό νόµο, είναι σηµαντικό να το-
νίσουµε πως τα ποσά διατηρούνται αµετάβλητα και για την αξιο-
λόγηση δεν λαµβάνονται υπ’ όψιν δηµογραφικά και γεωγραφικά
στοιχεία και ιδιαιτερότητες, όπως είχαµε επισηµάνει και κατά τη
διάρκεια της συζήτησης στην επιτροπή. 

Το ελάχιστο ύψος των επενδύσεων που ενισχύονται µε το
παρόν σχέδιο νόµου, που καθορίζεται ανάλογα σε µεγάλες, µε-
σαίες, µικρές και πολύ µικρές επιχειρήσεις, θα έπρεπε να επα-
νακαθοριστεί σύµφωνα µε γεωγραφικά και µε δηµογραφικά
στοιχεία, ώστε να υπάρξει ανάπτυξη και σε αποµακρυσµένες πε-
ριοχές όπου µία επένδυση χαµηλής σχετικά δαπάνης θα βοη-
θούσε στην ανάπτυξη της µικρής σε κλίµακα τοπικής οικονοµίας
και στη δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας. 

Ο Υπουργός έχει τονίσει πως στον παρόντα νόµο δίνεται ιδι-
αίτερη έµφαση στον τοµέα της αγροτοδιατροφής και στην ανά-
πτυξη της τεχνολογίας. Παρ’ όλα αυτά, στο άρθρο 7 εξαιρούνται
βασικοί κλάδοι για την ανάπτυξη της τοπικής οικονοµίας και κατ’
επέκταση της εθνικής οικονοµίας, οι οποίοι και θα δηµιουργού-
σαν χιλιάδες θέσεις εργασίας. Τέτοιοι κλάδοι είναι η βιοµηχανία
χάλυβα, συνθετικών ινών, η ναυπηγία, βιοµηχανίες δηλαδή οι
οποίες απασχολούσαν χιλιάδες συµπατριώτες µας.

Η Κυβέρνηση πρέπει να αντιληφθεί ότι οι θέσεις εργασίας δεν
προκύπτουν ως δια µαγείας, αλλά στηρίζοντας την υπάρχουσα
επιχειρηµατικότητα, ενδυναµώνοντάς την και ακολούθως επε-
κτείνοντάς την. Πώς είναι δυνατόν να θέλουµε ανάπτυξη, αλλά
να µη στηρίζονται οι βιοµηχανίες στις οποίες η Ελλάδα έχει πα-
ράδοση ετών; Πώς είναι δυνατόν να µην περιλαµβάνονται οι το-
µείς της επιστηµονικής έρευνας, της ανάπτυξης και της εκπαί-
δευσης, οι οποίες και θα έθεταν τα θεµέλια για µία ουσιαστική
και βιώσιµη ανάπτυξη που τόσο έχει ανάγκη η χώρα µας;

Στο άρθρο 10, παράγραφος 3, αναφέρεται ότι οι επιχειρήσεις
οι οποίες δεν εµφάνιζαν κέρδη σε καµία χρήση κατά την τελευ-
ταία επταετία πριν την αίτηση υπαγωγής, δεν δικαιούνται να λά-
βουν τις ενισχύσεις των περιπτώσεων β’ και γ’ της παραγράφου
1. Αυτό, µεταξύ άλλων, σηµαίνει ότι επιχειρήσεις παραµεθόριων
περιοχών ή νήσων που έχουν πληγεί από τις µνηµονιακές πολιτι-
κές ή από το λαθροµεταναστευτικό ζήτηµα, δεν δύνανται να ενι-
σχυθούν. 

Επαναλαµβάνουµε για µία ακόµα φορά τη θέση µας πως θα
πρέπει να καταργηθεί η συγκεκριµένη διάταξη για τις µικροµε-
σαίες επιχειρήσεις.

Στο άρθρο 12 αναφέρεται η ενίσχυση προς τις εξωστρεφείς
µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Επαναλαµβάνω στο σηµείο αυτό το
ερώτηµα που είχαµε θέσει και στην επιτροπή: Εν µέσω οικονοµι-
κής κρίσης, πόσες επιχειρήσεις οι οποίες εδρεύουν ή έχουν πα-
ράρτηµα στην Ελλάδα έχουν αυξήσει τις εξαγωγές τους ή αντί-

στοιχα τις θέσεις εργασίας τους; Η εξωστρέφεια έχει πληγεί από
την έλλειψη ρευστότητας, τους κεφαλαιακούς ελέγχους, την έλ-
λειψη εµπιστοσύνης των εµπορικών εταίρων προς την Ελλάδα
και, βεβαίως, τα γραφειοκρατικά εµπόδια.

Ποια είναι η λύση που προσφέρει αυτός ο αναπτυξιακός νόµος
γι’ αυτά τα προβλήµατα; Καµµία απολύτως. 

Στο άρθρο 18, το οποίο αφορά την ολοκλήρωση επενδυτικών
σχεδίων και την έναρξη παραγωγικής λειτουργίας της επένδυ-
σης, σχετικά µε την παράγραφο 4 και την περίπτωση κατά την
οποία η επένδυση χαρακτηριστεί ως µη ολοκληρωθείσα, έχουµε
µέχρι τώρα πολλά παραδείγµατα µη ολοκληρωµένων έργων –και
αναφέροµαι, βεβαίως, σε δηµόσια έργα- από ιδιώτες εργολά-
βους, οι οποίοι και ζηµιώνουν την οικονοµία της χώρας και έχουν
επιβλαβείς συνέπειες στην ασφάλεια των πολιτών, και παρόλα
αυτά ζητούν αποζηµιώσεις από το κράτος.

Το γεγονός ότι δεν γίνεται καµµία αναφορά για ανάκτηση των
επιχορηγήσεων, που έχουν λάβει όλα αυτά τα χρόνια, καταδει-
κνύει και τίνος τα συµφέροντα εξυπηρετεί η Κυβέρνηση και ποι-
ους ακριβώς πρόκειται να ενισχύσει οικονοµικά. 

Εις ό,τι αφορά τις επενδύσεις µείζονος µεγέθους, σε αυτό το
τµήµα του αναπτυξιακού νοµοσχεδίου διαφαίνεται ξεκάθαρα ότι
οι µεγάλες επιχειρήσεις αποτελούν το επίκεντρο της επιθυµητής
και προσδοκώµενης ανάπτυξης από την Αριστερά. Αυτές χαί-
ρουν ευνοϊκότερης µεταχείρισης, όπως προκύπτει από τα άρθρα
65 έως 69.

Σε µια εποχή κατά την οποία η πατρίδα µας µαστίζεται από την
οικονοµική ύφεση και τα εθνοκτόνα µνηµόνια, η Κυβέρνηση, κα-
τόπιν ξένων εντολών, δηµιουργεί όλες τις απαραίτητες προϋπο-
θέσεις για την απόλυτη κυριαρχία των κερδοσκόπων και των
τοκογλύφων. Και εδώ υπάρχουν ορισµένα ζητήµατα στα οποία
θα πρέπει να δώσουµε ιδιαίτερη προσοχή. Λέτε ότι στηρίζετε τις
ελληνικές µικροµεσαίες επιχειρήσεις, αλλά τελικά προτεραι-
ότητά σας είναι να καταστήσετε την Ελλάδα ως ένα ελκυστικό
µέρος για τις πολυεθνικές. Ουδεµία µέριµνα υπάρχει για το γε-
γονός ότι οι ελληνικές επιχειρήσεις µεταφέρουν την έδρα τους
εκτός Ελλάδος. 

Η σύσταση του Αναπτυξιακού Συµβουλίου µε την ταυτόχρονη
κατάργηση του Εθνικού Συµβουλίου Ανταγωνιστικότητας και
Ανάπτυξης και την ταυτόχρονη ενεργοποίηση του Κέντρου Προ-
γραµµατισµού και Οικονοµικών Ερευνών -άρθρα 70 έως και 75-
δεν προκαλεί καµµία εντύπωση. Κατ’ αυτόν τον τρόπο η Κυβέρ-
νηση διασφαλίζει τη θετική αξιολόγηση των συνεπειών που προ-
κύπτουν από την εφαρµογή των αναπτυξιακών πολιτικών. 

Συνεχίζετε την πρακτική του κοµµατικού στρατού σε κάθε έκ-
φανση της πολιτικής και οικονοµικής ζωής της χώρας, όπως άλ-
λωστε έκαναν και οι προκάτοχοί σας.

Ο αναπτυξιακός νόµος θα µπορούσε, βεβαίως, να είναι ένα
χρήσιµο επενδυτικό πλαίσιο για τη χώρα µας. Δυστυχώς, όµως,
βλέπουµε να υιοθετούνται πρακτικές του παρελθόντος, στρε-
βλώσεις και διαπιστωµένες παθογένειες. Δεν έχει να προσφέρει
τίποτε το καινούργιο, παρά µόνο ελπίδες, οι οποίες φυσικά δεν
θα πραγµατοποιηθούν ποτέ.

Με θράσος απύθµενο πανηγυρίζουν οι υπεύθυνοι της δυστυ-
χίας του λαού µας για τον νέο αναπτυξιακό νόµο, ισχυριζόµενοι
µε ενθουσιασµό πως θα δηµιουργήσει τις προϋποθέσεις που θα
συµβάλλουν στην ανάπτυξη της οικονοµίας. Την ανάπτυξη της
οικονοµίας εν τούτοις την έχουν επικαλεστεί άπαντες και πολλές
φορές κατά το παρελθόν. 

Η «παραµύθα» της ανάπτυξης, η οποία έρχεται, ξεκίνησε από
την περίοδο διακυβέρνησης ΠΑΣΟΚ µε τον Τζέφρυ Παπανδρέου,
ακολούθως από τη «χούντα» Βενιζέλου-Σαµαρά και σήµερα η
µνηµονιακή συγκυβέρνηση Τσίπρα-Καµµένου τη διατηρεί. Κοινό
στοιχείο των διακηρύξεων όλων των παραπάνω είναι το εξής: Δια
της δηµιουργίας της προσδοκίας της ανάπτυξης καλύφθηκαν
πολιτικά τα µεγαλύτερα εγκλήµατα εις βάρος του λαού και της
πατρίδος. 

Τι είδους ανάπτυξη, συνεπώς, είναι εκείνη την οποία οι κυβερ-
νώντες προσδοκούν να φέρουν και πώς αυτή θα επιτευχθεί; Το
νοµοσχέδιο είναι σαφές: Η ανάπτυξη είναι στα χέρια των δανει-
στών που θα λαµβάνουν τις αποφάσεις και µάλιστα οι δανειστές
είναι εκείνοι που θα κρίνουν σε ποιους κλάδους της οικονοµίας

11110 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



µας θα δίνεται βάρος και οποιαδήποτε κρατική ενίσχυση. 
Διόλου τυχαίο και συµπτωµατικό το γεγονός πως έχουν εξαι-

ρεθεί του αναπτυξιακού, τοµείς της οικονοµίας όπως είναι η ναυ-
πηγία, οι βιοµηχανίες χάλυβα και συνθετικών ινών, ο τοµέας των
µεταφορών. 

Ουδεµία έκπληξη για την πλήρη άρνηση της Κυβέρνησης αλλά
-για να είµαστε δίκαιοι- και του συνόλου του λεγόµενου δηµο-
κρατικού τόξου να τύχει της µέγιστης δυνατής ενίσχυσης από το
κράτος η εκµετάλλευση των φυσικών πόρων της χώρας µας, εκ-
µετάλλευση η οποία θα δώσει, επιτέλους, ώθηση στην ελληνική
οικονοµία.

Πολλώ δε µάλλον δεν προκαλεί την παραµικρή απορία η πλή-
ρης αδιαφορία για την πρωτογενή παραγωγή, η οποία καθίστα-
ται σαφές πως έχει τεθεί στο εκτελεστικό απόσπασµα της κλίκας
των τοκογλύφων. 

Συµπερασµατικά, οι δανειστές µάς πωλούν αέρα κοπανιστό,
αέρα τον οποίο πληρώνουµε πανάκριβα τώρα και θα πληρώνουν
ακόµα πιο ακριβά οι µελλοντικές γενιές των Ελλήνων. 

Ως εκ τούτου, η συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ δεν είναι παρά
η φυσική συνέχεια του κίβδηλου «success story» του Σαµαρά,
ενός «success story» το οποίο οδηγεί µε µαθηµατική ακρίβεια
στη διά της βίας εξαφάνιση κάθε ελληνικής παραγωγικής δρα-
στηριότητας προς όφελος του διεθνούς κερδοσκοπικού κεφα-
λαίου, το οποίο και αναπόφευκτα θα επικρατήσει. 

Για τους ανωτέρω λόγους, ο Λαϊκός Σύνδεσµος-Χρυσή Αυγή
θεωρεί το νοµοσχέδιο αντιαναπτυξιακό και φυσικά το καταψηφί-
ζει. 

Στο σηµείο αυτό, θα ήθελα να ενηµερώσω τον αρµόδιο Υ-
πουργό ότι έχουµε καταθέσει µια τροπολογία-προσθήκη αναφο-
ρικά µε το εξής ζήτηµα: Μετά από συνεχή κρούσµατα κλοπής
προτοµών, αγαλµάτων και λοιπών έργων τέχνης από δηµόσιους
χώρους, ο δήµαρχος Αθηναίων έλαβε την ακατανόητη απόφαση
να αποσύρει τις προτοµές από το Κέντρο των Αθηνών. Το ίδιο
συµβαίνει και σε άλλα µέρη της Ελλάδας όπου λαµβάνουν χώρα
παρόµοια περιστατικά. 

Υφίσταται σαφώς ένα κενό νόµου για το συγκεκριµένο ζήτηµα
και ο Λαϊκός Σύνδεσµος-Χρυσή Αυγή καταθέτει τροπολογία, µε
στόχο να διώκονται σε βαθµό κακουργήµατος τόσο οι δράστες
των κλοπών όσο και οι ιδιοκτήτες των χυτηρίων που αγοράζουν
τα κλοπιµαία, τα λιώνουν και τα µεταπωλούν. Και φυσικά, θα πρέ-
πει να επιβάλλονται και διοικητικές κυρώσεις. 

Καλούµε τον κύριο Υπουργό να την αποδεχθεί, διότι θεωρούµε
ότι επιβάλλεται η πολιτιστική µας κληρονοµιά να αναδεικνύεται
και όχι να κλειδώνεται σε αποθήκες. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, στο σηµείο αυτό θα ήθελα να σας ανακοινώσω ότι ο
Υπουργός Οικονοµικών κατέθεσε στις 14-6-2016 σχέδιο νόµου:
«Κύρωση της Απόφασης του Συµβουλίου 2014/335/ΕΕ, Ευρατόµ
για το Σύστηµα των ιδίων πόρων της Ευρωπαϊκής Ένωσης». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης κ. Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος. 
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέ-

ψετε πριν αναφερθώ στον αναπτυξιακό νόµο να κάνω ένα σχόλιο
σχετικά µε τη δήλωση της κ. Γεροβασίλη ότι µια διαδήλωση του
«Παραιτηθείτε» είναι ένα εχθρικό αίτηµα απέναντι στη χώρα. 

Προφανώς, κύριοι της Κυβέρνησης, οι απόψεις του κ. Φίλη
πριν λίγες µέρες ήταν απόψεις της Κυβέρνησης, οι οποίες ήρθαν
καθυστερηµένα µε τη δήλωση της κ. Γεροβασίλη. 

Η κ. Γεροβασίλη και η Κυβέρνηση, ταυτίζει το µέλλον των ΣΥ-
ΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ µε το µέλλον της χώρας. Έχετε µπει σε επικίνδυνα
µονοπάτια που αφορούν τη δηµοκρατία στη χώρα µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά από δύο µέρες στην επι-
τροπή, η Κυβέρνηση απέδειξε ότι το µόνο που την ενδιαφέρει
δεν είναι η ανάπτυξη, αλλά πώς θα εξυπηρετήσει τις επικοινω-
νιακές ανάγκες της Κυβέρνησης. 

Και εξηγούµαι. Με βάση το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 480 εκατοµµύρια θα δοθούν τα
επόµενα χρόνια µέχρι το 2022 για τον αναπτυξιακό νόµο και 27
εκατοµµύρια φοροαπαλλαγές, ενώ εσείς δηλώνετε ότι θα πέ-
σουν 3,6 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Κύριοι συνάδελφοι της Κυβέρνησης, δεν είναι, όµως, µόνο
αυτό. Όταν σας θέσαµε το ερώτηµα και το θέµα για την τροπο-
λογία µας, ώστε να εξασφαλίζεται το 15% από το Υπερταµείο,
δηλαδή από το 50% που θα πηγαίνει στην ανάπτυξη, όπως εσείς
οι ίδιοι δηλώνατε, µας κατηγορήσατε ότι είµαστε εκτός τόπου
και χρόνου. 

Κύριοι συνάδελφοι, είναι εκτός τόπου και χρόνου ο κ. Τσακα-
λώτος, ο οποίος δήλωνε στην επιτροπή στον κ. Κουτσούκο και
έλεγε ότι λέει ψέµατα όταν του έλεγε ότι το 50% θα χρησιµοποι-
ούνται για επενδυτικούς λόγους και σκοπούς, όταν ο κ. Τσίπρας
είπε ότι τα έσοδα του 50% θα πάνε σε επενδύσεις και στην ανά-
πτυξη; Και εµείς σήµερα, που σας ζητάµε να βάλετε το 15% µέσα
στο νόµο, ώστε να υπάρχουν πόροι για το επόµενο χρονικό διά-
στηµα για τον αναπτυξιακό νόµο, είµαστε εκτός τόπου και χρό-
νου; 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Οδυσσέας Κωνσταντινόπου-
λος καταθέτει για τα Πρακτικά τo προαναφερθέν έγγραφο, το
οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Όχι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτά είναι τα γνωστά πα-
ραµύθια της Κυβέρνησης για τη διατήρηση στην εξουσία χωρίς
προηγούµενο. Εάν, κύριε Υπουργέ, το 50% πάει για την ανά-
πτυξη, δεχθείτε και εσείς, κύριοι συνάδελφοι, τη δική µας τρο-
πολογία που εξασφαλίζει τους συγκεκριµένους πόρους για τον
αναπτυξιακό νόµο.

Αλλά δεν φτάνει µόνο αυτό, κύριοι συνάδελφοι. Μιλάτε για
απασχόληση και ανάλογα, όπως µοιράζετε τα δισεκατοµµύρια,
µοιράζετε και τις θέσεις εργασίας. Ο κ. Σταθάκης πριν από λίγες
µέρες µιλούσε για 15.000 θέσεις εργασίας που αναµένεται να
δηµιουργήσει ο νέος αναπτυξιακός νόµος µέχρι το 2022. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Οδυσσέας Κωνσταντινόπου-
λος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Και σήµερα ο Γενικός Γραµµατέας στον κ. Σχοινά «Στο Κόκ-
κινο» µιλάει για 250.000 θέσεις εργασίας. Αυτή η γεωµετρική αύ-
ξηση που δίνετε είτε στους πόρους είτε στην απασχόληση είναι
χαρακτηριστικό του πώς σκέφτεστε την ανάπτυξη. Και επειδή οι
δηλώσεις αυτές έγιναν «Στο Κόκκινο», είµαι σίγουρος ότι η δια-
πλοκή δεν έχει κάνει διαστρέβλωση των λεγόµενών σας.

Όµως δεν αρκεί αυτό. Ένα από τα πολύ µεγάλα ζητήµατα που
προσπαθεί –κατά την Κυβέρνηση- να λύσει ο σηµερινός αναπτυ-
ξιακός νόµος είναι για τα επενδυτικά σχέδια από τους αναπτυ-
ξιακούς νόµους του πρόσφατου παρελθόντος.

Σας είπε εδώ ο κ. Γκόρτζος ως εκπρόσωπος των Ελληνικών
Τραπεζών, ότι αυτό το θέµα θα δηµιουργήσει και θα τινάξει στον
αέρα όλα τα business plan των επιχειρήσεων και η αποπληρωµή
τους δηλαδή σε βάθος επταετίας.

Και εσείς, κύριε Υπουργέ –σας το είπαµε εµείς, σας προτεί-
ναµε να το αλλάξετε- συνεχίσατε να στηρίζετε και να λέτε ότι
αυτό στηρίζει τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Σας λέω ότι αυτός
ο νόµος στηρίζει µόνο δυο, τρεις οµίλους, που έχουν τα πόδια
τους σε πολλές επιχειρηµατικές δράσεις. Όλες οι µικροµεσαίες
επιχειρήσεις δεν θα µπορέσουν να υλοποιήσουν τα σχέδιά τους.

Και δεν αρκεί αυτό, κύριε Υπουργέ, και εδώ έρχεστε σε µια µε-
γάλη αντίφαση µε το κόµµα που συνεργάζεστε, τους ΑΝΕΛ. Στην
επιτροπή µε πολύ µεγάλη πίεση, µε σεβασµό, σας µιλήσαµε για
την επιστροφή των εγγυητικών και µας είπατε ότι όχι µόνο δεν
µπορεί να γίνει ατόκως, αλλά ότι αυτά που λέµε δεν έχουν καµµία
σχέση µε την πραγµατικότητα. 

Και δεν πέρασε ούτε µια µέρα, κύριε Λαζαρίδη των ΑΝΕΛ. Και
εδώ υπάρχει ένα θέµα. Εάν δεν δεχθούν την τροπολογία σας, θα
ψηφίσετε το άρθρο που αφορά τις εγγυητικές; Τι λέτε; Τα είχαµε
πει εµείς, κύριε Λαζαρίδη. Λέτε ότι για λόγους ανωτέρας βίας –
αυτό που είχαµε πει στην επιτροπή- θα έπρεπε να επιστραφούν
οι εγγυητικές ατόκως.
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(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Οδυσσέας Κωνσταντινόπου-
λος καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα τροπολογία,
η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και ρωτώ,  κύριε Υπουργέ: Εσείς δεν ήσασταν ο ίδιος Υπουρ-
γός, ο οποίος έναν χρόνο πριν νοµοθετήσατε για να επιστρέψουν
ατόκως τα χρήµατα της διαφοράς για νόµους του παλιού ανα-
πτυξιακού, που αφορούσε φωτοβολταϊκά; Γιατί σήµερα επιλέ-
γετε αυτήν τη µέθοδο και την προηγούµενη φορά, πριν έναν
χρόνο, επιλέξατε κάποια άλλη µέθοδο; Ποιοι είναι οι επιχειρηµα-
τικοί όµιλοι στους οποίους δίνατε τη δυνατότητα να έρθουν ατό-
κως τα λεφτά τους πριν έναν χρόνο και τώρα τους λέτε εντόκως;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης
και Τουρισµού): Εσείς να απαντήσετε σε αυτό.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Να απαντήσετε στους
ΑΝΕΛ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μην κάνετε διάλογο
µε τον κύριο Υπουργό. Ο Υπουργός θα µιλήσει µετά και θα απαν-
τήσει.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Να απαντήσετε στους
ΑΝΕΛ, που σας κατηγορούν και σας λένε να τα φέρετε ατόκως
µε τροπολογία. Πείτε το στους ΑΝΕΛ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης
και Τουρισµού): Εσείς να απαντήσετε σε αυτό.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Εγώ, κύριε Υπουργέ,
όπως θα θυµάστε -γιατί πάντα παραποιείτε αυτά που λέτε και πα-
ρακαλώ να δείτε στα γραπτά της επιτροπής- σας είπα «όχι ατό-
κως». Σας είπα να µην γίνεται τοκογλύφος το κράτος. Όµως,
σήµερα επειδή η Κυβέρνηση συνεργασίας και οι ΑΝΕΛ σας φέρ-
νουν αυτήν την τροπολογία, πρέπει να απαντήσετε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης
και Τουρισµού): Απαντάει ο νόµος.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Να περάσουµε τώρα
στο επόµενο θέµα που αφορά τα χρηµατοδοτικά εργαλεία. Χαί-
ροµαι που είναι και ο κ. Χαρίτσης εδώ, ο οποίος πριν λίγες ηµέ-
ρες έκανε µία δήλωση, µετά τη δική µας ερώτηση εδώ, και είπε
ότι τα χρηµατοδοτικά εργαλεία θα τα δούµε από τον Σεπτέµβριο.

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης
και Τουρισµού): Έχουµε δώσει παράταση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ήρεµα, κύριε Χαρί-
τση, έχετε γραφτεί οµιλητής αύριο. Θα απαντήσετε. Κρατάτε ση-
µειώσεις.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Χαρίτση, όπως
ξέρετε, στην ετήσια συνάντηση που έγινε της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής, σας ζήτησαν επικαιροποίηση της Ex Ante γιατί εσείς δεν
ήσασταν έτοιµοι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μην απευθύνετε κι
εσείς ερωτήµατα συνεχώς, γιατί δεν φταίνε οι Υπουργοί που
απαντάνε.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Άλλα χρηµατοδοτικά
εργαλεία, συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ, δεν υπάρχουν
αυτήν την στιγµή. Από Σεπτέµβριο θα δούµε.

Πάµε, όµως, σε αυτό που λέτε για τις µικροµεσαίες επιχειρή-
σεις και θα αναρωτηθώ αν µε τον κ. Χουλιαράκη, όπως γράφει
στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» έχετε ενιαίο αφήγηµα, κύριε Υπουργέ.

Αυτός ο νόµος –ξέρετε- λέει η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ ότι
είναι για τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Όταν θέσαµε το θέµα για
τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, οι οποίες τηρούν βιβλία κατηγο-
ρίας Β’, τα οποία είναι η πολυπληθέστερη οµάδα, πάνω από το
80%, αφού στην αρχή µας είπαν ότι δεν αποκλείονται –η ΓΣΕΒΕΕ
λέει ότι αποθαρρύνονται, εµείς λέµε ότι αποκλείονται- µάς είπατε
ότι θα φέρετε ρύθµιση για ειδικές κατηγορίες. Την περιµένουµε,
κύριε Υπουργέ.

Βάζετε ένα ζήτηµα, το οποίο είναι το ενιαίο αφήγηµα της Κυ-
βέρνησης. Ενώ εσείς λέτε ότι είναι µόνο για τις µικροµεσαίες
επιχειρήσεις, ο κ. Χουλιαράκης λέει στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» της
Κυριακής ότι για να ανακάµψει η οικονοµία, χρειάζονται µεγάλες
επενδύσεις, δηµόσιες και ιδιωτικές.

Καταθέτω το έγγραφο.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Οδυσσέας Κωνσταντινόπου-

λος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το

οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτός ο αναπτυξιακός νόµος µήπως αποκλείει τις µεγάλες
επενδύσεις, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Τις αποκλείει.

Ο ΣΥΡΙΖΑ είναι ένα µεγάλο σούπερ µάρκετ ιδεών. Μπορεί να
είναι µε όλα. Είναι και µε τους µικρούς, λέει στα λόγια. Είναι και
µε τους µεγάλους, θα πει ο κ. Σταθάκης. Είναι και µε το αντιµνη-
µόνιο και µε το µνηµόνιο. Είναι και µε τις διαδηλώσεις και µε την
απαγόρευση των διαδηλώσεων. Είναι και αριστεροί, είναι και δε-
ξιοί. Έχει ένα προαπαιτούµενο, όµως, κύριοι: Μπορείτε να τα κά-
νετε όλα αυτά για να παραµείνετε στην εξουσία. Αυτό σας εν-
διαφέρει, αυτός είναι ο µοναδικός σας στόχος. Και τον στόχο
αυτόν, που βγάζετε καθηµερινά -θα µου επιτρέψετε, κύριε
Υπουργέ- σας τον χάλασε πάλι ο Διοικητής της Τράπεζας της Ελ-
λάδος, ο αγαπηµένος σας τελευταία, κ. Στουρνάρας. Τι σας είπε
σήµερα ο κ. Στουρνάρας; Ότι χρειάζεται µια νέα συµφωνία! Αυτό
δήλωσε. Και εσείς κλείσατε µια νέα συµφωνία όχι για να κερδί-
σετε χρόνο για τη χώρα, αλλά κυρίως για να κερδίσετε χρόνο
στην εξουσία.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Οδυσσέας Κωνσταντινόπου-
λος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταθέσαµε µε πολύ επιµονή
και υποµονή ως Δηµοκρατική Συµπαράταξη προτάσεις συγκε-
κριµένες για όλα τα θέµατα, για τα θέµατα που αφορούν τους
πόρους, τη ρήτρα απασχόλησης, το αφορολόγητο αποθεµατικό,
τον µη αποκλεισµό των µικροµεσαίων επιχειρήσεων, τις πιστο-
ποιηµένες ελεγκτικές εταιρείες, το κανονιστικό πλαίσιο για τις
χρήσεις γης, στο οποίο, κύριε Υπουργέ, πώς µας απαντήσατε;
Ότι σε έναν µήνα θα έχετε το προεδρικό διάταγµα. Θέλω να το
κρατήσετε, συνάδελφοι, αυτό που είπε ο Υπουργός στην επι-
τροπή. Σε έναν µήνα, είπε ο Υπουργός, θα έχει το προεδρικό διά-
ταγµα για τις χρήσεις γης.

Βεβαίως, κύριε Υπουργέ, αν σας εµπιστευθούµε όπως σας εµ-
πιστευθήκαµε για το πότε θα κατατεθεί ο αναπτυξιακός νόµος,
κάνατε είκοσι πέντε φορές ανακοίνωση του αναπτυξιακού νόµου
και καθυστερήσατε δεκαέξι µήνες. Αλλά να ξέρετε ότι ούτε σε
έξι µήνες δεν θα έχετε κανονιστικό πλαίσιο, δεν θα έχετε πλαίσιο
προεδρικού διατάγµατος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς ως Δηµοκρατική Συµπα-
ράταξη θεωρούµε ότι ο αναπτυξιακός νόµος που κατατέθηκε
από την Κυβέρνηση πολύ σύντοµα θα χρειαστεί να αλλάξει, για
να µπορέσουν να επιβιώσουν οι επιχειρήσεις του παλιού επεν-
δυτικού νόµου αλλά και να δοθούν κίνητρα και παροχές προς τις
νέες επιχειρήσεις. Έτσι, το επόµενο χρονικό διάστηµα η Δηµο-
κρατική Συµπαράταξη θα πάρει πρωτοβουλίες για να υπάρξει µια
συναίνεση για το νέο σχέδιο για την ανάπτυξη της χώρας.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εγώ, κύριε συνά-

δελφε, για την εξοικονόµηση του χρόνου.
Καλείται στο Βήµα ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού

Κόµµατος Ελλάδας, ο συνάδελφος κ. Αθανάσιος Βαρδαλής.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, τι θέλετε;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Θέλω τον λόγο επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν υπήρξε προσω-

πικό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Υπήρξε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Απλά ρώτησε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Αναφέρθηκε στο όνοµά µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα τοποθετηθείτε. Εί-

σαστε να µιλήσετε µετά από δύο οµιλητές. Κύριε Λαζαρίδη, δεν
προσέβαλε. Έθεσε ένα ερώτηµα, στο οποίο θα απαντήσετε στην
οµιλία σας. Δεν έκανε καµµία προσβολή. Σας ρώτησε αν δεν γίνει
δεκτή η τροπολογία, τι θα κάνετε. Εάν δεν είχατε γραφτεί αγο-
ρητής, θα σας έδινα τον λόγο, αλλά δεν υπάρχει λόγος.

Ορίστε, κύριε Βαρδαλή, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εµείς δεν υποστηρίζουµε πως ο
αναπτυξιακός νόµος που συζητάµε σήµερα, δεν έχει διαφορές
µε τους προηγούµενους. Δεν κάνουµε τέτοια κριτική. Είναι προ-
φανές ότι έχει διαφορές. Γιατί, όµως, έχει; Κατά τη γνώµη µας,
γιατί και οι ανάγκες του κεφαλαίου δεν είναι οι ίδιες πριν πέντε
ή δέκα χρόνια. Στην κατεύθυνση, τη στρατηγική δεν υπάρχουν
διαφορές. Κινούνται όλοι τους στην ίδια κατεύθυνση, στον ίδιο
βηµατισµό. Αλλά ας το δούµε λίγο πιο συγκεκριµένα.

Ο Υπουργός στη συζήτηση στην επιτροπή, όσο και ο εισηγη-
τής του ΣΥΡΙΖΑ σήµερα υποστήριξαν πως ο αναπτυξιακός νόµος
στοχεύει µε προτεραιότητα την ανάπτυξη της παραγωγής, δίνει
έµφαση στην καινοτοµία µε αιχµή τη µικροµεσαία επιχειρηµατι-
κότητα, είναι δοµηµένος γύρω από την εξωστρέφεια, τη νεανική
και τη νέα επιχειρηµατικότητα, δίνει µάλιστα βάρος στις φοροε-
λαφρύνσεις και όχι στις επιδοτήσεις. Μάλιστα.

Θα σας διαβάσω τώρα ορισµένα αποσπάσµατα από µια άλλη
οµιλία, δεν είναι ούτε του κυρίου Υπουργού ούτε του εισηγητή
του ΣΥΡΙΖΑ. Διαβάζω: «Χωρίς ανάπτυξη που προάγει αξίες και
βάζει στο επίκεντρο τον άνθρωπο, δεν πρόκειται να πετύχουµε.
Σε αυτήν τη δύσκολη περίοδο απαντάµε µε εξωστρέφεια, µε επι-
θετικότητα, µε ανταγωνιστικότητα και εν τέλει, µε προστιθέµενη
αξία. Με τον νέο νόµο θα στηριχθεί η υγιής επιχειρηµατικότητα
και η κοινωνική κινητικότητα σε όλες τις περιφέρειες. Αλλά θα
ενθαρρυνθεί και η καινοτοµία και οι επενδύσεις υψηλής απόδο-
σης». Παρακάτω συνεχίζει: «Yπάρχει πλαφόν σε κάθε επενδυτικό
σχέδιο. Κανείς δεν µπορεί να µοιράζει χρήµατα αφειδώς και ανε-
ξέλεγκτα. Χρηµατοδοτούνται…» -προσέξτε το αυτό, κύριε Υ-
πουργέ- «…οι φοροαπαλλαγές και όχι οι επιδοτήσεις, ως βασικό
µέσο ενίσχυσης και µάλιστα µε σχέση τρία προς ένα». Ποιος τα
έλεγε αυτά; Ο κ. Χρυσοχοΐδης από το Βήµα αυτό και της επιτρο-
πής, όταν περνούσε ο προηγούµενος αναπτυξιακός νόµος, δη-
λαδή πέντε χρόνια πριν. 

Το εύκολο θα ήταν να σας κατηγορήσει κάποιος ότι αντιγρά-
φετε ο ένας τον άλλον. Όµως κατά τη γνώµη µας αυτή η εξήγηση
δεν αποδίδει την πραγµατικότητα. Και η πραγµατικότητα είναι
πως λέτε τα ίδια πράγµατα, γιατί υπηρετείτε τους ίδιους στό-
χους. Χρησιµοποιείτε, µάλιστα, τα ίδια επιχειρήµατα µε αυτούς
που αποκαλείτε παλαιό πολιτικό σύστηµα.

Για να γίνω πιο συγκεκριµένος, αν ρίξετε µια µατιά στις απο-
φάσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης τον Μάρτη του 2000 στο Ευ-
ρωπαϊκό Συµβούλιο που συνεδρίασε στη Λισσαβόνα, καθώς και
το τι προβλέπει η στρατηγική 2020 της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
τότε θα γίνει κατανοητό από όλους σε ποιο ρυθµό χορεύετε όλοι
σας. Μέσα σε αυτά τα κείµενα θα βρείτε για την οικονοµία της
γνώσης, δηλαδή αξιοποίηση νέων τεχνολογιών, έρευνα, καινο-
τοµία και λοιπά, τη λεγόµενη «δηµιουργία πρόσφορου επιχειρη-
µατικού κλίµατος», την αύξηση της απασχόλησης, την αύξηση
των δαπανών για έρευνα και ανάπτυξη στο 3% του ΑΕΠ, των
επενδύσεων στις τηλεπικοινωνίες, στην πληροφορική και λοιπά.
Αυτά που σχεδιάζουν, δηλαδή, οργανισµοί των µονοπωλίων για
να αντέξουν στον ανταγωνισµό, να αυξήσουν το βαθµό εκµετάλ-
λευσης της εργατικής τάξης, να επιταχύνουν τη συγκέντρωση
και συγκεντροποίηση του κεφαλαίου, να νοµιµοποιήσουν την τα-
ξική συνεργασία, µας τα σερβίρετε ως αριστερή πολιτική. 

Αυτή είναι η κατάντια σας και µετά µας κατηγορείτε για ξύλινη
γλώσσα, όταν όλοι σας από το 2000 λέτε τα ίδια και τα ίδια µε
αυτούς που πραγµατικά χτυπούν τα νταούλια. Αλλά, το περί δί-
καιας ανάπτυξης που θα φέρει κέρδη και θα γίνει αναδιανοµή,
πέρα από το ότι είναι ανέκδοτο, το χρησιµοποιείτε απλώς σαν
κερασάκι, για να πετύχετε τη συναίνεση του λαού. 

Δεύτερο ζήτηµα: Η Κυβέρνηση κατά τη γνώµη µας είναι πεν-
τακάθαρη. Τι υποστηρίζει; Ανάπτυξη ίσον επενδύσεις. Προφα-
νώς, επενδύσεις θα κάνουν οι µεγάλοι επιχειρηµατικοί όµιλοι και
τέτοιες επενδύσεις επιδιώκει και η Κυβέρνηση. Αυτές, όµως, για
να έλθουν εδώ, θα πρέπει να παραχωρηθούν διευκολύνσεις. Να,
λοιπόν, οι φοροελαφρύνσεις και οι επιδοτήσεις. Τα τελευταία δε-
καπέντε χρόνια, η κρατική ενίσχυση των επενδύσεων των ιδιωτι-
κών οµίλων έφθασε τα 12 δισεκατοµµύρια ευρώ και το συνολικό
ύψος επενδύσεων έφθασε στα 32 δισεκατοµµύρια ευρώ. Και
επειδή προφανώς αυτά δεν φθάνουν, καθίσταται αναγκαία και η
προσαρµογή του κρατικού µηχανισµού στις σύγχρονες απαιτή-

σεις του κεφαλαίου, αυτό που λέτε, δηλαδή, όλοι σας «εκσυγ-
χρονισµό του κράτους», «πάταξη της γραφειοκρατίας», «δηµι-
ουργία επενδυτικού κλίµατος», κ.λπ.. Ένα τέτοιο κράτος έχει
ανάγκη το κεφάλαιο σήµερα. Να µπαίνει, δηλαδή, µπροστά, να
καθαρίζει, να µεταφέρει, προφανώς, τα βάρη στους εργαζόµε-
νους και µετά να έρχεται το κεφάλαιο για να επενδύει. Αυτό εσείς
το ονοµάζετε «ρεαλισµό» στη σηµερινή εποχή. Στην πράξη,
όµως, αυτό που κάνετε, είναι να βοηθάτε το σύστηµα να ξεπερνά
την κρίση του, να αυγατίζει τα κέρδη του και µάλιστα σε δύσκο-
λους καιρούς. 

Σε αυτήν την κατεύθυνση σας πιέζουν και τα άλλα κόµµατα
της Αντιπολίτευσης, αλλά και οι εργοδοτικοί φορείς. Τι ζητούν;
Ζητούν πιο γρήγορους ρυθµούς, καλύτερο επενδυτικό κλίµα, µε-
γαλύτερες φοροαπαλλαγές στο κεφάλαιο, να επιδοτήσετε
ακόµα και το επιτόκιο του δανεισµού τους, να προχωρήσετε πιο
γρήγορα τις ιδιωτικοποιήσεις, να καταπολεµήσετε τη γραφει-
οκρατία. Αυτά σας λένε.  

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο επενδυτικός νόµος απαντά,
κατά τη γνώµη µας, στις σύγχρονες ανάγκες του κεφαλαίου.
Προβλέπει ένα ισχυρό πλέγµα ενισχύσεων, µε έµφαση, βεβαίως,
στις φοροαπαλλαγές και στη στήριξη των µεγάλων επιχειρήσεων
στο νέο πλαίσιο οικονοµικής δραστηριότητας. Προβλέπονται συ-
νολικά οκτώ διαφορετικές κατηγορίες ενισχύσεων. 

Επικαλείστε την άποψη των φορέων. Λέτε πως τους ακούσατε,
πήρατε υπ’ όψιν τις προτάσεις τους και µάλιστα βελτιώσατε το
αρχικό σχέδιο νόµου. Πράγµατι, έτσι έχουν τα πράγµατα, όµως
για ποιους φορείς γίνεται λόγος; Για τον ΣΕΒ, τον ΣΕΤΕ, τον
ΕΒΕΑ και όλους τους εργοδοτικούς φορείς. Πράγµατι, όλους αυ-
τούς τους ακούτε µε προσοχή. 

Να γιατί όλοι αυτοί σας χειροκροτούν. Να γιατί οι κεφαλαι-
οκράτες σάς χρειάζονται τώρα και όχι όταν η ανάπτυξη είναι µε-
γάλη. Για εκείνη την περίοδο υπολογίζουν σε άλλους, στα παρα-
δοσιακά «παιδιά» τους όπως είναι η Νέα Δηµοκρατία και το
ΠΑΣΟΚ. Όταν αυτά «δεν τραβάνε» και δυσκολεύονται να προ-
ωθήσουν παραπέρα τις αντιλαϊκές αναδιαρθρώσεις, ο ΣΥΡΙΖΑ,
όπως έκανε πάντα η σοσιαλδηµοκρατία, ήλθε µε φιλολαϊκή παν-
τιέρα για να κάνει την «βρώµικη» δουλειά του κεφαλαίου, να φορ-
τώσει και άλλα βάρβαρα, µόνιµα µέτρα στην πλάτη του λαού για
να διαµορφώσει προϋποθέσεις ανάκαµψης των κερδών των κα-
πιταλιστών. Γι’ αυτό είστε χρήσιµοι για το κεφάλαιο, γι’ αυτό σας
χειροκροτούν ο ΣΕΒ και οι άλλες δυνάµεις του κεφαλαίου. Όλα
τα άλλα είναι απλώς για λαϊκή κατανάλωση.

Τρίτο ζήτηµα: Υποστηρίζετε πως ο αναπτυξιακός νόµος θα
είναι καθοριστικός για να έλθουν επενδύσεις, να καταπολεµηθεί
η ανεργία κι έτσι να ωφεληθούν και οι άνεργοι. Προκαλείτε τις
εκατοντάδες χιλιάδες ανέργους, όταν σήµερα κόβετε και τα ελά-
χιστα κονδύλια, που προβλέπονται για την προστασία των ανέρ-
γων, όταν απορρίπτετε τις προτάσεις του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας για την ουσιαστική προστασία τους. 

Το πρόβληµα της ανεργίας δεν µπορεί να λυθεί στον καπιτα-
λισµό, πολύ περισσότερο σε συνθήκες κρίσης όπου καταστρέ-
φονται παραγωγικές δυνάµεις, αλλά ούτε στην ανάπτυξη θα
δουν φως οι χιλιάδες άνεργοι, αφού αυτή θα είναι αναιµική και
οι όποιες επενδύσεις γίνουν θα αφορούν τοµείς µε µικρές ανάγ-
κες σε εργατικό δυναµικό. 

Η Κυβέρνηση λέει ότι θα γίνουν επενδύσεις και θα µειωθεί η
ανεργία. Πώς, όµως, θα γίνουν επενδύσεις; Εδώ τα πράγµατα
είναι καθαρά. Με παραπέρα τσάκισµα της τιµής της εργατικής
δύναµης και µε συνδροµή των καπιταλιστών από το κράτος σε
χρήµα και σε υποδοµές. 

Το σκεπτικό της Κυβέρνησης είναι το εξής: Για να τονωθεί η
απασχόληση και όχι για να βρουν µόνιµη και σταθερή δουλειά οι
άνεργοι, η Κυβέρνηση ετοιµάζει πακτωλό επιδοτήσεων και φο-
ροαπαλλαγών, δηλαδή, «ζεστό» κρατικό χρήµα στους µεγαλο-
εργοδότες για τα επόµενα δώδεκα µε δεκαπέντε χρόνια. 

Για να βρεθούν αυτά τα δισεκατοµµύρια ευρώ για την χρηµα-
τοδότηση της τζάµπα εργασίας, η Κυβέρνηση εφαρµόζει, ήδη,
εκτεταµένες περικοπές δαπανών, δηλαδή, στερεί από τον λαό
κονδύλια για στοιχειώδεις κοινωνικές υπηρεσίες και τα κατευθύ-
νει στους εργοδότες για να προσλάβουν εργαζόµενους µε τσα-
κισµένα εργασιακά δικαιώµατα και επιδοτούµενους από το
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κράτος µισθούς, δηλαδή, οι εργαζόµενοι και άλλα λαϊκά στρώ-
µατα όχι µόνο γίνονται θύµατα των περικοπών στις κρατικές δα-
πάνες, αλλά πληρώνουν και από την τσέπη τους τον µισθό τους,
αφού µε τα δικά τους λεφτά θα χρηµατοδοτηθεί το πρόγραµµα
της επιδοτούµενης εργασίας. 

Τι θα αποκοµίσει ο λαός από µια τέτοια ανάπτυξη; Μισθούς
πείνας, τσακισµένες εργασιακές σχέσεις, νέα αφαίµαξη εισοδή-
µατος, ισοπέδωση κάθε κοινωνικής υπηρεσίας. Αυτή είναι η ανά-
πτυξη που τους υπόσχεστε, µία κόλαση, που θα πρέπει να απο-
τρέψει ο λαός. 

Άλλωστε, η ιδιωτικοποίηση του Ελληνικού είναι ένα κραυγαλέο
παράδειγµα του δρόµου ανάπτυξης, που ακολουθεί και η σηµε-
ρινή Κυβέρνηση. Μόνο αν δει κανείς ποιος πανηγύρισε µετά την
υπογραφή της σύµβασης, θα καταλάβει περί τίνος πρόκειται. Πα-
νηγυρίζει ο Λάτσης και ανακουφίστηκαν τα άλλα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης, που συµφωνούν, βεβαίως, µ’ αυτόν τον δρόµο
ανάπτυξης. Έβλεπαν να καθυστερεί το πράγµα, το άφησαν να
ρηµάξει και µετά, ό,τι κι αν κάνεις, φαντάζει να είναι θετικό.

Για να «χρυσωθεί το χάπι», µας τάζουν πράσινο και θέσεις ερ-
γασίας. Κρύβουν πως οι χώροι πρασίνου, που θα δηµιουργηθούν
θα ανήκουν στην ανάδοχο εταιρεία και πως αυτή θα καθορίζει
µε τι χρηµατικό αντίτιµο θα µπορεί ο λαός να τους επισκέπτεται.

Διαφήµιζαν και διαφηµίζουν την παράδοση ως αντιµετώπιση
της ανεργίας. Κρύβουν πως για αυτές τις θέσεις οι επιχειρηµα-
τίες θα χρηµατοδοτηθούν, ενώ αυτές οι θέσεις θα είναι µε µι-
σθούς πείνας, χωρίς συλλογικές συµβάσεις, µε ελάχιστα δικαιώ-
µατα. Θα φτιάξουν ένα νέο Μονακό για λίγους, απλησίαστο για
τα λαϊκά στρώµατα, ενώ θα µπορούσε όλος ο χώρος του «Ελλη-
νικού» να παραµείνει δηµόσια περιουσία και το δηµόσιο να ανα-
λάβει την κατασκευή, τη διαχείριση, το κόστος λειτουργίας και
συντήρησης του µητροπολιτικού πάρκου, ανοιχτό για τον λαό,
µε όλες τις απαιτούµενες υποδοµές για να το απολαµβάνουν οι
εργατικές λαϊκές οικογένειες από όλη την Αττική. 

Λέτε ότι θα αξιοποιήσετε την καινοτοµία για να αυξηθεί η πα-
ραγωγικότητα. Όµως, στο σύστηµα που ζούµε, στον καπιταλι-
σµό, η αύξηση της παραγωγικότητας δεν χρησιµοποιείται για να
βελτιωθεί η θέση των εργαζόµενων, αλλά για να αυξηθούν τα
κέρδη του κεφαλαίου. Πάρτε ως παράδειγµα τις Ηνωµένες Πο-
λιτείες της Αµερικής που αποτελούν διεθνές πρότυπο στον
τοµέα της καινοτοµίας. Μεταξύ του 1973 και του 2013 η παρα-
γωγικότητα στις ΗΠΑ αυξήθηκε κατά 73%, ενώ το κατώτατο ηµε-
ροµίσθιο µόλις κατά 9%. Για να αυξηθεί, άλλωστε, η καπιτα-
λιστική κερδοφορία πρέπει να αυξάνεται η ψαλίδα ανάµεσα στο
επίπεδο της παραγωγικότητας και τον µισθό. 

Με τη στήριξη της εξωστρέφειας οµολογείτε ότι η σκληρή λι-
τότητα θα µείνει για πολλά χρόνια στην εγχώρια αγορά, η οποία
έτσι και αλλιώς είναι σχετικά µικρή. Γι’ αυτό η αύξηση των πωλή-
σεων πρέπει να αναζητηθεί στο εξωτερικό. Προβλέπονται κυρίως
φοροαπαλλαγές, αλλά και άµεσες επιδοτήσεις µέχρι και 20 εκα-
τοµµύρια ευρώ σε µεγάλες επιχειρήσεις. Η επιδότηση µπορεί να
γίνει ακόµα και εάν ο ιδιώτης επενδυτής δεν τοποθετεί δικά του,
ίδια κεφάλαια. 

Για τις µεγάλες στρατηγικές επενδύσεις προβλέπεται σταθερό
φορολογικό πλαίσιο στα σηµερινά επίπεδα για τα επόµενα δώ-
δεκα χρόνια, που µπορεί εύκολα να οδηγήσει σε νέα µείωση της
συνολικής φορολογικής επιβάρυνσης του κεφαλαίου την επό-
µενη περίοδο. 

Προωθεί συνέργειες ενός ελάχιστου τµήµατος των µικρών επι-
χειρήσεων, αφήνοντας, βέβαια, εκτός της µεγάλη πλειοψηφία
τους. Ο στόχος είναι η µεγέθυνση του κεφαλαίου των επιχειρή-
σεων που θα παραµείνουν ζωντανές τα επόµενα χρόνια. 

Τέλος, αξίζει να επισηµάνουµε ότι µε βάση τα µεγέθη που πα-
ρουσιάζει η ίδια η Κυβέρνηση για το ανεµικό, αναπτυξιακό πα-
κέτο χρηµατοδότησης, τα 3,6 δισεκατοµµύρια ευρώ, η πρόβλεψη
για γρήγορη και σηµαντική ανάκαµψη είναι ατεκµηρίωτη και αβέ-
βαιη. Μια απλή µατιά στην επιβράδυνση της διεθνούς οικονο-
µίας, στην κατάσταση της ευρωζώνης, στην αύξηση της ανισο-
µετρίας στην ανάπτυξη των κρίκων της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
στην πορεία της εγχώριας βιοµηχανικής παραγωγής, είναι αρ-
κετά για να αµφιβάλουµε. 

Κυρίες και κύριοι, τα καλά νέα, τις καλές ειδήσεις θα τις φέ-

ρουν οι εργαζόµενοι και τα λαϊκά στρώµατα. Αυτοί θα ανοίξουν
νέα σελίδα, νέα εποχή, µε την πάλη τους και τον αγώνα τους. Η
καλύτερη άµυνα είναι η αντεπίθεση. 

Οι πρόσφατοι αγώνες ενάντια στο ασφαλιστικό και τη φοροε-
πιδροµή, ενάντια στη γενικότερη αντιλαϊκή επίθεση κεφαλαίου
και Κυβέρνησης, έδειξαν πως πρέπει να ξεµπλέξουν οι εργαζό-
µενοι από τις όποιες αυταπάτες και ψεύτικες ελπίδες έχουν ότι
τα συµφέροντά τους µπορούν να συνυπάρξουν µε τα συµφέ-
ροντα του κεφαλαίου, ότι µπορεί να εξαρτούν το µέλλον και τη
ζωή τους από το πότε θα αβγατίσουν τα κέρδη των κεφαλαιοκρα-
τών. 

Είναι καιρός οι εργαζόµενοι να ξεµπλέξουν από τα γρανάζια
του συστήµατος, της εργοδοσίας, των κοµµάτων, των µηχανι-
σµών τους, να ξεµπλέξουν από το µαντρί της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Σε αυτήν την κατεύθυνση το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας
θα δώσει όλες του τις δυνάµεις µέσα, µα κυρίως έξω από τη
Βουλή, ώστε το ταξικό κίνηµα, που είναι συσπειρωµένο στο
ΠΑΜΕ, να γίνει η δύναµη κρούσης του εργατικού και λαϊκού κι-
νήµατος. 

Πρέπει να συνειδητοποιήσει η εργατική τάξη και οι σύµµαχοί
της πως δεν υπάρχει άλλη οδός σωτηρίας παρά µόνο η προετοι-
µασία και η οργάνωσή της για να διεκδικήσει τη δική της εξουσία
ως προϋπόθεση για να ικανοποιηθούν οι σύγχρονες ανάγκες της
και να απαλλαγεί οριστικά από τις αιτίες που την καταδικάζουν
στη σηµερινή αθλιότητα.  

Με βάση τα παραπάνω, καταψηφίζουµε το σχέδιο νόµου επί
της αρχής και επί των άρθρων. 

Τέλος, έχουµε καταθέσει τρεις τροπολογίες. Θα σταθώ, λόγω
χρόνου, µε δυο λόγια σε αυτήν που αφορά τους αυτοαπασχο-
λούµενους επιστήµονες, τους επαγγελµατοβιοτέχνες, τους αυ-
τοκινητιστές. Όλοι γνωρίζουµε τη δύσκολη οικονοµική τους
θέση. Αυτό που ζητάµε µε την τροπολογία είναι να ισχύσουν και
για τα εισοδήµατα από την επιχειρηµατική δραστηριότητα οι µει-
ώσεις φόρου, που προβλέπονται για τα εισοδήµατα από µισθούς
και συντάξεις. Θεωρούµε ότι εκτός από το ότι θα δώσει µια µικρή
ανάσα στους αυτοαπασχολούµενους, είναι και ένα µέτρο στοι-
χειώδους φορολογικής ισονοµίας. 

Ζητάµε, κύριε Υπουργέ, να τις κάνετε δεκτές.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πριν συνεχίσουµε, θα

ήθελα να παρακαλέσω τους κοινοβουλευτικούς εκπροσώπους
να κάνουν γνωστό στο Προεδρείο το πότε θα µιλήσουν, ώστε να
γνωρίζουµε αν θα πάµε σύµφωνα µε τη σειρά που είναι η κοινο-
βουλευτική τάξη ή επειδή έχετε δικαίωµα κάποιοι να µιλήσετε και
αύριο, θα το προτιµήσετε, για να κανονίσουµε και τον κατάλογο
των συναδέλφων. Εγώ για λόγους κοινοβουλευτικής τάξης, τε-
λειώνοντας και οι άλλοι τρεις ειδικοί αγορητές, θα δώσω τον
λόγο στον Υπουργό. Παραδείγµατος χάριν, ο κ. Λοβέρδος δή-
λωσε ότι θα µιλήσει αύριο, ενώ ο κ. Δένδιας θα µιλήσει µετά τον
Υπουργό. 

Θα ήθελα, λοιπόν, να µου πείτε και οι υπόλοιποι αν θα µιλήσετε
απόψε, αν θα πάµε µε τη σειρά ή αν θέλει κάποιος να µιλήσει
αύριο. Να το ξέρουµε µόνο για να βάλουµε στη θέση τους άλ-
λους συναδέλφους Βουλευτές. 

Καλώ στο Βήµα τον κ. Γεώργιο Αµυρά, τον ειδικό αγορητή από
το Ποτάµι.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, πριν από λίγες

µέρες -θα το παρακολουθήσατε- ο Διοικητής της Τράπεζας της
Ελλάδας, ο κ. Στουρνάρας, βρισκόταν στη Βουλγαρία µε Έλλη-
νες τραπεζίτες για να παρευρεθεί στις εκδηλώσεις κάποιας θυ-
γατρικής τράπεζας. Μου έκανε εντύπωση, λοιπόν, ένα tweet που
ένας από τους τραπεζίτες που συνόδευαν τον κ. Στουρνάρα ανέ-
βασε στο twitter και το οποίο νοµίζω ότι µέσα σε εκατόν σαράντα
χαρακτήρες περιέγραψε πάρα πολύ καλά τον λόγο για τον οποίο
οι ελληνικές επιχειρήσεις µεταναστεύουν µαζικά στη Βουλγαρία.
Και, δυστυχώς, δεν φαίνεται να ελπίζουν και πολλά από αυτόν
τον αναπτυξιακό νόµο. 

Σας διαβάζω, λοιπόν, τι έγραψε στο twitter ο τραπεζίτης: «Απλά
και σταθερά. ΦΠΑ 20%, flat επιχειρηµατικός φόρος 10%, κανένας
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φόρος για τα κεφαλαιακά κέρδη, µικρός φόρος περιουσίας, δε-
καεννέα χρόνια σταθερή ισοτιµία». 

Αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ισχύουν στη Βουλγαρία.
Kι ενώ πριν µερικά χρόνια οι ελληνικές επιχειρήσεις µε δυναµι-
σµό κατακτούσαν τη βουλγαρική αγορά, ιδρύοντας υποκαταστή-
µατα, θυγατρικές, µε εξωστρέφεια και καινοτοµία, τώρα οι
µικροµεσαίοι µεταναστεύουν µαζικά προς τη Βουλγαρία όχι για
να αναπτυχθούν, αλλά για να γλιτώσουν το λουκέτο πίσω στη
χώρα τους, εδώ, στην Ελλάδα.

Εάν ο ίδιος ο τραπεζίτης ήθελε να στείλει ένα tweet για την κα-
τάσταση στην Ελλάδα, θα µπορούσε να γράψει τα εξής: «Διαρ-
κής αβεβαιότητα. ΦΠΑ 24%, επιχειρηµατικός φόρος 29%, προ-
καταβολή φόρου 100% για µικροµεσαίους, ΕΝΦΙΑ και άλλες φο-
ρολογικές εκπλήξεις». 

Έτσι, λοιπόν, αντιλαµβανόµαστε ότι εµείς στην Ελλάδα κατα-
φέραµε επί ηµερών της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ το ακατόρ-
θωτο, το αδύνατο σχεδόν. Δηλαδή, αντί να έχουµε φόρους
Βουλγαρίας, µισθούς Ευρώπης και κοινωνικό κράτος Σκανδινα-
βίας, πώς τα κατάφερε αυτή η Κυβέρνηση και  έκανε µισθούς
Βουλγαρίας, φόρους Σκανδιναβίας και ένα κοινωνικό κράτος και
µια δηµόσια υπηρεσία, ιδιαίτερα στους τοµείς, που τους έχει
ανάγκη ο πολίτης, την υγεία και στην παιδεία, από τις χειρότερες
στην Ευρώπη. Αυτό είναι ένα όχι απλώς κοινό µυστικό, αλλά είναι
τόσο φανερό και βροντερό που δεν µπορεί κανείς να το αποκρύ-
ψει.

Έτσι, λοιπόν, µετά από είκοσι έξι µήνες µετά από τη λήξη του
προηγούµενου αναπτυξιακού νόµου, φτάνουµε, σήµερα, στο
σχέδιο νόµου αυτό. Μάλιστα. Είκοσι έξι µήνες, δηλαδή, η χώρα
πορεύεται χωρίς αναπτυξιακό σχέδιο.

Είναι ένα καράβι, όπως σας είχα πει και στις επιτροπές, το
οποίο δείχνει να βρίσκεται µεσοπέλαγα όχι µόνο χωρίς σχέδιο
πλεύσης, αλλά και χωρίς τη βοηθητική του µηχανή. 

Για να δούµε, λοιπόν, σε αυτούς τους µήνες που δεν είχαµε
αναπτυξιακό νόµο τι συνέβη:

Τα λουκέτα ξεπέρασαν για πρώτη φορά τις νέες εγγραφές στα
επιµελητήρια. Στο πεντάµηνο Ιανουαρίου - Μαΐου 2016 πάνω από
δεκαπέντε χιλιάδες επιχειρήσεις έβαλαν λουκέτο, ενώ άνοιξαν
µόνο δώδεκα χιλιάδες, δηλαδή, τρεις χιλιάδες επιχειρήσεις εξα-
φανίστηκαν δια παντός από τον οικονοµικό και κοινωνικό χάρτη
αυτής της χώρας. 

Το οικονοµικό κλίµα επιδεινώθηκε, σύµφωνα µε στοιχεία του
ΙΟΒΕ. Η απαισιοδοξία στη βιοµηχανία είναι µεγαλύτερη από ποτέ
και η ύφεση γύρισε για τα καλά για να µονιµοποιηθεί στην ελλη-
νική οικονοµία. Για τρίτο συνεχόµενο τρίµηνο η ελληνική οικονο-
µία συρρικνώθηκε -αυτά είναι τα τελευταία στοιχεία της Στατι-
στικής Υπηρεσίας για το πρώτο τρίµηνο του 2016- ενώ σε ετήσια
βάση η ύφεση ξεπερνά το 1,4%. 

Η Ελλάδα είναι πλέον η µοναδική χώρα, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, της Ευρωπαϊκής Ένωσης που δεν καταγράφει ανά-
πτυξη.

Σας είπα για την µαζική µετανάστευση των ελληνικών επιχει-
ρήσεων στη Βουλγαρία. Το 2015 εξήντα χιλιάδες Έλληνες επι-
χειρηµατίες µετέφεραν την έδρα τους στη Βουλγαρία. Το κύµα
της µετανάστευσης γιγαντώθηκε από την οικονοµική αβεβαι-
ότητα, που προκάλεσαν τα capital controls και η  σκληρή κατά
τα άλλα, αλλά πλήρως αποτυχηµένη, διαπραγµάτευση του 2015
µε τον Γιάννη Βαρουφάκη επικεφαλή.

Επίσης, η ανεργία που ενδιαφέρει όλους και όλες -και όχι µόνο
µέσα σε αυτήν την Αίθουσα, αλλά κυρίως έξω από αυτήν την Αί-
θουσα- σταθεροποιήθηκε στο 24% τους τρεις τελευταίους µή-
νες. Η Commission έχει αναθεωρήσει δυσµενώς την πρόβλεψή
της για φέτος για την ανεργία των Ελλήνων και των Ελληνίδων.

Φταίει για όλα αυτά η έλλειψη του αναπτυξιακού νόµου; Όχι,
βεβαίως. Φταίει το ότι η χώρα, όπως σας είπα, πληρώνει τη δια-
πραγµάτευση του πρώτου εξαµήνου του 2015, αλλά πληρώνει
και τις καθυστερήσεις µετά τον Σεπτέµβριο του 2015. Επίσης,
πληρώνει το γεγονός ότι ναι µεν ο κ. Σταθάκης είχε πολλές φο-
ρές εξαγγείλει αυτόν τον αναπτυξιακό νόµο -και κάναµε µαύρα
µάτια να τον δούµε, κύριε Υπουργέ- αλλά, βεβαίως, πληρώνει και
την µη σοβαρή διαρθρωτική και ισόρροπη ανάπτυξη επιχειρή-
σεων ιδιωτικού τοµέα σε βάρος ή εν συγκρίσει µε εκείνες τις επι-

χειρήσεις του ιδιωτικού τοµέα, οι οποίες είναι κρατικοδίαιτες και
είχαν µάθει επί δεκαετίες να τρέφονται από την ιερή αγελάδα
που λέγεται «ελληνικό δηµόσιο».

Ποιος, όµως, µπορεί να επενδύσει στη χώρα µας και για ποιο
λόγο; Όπως σας έχω αναφέρει και στην αρµόδια επιτροπή, οι οι-
κονοµολόγοι διεθνώς, αλλά και εγχωρίως, συµφωνούν ότι για να
µπει η χώρα στον ενάρετο κύκλο της οικονοµίας θα χρειαστεί τα
επόµενο έξι χρόνια 100 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Ας υποθέσουµε, λοιπόν, ότι ο αναπτυξιακός νόµος, που καλού-
µαστε να ψηφίσουµε, πετυχαίνει στον µέγιστο βαθµό. Θα πρέπει,
όµως, να παραβλέψουµε κάποια δεδοµένα. Θα πρέπει να παρα-
βλέψουµε ότι δεν υπάρχει καµµία σοβαρή χρηµατοδοτική στή-
ριξη από το πιστωτικό σύστηµα των επιχειρήσεων. Θα πρέπει,
βεβαίως, να παραβλέψουµε ότι το κράτος χρωστάει ακόµα ενι-
σχύσεις για εκκρεµή επενδυτικά σχέδια των προηγούµενων
νόµων ύψους 2,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Θα πρέπει να παρα-
βλέψουµε ότι ακόµα και σήµερα οι Υπουργοί κλαίνε και οδύρον-
ται όταν πρόκειται να υπογράψουν µια αποκρατικοποίηση, µια
ιδιωτικοποίηση, όπως θέλετε πείτε την για να σας πέσει και πιο
ελαφριά ή αν πρόκειται να εγκρίνουν ένα µεγάλο επενδυτικό σχέ-
διο. 

Ειρήσθω εν παρόδω, βέβαια, να σας πω ότι θα ήθελα και ένα
µικρό σχόλιο από εσάς, κύριε Σταθάκη, σε σχέση µε το ΤΑΙΠΕΔ
και την απόφασή του να ξεκινήσει να προσλάβει τεχνικό σύµ-
βουλο για τα επόµενα είκοσι τρία περιφερειακά αεροδρόµια προ-
κειµένου να ιδιωτικοποιηθούν. Τι λέτε εσείς; Είναι µέρος της
ανάπτυξης της καλής ή όχι ή σας έχει κολλήσει ο κ. Σπίρτζης το
άγχος και τον οδυρµό;

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Κουράγιο! Θα συµπα-
ρασταθούµε όλοι!

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θα συµπαρασταθούµε όλοι!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Θα συµπαρασταθούµε όλοι. Αυτό είναι

σίγουρο και βέβαιο!
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα πρέπει επίσης να παρα-

βλέψουµε ότι το κράτος είναι ο µεγάλος µπαταχτσής, τα ληξι-
πρόθεσµα χρέη του προς τους ιδιώτες προµηθευτές ξεπερνούν
τα 7,7 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αµήν και πότε λέµε, επιτέλους, να
γίνει η πρώτη εκταµίευση µετά το πέρας της αξιολόγησης µπας
και κάποιοι ιδιώτες πληρωθούν, αν και πολλοί λένε ότι θα είναι
έναντι στην ουσία αυτά τα χρήµατα για νέες προµήθειες, που θα
κάνει το ελληνικό δηµόσιο στα νοσοκοµεία κυρίως από την ιδιω-
τική οικονοµία.

Τέλος, να σας θυµίσω ότι η Ελλάδα είναι η τελευταία στην
αξιοποίηση του πακέτου Γιούνκερ; Ακόµα, βέβαια, ηχούν στα
αυτιά µας οι δηλώσεις του Αντιπροέδρου της Κοµισιόν, του κ.
Κατάινεν, ο οποίος είπε ότι οι χώρες του Νότου -µεταξύ αυτών η
Ελλάδα και η Ιταλία- δεν έχουν ακόµα εκταµιεύσει κονδύλια από
το αναπτυξιακό πακέτο για τις επιχειρήσεις. Στασιµότητα, δη-
λαδή, κι εκεί. 

Οι υπηρεσίες, δε, του Υπουργείου σας, αλλά και άλλων συναρ-
µόδιων Υπουργείων, δεν ξέρουν καν ότι οι µικροµεσαίοι µπορούν
να απευθυνθούν απευθείας στην Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύ-
σεων. 

Σε αυτό, λοιπόν, το αρνητικό πλαίσιο, που σας περιέγραψα,
µπορεί, πρόκειται να έρθει κάποιος επενδυτής στην Ελλάδα; Μά-
λιστα! Αν υποθέσουµε ότι αυτός ο νόµος θα κινητοποιήσει 11 δι-
σεκατοµµύρια επενδύσεις ως το 2023, να πούµε ότι ναι, θα τα
καταφέρει; Να το δεχθούµε ως καλοπροαίρετοι. Τα υπόλοιπα 89
δισεκατοµµύρια ευρώ που χρειάζεται η πραγµατική οικονοµία
για να µπει ξανά σε έναν κύκλο ισορροπίας και τον ενάρετο
κύκλο που λέγαµε, θα βρεθούν; Μπορούµε να πείσουµε τους
επενδυτές να έρθουν στην Ελλάδα; Φοβάµαι πως όχι.

Φοβάµαι πως όχι, γιατί η αβεβαιότητα για την οικονοµία είναι
ένα µεγάλο, ένα ισχυρό, ένα πελώριο ψυχολογικό φράγµα που
όσες καλές προθέσεις κι αν έχει κάποιος, οι αριθµοί είναι αυτοί
που θα τον οδηγήσουν είτε στο να λακίσει, βλέποντας αυτό το
µεγάλο φράγµα ή αν έχει αυτοκτονικές διαθέσεις, να προσπα-
θήσει να επενδύσει στην Ελλάδα µε τις εξής ιδιαιτερότητες: Ότι
το πιστωτικό σύστηµα, παρά την ανακεφαλαιοποίησή του, δεν
εκπληρώνει τον ρόλο του, δεν προσφέρει αναγκαία ρευστότητα
στην αγορά, αδυνατεί να στηρίξει χρηµατοδοτικά ακόµα και υγι-
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είς επιχειρήσεις. Η φορολογία έχει µετατραπεί σε δήµευση. Οι
αυξήσεις και στην άµεση και στην έµµεση φορολόγηση καθι-
στούν απαγορευτικό το επιχειρείν, πριµοδοτούν τη φοροδια-
φυγή, οδηγούν τους ελεύθερους επαγγελµατίες στο να µετανα-
στεύσουν σε άλλη γη και σε άλλα µέρη. 

Επίσης, οι αντοχές των νοικοκυριών και των επιχειρηµατιών
έχουν φτάσει στα όριά τους. Πάνω από το 70% των πολιτών δη-
λώνει ότι αδυνατεί να ανταποκριθεί στις φορολογικές του υπο-
χρεώσεις, παρά το γεγονός ότι θα το ήθελε. 

Πώς, λοιπόν, να περιµένουµε επενδύσεις όταν οι φόροι αυξά-
νονται και τα εισοδήµατα µειώνονται; Δυστυχώς, η ελληνική οι-
κονοµία δεν είναι ελατήριο -όπως είχε πει ο Πρωθυπουργός, ο
κ. Τσίπρας- έτοιµο να εκτιναχθεί. Δυστυχώς, είναι το ελατήριο
που βρίσκεται κοντά στο κρίσιµο σηµείο της θραύσης. 

Όµως και ο αναπτυξιακός νόµος έχει αδυναµίες. Το σχέδιο
αυτό έχει κάποιες βασικές δοµικές αδυναµίες. 

Πρώτον, δεν έχουν εγκριθεί, δεν έχουν καθοριστεί εκ των προ-
τέρων οι στρατηγικοί στόχοι. Εγώ σας ρώτησα και στις επιτρο-
πές το εξής: Πόσες θα είναι οι νέες θέσεις εργασίας, που θα
δηµιουργηθούν µέσα από τη στήριξη των επενδυτικών σχεδίων
των επιχειρηµατιών και µέσα απ’ αυτά τα 500 εκατοµµύρια ευρώ,
που θα δώσει το ελληνικό κράτος στα επιχειρηµατικά αυτά σχέ-
δια ως το 2022; Δεν ξέρουµε καν πόσες νέες θέσεις εργασίας
θα δηµιουργηθούν. Σε ποιους τοµείς θα προταχθούν οι επενδύ-
σεις, ώστε να έχουν πολλαπλασιαστικά οφέλη στην οικονοµία,
την τοπική ή την ευρύτερη; 

Ένα δεύτερο κοµµάτι κι ένα δεύτερο σηµείο κριτικής είναι ότι
η επενδυτική προσπάθεια δεν αποσυνδέεται ευκρινώς µε τη γρα-
φειοκρατία. Η γραφειοκρατία ζει και βασιλεύει. Θεωρώ φιλότιµη
αλλά λίγη, µη επαρκή, την προσπάθεια της ρύθµισης ότι από
επενδύσεις 20 εκατοµµυρίων ευρώ και πάνω οι απαντήσεις, οι
αδειοδοτήσεις, οι χορηγήσεις θα γίνονται άµεσα. Σας είχα ρω-
τήσει και στις επιτροπές σχετικά µε το τι θα γίνει µε εκείνες τις
επενδύσεις κάτω των 20 εκατοµµυρίων ευρώ ή τι θα γίνει µε εκεί-
νες τις επενδύσεις που δεν θα ενταχθούν στον αναπτυξιακό νόµο
ανεξαρτήτως του ύψους τους. Με αυτές τι θα γίνει; Θα µπουν
στον Καιάδα; Δυστυχώς, θα µπουν, διότι δεν έχουµε ένα κράτος
να υποστηρίξει στοιχειωδώς, διοικητικά αυτά τα ίδια τα επενδυ-
τικά σχέδια που υποτίθεται πρόκειται να πριµοδοτήσει. 

Τρίτο και τελευταίο, όσον αφορά τις αδυναµίες και ως µια γε-
νική κριτική του νόµου σας, είναι ότι ο αναπτυξιακός δεν υποστη-
ρίζεται χρηµατοδοτικά επαρκώς. Σας θυµίσω ότι για φέτος, το
2016, έχουµε µηδέν ευρώ από τον αναπτυξιακό νόµο για τα επεν-
δυτικά σχέδια και µόλις 27 εκατοµµύρια συν άλλα 3 -αν δεν κάνω
λάθος- από το Ταµείο Συµµετοχών για το 2017. 

Σας θυµίζω ότι το µνηµόνιο Τσίπρα – Καµµένου τελειώνει το
2018. Δεν θα έπρεπε τα δύο πρώτα χρόνια του µνηµονίου σας,
τουλάχιστον, να ρίξετε χρήµα -µε τις προϋποθέσεις που, βε-
βαίως, εδώ θα συµφωνήσουµε- µέσω του αναπτυξιακού νόµου
στην αγορά, στις επιχειρήσεις; 

Αν, λοιπόν, δεν υπάρχουν αυτές οι προϋποθέσεις, που σας πα-
ρουσίασα και σας ανέπτυξα, πιστεύω ότι αυτός ο αναπτυξιακός
νόµος δεν θα πετύχει. 

Υπάρχει, όµως και κάτι ακόµα, µιας και ενοποιείται η συζήτηση
και θα πρέπει να µιλήσουµε και επί των άρθρων τώρα. Στο νοµο-
σχέδιο, στην ενσωµάτωση της οδηγίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης
που µπαίνει στις επιτροπές την Πέµπτη, κύριε Υπουργέ, µε το
άρθρο 14 επιχειρείτε την αναδόµηση –θα πω εγώ- ενός ενισχυ-
µένου γραφειοκρατικού µηχανισµού για τα κονδύλια του ΕΣΠΑ.
Νέοι ειδικοί γραµµατείς, νέοι γενικοί γραµµατείς, ποιος ξέρει τι
µας περιµένει. Δηλαδή, στάχτη στα µάτια µε τον αναπτυξιακό
νόµο, εµφανώς, και από την πίσω πόρτα άντε πάλι να φουσκώ-
σουµε το δηµόσιο µε περισσότερο κράτος, επιδόµατα, προϊστα-
µένους κ.λπ..  

Αυτή και µόνο η αντιµετώπιση και θεώρηση των αναπτυξιακών
εργαλείων αυτής της χώρας από µόνη της είναι ικανή εµάς στο
Ποτάµι να µας οδηγήσει να σας πούµε «όχι», να σας πούµε ότι
θα καταψηφίσουµε το σχέδιο νόµου µόνο και µόνο από αυτή την
-ας µου επιτραπεί η έκφραση- πλάγια µεθόδευση που ακολου-
θείτε. 

Τώρα, σε σχέση µε κάποια άρθρα που έχουν σηµασία. 

Στο άρθρο 42, παράγραφος 1, έχουµε τους δικαιούχους επι-
χορήγησης του καθεστώτος «γενική επιχειρηµατικότητα». Εµείς,
λοιπόν, ζητάµε να είναι όλες οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις κι όχι
µόνο οι νέες ανεξάρτητες µικροµεσαίες επιχειρήσεις ενταγµένες
σε αυτό το πλαίσιο του καθεστώτος επιχειρηµατικότητος.

Επίσης, σας λέµε για το άρθρο 20, παράγραφος 1, η φορολο-
γική απαλλαγή να συνίσταται στην απαλλαγή καταβολής πάσης
φύσεως φόρων κι όχι µόνο του φόρου εισοδήµατος, και µάλιστα
σε ποσοστό υψηλότερο του 20% κατ’ έτος, ιδανικά, 50% κατ’
έτος. Γιατί σας το λέω αυτό; Διότι το να λες ότι σου διαµορφώνω
και σου κρατάω σταθερό το φορολογικό πεδίο για τα επόµενα
χρόνια, δεν λέει και πολλά όσον αφορά µόνον τον φόρο εισοδή-
µατος. Εδώ έχει χαράτσια, έχει έµµεσους φόρους, έχει τρικλο-
ποδιές. Δεν είναι µόνο ο φόρος εισοδήµατος. Είναι και όλες οι
υπόλοιπες «φοροβοµβίτσες» που συναντάει ένας που προσπαθεί
να επιχειρήσει µε καθαρό µυαλό και ανοιχτή πρόθεση απέναντι
στην ελληνική κοινωνία.  

Όσον αφορά το άρθρο 11, παράγραφος 3, εµείς ζητάµε να αυ-
ξηθεί το συνολικό ποσό ενίσχυσης ανά υποβαλλόµενο επενδυ-
τικό σχέδιο από τα 5 εκατοµµύρια στα 7,5 εκατοµµύρια ευρώ.   

Επίσης, η επιστηµονική υπηρεσία έκανε κάποιες επισηµάνσεις
πολύ σοβαρές, ιδίως για το άρθρο 12 και την περίπτωση ζ’, όπου
αναφέρει ότι υπάρχει αοριστία στη διατύπωση της φράσης -προ-
σέξτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι- «επιχειρήσεις οι οποίες επι-
τυγχάνουν αυξηµένη προστιθέµενη αξία σε σχέση µε τον µέσο
όρο του κλάδου τους». Εδώ, λοιπόν, υπάρχει ένας κίνδυνος ερ-
µηνευτικών αµφισβητήσεων κατά την εφαρµογή της διάταξης.
Κι επειδή δεν έχουµε καµµία εµπιστοσύνη ούτε στην πολιτική
ηγεσία, ανεξαρτήτως προσώπου, ούτε στις διοικητικές υπηρε-
σίες των Υπουργείων, θέλουµε να το ξεκαθαρίσετε από τώρα. 

Επίσης, η επιστηµονική υπηρεσία τονίζει, επισηµαίνει ότι τα
άρθρα 14 και 15 είναι σε δυσαρµονία µε τις ρυθµίσεις του ν.3979/
2011 για την ηλεκτρονική διακυβέρνηση. Άρα, προκειµένου να
είναι σύµφωνες µε τις αρχές της χρηστής διοίκησης και το δι-
καίωµα της αποτελεσµατικής δικαστικής προστασίας, θα πρέπει
να τα τροποποιήσετε.

Από τον παρόντα νόµο, όπως σας είπα -κι έχει µαλλιάσει η
γλώσσα µου σε κάθε συνεδρίαση να το λέω- απουσιάζουν δύο
σηµαντικότατα εργαλεία που δεν έλειπαν από τους προηγούµε-
νους αναπτυξιακούς νόµους. Το ένα είναι η επιδότηση του επι-
τοκίου δανεισµού και το δεύτερο είναι οι αποσβέσεις. 

Τέλος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα πρέπει να δώσουµε
ιδιαίτερη προσοχή -και ιδιαιτέρως ο Υπουργός- στη συνεργασία
µητρικών και επιγενοµένων εταιρειών για να αποφύγουµε τις τρι-
γωνικές συναλλαγές. Είναι κάτι που σας το είπε και η Ελληνική
Συνοµοσπονδία Εµπορίου και Επιχειρηµατικότητας. Δηλαδή, θα
διευρύνουν οι επιγενόµενες εταιρείες τον σκοπό και το εύρος
των δραστηριοτήτων τους, σε συνεργασία, βεβαίως, µε τις µη-
τρικές, γιατί υπάρχει ένα προβληµατικό νοµοθετικό πλαίσιο. Είναι
ο ν.3427/2005. Δείτε το αυτό. Θα πρέπει να υπάρξει, κατά τη δική
µας πρόταση, µία επιτροπή εµπειρογνωµόνων -το πρότειναν, άλ-
λωστε, και οι έµποροι αυτό- για να διασφαλίσουµε ότι δεν θα
υπάρξουν φαινόµενα τριγωνικών συναλλαγών. 

Το µόνο που δεν έχει ανάγκη τώρα η ελληνική οικονοµία είναι
να χάσει χρήµατα, από αυτά τα λίγα που θα δοθούν µέσω του
αναπτυξιακού νόµου, σε εταιρείες παµφάγες, µεγάλες, οι οποίες
µε τον γνωστό τρόπο των τριγωνικών συναλλαγών µπορούν να
εξανεµίζουν οποιαδήποτε ωφέλεια της ενίσχυσης που θα τους
έρθει. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως σας είχα πει και στην
πρώτη µου οµιλία πριν από µέρες, αυτός ο αναπτυξιακός νόµος
µοιάζει µε ένα αεροπλάνο, που εκτελεί χαµηλή πτήση, µε ταχύ-
τητα τόση όση να µην πέσει. Είναι τόσο χαµηλή η πτήση που δεν
την πιάνει ούτε το ραντάρ. 

Και µόνο το ότι για τα επόµενα δύο χρόνια  –σας ξαναλέω- θα
πέσουν στην αγορά από τον αναπτυξιακό νόµο 30 εκατοµµύρια
ευρώ, αντιλαµβάνεστε ότι τα πράγµατα δεν µπορούµε να τα πα-
ρουσιάσουµε µε τις φανφάρες –αν θέλετε- και τις µεγαλοστοµίες
περί δίκαιης ανάπτυξης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)
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Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Η δίκαιη ανάπτυξη θα έρθει, όταν επιτέλους θα βάλουµε το ελ-

ληνικό δηµόσιο να δουλεύει σωστά, όταν θα κλείσουµε τις τρύ-
πες στο λαθρεµπόριο καυσίµων, των καπνικών, όταν θα αποφα-
σίσουµε πάνω απ’ όλα και οι τριακόσιοι και αργότερα όσο το δυ-
νατόν µεγαλύτερες οµάδες πολιτών ότι µας αξίζει να ζούµε σε
µια κανονική ευρωπαϊκή χώρα και όχι σε µια χώρα που κινείται
µεταξύ των παλαιών Βαλκανίων –γιατί είδατε ότι καλπάζουν τα
Βαλκάνια- και µιας αδιόρατης κατάστασης µεταξύ Βορείου Κο-
ρέας και Μέσης Ανατολής.

Η χώρα αξίζει να είναι ευρωπαϊκή. Θέλουµε να είναι µια κανο-
νική χώρα, που να κρατάει τους ανθρώπους εδώ. Και φοβάµαι
ότι ο αναπτυξιακός νόµος -όσο θα µπορούσε να συµβάλλει σε
αυτό- αποτυγχάνει.

Επί της αρχής καταψηφίζουµε. Επί των άρθρων θα σας πούµε
αύριο. Κάποια άρθρα θεωρούµε ότι είναι θετικά. Θα τα υπερψη-
φίσουµε. Και όσον αφορά το σύνολο, θα τα πούµε την Πέµπτη.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Αµυρά. 

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής των Ανεξαρτήτων Ελλήνων
κ. Γεώργιος Λαζαρίδης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Για άλλη µια φορά τα δύο κόµµατα της Αντιπολίτευσης τα

οποία έφεραν τη χώρα εδώ ανέβηκαν στο Βήµα χωρίς ίχνος αυ-
τοκριτικής και κουνώντας το δάχτυλο µας είπαν διάφορα πράγ-
µατα. Μεταξύ άλλων µας είπαν ότι το 2014 και προς το τέλος του
είχαν αρχίσει να φαίνονται κάποια στοιχεία βελτίωσης. Μάλιστα
ακούσαµε ότι παρουσιάστηκε αύξηση στις εξαγωγές.

Θα σας διαβάσω εδώ κάποια στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ. Το έλ-
λειµµα του εµπορικού ισοζυγίου το 2014 παρουσίασε αύξηση
6,4%. Και συγκεκριµένα την περίοδο Ιανουάριος-Δεκέµβριος
2014 η αξία εισαγωγών, αφίξεων ήταν 47.706.700.000 ευρώ,
έναντι 46.862.000.000 ευρώ το 2013. Οι εξαγωγές δε ανήλθαν
στα 27.177.900.000. ευρώ το 2014 έναντι 27.568.000.000. ευρώ
το 2013. Οι µεν εισαγωγές αυξήθηκαν το 2014, οι δε εξαγωγές
µειώθηκαν. Καµία σχέση µε αυτά που επικαλούνται περί βελτίω-
σης! 

Από τη συζήτηση στις επιτροπές σας είχα υποσχεθεί ότι θα
φέρω κάποια στοιχεία για την καταστροφή που επιτελέσθη –
έγινε σε όλη την Ελλάδα καταστροφή- στη Μακεδονία. Η Μακε-
δονία ήταν η ατµοµηχανή όσον αφορά τις εξαγωγές στον γεωρ-
γικό τοµέα, την µεταποίηση, κ.λπ.. Θα σας παρουσιάσω, λοιπόν,
κάποια στοιχεία τα οποία θα τα καταθέσω κιόλας.

Έχουµε στοιχεία από το Βιοτεχνικό Επιµελητήριο Θεσσαλονί-
κης. Από 1-1-2011 έως 31-5-2016 έχουµε τρείς χιλιάδες εννέα εγ-
γραφές και οκτώ χιλιάδες πεντακόσιες εξήντα πέντε διαγραφές.
Το αρνητικό ισοζύγιο είναι πέντε χιλιάδες πεντακόσιες εξήντα
έξι. 

Έχω και από τις υπόλοιπες χρονιές. Θα τα καταθέσω. Δεν θα
σας τα διαβάσω για να µην φάω τον χρόνο. Θα σας τα δώσω όλα
µαζί.

Έχω εδώ στοιχεία από το Επαγγελµατικό Επιµελητήριο Θεσ-
σαλονίκης. Από 1-1-1998 έως 31-12-1999 είχαµε οκτώ χιλιάδες
τετρακόσιες ογδόντα τρεις εγγραφές και τρεις χιλιάδες οκτακό-
σιες σαράντα έξι διαγραφές. Το θετικό ισοζύγιο είναι τέσσερις
χιλιάδες εξακόσιες τριάντα επτά. Από 1-1-2000 έως 31-12-009
έχουµε πενήντα έξι χιλιάδες εννιακόσιες εβδοµήντα εννέα εγ-
γραφές και  σαράντα χιλιάδες οκτακόσιες πενήντα πέντε διαγρα-
φές. Και εδώ είναι θετικό το ισοζύγια και συγκεκριµένα δεκαέξι
χιλιάδες εκατόν είκοσι τέσσερις. 

Και προσέξτε τώρα εδώ. Από 1-1-2010 έως 31-12-2014 οι εγ-
γραφές είναι δεκαοκτώ χιλιάδες οκτακόσιες σαράντα επτά και οι
διαγραφές είκοσι πέντε χιλιάδες τριακόσιες πενήντα τέσσερις.
Το αρνητικό ισοζύγιο είναι στις έξι χιλιάδες πεντακόσιες επτά. 

Αυτό είναι το success story. Καταθέτω τα στοιχεία αυτά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Λαζαρίδης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης, θα ήθελα να σας πω και το εξής: Όσον αφορά και για
τον εµπορικό κλάδο, για το 2014, εδώ βρήκα κάποια στοιχεία τα
οποία λένε –σας διαβάζω όπως ακριβώς είναι- «Αποκαλυπτικά
είναι τα ευρήµατα της ετήσιας έκθεσης του ελληνικού εµπορίου
σε εκδήλωση από τον Πρόεδρο της Εθνικής Συνοµοσπονδίας Εµ-
πορίου και Επιχειρηµατικότητας (ΕΣΕΕ) Βασίλη Κροκίδη. Για
πρώτη φορά από το 2012 ο αριθµός των επιχειρήσεων που αντι-
µετωπίζουν κίνδυνο να διακόψουν τη λειτουργία τους εµφανίζει
µικρή υποχώρηση, παρά την εφαρµογή των κεφαλαιακών περιο-
ρισµών και τα νέα φορολογικά µέτρα που έπονται. Σηµειώνεται
ότι το αντίστοιχο ποσοστό των καταστηµάτων που κινδυνεύουν
µε λουκέτο έφτανε το 17,6% το 2014, το 17% το 2013 και το
14,1% το 2012». Αυτό ήταν το success story το 2014, που επικα-
λούνται ότι πήγαινε να βελτιωθεί η οικονοµία. Αντιθέτως, όλοι οι
δείκτες αποδεικνύουν το εντελώς αντίθετο. 

Επίσης, ειπώθηκε ότι, πράγµατι, ήταν η πρώτη αξιολόγηση και
την πήρε αυτήν την αξιολόγηση η Κυβέρνηση, σε αντίθεση µε
την προηγούµενη συγκυβέρνηση Σαµαρά-Βενιζέλου, που δεν
µπόρεσαν να πάρουν την τελευταία αξιολόγηση τον Αύγουστο
του 2014 και έφυγαν τρέχοντας από την κυβέρνηση. 

Στον νέο νόµο η µικροµεσαία επιχείρηση τίθεται στο επίκεντρο
και αναδεικνύεται ως βασικός µοχλός της παραγωγικής ανασυγ-
κρότησης της οικονοµίας, ενώ τάσσεται υπέρ της ενίσχυσης της
παραγωγικής διαδικασίας και του πρωτογενούς τοµέα, γιατί
µόνο έτσι θα ενισχυθεί και το ελληνικό εµπόριο. 

Ο νέος αναπτυξιακός νόµος δίνει ιδιαίτερη έµφαση στην αύ-
ξηση της ανταγωνιστικότητας των παραµεθόριων περιοχών. Επι-
πλέον, σηµαντικό στοιχείο του νόµου είναι η ένταξη στις ενι-
σχύσεις της χωρικής διάστασης, εισάγοντας κριτήρια ενισχύ-
σεων για ειδικές περιοχές, όπως οι ορεινές µε υψόµετρο άνω
των οκτακοσίων µέτρων ή οι νησιωτικές, νησιά µε λιγότερο από
τρεις χιλιάδες εκατό κατοίκους, οι παραµεθόριες µε απόσταση
είκοσι χιλιοµέτρων από τα σύνορα και περιοχές, που έχουν µε-
γάλη αρνητική πληθυσµιακή µεταβολή άνω του 30%. Σύµφωνα
µε τα στοιχεία του 2016, οι περιοχές που ορίζονται ως ειδικές
αντιστοιχούν στο 40% των δηµοτικών ενοτήτων της χώρας και
αφορούν το 14,5% του συνολικού πληθυσµού της χώρας. 

Εισάγει διαδικασίες αξιολόγησης των αποτελεσµάτων του
νόµου τόσο κατά τη διάρκεια της εφαρµογής του όσο και εκ των
υστέρων. Απλοποιεί τις διαδικασίες και τη διαφάνεια µε στόχο
τη µείωση της γραφειοκρατίας και την ταχύτερη εξυπηρέτηση
των επενδυτών και ταυτόχρονη εξασφάλιση του δηµόσιου συµ-
φέροντος, ενώ επιλέγονται να στηριχθούν ιδιαίτερα εκείνοι οι οι-
κονοµικοί κλάδοι, που µπορούν συµβάλλουν στις παραπάνω
θετικές µεταβολές και στους οποίους η χώρα διαθέτει συγκριτικά
πλεονεκτήµατα, όπως οι τεχνολογίες πληροφορικής και επικοι-
νωνιών και η αγροδιατροφική αλυσίδα από το χωράφι έως το ξε-
νοδοχείο χωρίς, βέβαια, να τίθενται εκτός οι παραδοσιακά
ισχυροί κλάδοι του τουρισµού και της ναυτιλίας.

Ευνοϊκή µεταχείριση σε επενδυτικά σχέδια του αγροκτηνοτρο-
φικού τοµέα, τα οποία αντί φοροαπαλλαγής θα επιδοτούνται µε
minimum το 70% και maximum το 100% των επιχορηγήσεων, που
προβλέπει ο περιφερειακός χάρτης ενισχύσεων και επιφυλάσσει
ο νέος αναπτυξιακός νόµος. Παράλληλα χαµηλώνει στα 75.000
ευρώ το κατώτατο όριο επένδυσης για τα σχέδια αγροτικών συ-
νεταιρισµών και οµάδων παραγωγών, ενώ στα 100.000 ευρώ δια-
µορφώνεται το σκαλοπάτι εισόδου για µεµονωµένους παραγω-
γούς, οι οποίοι θα θελήσουν να κάνουν χρήση του νέου νόµου
ως φυσικά πρόσωπα, ατοµικές αγροτικές επιχειρήσεις.

Ο προηγούµενος αναπτυξιακός νόµος του 2011 είχε εντυπω-
σιακά αποτελέσµατα. Από τα χίλια διακόσια εβδοµήντα έξι έργα
µόλις τα πενήντα ολοκληρώθηκαν µε µέσο χρόνο αναµονής µά-
λιστα πάνω από είκοσι µήνες! 

Να επισηµάνουµε, επίσης, το εξής. Οι προηγούµενοι νόµοι
από το 1998 έως το 2011 ήταν ύψους 32 δισεκατοµµυρίων συ-
νολικά, αλλά µόλις δύο κλάδοι, ενέργεια και ξενοδοχεία, συγκέν-
τρωσαν το 76% του προϋπολογισµού. 

Σύµφωνα µε τις αλλαγές, που ανακοίνωσε ο Υπουργός Οικο-
νοµίας Γιώργος Σταθάκης κατά τη δεύτερη ανάγνωση του ανα-
πτυξιακού νόµου στις αρµόδιες επιτροπές της Βουλής, δίδεται
προθεσµία έως τις 31 Μαρτίου 2017 στις περίπου έξι χιλιάδες

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΓ’ - 14 ΙΟΥΝΙΟΥ 2016 11117



τριακόσιες επιχειρήσεις, που ήταν ενταγµένες στους παλαιούς
αναπτυξιακούς νόµους, προκειµένου να ολοκληρώσουν το 50%
της επένδυσής τους και να µην απενταχθούν. Πρόκειται για τρί-
µηνη διεύρυνση της προθεσµίας, καθώς η παλαιότερη ήταν στις
31 Δεκεµβρίου 2016.

Ο νέος αναπτυξιακός νόµος αναµένεται να δηµιουργήσει
άµεσα δεκαέξι χιλιάδες θέσεις εργασίας, δηλαδή, όσες προέκυ-
ψαν από τους δύο προηγούµενους αναπτυξιακούς νόµους µαζί. 

Αξίζει να τονίσουµε ότι υποχρεώνονται όσοι υποβάλλουν επεν-
δυτικά σχέδια να διασφαλίζουν τις συνθήκες για την προσβασι-
µότητα των ΑΜΕΑ στους χώρους της επένδυσης.

Ο νέος νόµος δεν ενισχύει υπάρχουσες τάσεις, αλλά δύο κλά-
δους που θεωρεί ότι είναι εξωστρεφείς και διεθνώς ανταγωνιστι-
κοί, δηλαδή, την τεχνολογία πληροφορικής και επικοινωνιών και
την αγροτοδιατροφική αλυσίδα. Πρόθεση του νοµοθέτη είναι οι
δύο αυτοί κλάδοι, οι οποίοι έχουν υψηλή προστιθέµενη αξία, να
αποκτήσουν διακριτό όνοµα, ετικέτα, brand name.

Ο νέος νόµος θέτει ανώτερο ύψος ενίσχυσης ανά επενδυτικό
σχέδιο και ενισχύει πρωτίστως τις φοροαπαλλαγές. Εισάγει, επί-
σης, νέα χρηµατοδοτικά ευέλικτα εργαλεία, όπως ταµεία συµµε-
τοχών, funds και αξιοποίηση ταµείων, µε σκοπό να βελτιώσει τα
προβλήµατα ρευστότητας και να παρακάµψει τους περιορισµούς
των τραπεζών.

Πέντε σηµαντικά στοιχεία του σχεδίου νόµου είναι: η ενίσχυση
των µικροµεσαίων επιχειρήσεων, ιδίως εκείνων που εισάγουν και-
νοτοµίες, οι ενισχύσεις για συνέργειες και δικτυώσεις επιχειρή-
σεων, τα ολοκληρωµένα χωρικά και κλαδικά σχέδια, που αφο-
ρούν τοπικά παραγωγικά συστήµατα και αλυσίδες και η ενίσχυση
των κοινωνικών συνεταιριστικών επιχειρήσεων των οµάδων πα-
ραγωγών, των δηµοτικών επιχειρήσεων και των αγροτικών εται-
ρικών συµπράξεων. 

Επίσης, αυξηµένα κίνητρα προσφέρονται για έργα σε ειδικές
γεωγραφικές περιοχές, ορεινές µε µεγάλη µείωση πληθυσµού
και παραµεθόριες, σε επιχειρήσεις εξωστρεφείς, καινοτόµες και
δυναµικές σε όρους αύξησης απασχόλησης, σε επιχειρήσεις που
δηµιουργούν υψηλή προστιθέµενη αξία, σε επιχειρήσεις µε χα-
µηλό οικολογικό αποτύπωµα.

Ο νέος νόµος προβλέπει οκτώ διαφορετικά καθεστώτα ενίσχυ-
σης. Υπάρχει το βασικό καθεστώς για τη γενική επιχειρηµατικό-
τητα και ειδικό καθεστώς για ταχεία ένταξη, µε περιορισµένα
κριτήρια για νεοϊδρυθείσες µικροµεσαίες επιχειρήσεις, για επεν-
δύσεις καινοτοµικού χαρακτήρα, για ανάπτυξη clusters, για δη-
µιουργία ταµείων συµµετοχών µε το δηµόσιο, για χωρικά και
κλαδικά σχέδια και για επενδύσεις µείζονος σηµασίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου του
κυρίου Βουλευτή)

Επισπεύδω λίγο, για να προλάβω τον χρόνο.
Ενισχύσεις µηχανολογικού εξοπλισµού. Είναι κατάλληλο για

επιχειρήσεις, που επιθυµούν ταχεία ένταξη, µε ελάχιστα κριτή-
ρια, χωρίς διαγωνιστική διαδικασία και καταβολή της ενίσχυσης
άµεσα µε τη διενέργεια διοικητικών ελέγχων, επιτόπιων ελέγχων
κ.λπ..

Κύριε Υπουργέ, εδώ θα ήθελα µια βελτίωση στην περίπτωση
δδ’ της παραγράφου 3 του άρθρου 8. Και το ίδιο ισχύει -γιατί
είναι αντίστοιχη περίπτωση- και στην περίπτωση β’ του άρθρου
33. Εκεί που λέει για τα µηχανήµατα και για τον λοιπό εξοπλισµό
ότι δεν µπορούν να είναι παλαιότερα των επτά ετών θα σας ζη-
τούσα να το κάνουµε δεκαπέντε ετών, γιατί είναι λίγο δύσκολο
να βρεθούν µηχανήµατα, αφού τα µηχανήµατα των επτά ετών
θεωρούνται ακόµη καινούργια. Δηλαδή, δεν συναντάς εύκολα
τόσο καινούργια µηχανήµατα, διότι οι επιχειρήσεις δεν ανανεώ-
νουν τόσο γρήγορα τους µηχανολογικούς εξοπλισµούς. 

Τώρα, θα πάω στις τροπολογίες, που κατέθεσα, για να προ-
λάβω να πω δυο λόγια. Θα ήθελα να ξεκινήσω από αυτήν την ο-
ποία σχολίασε ο κ. Κωνσταντινόπουλος, για να σας ενηµερώσω
ακριβώς τι λέω. 

Δεν λέω, απλώς, όταν κάποιος επιστρέφει την προκαταβολή,
να την επιστρέψει ατόκως. Λέω το εξής: Στις περιπτώσεις που η
προκαταβολή επιχορήγησης αφορά επενδυτικό σχέδιο, που κατά
τη φάση υλοποίησής του ο φορέας αντιµετώπισε συνθήκες ανω-
τέρας βίας, δηλαδή, συνθήκες και γεγονότα, που είναι έξω από

την επιθυµία του, δεν οφείλονται σε αυτόν, όπως σεισµός, πυρ-
καγιά, ακραία καιρικά φαινόµενα, πληµµύρες, αιφνίδια εκδήλωση
βαριάς νόσου, το ποσό της προκαταβολής επιστρέφεται ατόκως
από την ηµεροµηνία χορήγησής του, κατόπιν αίτησης του φο-
ρέως του επενδυτικού σχεδίου. Δηλαδή, µπαίνει και άλλη µια
προϋπόθεση, ότι τα επιστρέφει εθελοντικά, ότι ο ίδιος ζητά να
τα επιστρέψει. Δεν πάει κάποιος και διαπιστώνει ελλείψεις και
του λέει «Πρέπει να τα επιστρέψεις». Καταλάβατε; 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Όχι, επειδή δεν το είπατε. Γι’ αυτό το

λέω.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν ήσασταν στην επι-

τροπή. Το ίδιο είπαµε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Τώρα, θα ήθελα να αναφερθώ στην

άλλη τροπολογία, όπου λέω το εξής. Διαβάζω ακριβώς την προ-
τεινόµενη τροπολογία, όπως τη ζητώ: «Ανεξαρτήτως της προ-
αναφεροµένης υποχρέωσης, όπως αυτή προστέθηκε µε το
άρθρο 22 του ν.3900/2010 της παραγράφου 3, το άρθρο 93 του
Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας συµπληρώνεται διάταξη, ώστε να
γίνεται παραδεκτή η άσκηση ενδίκων µέσων, εφόσον ο φορολο-
γούµενος παράσχει ο ίδιος ή τρίτα υπ’ αυτού υποδεικνυόµενα
πρόσωπα στην αρµόδια ΔΟΥ εµπράγµατη εξασφάλιση ανάλογης
αξίας µε το 50% του οφειλόµενου ποσού, µε την εγγραφή, µάλι-
στα, υποθήκης υπέρ του δηµοσίου ή προσκοµίσεις, όπως εγγυη-
τική επιστολή.

Δηλαδή, προσπαθούµε εδώ, κύριε Υπουργέ, να βελτιώσουµε
έναν απάνθρωπο νόµο του 2010, όταν κυβερνούσε το ΠΑΣΟΚ.
Τότε, είχαν ψηφίσει ότι έπρεπε αυτός ο οποίος διαφωνούσε µε
αυτά που του επέβαλλαν από την Εφορία να καταβάλει το 50%
του ποσού που του ζητούσαν, προκειµένου να πάει να δικάσει
την υπόθεσή του. Νοµίζω ότι είναι δίκαιο, δηλαδή τακτοποιούµε
µία αδικία.

Η τρίτη τροπολογία προτείνει στο άρθρο 20 στην παράγραφο
2 υποπαράγραφος δ’ εδάφιο β’ το εξής: «Κατ’ εξαίρεση, είναι δυ-
νατή η εκχώρηση της απαίτησης του ποσού της επιχορήγησης
σε τραπεζικά ιδρύµατα για την παροχή βραχυπρόθεσµου χαµη-
λότοκου δανείου, ισόποσου της εκχωρούµενης επιχορήγησης
που χρησιµοποιείται για την υλοποίηση του επενδυτικού σχεδίου,
το οποίο δάνειο δύναται να έχει ανώτατο ετήσιο επιτόκιο χορή-
γησης 2% πλέον του Euribor. Αυτό νοµίζω ότι είναι ένα δίκαιο αί-
τηµα. Θα διευκολύνει τους επιχειρηµατίες, ειδικά σε αυτό το
κλίµα της οικονοµικής δυσκολίας που υπάρχει και της έλλειψης
ρευστότητας. Εµείς στηρίζουµε το νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Λαζαρίδη. 

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής της Ένωσης Κεντρώων, ο κ.
Μάριος Γεωργιάδης. 

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Αγαπητοί
συνάδελφοι Βουλευτές, καλησπέρα σε όλους. Είναι κοινός τόπος
ότι η ανάπτυξη είναι επιθυµητή. Όµως, αυτό που δεν είναι κοινός
τόπος µεταξύ των κοµµάτων, είναι ο τρόπος που θα την επιτύ-
χουµε. 

Το να επιδιώκετε να φέρετε την ανάπτυξη διά νόµου –µε εν-
τολή δηλαδή- δεν δείχνει κακές προθέσεις. Ίσα ίσα, αρκετοί φο-
ρείς έχουν δει θετικά τον συγκεκριµένο αναπτυξιακό νόµο. 

Όµως, το να πιστεύετε ότι η οικονοµία και η αγορά θα ανθί-
σουν µε εντολές και ειδικούς νόµους, είναι κάτι το οποίο µας φα-
νερώνει την άγνοιά σας ή την αδιαφορία σας για την πραγµατική
οικονοµία. Έχετε πλήρη και µαύρα µεσάνυχτα, καθώς και µία βά-
σιµη υποψία ιδιοτέλειας και καιροσκοπισµού. 

Από τον ν.1262/1982 µέχρι τον ν.3908/2011 νοµοθετήθηκαν
στη χώρα µας συνολικά πέντε αναπτυξιακοί νόµοι. Μάλιστα, οι
δύο τελευταίοι αναπτυξιακοί νόµοι του 2011 και του 2004, συνέ-
βαλαν στη λειτουργία έξι χιλιάδων εκατόν εξήντα επτά και τριά-
ντα εννέα χιλιάδων εξακοσίων εξήντα εννέα θέσεων εργασίας
αντίστοιχα. 

Κάθε µία από αυτές τις θέσεις κόστισε στους Έλληνες πολίτες
322.000 ευρώ στην πρώτη περίπτωση και 230.000 ευρώ στη δεύ-
τερη. Μάλιστα, σύµφωνα µε µελέτες του καθηγητή κ. Πετράκου
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και της «Grant Thornton», η µέση διάρκεια ζωής αυτών των θέ-
σεων δεν ξεπέρασε τα τρία χρόνια. 

Καταλαβαίνετε ότι µιλάµε για πανάκριβες θέσεις εργασίας και
καταθέτω στα Πρακτικά σχετική πηγή για όσα ανέφερα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάριος Γεωργιάδης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σχετικά µε το εν λόγω νοµοσχέδιο και τον χρόνο υποβολής,
ετέθη στη διαβούλευση τον Μάιο του 2006 -µε τεράστια καθυ-
στέρηση- έχοντας τις εξής συνέπειες: Πρώτον, κακή οικονοµική
συγκυρία, ενόψει πρόσφατων ψηφισθέντων άκρως υφεσιακών
µέτρων που δηµιουργούν αντιαναπτυξιακό κλίµα στην αγορά και,
δεύτερον, χρονική απόσταση από τον προηγούµενο αναπτυξιακό
νόµο –που θυµίζω ότι ήταν το 2011- και από τον νέο Γενικό Απαλ-
λακτικό Κανονισµό, δηµιουργώντας µεταβατικά προβλήµατα. 

Στο νοµοσχέδιο παρατηρείται, πρώτον, χαµηλό ποσοστό επι-
χορηγήσεων, δεύτερον, ενίσχυση σε έµµεσες επιχορηγήσεις,
όπως για παράδειγµα φοροαπαλλαγές ή σταθερό φορολογικό
καθεστώς αλλά όχι σε ρευστότητα και, τρίτον, περιορισµός των
ενισχύσεων, πλην ειδικών κατηγοριών, στις νέες επιχειρήσεις µε
αποκλεισµό των ήδη υφισταµένων. 

Συνέπεια αυτού είναι ότι οι υφιστάµενες επιχειρήσεις, οι ο-
ποίες θα µπορούσαν να αξιοποιήσουν έµµεσες ενισχύσεις, κατ’
αρχάς αποκλείονται, ενώ οι νέες επιχειρήσεις, που κατ’ εξοχήν
χρειάζονται κεφαλαιακή ενίσχυση, έχουν πρόσβαση µόνο σε έµ-
µεσες ενισχύσεις, µε συνέπεια να είναι αµφίβολη η αποτελεσµα-
τικότητα του νέου νόµου από τη γέννησή του κιόλας. 

Ειδικότερα: Πρώτον, ο νέος αναπτυξιακός νόµος καθιστά νευ-
ραλγικό παράγοντα για τη χρηµατοδότηση των επιχειρήσεων,
πρωτίστως των µέσων µαζικής ενηµέρωσης, παρέµβαση ενδιά-
µεσων χρηµατοπιστωτικών µηχανισµών, τα λεγόµενα funds of
funds -και αναφέροµαι στο άρθρο 59- οι οποίοι όµως µόνο γενι-
κόλογα προσδιορίζονται στον νόµο και των οποίων ο ακριβής κα-
θορισµός, η ίδρυση και η λειτουργία απαιτούν πρόσθετες χρονο-
βόρες ενέργειες της πολιτείας. 

Δεύτερον, έχει ως συνέπεια γραφειοκρατία και καθυστερή-
σεις. Τα ειδικά καθεστώτα ενισχύσεων δεν δύνανται να τεθούν
σε λειτουργία, παρά µόνο κατόπιν σχετικής προκήρυξης και κα-
θορισµού ανάλογου προϋπολογισµού. 

Εκτιµάται ότι για τη λειτουργία του νόµου απαιτείται η έκδοση
πολυάριθµων υπουργικών αποφάσεων. 

Τρίτον, η αναγνώριση σταθερού φορολογικού συντελεστή
29% για την επόµενη δεκαετία, µε προϋπόθεση την επένδυση
υψηλών ποσών –αναφέρονται περίπου 20 εκατοµµύρια ευρώ-
δεν αποτελεί πραγµατικό επιχειρηµατικό κίνητρο.

Η πορεία των προηγουµένων νόµων και τα χρηµατοδοτικά
κενά που έχουν δηµιουργήσει, σε συνδυασµό µε την καθυστέ-
ρηση υποβολής του νοµοσχεδίου, τη δυσµενή συγκυρία, τον
βαθµό αποεπένδυσης στη χώρα και την έλλειψη ρευστότητας,
δηµιουργούν τις πλέον αρνητικές προϋποθέσεις για την αποδο-
τικότητα ενός νόµου, που µάλλον εξυπηρετεί περισσότερο από
οποιονδήποτε άλλον την ίδια την Κυβέρνηση, που εν τέλει ως
στόχο έχει να ενισχύσει τη φαρέτρα και την εικόνα της µε έναν
κατ’ όνοµα αναπτυξιακό νόµο, που η ίδια έφερε, ενώ η προηγού-
µενη κυβέρνηση, η Νέα Δηµοκρατία, δεν κατάφερε να φέρει. 

Εσείς, λοιπόν, πιστεύτε ότι η λύση για την ανάπτυξη της Ελ-
λάδας είναι θέµα ειδικής, έκτακτης αναπτυξιακής νοµοθεσίας.

Σας το κάνω, λοιπόν, εικόνα για να το καταλάβει και ο πιο
απλός άνθρωπος που µας ακούει αυτήν τη στιγµή. Είναι σαν να
πιστεύετε ότι θα δροσίσετε την έρηµο διανέµοντας παγάκια σε
επιλεγµένους ερηµίτες, µε την εντολή να τα προσέχουν να µην
τους λιώσουν. Το λέτε αυτό τη στιγµή που γνωρίζετε πως οι εν
λόγω ερηµίτες δεν έχουν ούτε ψυγεία ούτε ρεύµα. 

Στη δική µας µάλιστα περίπτωση εσείς είστε αυτοί που συνει-
δητά µετατρέπετε τους ιδιώτες επαγγελµατίες και επιχειρηµα-
τίες σε ερηµίτες στη Σαχάρα. Τους ζητάτε να σας δίνουν 100%
προκαταβολή φόρου, 45% ανώτατη κλίµακα φορολόγησης, 25%
ασφαλιστικές εισφορές και 5% εισφορά αλληλεγγύης. Την ίδια
στιγµή επιτρέπετε στα αγαπηµένα σας παιδιά να παίρνουν συν-
τάξεις των 3.000 ευρώ και θεωρείτε δίκαιο να δίνετε στους νέους

ανθρώπους, που µπαίνουν στον χώρο της εργασίας 300, 400 και
500 ευρώ µισθό. Μετά έχετε το θράσος να συζητάτε για ανά-
πτυξη! 

Όλα αυτά συµβαίνουν µέσα στη µιζέρια και την απραξία της
ελληνικής αγοράς. Σύµφωνα µάλιστα µε τα δικά σας στοιχεία
εκτέλεσης προϋπολογισµού, βουτιά σηµειώνουν τα έσοδα από
ΦΠΑ και ειδικούς φόρους. Αναφέρω ενδεικτικά ότι το έλλειµµα
για το πρώτο τρίµηνο του 2016 υπολογίζεται στα 500 εκατοµµύ-
ρια ευρώ. Απλήρωτοι φαίνεται πως µένουν και οι τρέχοντες φό-
ροι εισοδήµατος νοµικών προσώπων, που παρουσιάζουν υστέ-
ρηση της τάξης των 127 εκατοµµυρίων ευρώ. 

Μάλιστα, στο πρώτο τετράµηνο του 2016 συµβαίνει και κάτι
πρωτοφανές στη διάρκεια των τελευταίων ετών: Ο ρυθµός λου-
κέτων σε επιχειρήσεις είναι µεγαλύτερος από τον ρυθµό ενάρ-
ξεως. 

Καταθέτω και σχετικά links από τα όσα ανέφερα.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάριος Γεωργιάδης καταθέ-

τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μετά από όλο αυτό το χάος, που συνειδητά προκαλείτε στην
αγορά και στον ιδιώτη απασχολούµενο είτε είναι ιδιωτικός υπάλ-
ληλος, είτε ελεύθερος επαγγελµατίας, είτε επιχειρηµατίας, πε-
ριµένετε και πάλι να φέρετε ανάπτυξη µε έναν ειδικό αναπτυ-
ξιακό νόµο.

Ας περάσουµε σε πιο συγκεκριµένα σηµεία.
Κατ’ αρχάς ζητάτε παράβολο από κάθε υποψήφιο επενδυτή.

Αυτό έχει ποσοστιαία βάση σύµφωνα µε το ύψος της κάθε προ-
τεινόµενης επένδυσης και σε αρκετές περιπτώσεις φτάνει και το
ύψος αρκετών χιλιάδων ευρώ. Αυτό το παράβολο λογικά θα δια-
σφάλιζε ένα αυξηµένο επίπεδο ποιότητας στην αξιολόγηση της
κάθε επενδυτικής πρότασης. Όταν δηλαδή εγώ ως επιχειρηµα-
τίας βγάζω από την τσέπη µου και πληρώνω ένα µεγάλο ποσό
στο κράτος σε παράβολο, περιµένω µία ελάχιστη ανταποδοτική
υπηρεσία.

Στο άρθρο 14 που αναφέρεστε και όπου προβλέπετε την αξιο-
λόγηση λέτε ότι για κάθε υποβαλλόµενη πρόταση υπάρχει ένας
και µόνο αξιολογητής, ένας άνθρωπος δηλαδή του οποίου η δου-
λειά θα είναι να συντάξει το αξιολογικό του πόρισµα και να το
καταθέσει στην αρµόδια επιτροπή. Αυτόν τον έναν αξιολογητή
µάς λέτε ότι θα τον βρείτε από το Ειδικό Μητρώο Αξιολογητών.

Πηγαίνουµε, λοιπόν, να διαβάσουµε τι προσόντα πρέπει να
έχει αυτός ο ένας και µοναδικός αξιολογητής και βλέπουµε ότι
το µόνο που αναφέρεται είναι ότι πρέπει να έχει πτυχίο ΑΕΙ ή ΤΕΙ
και γνώσεις υπολογιστών. Σε αυτό, όµως, το σκέλος δεν προχω-
ράτε στη διατύπωση πιο συγκεκριµένων προδιαγραφών. 

Βάσει του ΚΕΠΑ για τις προδιαγραφές των αξιολογητών βγά-
ζουµε κάποια συµπεράσµατα από αυτήν τη διαδικασία: Είτε ότι
είστε επιπόλαιοι και ανίδεοι από επιχειρηµατικότητα και επενδύ-
σεις είτε ότι είστε υστερόβουλοι και επιθυµείτε να διαβάλετε µε
κάθε τρόπο την αξιολόγηση των επενδυτών, ώστε να ευνοηθούν
συγκεκριµένα πρόσωπα, είτε ότι δεν σας απασχολούν καθόλου,
µα καθόλου οι ιδιωτικές επενδύσεις για τη χώρα µας. 

Εν προκειµένω θα έπρεπε να προχωρήσετε στο αυτονόητο.
Να ορίσετε οµάδα πρωτογενών αξιολογητών και όχι ένα φυσικό
πρόσωπο. Να ορίσετε συγκεκριµένες προδιαγραφές και προ-
σόντα. Για παράδειγµα, δεν µπορεί µία επένδυση εκατοµµυρίων
ευρώ από µία εταιρεία πληροφορικής να κριθεί από κάποιον ο
οποίος έχει πτυχίο ΤΕΙ Ιχθυοκαλλιέργειας και απλά γνωρίζει από
υπολογιστές. 

Οι φορείς, που εξέτασαν το εν λόγω νοµοσχέδιο και κλήθηκαν
σε ακρόαση, ζήτησαν συγκεκριµένα πράγµατα και κατέθεσαν
συγκεκριµένες προτάσεις. Οι αριθµοί είναι απελπιστικοί τόσο για
τον αναπτυξιακό προσανατολισµό της χώρας όσο και για τις κυ-
βερνητικές πολιτικές, οι οποίες σε καµία περίπτωση δεν οδήγη-
σαν και δεν οδηγούν σε ανάκαµψη της οικονοµίας ή των επεν-
δύσεων.

Συγκεκριµένα, από τα έξι χιλιάδες τριακόσια εβδοµήντα ένα
επενδυτικά σχέδια, οι συµβασιοποιηµένες οφειλές ανέρχονται
στα 5,5 δισεκατοµµύρια, ενώ τα δυο χιλιάδες διακόσια ένα µη
ενεργά σε 2,4 δισεκατοµµύρια. Αυτό σηµαίνει ότι οι συµβασιο-
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ποιηµένες οφειλές ξεπερνούν τα 3 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Επιπροσθέτως, οι εκτιµήσεις κάνουν λόγο για κεφαλαιακές

ανάγκες ως προς το πάγιο κεφάλαιο της ιδιωτικής οικονοµίας
τουλάχιστον 79 δισεκατοµµύρια ευρώ, προκειµένου να υπάρξει
επαναφορά του στα επίπεδα του 2010, όπου και υπήρχε θετικό
πρόσηµο. 

Καταθέτω για τα Πρακτικά σχετική πηγή και τον πίνακα που
αναφέρει τα εν λόγω ποσά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάριος Γεωργιάδης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Βλέπετε ότι σύσσωµη η αγορά ζητάει σταθερότητα και φορο-
λογική και πολιτική και επενδυτική, χωρίς όρια και διακρίσεις
ούτε σε όγκο δραστηριότητας ούτε σε αντικείµενο δραστηριό-
τητας. Κοινοί, γόνιµοι κανόνες για όλους. 

Τι προτείνουµε εµείς, ως Ένωση Κεντρώων, για την ανάπτυξη;
Πρώτα απ’ όλα σταθερή και ισχυρή κυβέρνηση. Μία κυβέρνηση
µε την ψυχή στο στόµα, δεν την εµπιστεύεται κανένας επενδυ-
τής, είτε είναι Έλληνας είτε είναι ξένος. Σύντοµα και περιεκτικά
θα σας αναφέρω οκτώ προτάσεις µας. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Σταθερή είναι η Κυβέρνηση. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Σταθερή µε εκατόν πενήντα τρεις

Βουλευτές; Βεβαίως, σταθερή είναι και κυνηγάτε την κ. Κατρι-
βάνου να ψηφίσει, την κυρία Βαγενά κ.ο.κ.. Ας µην ανοίξουµε διά-
λογο. Αφού θεωρείτε εσείς σταθερότητα µε εκατόν πενήντα
τρεις, µε γειά σας, µε χαρά σας! 

Οι προτάσεις µας, λοιπόν, είναι: 
Πρώτον, µείωση του µη µισθολογικού κόστους, δηλαδή µεί-

ωση των ασφαλιστικών και εργοδοτικών εισφορών, οι οποίες
τώρα φτάνουν µέχρι και το 50% του εισοδήµατος. Είναι οι υψη-
λότερες σε σχέση µε τις υπόλοιπες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Ο µέσος όρος αυτών είναι 26%, ενώ ο µέσος όρος των υπό-
λοιπων χωρών του ΟΟΣΑ είναι 28%.

Δεύτερον, αναδιάρθρωση και απλοποίηση του φορολογικού
συστήµατος. Το δαιδαλώδες φορολογικό σύστηµα µε τις πάµ-
πολλες εξαιρέσεις και τα ρουσφετολογικά παραθυράκια των
συντεχνιών, µας κρατά καθηλωµένους στον πάτο της ευρωπαϊ-
κής αγοράς. 

Τρίτον, φορολογικά κίνητρα, θεσµοθέτηση µόνιµων φορολο-
γικών κινήτρων για όλες τις επιχειρήσεις που δραστηριοποιούν-
ται στην Ελλάδα για συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα. 

Τέταρτον, διαβάζουµε στο εν λόγω νοµοσχέδιο ότι ο υποχρε-
ωτικός χαρακτήρας της ίδιας συµµετοχής καταργείται. Δεν χρει-
άζεται δηλαδή να έχει κάποιος το κεφάλαιο στον τραπεζικό του
λογαριασµό εξ αρχής, όπως ίσχυε στους προηγούµενους νό-
µους. Όµως, από την άλλη, έχουµε αυστηροποιήσει το καθεστώς
διασφάλισης της απαραίτητης εξωτερικής χρηµατοδότησης. 

Για να πετύχει αυτό που αναφέρεται στο νοµοσχέδιο, θα έπ-
ρεπε να υπάρχουν παράλληλες ειδικές ρυθµίσεις για τους ιδιώ-
τες επενδυτές. Σήµερα οι επενδυτές, υποβάλλοντας ως ενέχυρο
την απόφαση υπαγωγής τους στον αναπτυξιακό νόµο, εκχωρούν
το προσδοκώµενο ποσό στις τράπεζες, λαµβάνοντας δάνεια, µε
συνέπεια να θεωρείται ο επενδυτής οφειλέτης και η τράπεζα να
αντιµετωπίζει άλλο ένα µη εξυπηρετούµενο δάνειο. 

Η λύση είναι συνεννόηση µε τις τράπεζες και χορήγηση πεν-
ταετών ή δεκαετών οµολόγων του δηµοσίου, ώστε το δηµόσιο
να µπορεί να ικανοποιήσει τις υποχρεώσεις τους, οι επενδυτές
να µην έχουν οφειλές και η τράπεζα να έχει εξυπηρετούµενα δά-
νεια. 

Πέµπτον, άνοιγµα κλειστών επαγγελµάτων. Είναι απαράδεκτο
να διατηρείτε και σήµερα το πελατειακό σας κράτος, υποσχόµε-
νοι τα πάντα σε αγαπηµένες σας συντεχνίες. Με τέτοια ανεργία
και κοινωνική εξαθλίωση, η στάση σας αυτή είναι εγκληµατική. 

Έκτον, µείωση της ψαλίδας µισθολογικού κόστους µεταξύ δη-
µοσίου και ιδιωτικού τοµέα. Πρέπει να σταµατήσει να θεωρείται
ιδιαιτέρως προνοµιακός ο δηµόσιος τοµέας εις βάρος του ιδιω-
τικού. Έτσι, όλοι κοιτάζουν το πώς θα βολευτούν αυτή τη στιγµή
και αυτό οδηγεί στον αντίποδα της παραγωγικότητας. 

Σύµφωνα µε τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ, ο µέσος δηµόσιος υπάλ-
ληλος έχει 35% περισσότερα µισθολογικά οφέλη από τον µέσο

ιδιωτικό υπάλληλο. Καµµία ηθική και πολιτική στάση δεν δικαιο-
λογεί κάτι τέτοιο.

Έβδοµον, ταχύτερη απονοµή δικαιοσύνης. Είναι επίσης απα-
ράδεκτο, ιδιαίτερα σε θέµατα εµπορικής και αστικής φύσεως, να
περιµένουν οι ιδιώτες επαγγελµατίες και οι εταιρείες την τελεσι-
δικία µετά από πολλά χρόνια. 

Και όγδοον, πάταξη της αργοµισθίας και ουσιαστική αξιολό-
γηση, ώστε να αποκτήσουµε ένα αποδοτικό και παραγωγικό δη-
µόσιο που θα εξυπηρετεί την ιδιωτική πρωτοβουλία και δεν θα
την υποσκάπτει, όπως κάνει σήµερα, καθώς και παράλληλη µη-
χανογράφηση και εξέλιξη των τεχνολογικών υποδοµών σε όλες
τις υπηρεσίες, µε τις οποίες συναλλάσσονται ο ιδιώτης και ο
επαγγελµατίας.

Το κράτος δεν είναι λάφυρο, αγαπητά στελέχη της κυβερνητι-
κής Πλειοψηφίας. Όσο τροφοδοτείτε τις συντεχνίες σας και το
πελατειακό κράτος, όσο στοχοποιείτε τον ιδιωτικό τοµέα και την
επιχειρηµατικότητα, όσο διαιωνίζετε αυτό το σάπιο, δηµαγωγικό
και λαϊκίστικο προφίλ εξουσίας, όχι µόνο ανάπτυξη δεν θα έρθει,
αλλά θα καταντήσουµε καρικατούρα χώρας. Χωρίς ιδιωτική οι-
κονοµία, είναι καταδικασµένη η χώρα µας σε αιώνια µιζέρια.

Όταν όλοι σε αυτή την Αίθουσα απαλλαγούν από την εξουσιο-
µανία, όταν αντί για «παραιτηθείτε», θα παρακινείτε εκδηλώσεις
µε το σύνθηµα «συνεργαστείτε», όταν θα κάτσετε στο ίδιο τρα-
πέζι και θα κοιτάξετε το καλό της χώρας, όταν θα καταλάβετε
ότι η αύξηση της φορολογίας προκαλεί µόνο αύξηση λαθρεµπο-
ρίου και φοροδιαφυγής, καθώς και αντικίνητρα επενδύσεων,
τότε –και µόνο τότε- θα υπάρξει ελπίδα πραγµατικής ανάπτυξης. 

Μέχρι τότε θα είµαστε απλά µια χώρα στην οποία θα υπάρχουν
µόνο κρατικοί υπάλληλοι, µόνο συνταξιούχοι, µόνο φοροφυγά-
δες και µόνο λαθρεµπόριο. Μέχρι τότε θα λαµβάνουµε ευχαρι-
στήριες επιστολές από τη Βουλγαρία, τη Ρουµανία και την Κύπρο
κ.ο.κ. για την ανάπτυξη που τους φέρνουµε µε τα δικά µας χρή-
µατα, τα οποία εξάγουµε στις δικές τους χώρες. 

Καταψηφίζουµε το εν λόγω νοµοσχέδιο και θα τοποθετηθούµε
επί των άρθρων στη σχετική ψηφοφορία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Γεωργιάδη.

Δίνουµε τον λόγο στον Υπουργό Οικονοµίας, Ανάπτυξης και
Τουρισµού κ. Σταθάκη.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης
και Τουρισµού): Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, προσπαθώ
να καταλάβω την κριτική που ασκείται στον νέο αναπτυξιακό
νόµο. Δυσκολεύοµαι να παρακολουθήσω τα επιχειρήµατα της
Αντιπολίτευσης.

Δυσκολεύοµαι, πρώτα απ’ όλα, διότι ακούω ένα µίγµα ιδεών
ότι ο δρόµος προς την ανάπτυξη, όπως οι µισοί µάς συστήνουν,
είναι ο δρόµος της Βουλγαρίας. Αν υπάρχουν άνθρωποι που πι-
στεύουν ότι αυτή πρέπει να είναι η αναπτυξιακή στρατηγική της
χώρας, να την αναλύσουν σε όλες της τις πτυχές, όµως, και όχι
επιλεκτικά, και, δεύτερον, αν συνάδει µε τις ανάγκες της ελληνι-
κής οικονοµίας και την έξοδο από την κρίση, επίσης. 

Από την άλλη πλευρά, η κριτική που ασκείται είναι για έλλειψη
αρκούντος ευρωπαϊσµού, ότι δεν βοηθάµε στο να γίνει µία κα-
νονική ευρωπαϊκή χώρα, την οποία κάποιοι άλλοι είτε την είχαν
δηµιουργήσει είτε ήταν έτοιµοι να τη δηµιουργήσουν και στο
τσακ άλλαξε το σκηνικό, διότι βγήκε στη διακυβέρνηση η Κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ.

Θα απέφευγα, όµως, µία τόσο γενικόλογη συζήτηση, αν δεν
είχαµε τα δεδοµένα γύρω από το νοµοσχέδιο που συζητάµε σή-
µερα. Το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα είναι ένας νέος ανα-
πτυξιακός νόµος και είναι απόλυτα ενταγµένος στην οικονοµική
συγκυρία, όπως διαµορφώνεται από το πλαίσιο συµφωνίας που
έχει η χώρα µε τους δανειστές, όπως διαµορφώνεται από την
ολοκλήρωση της πρώτης αξιολόγησης και όπως διαµορφώνεται
από τις συνθήκες µιας πραγµατικής δυνατότητας εξόδου από
την κρίση, µε τρόπο που εµείς, ως υπεύθυνη Κυβέρνηση και
Βουλή, επιλέγουµε.

Επιτρέψτε µου να σας υπενθυµίσω επί τροχάδην ότι η συµφω-
νία που έχουµε από τον περασµένο Ιούλιο αφορά τρία συγκεκρι-
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µένα θέµατα. Αφορά τη δηµοσιονοµική σταθερότητα της ελλη-
νικής οικονοµίας. Μπορεί να ασκήσετε όση κριτική θέλετε ότι τα
µέτρα των 5,4 δισεκατοµµυρίων είναι πολλά, δίκαια ή άδικα –δεν
έχει σηµασία- αλλά υπενθυµίζω ότι το Μνηµόνιο 1 προέβλεπε δη-
µοσιονοµική προσαρµογή 40 δισεκατοµµυρίων, το Μνηµόνιο 2,
το οποίο εφάρµοσε η Νέα Δηµοκρατία ηµιτελώς, ήταν 18 δισε-
κατοµµυρίων, σε πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα.

Εµείς θεωρήσαµε -και ορθώς- ότι η συµφωνία που πετύχαµε
τον περασµένο Ιούλιο µε τη διαπραγµάτευση είχε δύο στοιχεία
τα οποία δηµιουργούσαν ηπιότερη δηµοσιονοµική προσαρµογή.
Πρώτον, αναχρηµατοδοτούσε την ελληνική οικονοµία µε 50 δι-
σεκατοµµύρια νέο δάνειο, τριακονταετούς διάρκειας. Αυτό απο-
µείωνε τις ανάγκες δηµιουργίας µεγάλων πλεονασµάτων. Ταυτό-
χρονα, δηµιουργούσε µία ήπια δηµοσιονοµική προσαρµογή της
τάξης του 1% του ΑΕΠ ετησίως ή άλλως, 1,8 δισεκατοµµύρια.

Αυτή τη συµφωνία, λοιπόν, υπερασπιζόµαστε και ως προς το
δηµοσιονοµικό της σκέλος και ως προς το περιεχόµενό της, τον
τρόπο δηλαδή που αυτή η Κυβέρνηση επέλεξε να κάνει τη δη-
µοσιονοµική προσαρµογή. 

Σας υπενθυµίζω ότι η επιλογή µας να κάνουµε µία προσαρ-
µογή κατά τα 2/3 µε αύξηση εισφορών και φορολογίας και κατά
το 1/3 µε µείωση δαπανών είχε στο επίκεντρό της δύο θεµελιακές
δεσµεύσεις, πρώτον, ότι δεν θα συνεχίσουµε περικοπές συντά-
ξεων -40% ήταν ήδη αρκετά- δεν θα συνεχίσουµε περικοπές µι-
σθών -40% ήταν υπεραρκετά, δεν θα συνεχίσουµε περαιτέρω
περικοπές στις δηµόσιες δαπάνες, στον πυρήνα του κοινωνικού
κράτους, την κατάσταση των νοσοκοµείων ή του συστήµατος εκ-
παίδευσης, που δεν επέτρεπε περαιτέρω περικοπές.

Βρήκαµε µία ισορροπηµένη στρατηγική δίκαιης κατανοµής
των βαρών κατά τα 2/3 και περικοπής ενός µικρού ποσοστού,
προκειµένου να υπερασπιστούµε τη γραµµή αυτή, την οποία
υπενθυµίζω για πολλοστή φορά ότι την είχαµε διατυπώσει προ-
εκλογικά, πριν από τις εκλογές του Σεπτέµβρη. Είπαµε ότι αυτή
είναι η συµφωνία, αυτή είναι η στρατηγική µας για το πώς θα
εφαρµόσουµε τη συµφωνία στα δηµόσια οικονοµικά και στους
άλλους τοµείς –θα αναφερθώ και σε αυτούς- και µε αυτή τη
στρατηγική πήγαµε στις εκλογές. Το κάναµε µε πολύ έντιµο, κα-
θαρό και ειλικρινή τρόπο και οι Έλληνες πολίτες µάς έφεραν
εδώ. Δεν έχουµε καµµιά λατρεία για καµµιά εξουσία. Αν την εί-
χαµε, θα την είχαµε υπηρετήσει προ πολλού οι πιο πολλοί από
εµάς. Εδώ µας έφεραν οι πολίτες για να υπηρετήσουµε αυτά τα
οποία έχουµε πει ότι µπορούµε να κάνουµε και θα τα κάνουµε
καλά.

Συνεπώς, η ιδέα ότι εµείς κινούµαστε µε αποκλειστικό κριτήριο
τη λατρεία προς την εξουσία είναι µάλλον µία άδικη κατηγορία,
ειδικά όταν προέρχεται από δυνάµεις που –δόξα τω θεώ!- είχαν
την ευκαιρία πολλές-πολλές τετραετίες να κυβερνήσουν τον
τόπο.

Το δεύτερο µέρος της συµφωνίας ήταν η σταθερότητα του
τραπεζικού συστήµατος. Εδώ προχωρήσαµε σε µια επιτυχή ανα-
κεφαλαιοποίηση, όπως τίθετο πριν από τα Χριστούγεννα το χρο-
νοδιάγραµµα, και ταυτόχρονα διαµορφώσαµε και ένα ρυθµιστικό
πλαίσιο για τη διαχείριση των κόκκινων δανείων, το µεγάλο πρό-
βληµα του τραπεζικού συστήµατος, το οποίο υπερασπιζόµαστε
καθώς κρατήσαµε τη βασική µας δέσµευση και µε τη νοµοθεσία
του Δεκεµβρίου, που προσφέρει υψηλή προστασία στην πρώτη
κατοικία για τα επόµενα χρόνια, το 25%, µε επιδότηση του κρά-
τους το υπόλοιπο 35%, µε στήριξη και ισχυρή προστασία και µε
τη συµφωνία για την απελευθέρωση των αγορών, στην οποία η
πρώτη κατοικία εξαιρείται ρητά –το επαναλαµβάνω για πολλοστή
φορά- µέχρι τις αρχές του 2018.

Όµως, ο τραπεζικός τοµέας και η πρώτη αξιολόγηση είναι
απόλυτα κρίσιµοι τοµείς, διότι αναµένουµε όλοι –και αυτό είναι
κοινός τόπος- ότι θα συµβάλει καθοριστικά στην αναχρηµατοδό-
τηση του ελληνικού τραπεζικού συστήµατος, µε χαµηλότερα επι-
τόκια από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, όταν µεταβληθούν
τρεις-τέσσερις βασικοί όροι, τους οποίους επικριτικά η Νέα Δη-
µοκρατία υποτιµά. Δεν ξέρω γιατί. Είναι κατά του να µπει η Ελ-
λάδα στο QE; Είναι κατά του η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα να
επαναγοράζει τα κρατικά οµόλογα; Είναι κατά η Νέα Δηµοκρατία
οι τίτλοι των ελληνικών τραπεζών να έχουν µικρότερη έκπτωση

απ’ ό,τι έχουν σήµερα;
Τι από αυτά θεωρείτε ότι αποτελεί µία αρνητική εξέλιξη και

γιατί αυτό δεν θα συµβάλει στην οµαλή χρηµατοδότηση του ελ-
ληνικού τραπεζικού συστήµατος και στη δυνατότητά του, από
εκεί και πέρα, να µειώσει τα επιτόκια, να αυξήσει τη χορηγία στην
ελληνική οικονοµία κ.ο.κ.;

Το τρίτο θέµα αφορά τις διαρθρωτικές αλλαγές. Η πρώτη
αξιολόγηση έχει ένα τµήµα απ’ αυτές τις διαρθρωτικές αλλαγές.
Το δεύτερο θα είναι η επόµενη αξιολόγηση που θα επακολουθή-
σει τον Σεπτέµβρη και έχει δύσκολα θέµατα, όπως τα εργασιακά,
για τα οποία δεν έχει γίνει συζήτηση. 

Όµως, το κοµµάτι το οποίο αφορούσε την πρώτη αξιολόγηση
πρέπει να το υπογραµµίσω, γιατί έχει συνάφεια µε όλα αυτά που
συζητάµε σήµερα για την αναπτυξιακή διάσταση. Όσον αφορά
ένα µεγάλο µέρος των θεµάτων τα οποία καλείται η παρούσα Κυ-
βέρνηση να προχωρήσει σε σχέση µε το επιχειρηµατικό κλίµα,
τη δυνατότητα δηλαδή να υλοποιηθούν περαιτέρω απλοποιήσεις
από γραφειοκρατικές δεσµεύσεις, απλοποίηση των αγορών,
κ.ο.κ., η Κυβέρνηση επιτυχώς ολοκλήρωσε και αυτήν την ενότητα
και διευκολύνει αυτό το οποίο αποτελεί εκ των πραγµάτων το επί-
µαχο θέµα µε το κλείσιµο της πρώτης αξιολόγησης και αντικει-
µενικά, είτε µας αρέσει, είτε όχι, τίθεται εκ των πραγµάτων. Τί-
θεται, δηλαδή, εκ των πραγµάτων η µεταστροφή της ελληνικής
οικονοµίας σε µία θετική τροχιά, σε µία διαδικασία εξόδου από
την κρίση, σε µία αναπτυξιακή τροχιά.

Επαναλαµβάνω ότι αυτό το θέµα είναι σύνθετο και όχι µονο-
σήµαντο. Ούτε ο αναπτυξιακός νόµος από µόνος του ούτε κα-
νένα άλλο εργαλείο από µόνο του µπορεί να αποτελέσει εκ των
πραγµάτων τον απόλυτο παράγοντα αυτής της µεταστροφής. Γι’
αυτό και µιλάµε για µία γενικότερη αναπτυξιακή στρατηγική και
την κινητοποίηση περισσοτέρων του ενός εργαλείων, µε τα οποία
φιλοδοξούµε να στρέψουµε την οικονοµία προς µία αναπτυξιακή
τροχιά.

Εν τούτοις, επιτρέψτε µου να πω δυο λόγια γι’ αυτή τη στρα-
τηγική της ανάπτυξης. Επιµένουµε ότι βασική µας επιλογή είναι
µία στρατηγική ανάπτυξης δίκαιη, ικανή δηλαδή αφ’ ενός µεν να
βγάλει τη χώρα από την κρίση, αφ’ ετέρου να µοιράσει δίκαια τα
οφέλη απ’ αυτήν την ανάπτυξη στις διάφορες κοινωνικές οµάδες.
Αυτό δεν είναι ρητορικό σχήµα, αλλά η απάντηση σε πολύ συγ-
κεκριµένα διλήµµατα που τίθενται εκ των πραγµάτων, καθώς συ-
ζητάµε αυτήν την αναπτυξιακή στρατηγική.

Η µία εκδοχή αυτής της αναπτυξιακής στρατηγικής θα έλεγε
ότι η ανάπτυξη θα έρθει από πολύ χαµηλούς µισθούς µίας ευέ-
λικτης αγοράς εργασίας, χαµηλή φορολογία τύπου γειτονικών
χωρών –αρκετοί οµιλητές το θεωρούν αυτό προκλητικό- αποδυ-
νάµωση φυσικά του κοινωνικού κράτους και µία στρατηγική η
οποία θα εδράζεται πρωτίστως στη γρήγορη ανάδειξη κερδοφο-
ρίας µε οποιονδήποτε τρόπο. Υποστηρίζουν ότι αυτό µαζί και µε
ένα µαζικό πρόγραµµα ιδιωτικοποιήσεων θα επέλυε όλα αυτά τα
θέµατα. 

Αυτή είναι η µία στρατηγική η οποία διατείνεται, διατυπώνεται,
διαµορφώνεται από πάρα πολλούς κύκλους, αναφορικά µε την
οποία η Κυβέρνησή µας βρίσκεται ακριβώς στον αντίποδα. Από
την αρχή µέχρι σήµερα –δεν εννοώ τον τελευταίο χρόνο- εµείς
σταθερά θεωρούσαµε και θεωρούµε ότι η ανάπτυξη της χώρας
δεν θα στηριχθεί σ’ αυτά τα δεδοµένα, αλλά πρωτίστως στο µε-
γάλο πλεονέκτηµα της χώρας που είναι το ανθρώπινο δυναµικό
της που είναι πλούσιο, µορφωµένο, εξειδικευµένο. Καµµία τέ-
τοιου τύπου ανάπτυξη δεν µπορεί να στηριχθεί σ’ αυτό. Αυτό
αποτελεί τη βάση της ανάπτυξης και πρέπει το αναπτυξιακό µας
σχέδιο να προσαρµοστεί γύρω απ’ αυτόν τον µεγάλο παράγοντα
που έχει η Ελλάδα και το οποίο είναι ένα ανθρώπινο κεφάλαιο
ιδιαίτερης σηµασίας.

Άρα η ανάπτυξη θα είναι εκ των πραγµάτων υψηλής προστι-
θέµενης αξίας. Πρέπει να είναι δραστηριότητες, παραγωγή αγα-
θών και υπηρεσιών, δοµηµένα γύρω απ’ αυτό το ανθρώπινο
δυναµικό, συµβατό µ’ αυτό το ανθρώπινο δυναµικό. Θα είναι εξω-
στρεφής. Η ελληνική οικονοµία έχει ένα 10% του ΑΕΠ προερχό-
µενο από τη ναυτιλία, ένα 10% από τον τουρισµό σε όρους συ-
ναλλαγµατικούς, αλλά µόλις ένα 10% από εξαγωγές.

Άρα είµαστε µία αδύναµη εξαγωγική βάση που πρέπει να ενι-
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σχυθεί. Θα ενισχυθεί. Αυτή η ενίσχυση µπορεί να έρθει µόνο από
µία µεγάλη στήριξη στην παραγωγή, στην πραγµατική οικονοµία,
στους παραγωγικούς κλάδους και µία ενίσχυση των πλεονεκτη-
µάτων που έχει η ελληνική οικονοµία στους τοµείς της τεχνολο-
γίας, της καινοτοµίας και άλλων παρεµφερών δραστηριοτήτων.

Άρα οι στοχεύσεις και η ανάγκη µας να είναι πιο εξωστρεφής
και πιο δυναµική και η ανάγκη οι κλάδοι στους οποίους πρέπει
να στρέψουµε την προσοχή µας να είναι αυτό το φάσµα της αξιο-
ποίησης των πλεονεκτηµάτων που έχουµε ως παραγωγικό δυνα-
µικό, αποτελούν κοινό τόπο για τη στρατηγική την οποίαν αυτή
η Κυβέρνηση είναι έτοιµη να υπηρετήσει. 

Επαναλαµβάνω, και δεν υπάρχει θέµα να το συζητάµε, ότι κι-
νούµαστε στο κενό, διότι η διαδικασία µε την οποία έχουµε προ-
χωρήσει στον σχεδιασµό της αναπτυξιακής στρατηγικής είναι
στο στάδιο της τελικής ολοκλήρωσης. Παραγγείλαµε τη µελέτη
στο ΚΕΠΕ, θεσµικά. Μας παρέδωσε τη µελέτη το ΚΕΠΕ πριν από
ενάµιση µήνα. Ολοκληρώσαµε την περίληψη της αναπτυξιακής
στρατηγικής. Είµαστε σε διαπραγµάτευση και ανταλλαγή από-
ψεων. Θα υπάρξει ένα χρονοδιάγραµµα µέχρι την τελική της ολο-
κλήρωση. Συνεπώς, το φάσµα αυτό δεν απέχει από αυτό που
µόλις σας είπα, δεν εισάγει κάτι διαφορετικό από αυτό.

Εισάγουµε και έναν θεσµό, ο οποίος θα έχει τη δυνατότητα
αυτό το αναπτυξιακό σχέδιο να το ανανεώνει, να το εµπλουτίζει,
να το διαφοροποιεί, τον θεσµό του Αναπτυξιακού Συµβουλίου.
Πρόκειται για έναν διπλό θεσµό, ο οποίος από τη µία µεριά έχει
µια επιστηµονική δοµή, η οποία της επιτρέπει να σχεδιάζει, να
σκέπτεται, να προτείνει, να διαµορφώνει προτάσεις µε πολύ ευέ-
λικτο τρόπο, και έχει και τη δεύτερη οµάδα που είναι η συµµε-
τοχή µε τους κοινωνικούς εταίρους, κατ’ εξοχήν χώρος διαλόγου
και ανάπτυξης αυτών των ιδεών.

Άρα από την µία µεριά είναι το σχέδιο και από την άλλη µεριά
είναι ο θεσµός, µέσω των οποίων θα υπάρχει µία στοιχειώδης δυ-
νατότητα αναστοχασµού, διαφοροποίησης, διαµόρφωσης νέων
ιδεών για το ίδιο το αναπτυξιακό σχέδιο.

Το τρίτο θέµα είναι η σχέση ιδιωτικών και δηµοσίων επενδύ-
σεων. Αυτός είναι ένας διάλογος άγονος, κατά τη γνώµη µου, µια
αντιπαράθεση άνευ περιεχοµένου, για τον απλούστατο λόγο ότι
προφανώς η οικονοµία θα βγει από την κρίση, εφόσον έχουµε
ιδιωτικές επενδύσεις. Αυτό λέει και το ιστορικό πρότυπο της
χώρας τα τελευταία είκοσι χρόνια: Το ένα τρίτο είναι δηµόσιες
επενδύσεις -απαραίτητες, χωρίς αυτές δεν γίνεται να βγούµε
από την κρίση- και τα δύο τρίτα είναι ιδιωτικές. Φυσικά, και αυτή
είναι η δοµή. Δεν µπορεί να αλλάξει αυτή η δοµή, ούτε είναι αυτό
το στοιχείο το οποίο αποτελεί ουσιαστικό στοιχείο µιας στρατη-
γικής διαφορετικής, σε σχέση µε αυτό.

Τώρα, το ερώτηµα που τίθεται είναι πώς κινητοποιούνται αυτές
οι ιδιωτικές επενδύσεις. Το κράτος µπορεί να κάνει τις κρατικές
επενδύσεις, δηµόσιες επενδύσεις, να τις σχεδιάζει καλύτερα από
το παρελθόν, να είναι καλύτερες επιλογές, να έχουν περισσό-
τερα αποτελέσµατα πολλαπλασιαστικά στην οικονοµία, να µην
είναι ατυχή έργα, να είναι έργα τα οποία πραγµατικά έχουν αντί-
κτυπο. Το δεύτερο που µπορεί να κάνει, είναι να γίνεται αρωγός
στη διαδικασία των ιδιωτικών επενδύσεων. Ποια είναι τα µέσα και
τα εργαλεία που έχουµε; Είναι δύο. Είναι η χρηµατοδότηση και
το θεσµικό πλαίσιο. 

Υπενθυµίζω ότι υπάρχει µία ισορροπηµένη προσέγγιση στο
θέµα αυτό από την πλευρά της Κυβέρνησης. Έχουµε τα ΕΣΠΑ.
Στο νέο πρόγραµµα ΕΣΠΑ 2014-2020, αν δείτε, το ένα τρίτο των
πόρων θα πάει στην επιχειρηµατικότητα. Αν δείτε τα πρώτα προ-
γράµµατα του ΕΣΠΑ που προκηρύσσουµε, στο επίκεντρό τους
έχουν την πολύ µικρή επιχείρηση και τη νεανική επιχειρηµατικό-
τητα. Αυτό είναι το στίγµα των προγραµµάτων επιχειρηµατικό-
τητας που βγαίνουν από το νέο ΕΣΠΑ. Και απευθύνεται σε νέους
επιστήµονες, σε ανέργους, σε µικρές µικρές επιχειρήσεις που
θέλουν να εκσυγχρονιστούν, σε µικρούς τοµείς της ελληνικής οι-
κονοµίας, του τουρισµού κ.ο.κ.. 

Τι κάνουµε; Έχουµε, λοιπόν, µία µικρή επιχειρηµατικότητα στο
επίκεντρο των προγραµµάτων του ΕΣΠΑ, µε πολύ έµφαση στη
νεανική επιχειρηµατικότητα, στα startups, στις καινοτόµες µικρές
επιχειρήσεις, στην κινητοποίηση αυτού του δυναµικού. Αυτό είναι
ένα δεδοµένο το οποίο έχουµε και χρησιµοποιούµε.

Το δεύτερο δεδοµένο είναι ο αναπτυξιακός νόµος που φέρ-
νουµε σήµερα στο Κοινοβούλιο. 

Να υπενθυµίσω εδώ ότι ο νέος αναπτυξιακός νόµος είναι
φτιαγµένος για τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Αυτό το λέω, διότι
πολλοί από εσάς άσκησαν κριτική στο γεγονός ότι βάζουµε
οροφή στο ανώτατο σηµείο παροχής κινήτρων, τα οποία προ-
σφέρει ο αναπτυξιακός νόµος. Αυτό σηµαίνει τα 5 εκατοµµύρια
ανά επενδυτικό σχέδιο, τα 10 εκατοµµύρια ανά επιχείρηση και
τα 20 εκατοµµύρια ανά όµιλο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Στο σηµείο αυτό, θα ήθελα να υπενθυµίσω τα δεδοµένα των
προηγούµενων αναπτυξιακών νόµων. Σαράντα περίπου επιχειρή-
σεις απορρόφησαν το 72% περίπου των χρηµατοδοτικών πόρων.
Ο κατάλογος των δεκαπέντε πρώτων επιχειρήσεων δείχνει ότι
πήραν επιδοτήσεις 190 εκατοµµυρίων, 170 εκατοµµυρίων, 150
εκατοµµύρια κ.ο.κ.. Η κλαδική δοµή βάσει της οποίας δόθηκε το
τεράστιο ποσοστό των πόρων ήταν δύο: µεγάλες τουριστικές
επενδύσεις και στα µεγάλα αιολικά πάρκα. Τα αλλάζουµε. Βγά-
ζουµε άλλο στίγµα σ’ αυτόν τον νόµο. Λέµε «αυτό εντάξει, καλό,
χρυσό, άγιο, φυσικά και οι µεγάλες επενδύσεις είναι ευπρόσδε-
κτες», αλλά εδώ µιλάµε για το τι αρωγή προσφέρει το κράτος και
µε τι στόχους. 

Ο νόµος αυτός λέει να δοθεί έµφαση στην παραγωγή -πρωτί-
στως στα αγροτοδιατροφικά-, έµφαση στην καινοτοµία, οροφή
στις επιδοτήσεις, άρα κατ’ εξοχήν στις µικροµεσαίες επιχειρή-
σεις, και έµφαση στη δυναµική προοπτική, ώστε όλο αυτό το σύ-
στηµα να φέρει τα επιθυµητά αποτελέσµατα. Αυτές είναι οι
στοχεύσεις του νόµου. Οποιαδήποτε άλλη προσέγγιση θα ανα-
παρήγαγε τα προβλήµατα του παρελθόντος. 

Ας δούµε τώρα τι προσφέρει στις µεγάλες επιχειρήσεις, για
να κλείσουµε και αυτό το κεφάλαιο. Στις µεγάλες επιχειρήσεις
δεν προσφέρουµε επιδοτήσεις. Προσφέρουµε δωδεκαετές ασ-
φαλές περιβάλλον και τις στρατηγικές επενδύσεις -τον τρίτο
θεσµό, ο οποίος είναι για τις µεγάλες επενδύσεις άνω των 20
εκατοµµυρίων-, κάτι που προσφέρει, όπως ξέρετε, γρήγορη
αδειοδότηση. Υπό αυτούς τους όρους, το φάσµα που η Κυβέρ-
νηση έχει απέναντι στην αναπτυξιακή της στρατηγική, κατά τη
γνώµη µας, ολοκληρώνεται. 

Έχουµε ένα χρηµατοδοτικό εργαλείο που κινείται προς την κα-
τεύθυνση της νεανικής και της µικρής επιχειρηµατικότητας, ένα
εργαλείο που πιάνει τον κύριο όγκο των µικροµεσαίων επιχειρή-
σεων, κατά προτίµηση των παραγωγικών, των καινοτόµων και
των τεχνολογικών και ένα θεσµικό πλαίσιο που προσφέρει στις
µεγάλες επιχειρήσεις αυτό που πραγµατικά θέλουν, ασφάλεια
στο φορολογικό καθεστώς, εύκολη αδειοδότηση, καθαρό πλαί-
σιο λειτουργίας. 

Αυτές είναι οι επιλογές της Κυβέρνησης σε σχέση µε τον ανα-
πτυξιακό νόµο, σε σχέση µε το φάσµα των επιλογών που γίνονται
και νοµίζω ότι αποτελεί µια συγκροτηµένη στρατηγική. Μπορεί
να γίνει όση κριτική θέλετε. Όµως, δύσκολα θα διαπιστωθεί ότι
δεν υπάρχει µία στρατηγική ως προς τα θέµατα αυτά. 

Επιτρέψτε µου τώρα να σταθώ στις µεταβατικές διατάξεις και
στην επάρκεια ή µη των πόρων του παλιού και νέου αναπτυξια-
κού. 

Θα επαναλάβω για πολλοστή φορά ότι παραλάβαµε µία χαο-
τική κατάσταση σε σχέση µε τους δύο παλιούς αναπτυξιακούς
νόµους. Απορώ πώς στρέφονται εναντίον µας οι φωνές των αν-
θρώπων που ήταν υπεύθυνοι για τη λειτουργία των επενδυτικών
νόµων, χωρίς να αναγνωρίσουν τη χαοτική κατάσταση. Έξι χιλιά-
δες και κάτι επενδυτικά σχέδια, 6,5 δισεκατοµµύρια χρωστού-
µενα, µέσος όρος αξιολόγησης της επένδυσης ενάµισης χρόνος
και επιλεκτική επιλογή αυτών, ενώ όλα έχουν ουρά και σειρά και
ενώ ο νόµος προέβλεπε ότι θα υπήρχε µία διαδικασία την οποία
θα έπρεπε να ακολουθούν όλοι. Χαοτική η επιλογή το ποιες αξιο-
λογούνται πιο γρήγορα, ποιες ενισχύονται πιο εύκολα, ποιες ξε-
χνιούνται στα συρτάρια κ.ο.κ.. 

Έχουµε, λοιπόν, ένα χαοτικό σύστηµα, το οποίο έχει τεράστια
χρέη προς τους ιδιώτες. Δηλαδή αν µε αυτό το σύστηµα µάς
κάντε κριτική σχετικά µε το ότι δεν στηρίζουµε τους ιδιώτες επεν-
δυτές, εκείνο το σύστηµα που υπηρετούσατε τόσα χρόνια στή-
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ριζε τον ιδιώτη επενδυτή;
Πραγµατικά απορία έχω. Δηλαδή ένας επενδυτής -αφήστε εάν

είναι Έλληνας ή ξένος– ένας Έλληνας επενδυτής, που επένδυε
σε αυτήν τη χώρα, υπό ποιους όρους, υπό αυτούς τους όρους
τον ενισχύατε, σε ένα γνωστικιστικό σύστηµα, που δεν ξέρουµε
πότε θα αξιολογηθεί; Κάνω αίτηση για το 50% της επένδυσης
µου και περνάνε δύο χρόνια και δεν παίρνω απάντηση. Ποιος
αποφάσιζε; 

Να θέσω και το πιο βασικό, ότι πήραµε µία χαοτική κατάσταση,
χωρίς να ξέρουµε ποιες έχουν ξεκινήσει, ποιες αδικούνται και
έπρεπε να ολοκληρωθούν, ποιες ολοκληρώθηκαν και κακώς δεν
πληρώθηκαν ή καλώς πληρώθηκαν, ποιες πληρώθηκαν καλώς ή
κακώς, ενώ δεν θα έπρεπε. Όλο αυτό το σύστηµα ήθελε µία δια-
δικασία για να µπει σε τάξη. Επιπρόσθετα ό,τι χρήµατα είχαµε
στο ταµείο ήταν παγωµένα από την Κοµισιόν, για λόγους διαφθο-
ράς του 2011, του 2012 και παλαιότερων ιστοριών. 

Τι κριτική µας κάνετε ακριβώς; Το ότι ξεπαγώσαµε τον Μάιο
τα χρήµατα από την Κοµισιόν; Στο ότι βάλαµε σε µια τάξη, έστω
σε έναν χρόνο, και ταξινοµήσαµε τις τρεις κατηγορίες επενδύ-
σεων, αυτές που είναι υπαρκτές και ολοκληρώνονται, αυτές που
θέλουν κάποιο χρονικό διάστηµα να ολοκληρωθούν και αυτές
που δεν είναι ενεργές; 

Αυτός ο νόµος, λοιπόν, καλείται, µε τις µεταβατικές αυτές δια-
τάξεις, να επιλύσει αυτό το χαοτικό σύστηµα και τα προβλήµατά
του. Βάζουµε τάξη κάνοντας τρία απλά πράγµατα: 

Πρώτον, δίνουµε µία διορία, µία προθεσµία µέσα στην οποία
ξεκαθαρίζει οριστικά το τοπίο µε τις παλιές υπαρκτές επενδύσεις
και απεντάσσουµε όλες αυτές οι οποίες για διάφορους λόγους
δεν έχουν ξεκινήσει, δεν ξεκίνησαν ποτέ ή για οποιονδήποτε
άλλο λόγο δεν προχωράνε. Αυτό βάζει έναν τελικό φραγµό στο
παλιό χαοτικό σύστηµα, επαναλαµβάνω.

Το δεύτερο που κάνουµε: Επιταχύνουµε την διαδικασία αξιο-
λόγησης, υποσχόµεθα δηλαδή ότι από τούδε και εφεξής -ξεχά-
στε τα ενάµιση και δύο χρόνια, ξεχάστε όλους τους φακέλους,
που είναι δεν ξέρω πού χαµένοι κ.λπ.- εµείς εισάγουµε ένα σύ-
στηµα αξιολόγησης µε εξωτερικούς αξιολογητές, οι οποίοι θα
αµείβονται µε κανονικό τρόπο, µιας και µέχρι τώρα υπήρχαν
αξιολογητές, αλλά δεν πήγαινε κανείς, γιατί αµειβόντουσαν µε
βάση των 30 ευρώ την ηµέρα, νοµίζω, γιατί δεν θυµάµαι καλά
πώς το είχαν φτιάξει το σύστηµα. Τέλος πάντων, εµείς υποσχό-
µεθα ότι σε τρεις έως πέντε µήνες όλο το σύστηµα θα λειτουρ-
γήσει, αυτοί που ολοκληρώνουν θα αξιολογούνται εντός τριµή-
νου, αυτοί που είναι στο 50% το ίδιο, γι’ αυτούς οι οποίοι έχουν
ξεκινήσει ή προχωράνε, δεν θα υπάρχει κανένα γραφειοκρατικό
εµπόδιο.

Τρίτον, δεσµεύουµε πραγµατικούς και όχι φανταστικούς πό-
ρους, για την αποπληρωµή αυτών των ποσών: 2,5 δισεκατοµµύ-
ρια -λυπούµαστε- εντός επταετίας και υπό ορισµένους όρους
εντός πενταετίας, εάν είναι φορολογικά τα κίνητρα εντός πεντα-
ετίας. Κάτι ετοιµάζει ο κ. Λαµπριανίδης –συγγνώµη για την υπερ-
βολή- και για κάποιες άλλες κατηγορίες, που έχουν ολοκλη-
ρώσει, να γίνει πενταετία. Θα φέρουµε µια βελτίωση, αλλά αυτή
είναι η δέσµευση, δεν υπάρχει άλλος τρόπος. Τα χρήµατα, όµως,
είναι υπαρκτά, είναι δεσµευµένα σε δύο µεγάλους λογαρια-
σµούς, που είναι το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων και το
ΕΣΠΑ. Άρα έχουµε δεσµευµένα χρήµατα, τα οποία θα τηρήσουν
την αποπληρωµή των παλιών αναπτυξιακών νόµων.

Επιτρέψτε µου να σταθώ και σε µερικά άλλα θέµατα που τέ-
θηκαν επί της ουσίας, το εάν κάναµε και είµαστε ανοιχτοί σε αλ-
λαγές και σε διορθώσεις του νόµου. Πέρα από τον διάλογο που
κάναµε µε όλους τους κοινωνικούς εταίρους, που κανείς δεν
µπορεί να το αµφισβητήσει, και την ενσωµάτωση -αυτό διαπιστώ-
θηκε-, τις τελευταίες δύο µέρες αλλάξαµε µε βάση τις προτάσεις
της Αντιπολίτευσης τα παρακάτω: 

Την ιδία συµµετοχή, την παράταση, συζητάµε τα βιβλία Β’ κα-
τηγορίας, τις επτά δόσεις τις συζητάµε, τη µείωση του ελάχιστου
αριθµού επιχειρήσεων που συµµετέχουν σε clusters, τη µείωση
ελάχιστου αριθµού επιχειρήσεων που συµµετέχουν σε τοπικά
χωρικά σχήµατα, τη µείωση ελάχιστης επένδυσης ΚΥΣΕΠ σε
75.000 και στις πολύ µικρές επιχειρήσεις σε 100.000 ευρώ, αύ-
ξηση της ζώνης που χαρακτηρίζεται ως παραµεθόριος από εί-

κοσι σε τριάντα χιλιόµετρα, πρόβλεψη για ΑΜΕΑ, αύξηση των
κτιριακών στο 60 για τα ξενοδοχεία, στο 70 για τα logistics,  στο
80 για τα διατηρητέα, την αγορά παλαιών µηχανηµάτων µέχρι
επτά ετών, τη ρήτρα απασχόλησης, που την ενισχύουµε βαθµο-
λογικά.

Εισάγουµε την έννοια την εξοικονόµησης των φυσικών πόρων
στην προοπτική µιας κυκλικής οικονοµίας. Εισάγουµε την έννοια
της αλληλέγγυας οικονοµίας δίπλα στην κοινωνική και δίνουµε
τη δυνατότητα στον επενδυτή να παρίσταται κατά την εκδίκαση
της ένστασης στη γραµµατεία.

Έχουµε την εικόνα µιας Κυβέρνησης η οποία δεν ακούει, δεν
συζητάει, δεν διαµορφώνει ένα πλαίσιο σε διάλογο; Έχουν σχέ-
ση αυτά µε αυτήν τη δηµαγωγική επίθεση που ακούσαµε από την
εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας; Από πού να ξεκινήσω και
πού να τελειώσω! Από την κάνναβη να ξεκινήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, ήδη
έχετε υπερβεί τον χρόνο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης
και Τουρισµού): Ωραία, δώστε µου τρία λεπτά.

Θα ξεκινήσω από την κάνναβη που είναι προσφιλές θέµα. Αν
θυµάµαι καλά, η καλλιέργεια της κλωστικής κάνναβης ήρθε µε
νοµοσχέδιο της Νέας Δηµοκρατίας, είναι ο ν.4139/2013. Αποσύ-
ρετε αυτόν τον νόµο ή θεωρείτε ότι την οδηγία της Ευρωπαϊκής
Ένωσης 1308/1990, που λέει ότι πρέπει να εισάγουν όλα τα
εθνικά κράτη την καλλιέργεια της κλωστικής κάνναβης, δεν θα
την εφαρµόσουµε ποτέ σε αυτήν τη χώρα;

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Λέω, θα αποσύρετε την νοµοθεσία που εισάγατε και ψηφίσατε

εσείς ή ξαφνικά ανακαλύπτετε τη δηµαγωγία;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, όχι διά-

λογος.
Κύριε Υπουργέ, να ολοκληρώνουµε σιγά-σιγά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης

και Τουρισµού): Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Στο στόχαστρο µάς έχουν βάλει.

Πες τα. Πες τα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης

και Τουρισµού): Η απορρόφηση των κοινοτικών πόρων, όσες
φορές κι αν το πούµε -για το προηγούµενο έτος το δεχτήκατε,
ότι απορροφήσαµε τους πόρους- στο τρέχον ΕΣΠΑ, τα στοιχεία
θα σας τα καταθέσουµε, είναι ήδη στο 13%, ποσοστό που είναι
υψηλότερο από όλα τα κράτη-µέλη. Για δεύτερη συνεχή φορά
διαψεύδεστε, όπως και πέρυσι, για το θέµα αυτό.

Για τις ενισχύσεις σας είπα ότι όσες φορές και να το πείτε ο
επενδυτικός νόµος έχει 3,6 δισεκατοµµύρια. Τα 2,5 δισεκατοµ-
µύρια, που είναι οι παλιοί, ένας ο καινούργιος και ένα που έχει
ήδη δοθεί στους παλιούς. Αυτό έχει µια σηµασία γιατί γίνεται και
µια συζήτηση για την απασχόληση, για τις δεκαέξι χιλιάδες του
νέου αναπτυξιακού και τις δεκαέξι χιλιάδες των εν εξελίξει πα-
λιών αναπτυξιακών, αυτές τις τριάντα δύο χιλιάδες θέσεις εργα-
σίας, πώς γίνεται ο υπολογισµός, για την άµεση ή έµµεση επί-
πτωση στην απασχόληση που έχουν σε µια οικονοµία.

Και εδώ επιτρέψτε µου να πω ότι -ένα λεπτό ακόµα και θα
κλείσω, καθώς έφτασα τα τριάντα λεπτά- οι καθιερωµένοι τρόποι
υπολογισµού είναι δύο νοµίζω. Μπορεί να ανακαλύψει τρίτο κά-
ποιος από τους συναδέλφους εδώ πέρα. Είναι ο τρόπος µε τον
οποίο γίνονται πολλαπλασιαστές και λειτουργούν άµεσες θέσεις
και έµµεσες θέσεις εργασίας, που παράγονται από µια συγκε-
κριµένη επένδυση, αν ο συντελεστής δηλαδή, είναι ανάµεσα στο
δύο και στο τρία. Αυτό αποτελεί τη µία µέθοδο.

Η δεύτερη µέθοδος είναι το τι ποσοστό του ΑΕΠ αντιπροσω-
πεύουν αυτές οι επενδύσεις. Σύµφωνα µε τους υπολογισµούς
µας, οι επενδύσεις από το σύνολο των αναπτυξιακών νόµων υπο-
λογίζονται σε 26 δισεκατοµµύρια ή περίπου, δηλαδή σε αντί-
στοιχο ποσοστό του ΑΕΠ και εξ αυτού προκύπτει ένα νούµερο
για την αποτίµηση της απασχόλησης.

Φαντάζοµαι ότι όποιον τρόπο και να διαλέξετε -έναν από τους
δύο θα διαλέξετε, εκτός και αν ανακαλύψετε κάποιον τρίτο- θα
έχετε κάποιες προσεγγίσεις για τις θέσεις αυτές. 

Κλείνοντας θέλω να πω το εξής: Αυτή η Κυβέρνηση, αντίθετα
µε κάθε έννοια καταστροφολογίας, θεωρεί ότι σε αυτήν τη συγ-
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κυρία έκλεισε ένας κύκλος και ανοίγει ένας άλλος κύκλος. Όσες
και να είναι οι καταστροφολογικές προβλέψεις για το επόµενο
εξάµηνο ή για τον επόµενο χρόνο, όση και να είναι η προσπάθεια
να θεωρηθεί ότι έχουµε µια Κυβέρνηση χωρίς στρατηγική, χωρίς
ικανότητες ή χωρίς δυνατότητα να σκεφτεί, να πράξει και να πα-
ρέµβει στον τρόπο που αυτή η οικονοµία θα προχωρήσει, ένα
είναι σίγουρο, ότι θα προχωρήσουµε χωρίς εσάς.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον

λόγο στον κ. Δένδια, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δη-
µοκρατίας. Θα ακολουθήσουν τέσσερις οµιλητές και ανά τέσσε-
ρις οµιλητές θα µιλάει και ένας Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. 

Κύριε Δένδια, µε συγχωρείτε για ένα λεπτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το λέω αυτό, γιατί

είχε αναγγείλει ο κ. Κακλαµάνης ότι ανά τρεις οµιλητές θα µιλάει
και ένας Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. Με βάση το χρονοδιά-
γραµµα λήξης της σηµερινής συνεδρίασης, που είναι η δωδε-
κάτη βραδινή, θα µιλήσουν, καλώς εχόντων των πραγµάτων,
µάλλον λιγότεροι από δεκατέσσερις οµιλητές, µπορεί και δέκα
οµιλητές. Γι’ αυτό, λοιπόν, προτείνω αντί να πάµε σε κύκλους
τριών οµιλητών, όπως ειπώθηκε από τον προηγούµενο Προ-
εδρεύοντα, να πάµε σε κύκλους τεσσάρων οµιλητών µε έναν Κοι-
νοβουλευτικό Εκπρόσωπο µετά. Θα παρακαλούσα πολύ για τον
σεβασµό στον χρόνο.

Ελάτε, κύριε Δένδια, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κατ’ αρχάς δεν µπορώ

παρά να παρατηρήσω ότι ο Υπουργός Ανάπτυξης χρειάστηκε πε-
ρίπου τον διπλάσιο χρόνο του προβλεφθέντος για να εξηγήσει
τα περιεχόµενα σε αυτόν τον µνηµειώδη, όπως τον παρουσίασε
η Κυβέρνηση, αναπτυξιακό νόµο.

Και πρέπει να πω ότι ακούγοντάς τον, ιδίως τα πρώτα οκτώ
λεπτά της µακρότατης, της δυσανάλογης µε τη σπουδαιότητα
και το εύρος του νοµοθετήµατος, οµιλίας του αισθάνθηκα την
ανάγκη, εν πάση περιπτώσει σκέφτηκα ότι ίσως πρέπει η ελλη-
νική κοινωνία, κύριε Υπουργέ, να σας ζητήσει συγγνώµη. Διότι
προφανώς, όπως µας τα παρουσιάσατε, εσείς είστε µια Κυβέρ-
νηση η οποία ευθέως, ξεκάθαρα από την αρχή είπε στον ελλη-
νικό λαό τι µπορεί να περιµένει και ο ελληνικός λαός, έχοντας
απολύτως διαφωτιστεί από εσάς τον Σεπτέµβρη, ψήφισε. Και
τώρα βεβαίως, αδίκως παραπονείται κατά της Κυβέρνησής σας,
γιατί εσείς κάνετε αυτά που του είχατε πει.

Τώρα, γιατί το 86% των Ελλήνων πολιτών αποδίδει στην Κυ-
βέρνησή σας τον χαρακτηρισµό «ψεύτης» -χρησιµοποιώ εισαγω-
γικά, γιατί δεν µου αρέσουν αυτές οι εκφράσεις-, ήτοι δηλαδή
περίπου ένας στους δύο δικούς σας ψηφοφόρους, πέραν όλων
των άλλων, αυτό φαντάζοµαι ανατρέχει στον ψυχολογικό τρόπο
συγκρότησης της ελληνικής κοινωνίας και δεν έχει τίποτα να
κάνει µε το ότι εσείς ως Κυβέρνηση αποκρύψατε πλήρως την
αλήθεια, σε όλες τις φάσεις, µέχρι και σήµερα, της κυβερνητικής
σας θητείας.

Μάλιστα, µετά τη στοχοθεσία της Κυβέρνησής σας, την οποία
παρουσιάσατε µε έναν τρόπο εύγλωττο -ένα, δύο, τρία-, δεν
µπορώ παρά να σας πω ότι µειδίασα έντονα όταν µνηµονεύσατε
ως στόχο της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ τη σταθεροποίηση του
τραπεζικού συστήµατος, αγνοώντας, βεβαίως, πλήρως ότι η στα-
θεροποίηση του τραπεζικού συστήµατος προήλθε ως ανάγκη
από τη δική σας αποσταθεροποίηση του τραπεζικού συστήµατος
επί ηµερών του, λαµπρού, ευφυούς, χαριτωµένου, τρισµέγιστου
Υπουργού Οικονοµικών της Κυβέρνησής σας, του γνωστού σε
όλους σας, αγαπηµένου της κοινωνίας, κ. Γιάνη Βαρουφάκη.

Μας παρουσιάσατε εδώ, κύριε Υπουργέ -όχι εσείς τόσο πρέπει
να πω, όσο γενικά η Κυβέρνηση-, τον αναπτυξιακό αυτό νόµο,
τον οποίο σήµερα συζητάµε, σαν ένα εργαλείο το οποίο είναι κα-
θοριστικό, διότι ανοίγει έναν καινούργιο κύκλο, έναν κύκλο ανά-
πτυξης, µετά µάλιστα από δεκαοκτώ µήνες απραξίας, σιωπής,
αναπτυξιακής σιγής ως προς αυτά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να σας πω ότι αυτός ο
αναπτυξιακός νόµος είναι ένας αναπτυξιακός νόµος, ο οποίος
διεκδικεί πρωτεία, εν πολλοίς, αντιγραφής του Γενικού Απαλλα-
κτικού Κανονισµού 651/14 της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Αυτό δεν είναι κακό κατ’ ανάγκην, αλλά όταν συζητάµε εδώ
είναι καλό να λέµε την αλήθεια. Όταν παρουσιάζουµε µεγάλες
τοµές και µεγάλες αλλαγές και µεγάλα ανοίγµατα νέων κύκλων
να λέµε τι κάνουµε. Αντιγράψαµε και µάλιστα δεν αντιγράψαµε
και τόσο σπουδαία, γιατί εδώ έχουµε ένα πολύ βαρύ κανονιστικό
πλαίσιο, για το οποίο απαιτούνται πάρα πολλές υπουργικές απο-
φάσεις.

Και επειδή είδα στα θέµατα που αφορούν τα κόκκινα δάνεια
µε τι ταχύτητα κινήθηκε η Κυβέρνηση, εκεί που απαιτούντο
υπουργικές αποφάσεις, πρέπει να σας πω ότι έχω και εδώ το µε-
γάλο φόβο ότι το εξάµηνο περίπου που προϋπολογίζεται, µε
µέσο τρόπο απόδοσης µια κυβέρνησης για την έκδοση αυτών
των υπουργικών αποφάσεων, για να λειτουργήσει ο αναπτυξια-
κός, δεν θα τηρηθεί. Και περίπου σε κανέναν χρόνο από τώρα
θα είµαστε εδώ και θα κάνουµε µια παρόµοια συζήτηση στο επί-
πεδο του κοινοβουλευτικού ελέγχου, εάν βεβαίως -και αυτό είναι
µεγάλο «εάν», εγώ δεν θα ήµουν υπέρ αυτής της αντίληψης, εάν
έπρεπε να προβλέψω το µέλλον- αυτή η Κυβέρνηση παραµείνει
µέχρι τότε στην εξουσία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει µια αρχή, την οποία ξέ-
ρουµε όλοι εδώ. Διατυπώθηκε και από δικούς σας Υπουργούς,
την ασπαζόµαστε όλοι, την ασπάζεται και ο Υπουργός που ειση-
γείται το νοµοθέτηµα. Η Ελληνική Δηµοκρατία, το ελληνικό κρά-
τος, η ελληνική κοινωνία χρειάζεται 100 δισεκατοµµύρια
ιδιωτικές επενδύσεις. Αυτή είναι η αλήθεια. Αυτό το ξέρουµε
όλοι. Το ερώτηµα είναι, λοιπόν, αν αυτός ο αναπτυξιακός νόµος
προσφέρει κάτι σοβαρό προς αυτήν την κατεύθυνση ή είναι
απλώς µια συζήτηση για να την κάνουµε. 

Πρέπει να σας πω ότι αυτός ο αναπτυξιακός νόµος έρχεται -
και αυτό είναι ένα λογικό παράδοξο, το οποίο οµολογήθηκε κατά
τη συζήτηση- χωρίς να υπάρχει αναπτυξιακή πρόταση. Και στην
επιτροπή, αλλά και εδώ διατυπώθηκε ευθέως ότι έχει ανατεθεί
µια µελέτη στο ΚΕΠΕ, η µελέτη αυτή για την αναπτυξιακή πολι-
τική έχει παραληφθεί, αλλά το µόνο που υπάρχει διαθέσιµο
αυτήν τη στιγµή είναι µια εκτελεστική περίληψη -executive sum-
mary θα έλεγαν οι αγγλοσάξονες- το οποίο, µάλιστα, δεν έχει κα-
τατεθεί στη Βουλή των Ελλήνων. Δεν το ξέρουµε εµείς. Αυτό
είναι το µόνο που έχουµε. Αυτός, λοιπόν, ο αναπτυξιακός νόµος
δεν έρχεται ως εργαλείο µιας διατυπωµένης, συζητηµένης, συµ-
φωνηµένης -έστω και κατά πλειοψηφία- στρατηγικής. Έρχεται,
όµως, κατά τη γνωστή συνήθεια της Κυβέρνησης «της πρώτης
φοράς αριστεράς»-«λαϊκίστικης δεξιάς», ως πρώτα το κάρο και
µετά ο γάιδαρος. Πρώτα έρχεται ο αναπτυξιακός νόµος και µετά
θα ανακοινωθεί η αναπτυξιακή στρατηγική. Και αυτό το ονοµά-
ζετε συνταγή επιτυχίας! 

Εκτός αυτού, όµως, η πραγµατικότητα είναι και αυτή δεν απο-
κρύπτεται, καθώς υπάρχει µέσα στην έκθεση του Γενικού Λογι-
στηρίου του Κράτους -ξέρω ότι κάθε φορά που αναφέρεται
αυτός ο αριθµός εξεγείρεται λίγο ο Υπουργός, αλλά φαντάζοµαι
πως τώρα έχει συνηθίσει και δεν θα του προκαλέσω το αντανα-
κλαστικό αυτό- όπου αναφέρεται ότι σε καινούργιες επενδύσεις
µέχρι το 2022 θα διατεθούν 480 εκατοµµύρια ευρώ. Αυτό είναι
το ποσό. Αναφέρεται µέσα. Βεβαίως, κάποια χρήµατα θα πάνε
σε προηγούµενα επενδυτικά σχέδια, ορθώς. Δεν υπάρχει αντίρ-
ρηση σε αυτό. Πόση διαφορά µπορούν να κάνουν τα 480 εκα-
τοµµύρια -έστω και µοχλευόµενα- στην ανάγκη των 100
δισεκατοµµυρίων που απαιτούνται να έλθουν σε αυτή τη χώρα
για να βγούµε από την κρίση; Ρωτήστε τη λογική σας ο καθένας
από εσάς. Με τον άριστο τρόπο, µε τη βέλτιστη συνθήκη, τι µπο-
ρούµε να πετύχουµε; 

Πρέπει να σας πω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι είναι
πάρα πολύ κουραστικό εδώ να ακούµε επαναλαµβανόµενα
ψεύδη -και δεν αναφέροµαι στον Υπουργό, αναφέροµαι γενικά
στην κυβερνητική πολιτική. Αν θυµηθείτε λίγο πίσω, λίγες µέρες
πριν εδώ, ο Πρωθυπουργός της χώρας, ο κ. Αλέξης Τσίπρας σε
µια έντονη συζήτηση που είχαµε -θυµάστε εκείνη την ιστορία, µε
εκείνο το ταµείο στο οποίο εκχωρήσαµε το σύνολο της περιου-
σίας του ελληνικού δηµοσίου για εκατό χρόνια- είχε έλθει και είχε
πει ότι από τα έσοδα του ταµείου το 50% θα πάει στις επενδύσεις
και στην ανάπτυξη και το 50% θα πάει στο χρέος. Το 50% λοιπόν
–µιλάµε για το 50%, έτσι όπως το διατυπώνει εδώ ο Πρωθυπουρ-
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γός και φαντάζοµαι ότι δεν αµφισβητείται η δήλωσή του στα
Πρακτικά της Βουλής, είναι στις 22 Μαΐου και το καταθέτω- των
50 δισεκατοµµυρίων βγαίνει 25 δισεκατοµµύρια. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Δένδιας καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θα ανέµενε, λοιπόν, κανείς εδώ σε αυτόν τον αναπτυξιακό
νόµο, µετά την καθυστέρηση του ενάµιση χρόνου, να υπάρχει
µια διαδικασία µε την οποία αυτά τα προβλεπόµενα, δήθεν 25 δι-
σεκατοµµύρια, θα ερχόντουσαν και θα χρηµατοδοτούσαν ανα-
πτυξιακά σχέδια. Διότι αλλιώς τι σηµαίνει ότι θα χρησιµο-
ποιηθούν για την ανάπτυξη; Εκτός του αναπτυξιακού πλαισίου;
Πρέπει να περιµένουµε κάποιον άλλον αναπτυξιακό νόµο; Ένα
άλλο αναπτυξιακό α λα ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ πλαίσιο, πέραν αυτού που
ψηφίζουµε σήµερα; Η χώρα θα έχει έναν, δύο, τρεις, τέσσερις,
πέντε, έξι, είκοσι πέντε συγχρόνως αναπτυξιακούς νόµους; Για
να ξέρουµε. Και βέβαια, ούτε και τότε λέχθηκε η αλήθεια στη
Βουλή, διότι αν µπείτε στον κόπο να διαβάσετε τον ν.4336/2015
-που είναι το τρίτο µνηµόνιο, αυτό το οποίο σας ανήκει, θα απο-
τελέσει την πολιτική σας κληρονοµιά και παρακαταθήκη στις
επόµενες γενιές της Αριστεράς- θα δείτε ότι τα 50 δισεκατοµµύ-
ρια χωρίζονται στα τέσσερα. Δηλαδή είναι 12,5 δισεκατοµµύρια
αυτά που θεωρητικά τότε, τον Αύγουστο του 2015 θα πήγαιναν
στην ανάπτυξη. Στις ανάγκες του λαϊκισµού και για να πείσετε
την κοινωνία για το ενιαίο ταµείο τα κάνατε 25 δισεκατοµµύρια.
Όµως αυτό δεν έχει σηµασία. Ούτε για τα 15 ούτε για τα 25 ούτε
για τα 35 ούτε για τα 5 προβλέπεται οτιδήποτε. Είναι λόγια στον
αέρα, όπως λόγια στον αέρα είναι το συνολικό σύστηµα το οποίο
χτίζετε εδώ.

Επίσης, πρέπει να πω και το εξής: Εγώ την πολιτική επιλογή
της Κυβέρνησης να χρηµατοδοτήσει τις µικροµεσαίες επιχειρή-
σεις κατ’ ουσίαν µόνο, τη σέβοµαι. Είναι µία πολιτική επιλογή.
Την καταλαβαίνω. Αυτό κρίνει, αυτό θέλει, αυτό νοµίζει.

Συγγνώµη, όµως. Ξαναλέω: Συµφωνούµε όλοι εδώ ότι χρει-
αζόµαστε επενδυτικά σχέδια εκατό δισεκατοµµυρίων και δεν τα
χρειαζόµαστε το 2022, αλλά τα χρειαζόµαστε τώρα. Γιατί τα χρει-
αζόµαστε τώρα; Θα έλεγε ένας γνήσιος αριστερός: «Για να ωφε-
ληθεί η πλουτοκρατία». Δεν τα χρειαζόµαστε για την πλουτο-
κρατία. Η πλουτοκρατία καλά είναι και χωρίς την Ελλάδα, ξέρετε.
Δεν έχουν µεγάλο πονοκέφαλο στη Wall Street για το πώς πάει η
ελληνική οικονοµία. Μπορούν να ζήσουν µια χαρά και χωρίς την
ελληνική οικονοµία. Όπως και στο City στο Λονδίνο, πρέπει να
σας πω, κανένας δεν έχει χάσει τον ύπνο του για να διαβάσει τον
αναπτυξιακό σας νόµο. Πρέπει να σας πω ότι και στη Φρανκ-
φούρτη µάλλον απαρατήρητο θα περάσει αυτό το «µέγα νοµο-
θέτηµα» το οποίο σήµερα συζητάµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξέρετε γιατί χρειαζόµαστε τα
εκατό δισεκατοµµύρια; Διότι έχουµε 26% ανεργία και έχουµε
50% ανεργία στους νέους ανθρώπους. Γι’ αυτό χρειαζόµαστε τα
εκατό δισεκατοµµύρια και τα χρειαζόµαστε τώρα. 

Σας ερωτώ: Γιατί δεν κάνουµε κάτι γι’ αυτά τα εκατό δισεκα-
τοµµύρια που χρειαζόµαστε; Θα µου πείτε: «Δεν έχουµε χρήµατα
να τους δώσουµε επιδοτήσεις». Σωστό. Δεν έχουµε χρήµατα να
επιδοτήσουµε, έστω κι αν θα είχαµε τα δωδεκάµισι ή είκοσι πέντε
δισεκατοµµύρια που ο κύριος Πρωθυπουργός µάς είπε ότι τα
έχουµε ξανά στην τσέπη µας. Τι πείραζε να τους δώσουµε φο-
ροαπαλλαγές; Πείτε µου. Εκτός του σταθερού κλίµατος, φορο-
απαλλαγές γιατί να µη τους δώσουµε; Μήπως θα έλθουν έτσι κι
αλλιώς; Εάν έλθουν, δηλαδή, δεν θα κερδίσουµε; Άρα, κάνουµε
έναν αναπτυξιακό νόµο ο οποίος σαν εργαλείο -και ορθώς- δίνει
βαρύτητα στις απαλλαγές φόρου. Ορθώς, το ξαναλέω. 

Εγώ, ξέρετε, δεν πιστεύω στα grants, στις δωρεάν παροχές.
Δεν τις πιστεύω. Πιστεύω ότι ήταν ιστορικά λάθος αυτό το οποίο
συνέβη. Πάµε, όµως, στη διαδικασία των φοροαπαλλαγών και
µάλιστα περιµένουµε έναν όγκο εκεί. Δεν φαίνεται στην έκθεση
του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους. Μιλάει µόνο για 27 εκα-
τοµµύρια, που είναι αστείο. Εν πάση περιπτώσει, όµως, ας το
δεχθούµε ως πολιτική κατεύθυνση. Τι θα πείραζε οποιοσδήποτε
έρχεται στην Ελλάδα και φέρνει ένα µεγάλο επενδυτικό σχέδιο,
να έχει απαλλαγή φόρου; Βλέπετε να συνωθούνται στην Ελλάδα

τα µεγάλα σχέδια επενδύσεων και δεν τα βλέπουµε εµείς; Βλέ-
πετε να συµβαίνει κάτι γι’ αυτά; Το σταθερό κλίµα το οποίο υπό-
σχεστε µε φορολογικό συντελεστή 29%, θεωρείτε ότι θα συ-
γκινήσει κανέναν; Θεωρείτε ότι πρόκειται να έλθει κανένας εδώ,
σ’ αυτό το µεγάλο ευρωπαϊκό αναπτυξιακό σχέδιο της ελληνικής
οικονοµίας που εσείς σήµερα υπονοείτε ότι εισάγετε; 

Σας λέω για να ξέρετε –γιατί νοµίζω ότι το έχετε ξεχάσει- ότι
η Ελλάδα είναι η µόνη ευρωπαϊκή χώρα που είναι σε ύφεση για
τρίτο τρίµηνο, το πρώτο τρίµηνο του 2016. Είναι σε ύφεση, όχι
σε ανάπτυξη. Αν δείτε και τα στατιστικά της ΕΣΕΕ, φέτος έχουν
κλείσει µέχρι τώρα –νοµίζω- δεκαπέντε χιλιάδες τετρακόσιες δε-
κατρείς επιχειρήσεις έναντι δέκα χιλιάδων και κάτι τον προηγού-
µενο χρόνο, δηλαδή αύξηση γύρω στο 48% στις επιχειρήσεις
που έκλεισαν. Αυτό είναι το άνοιγµα του νέου κύκλου οικονοµι-
κής µεγέθυνσης και ανάπτυξης στην Ελλάδα! 

Τι κάνετε, λοιπόν; Από πού θα προέλθει τελικά αυτή η ανά-
πτυξη, για να το καταλάβουµε δηλαδή κι εµείς; Αν θέλετε να το
καταλάβουµε, να σας βοηθήσουµε κιόλας, διότι δεν πρέπει να
ξεχνάµε ότι πάντα όλα αυτά, πέρα από τις αντιδικίες µας, πέρα
από τις διαφωνίες µας, πέρα από τις εντάσεις µας εδώ, αποτε-
λούν εθνική προσπάθεια. Το 50% των ανέργων κάτω των τριάντα
ετών είναι «νάρκη» στο εθνικό µέλλον, είναι απαξίωση µιας ολό-
κληρης γενιάς. Όταν αυτή η γενιά έλθει να ζητήσει τον λόγο, δεν
θα ψάξει πάρα πολύ ποιος ήταν κυβέρνηση και ποιος ήταν αντι-
πολίτευση. Όλους θα µας πάρει η µπάλα και όλοι θα µοιρα-
στούµε την ευθύνη. Γι’ αυτό σας λέω ναι, να βοηθήσουµε, αλλά
δεν µπορούµε να βοηθήσουµε αν δεν έχετε έναν στοιχειώδη ρε-
αλισµό.

Εξηγούµαι: Ποιος είναι ο στοιχειώδης ρεαλισµός σας; Έχω
εδώ έναν κατάλογο των φόρων που έχετε επιβάλει τον τελευταίο
καιρό. Έχετε αυξήσει δύο φορές τον ΦΠΑ. Έχετε αυξήσει τον
φόρο εισοδήµατος. Έχετε µειώσει το αφορολόγητο. Έχετε µο-
νιµοποιήσει τους συντελεστές εισφοράς αλληλεγγύης και τους
έχετε αυξήσει. Έχετε αυξήσει τους συντελεστές στον φόρο για
τα ασφάλιστρα. Έχετε αυξήσει την φορολόγηση των ενοικίων.
Έχετε καταργήσει τις εκπτώσεις της εφάπαξ πληρωµής του
φόρου εισοδήµατος. Έχετε καταργήσει τις απαλλαγές στις πλη-
ρωµές του ΕΝΦΙΑ. Έχετε αυξήσει την προκαταβολή του φόρου
εισοδήµατος των νοµικών προσώπων. Έχετε φορολογήσει τα µε-
ρίσµατα. Έχετε καταργήσει την επιστροφή του ειδικού φόρου
κατανάλωσης στο πετρέλαιο για αγροτική χρήση. Έχετε αυξήσει
τον φόρο εισοδήµατος στους αγρότες. Έχετε αυξήσει το κόστος
των πρώτων υλών στην αγροτική παραγωγή. Έχετε αυξήσει τις
ασφαλιστικές εισφορές. Έχετε αυξήσει τον ΕΝΦΙΑ στα οικόπεδα,
στα αγροτεµάχια, στις επιχειρήσεις, στα ανοίκιαστα διαµερί-
σµατα. Έχετε αυξήσει τον φόρο στις εταιρείες επενδύσεων και
στις εταιρείες επενδύσεων ακινήτων. Έχετε αυξήσει τον φόρο
στα τσιγάρα. Έχετε αυξήσει τον ειδικό φόρο κατανάλωσης στη
µπύρα. Έχετε καταργήσει το ειδικό καθεστώς µειωµένου ΦΠΑ
στα νησιά. Έτσι δεν είναι; Επίσης, έχετε καταργήσει το ειδικό κα-
θεστώς στα αλκοολούχα ποτά στα Δωδεκάνησα. Έτσι δεν είναι;
Έχετε βάλει φόρο στον καφέ. Κάνω λάθος; Έχετε αυξήσει τον
φόρο στη βενζίνη. Έχετε αυξήσει τον φόρο στο πετρέλαιο θέρ-
µανσης. Έχετε αυξήσει τον φόρο στο πετρέλαιο κίνησης. Έχετε
επιβάλει τέλος στους λογαριασµούς κινητής τηλεφωνίας. Έχετε
επιβάλει τέλος στους λογαριασµούς συνδροµητικής τηλεόρα-
σης. 

Πέραν του τέλους παρεπιδηµούντων, έχετε βάλει φόρο διαµο-
νής στα ξενοδοχεία. Έχετε βάλει φόρο διαµονής στα δωµάτια.
Έχετε βάλει φόρο στα ηλεκτρονικά τσιγάρα. Έχετε αυξήσει το
τέλος ταξινόµησης στα αυτοκίνητα. Έχετε αυξήσει το τέλος τα-
ξινόµησης στα φορτηγά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα χρειαστώ δύο-τρία λεπτά ακόµα, όχι
δεκαπέντε όπως ο κύριος Υπουργός. 

Κυρίες και κύριοι, τι είναι αυτό; Με συγχωρείτε, για να κατα-
λάβω δηλαδή, όταν έρχεται ο κύριος Υπουργός εδώ και µας οµι-
λεί για την ευαισθησία σας απέναντι στο κοινωνικό κράτος, πείτε
µου: όλα αυτά τι στοιχείο ευαισθησίας σας είναι απέναντι στο
κοινωνικό κράτος και στον Έλληνα πολίτη; Αυτοί είναι φόροι των
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πλουσίων; Οι φτωχοί αυτούς τους φόρους δεν τους πληρώνουν;
Και εσείς µιλάτε για κοινωνικό κράτος όταν οι µισές κλίνες στις
ΜΕΘ στη χώρα έχουν προβλήµατα λειτουργίας; Για να ξέρω, για
ποιο κοινωνικό κράτος µιλάτε; Υπάρχει καµµιά αίσθηση για το τι
συµβαίνει έξω από αυτήν την Αίθουσα ή η Κυβέρνηση την έχει
απολέσει πλήρως; 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ποιος µάς έφερε σε αυτήν την κατά-
σταση; Δεν έχετε ευθύνη; Μόνα τους έγιναν; Να είµαστε σοβαροί
τώρα! 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Μην εξεγείρεστε κυρία συνάδελφε, µην
εξεγείρεστε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ µη δια-
κόπτετε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Έχετε κάνει τόσα όλον αυτόν τον
καιρό. Μόνο αυτά σας κάνουν να εξεγείρεστε; Έχετε κάνει πολύ
χειρότερα.

Εκτός αυτών, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και πέρα από τα
δηµοσιονοµικά, πείτε µου, καµµιά διαρθρωτική αλλαγή υπάρχει
στο πρόγραµµά σας; Για να ξέρω και να καταλάβω. Ό,τι κάνετε
έχει να κάνει µε παλαιοκοµµατική µεθόδευση του αισχίστου εί-
δους. Και σας εξηγώ: Τον όρο «οικιστική πύκνωση» που αφορά
έµµεση προσπάθεια νοµιµοποίησης αυθαιρέτων, που εισάγατε
εσείς στο ελληνικό νοµοθετικό πλαίσιο, τον ξέρετε καθόλου στον
τελευταίο νόµο που ψηφίσατε; 

Την κατάργηση του προσδιορισµού των χρήσεων γης και την
επιστροφή στο φαύλο καθεστώς του ’87 εσείς το κάνετε. Αυτό
είναι διαρθρωτική αλλαγή; Για να καταλαβαίνουµε! Ή αυτό που
κάνατε πριν, επί ενάµιση χρόνο την απλοποίηση αδειοδότησης
των επιχειρήσεων να µην την έχετε προχωρήσει ούτε ένα βήµα,
αυτό τι είδους προσπάθεια και βοήθεια είναι στην επιχειρηµατι-
κότητα; Για να ξέρω! 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Εσείς γιατί δεν το κάνατε; Είκοσι
χρόνια δεν κάνατε τίποτα! 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Είστε απελπισµένος µε αυτά που κά-
νετε, το ξέρω. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Εσείς µόνο ρουσφέτια κάνατε, για
αυτό δεν κάνατε τίποτα στο κράτος. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Σε λίγο θα πρέπει να χτυπάτε και το κε-
φάλι σας στον τοίχο, αλλά τι να κάνουµε! Εκεί είναι ο τοίχος, χτυ-
πήστε το. Χτυπήστε το κεφάλι σας στον τοίχο για αυτά που
κάνετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, όχι διά-
λογος κύριοι συνάδελφοι. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Εκτός, όµως, αυτών να πάµε ακόµα πα-
ραπέρα. Θέλετε να µας πείτε λίγο γιατί η χώρα για δύο χρόνια
στερείται ενιαίο πρόγραµµα προµηθειών και όλες τις εξοικονο-
µήσεις που το ενιαίο πρόγραµµα προµηθειών θα µπορούσε να
φέρει; Γιατί; Υπάρχει κάποια ανάγκη πίσω από αυτό; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πραγµατικότητα είναι µία. Δεν
πρόκειται εδώ για µια δίκαιη ανάπτυξη την οποία υπηρετείτε.
Αυτό το οποίο υπηρετείται µε την πολιτική σας -και εν πολλοίς
έχετε αρχίσει να το υποψιάζεστε, εξ ου και οι αντιδράσεις σας-
είναι µια άδικη πτώχευση και όχι µια δίκαιη ανάπτυξη. Αυτά τα
οποία κάνετε οδηγούν τη χώρα µαθηµατικά στο τέλµα. 

Η πρόταση χαµηλών φορολογικών συντελεστών την οποία
ακολούθησε η Κύπρος και η οποία τους έβγαλε από το µνηµόνιο
και την οποία εσείς προσπαθείτε µε κάποιο ιδιόρρυθµο δικό σας
σκεπτικό, που µου είναι παντελώς ανεξήγητο, να δαιµονοποι-
ήσετε είναι η µόνη υπαρκτή πρόταση ανάπτυξης για χώρα µε τα
χαρακτηριστικά της Ελλάδας σήµερα. Η αντίληψή σας ότι µπο-
ρείτε να επιβάλλετε συνεχώς περισσότερους φόρους και περισ-
σότερους φόρους και περισσότερες εισφορές και ως διά µα-
γείας διά της επιβολής περισσότερων φόρων, δηλαδή αφαιρέ-
σεως χρηµάτων από την ιδιωτική οικονοµία, να γινόµαστε πλου-
σιότεροι, αν καταφέρετε να το πετύχετε θα αποτελέσει το εισιτή-
ριό σας για να διεκδικήσετε ένα λαµπρό Νόµπελ στην ιστορία
της παγκόσµιας οικονοµίας! 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λυπάµαι που θα σας το πω,
αλλά αύριο θα γίνει εδώ έξω µια συγκέντρωση η οποία κάπως
σας έχει ταράξει. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Θα πάτε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Δένδια, να
ολοκληρώνετε σιγά σιγά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Ο κ. Φίλης µάλιστα έχει πει λίγο πολύ
ότι κινείται στα όρια της συνταγµατικότητας. Εγώ ήµουν εδώ
µέσα όταν εσείς όλοι ήσασταν παρατεταγµένοι ως ρωµαϊκή λε-
γεώνα έξω, στις εκδηλώσεις των «Αγανακτισµένων». Τώρα για
κάποιον λόγο αποκτήσατε µια άλλη αίσθηση της συνταγµατικής
νοµιµότητος και ευαισθησίας, η οποία απευθύνεται απέναντι
στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση και στα υπόλοιπα κόµµατα και
µάλιστα µε ανακριτικό τρόπο. Είµαστε, δηλαδή, υποχρεωµένοι
εµείς ως Βουλευτές να λογοδοτήσουµε σε σας για το αν θα δια-
δηλώσουµε κάπου αύριο και εσείς έχετε δικαίωµα άσκησης ερώ-
τησης. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Όχι, αλλά να µην κρύβεστε. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Εσείς θα πάτε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Δένδια, σας

παρακαλώ πολύ να ολοκληρώσετε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα περάσω το ει-

κοσάλεπτο, απλώς διεκδικώ το ελάχιστο…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Στην αρχή µου ζη-

τήσατε δύο- τρία λεπτά. Τώρα λέµε για εικοσάλεπτα. Σας παρα-
καλώ πολύ, ολοκληρώνετε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Δεκαοκτώ λεπτά δεν είναι ο χρόνος των
Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων, κύριε Πρόεδρε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεκαπέντε λεπτά
είναι.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Α, µου κόψατε κάτι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχετε και δικαίωµα

δευτερολογίας. Απλώς, λέω να µαζέψουµε τον χρόνο, γιατί είναι
σε βάρος και των οµιλητών µετά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εάν κάποιος από µας πάει –

επειδή µε ρωτήσατε, σας απαντώ, γιατί µου αρέσει να µιλάµε ει-
λικρινά, εγώ δεν θα πάω- σας παρακαλώ µην του επιβάλετε ποι-
νή. Δείτε τον µε κάποια επιείκεια. 

Και εν πάση περιπτώσει, κάντε µου µια χάρη. Μπορεί µεν να
πάµε ή να µην πάµε ή να κάνουµε ό,τι θέλουµε, αλλά εσείς, αν
έχετε την καλοσύνη, ακούστε το σύνθηµα της εκδήλωσης: «Πα-
ραιτηθείτε!» 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ξεκινάµε τον κύκλο

των οµιλητών µε πρώτο οµιλητή τον κ. Δηµαρά από τον ΣΥΡΙΖΑ.
Ορίστε, κύριε Δηµαρά, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΗΜΑΡΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι

Υπουργοί, όπως τόνισα και στις επιτροπές, η σωστή στρατηγική
επιλογή για τη χώρα µας είναι η βιώσιµη και δίκαιη οικονοµία.
Αυτά τα δυο χαρακτηριστικά πάνε µαζί. Η βιωσιµότητα χρειάζε-
ται τη δικαιοσύνη, αλλά και η δικαιοσύνη χωρίς βιώσιµη οικονο-
µία, που πιθανόν θα καταλήξει σε κατάρρευση, δεν έχει πρακτικό
αποτέλεσµα για τους πολίτες. Η βιώσιµη ανάπτυξη και η υγιής
οικονοµία είναι προϋπόθεση για δικαιοσύνη διαγενεακή και δια-
ταξική. 

Προτεραιότητα για µια βιώσιµη οικονοµία είναι η αγροτική πα-
ραγωγή και η κατά το δυνατόν διατροφική αυτάρκεια κάθε πε-
ριοχής και όλης της χώρας. Το ελάχιστο για τη χώρα µας είναι
µε σωστό σχεδιασµό να φτάσουµε σε θετικό ισοζύγιο εξωτερι-
κών συναλλαγών στα αγροτικά προϊόντα. Δεν είναι σωστό να ρί-
χνουµε το βάρος µόνο στον τουρισµό, παρ’ ότι η χώρα µας έχει
συγκριτικό πλεονέκτηµα σε αυτόν τον τοµέα. 

Όπως είπατε και στην οµιλία σας προηγουµένως, κύριε  Υ-
πουργέ, πράγµατι πρέπει να φύγουµε από τα µεγάλα τουριστικά
συγκροτήµατα και να πάµε σε άλλη κατεύθυνση, στις µικροµε-
σαίες επιχειρήσεις, εγώ λέω και στις κοινωνικές επιχειρήσεις. Σε
µια περίοδο κρίσης από έκτακτα και απρόβλεπτα γεγονότα, θα
σταµατήσει ο τουρισµός και αν δεν έχουµε ενεργή την αγροτική
παραγωγική µηχανή, κινδυνεύει να πεινάσει ο ελληνικός λαός. 

Βιώσιµη, λοιπόν, οικονοµία είναι η ισόρροπη οικονοµία. Χώρες
µε ανθεκτική οικονοµία, όπως η Ελβετία, η οποία έχει οµοιότητες
µε την Ελλάδα καθώς είναι ορεινή χώρα µε τουρισµό και προ-
ϊόντα ποιότητας, έχουν αναπτύξει ισοµερώς τους τοµείς της οι-
κονοµίας. 
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Τέτοιους στόχους βιωσιµότητας δεν είχε τις τελευταίες δεκαε-
τίες ούτε έχει η σηµερινή Δεξιά και η Νέα Δηµοκρατία. Νοµίζω
ότι αυτά δεν τα κατανοεί καθόλου αυτή η παράταξη. Όπως έχει
αποδείξει µε την πολιτική της όλα αυτά τα χρόνια, αλλά και µε
τη θέση της για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, η Νέα Δηµοκρατία
ακολουθεί το µοντέλο του νεοφιλελευθερισµού, που σηµαίνει
«όλα στις µεγάλες πολυεθνικές επιχειρήσεις». Ο νεοφιλελευθε-
ρισµός, σε συνδυασµό µε τον εφήµερο καταναλωτισµό, είναι το
δόγµα τους. Δεν τον ονοµάζουν όµως έτσι, γιατί απέκτησε κακό
όνοµα, κακή φήµη ήδη ο νεοφιλελευθερισµός. Τον ονοµάζουν
απλώς φιλελευθερισµό, που ακούγεται καλύτερα. Η λέξη παρά-
γεται από το «φίλος της ελευθερίας» και πράγµατι σαν λέξη δεν
έχει τίποτα. Στην πράξη, όµως, υποστηρίζουν την απόλυτη ελευ-
θερία-ασυδοσία της αγοράς, µε όρους που επιβάλλουν τα µεγα-
λύτερα οικονοµικά λόµπι του πλανήτη. 

Αυτήν την κυριαρχία των πολυεθνικών προωθούν οι χώρες που
έχουν τέτοιες επιχειρήσεις, όπως οι ΗΠΑ, η Γερµανία, η Ιαπωνία
και άλλες. Η χώρα µας όµως, και κυρίως ο ελληνικός λαός, δεν
ωφελείται από αυτό το µοντέλο της οικονοµίας. Οι Έλληνες από
νοικοκυραίοι θα γίνουν γκαρσόνια και καµαριέρες. Εάν αυτό είναι
το όραµα για την Ελλάδα του µέλλοντος, κυρίες και κύριοι της
Νέας Δηµοκρατίας, να µας το πείτε.

Όµως και το ΠΑΣΟΚ εξελίχτηκε στην πράξη από κόµµα σο-
σιαλδηµοκρατικό σε κόµµα που εφάρµοσε νεοφιλελεύθερη πο-
λιτική µε συνέπεια. 

Εµείς λοιπόν -και µιλάω πρώτα ως οικολόγος Βουλευτής, αλλά
νοµίζω ότι εκφράζω και τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ- που από
ανάγκη αποδεχθήκαµε και ψηφίσαµε το τελευταίο µνηµόνιο για
να µην καταρρεύσει η χώρα µας και πεινάσουν οι Έλληνες, δεν
αποδεχόµαστε τον νεοφιλελευθερισµό που βρίσκει απέναντί του
ολοένα και περισσότερους πολίτες σε όλον τον κόσµο. 

Δεν αποδεχόµαστε τις συµφωνίες TTIP και CETA που προ-
ωθούν τα δεξιά χριστιανοδηµοκρατικά κόµµατα στην Ευρώπη και
κάποιοι της Σοσιαλδηµοκρατίας. Αυτές οι συµφωνίες καταδικά-
ζουν τις µικρές οικονοµίες σαν την χώρα µας και κυρίως τις µι-
κροµεσαίες επιχειρήσεις και βεβαίως το περιβάλλον και στη
συνέχεια τον πλανήτη.

Θα µας πείτε ότι το τρίτο µνηµόνιο δεν έχει νεοφιλελεύθερα
µέτρα; Βεβαίως, έχει. Ψηφίσαµε τέτοια µέτρα από ανάγκη µπρο-
στά σε ένα σκληρό δίληµµα και µετά από µια άνιση διαπραγµά-
τευση. Ψηφίσαµε µε θλίψη -και το τονίζω- γιατί δεν είχαµε στον
συγκεκριµένο χρόνο άλλη επιλογή σύµφωνη µε τις αρχές µας. Η
επιλογή µας ήταν συνειδητή, στις συγκεκριµένες δυνατότητες
και συνθήκες. Εµείς ζητήσαµε από τον ελληνικό λαό να µην αφή-
σει τη διαχείριση στα χέρια αυτών που έφεραν την χώρα στην
καταστροφή.

Η Ελλάδα ως κράτος είχε πριν λίγα χρόνια τέσσερις υγιείς
τράπεζες: Αγροτική Τράπεζα που ασκούσε αγροτική πολιτική,
Ταχυδροµικό Ταµιευτήριο, Εµπορική και τον έλεγχο της Εθνικής
Τράπεζας της Ελλάδος. Είχε τις τηλεπικοινωνίες στα χέρια της.
Είχε τα δηµόσια κτήρια που ξεπουλήσατε. Μιλώ για τα είκοσι
οκτώ µεγάλα δηµόσια ακίνητα που ασχολείται τώρα ο εισαγγε-
λέας. Είχε την ενέργεια, τα λιµάνια και τόσα πολλά. 

Τις υγιείς τράπεζες που είχε το ελληνικό δηµόσιο καταφέρατε,
σε τελευταία ανάλυση, να τις πάρουν σε εξευτελιστικές τιµές κά-
ποιοι πονηροί ιδιώτες, χωρίς προσωπικό τους ρίσκο, κάτι που
εσείς θεωρείτε φυσιολογικό και κανονικό. 

Για εµένα και όσους στεναχωριούνται για όλα αυτά δεν είναι
φυσιολογικό, δεν είναι λογικό, δεν είναι ηθικό να δίνουµε τα
πάντα στις πολυεθνικές, στους Γερµανούς, στους Αµερικάνους
και σε όποιους άλλους. Δεν θεωρούµε φυσιολογική την κατά-
ληξη αυτή. Θέλουµε ένα σχέδιο ανάκτησης του ελέγχου του δη-
µόσιου πλούτου, που σηµαίνει και ανάκτηση της αξιοπρέπειας
των Ελλήνων. Αυτό δεν σηµαίνει ότι τα θέλουµε κρατικά. Θέ-
λουµε το κράτος να σχεδιάζει την οικονοµική πολιτική και όχι οι
οικονοµικοί κύκλοι ή άλλες χώρες να σχεδιάζουν για εµάς.

Δέχτηκα µε τους Οικολόγους Πράσινους να στηρίξω µια Κυ-
βέρνηση που κάνει συµβιβασµούς, ίσως ακόµα και λάθη, για να
µην έχω στην εξουσία αυτούς που κατέστρεψαν την χώρα και
που σίγουρα δεν θέλουν υγιή, βιώσιµη και δίκαιη οικονοµία. 

Τώρα, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να πω δύο πράγµατα για το

νοµοσχέδιο. Κατέθεσα δύο τροπολογίες µε την κ. Μερόπη Τζού-
φη και την κ. Βαγιωνάκη, µε ένα σκεπτικό, να µεταφέρουµε φό-
ρους και φοροαπαλλαγές από τις µεγάλες τουριστικές επενδύ-
σεις σε κοινωνικές επιχειρήσεις που στήνουν οι άνεργοι νέοι της
πατρίδας µας, να στηρίξουµε την κοινωνική συνεταιριστική οικο-
νοµία που θα δώσει ελπίδα στους νέους ανέργους. Την ώρα που
σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες η κοινωνική οικονοµία καλύπτει πε-
ρισσότερο από 10% της συνολικής επιχειρηµατικής δραστηριό-
τητας, στη χώρα µας είναι κάτω από το 1%.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό θα ήθελα ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
Επίσης, στις τουριστικές επιχειρήσεις που, όπως είπα στην επι-

τροπή,  δίνουµε γη και ύδωρ για επενδύσεις που είναι πάνω από
20 εκατοµµύρια , δίνουµε εκτός από το έδαφος και τη θάλασσα
και τη δυνατότητα να «πολεοδοµήσουν». Νέµονται αυτήν την
υπεραξία της πολεοδοµηµένης γης. Δεν χρειάζονται, λοιπόν,
προνόµια φοροαπαλλαγών µέχρι το 10% της επένδυσης. 

Αντίθετα, εκείνοι που χρειάζονται φοροαπαλλαγές είναι οι αυ-
τοαπασχολούµενοι, οι µικροί νέοι επιχειρηµατίες µε καινοτόµες
ιδέες. Αυτούς πρέπει να στηρίξουµε, να πάρουµε στα χέρια µας
την υπόθεση µείωσης της ανεργίας. Ας κάνουµε το αντίθετο από
αυτό που ζητάει η Νέα Δηµοκρατία, δηλαδή αντί για πολλά στους
µεγάλους να δώσουµε περισσότερα στους µικρούς. 

Επιµένω, λοιπόν, σε αυτές τις δύο τροπολογίες, κύριε Υπουρ-
γέ, και θα ήθελα να τις δείτε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΗΜΑΡΑΣ: Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
να πω ότι όσον αφορά στους νέους που αυτήν την στιγµή είναι
στην ανεργία, και µελαγχολούν στα σπίτια τους, πρέπει να
βρούµε τρόπους να τους οδηγήσουµε να συµπράξουν σε µικρές
επιχειρήσεις και να τους απαλλάξουµε από κάθε φόρο για τα
πέντε χρόνια και ίσως µετά από τα πέντε, για δέκα χρόνια να
τους απαλλάξουµε 50%. Όταν είναι στα σπίτια τους δεν έχει σε
τίποτα να ωφεληθεί ούτε η οικονοµία ούτε η κοινωνία. Αν δηµι-
ουργήσουν κάτι τότε θα έχουµε έστω έµµεσο όφελος και από
ΦΠΑ και από άλλες ενέργειες της οικονοµίας.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Ανδριανός από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι συνάδελφοι, άκουσα πριν από λίγο, ακούσαµε όλοι, τον

Υπουργό να µιλάει για δίκαιη κατανοµή των βαρών, ότι το Σε-
πτέµβριο είπαν στον ελληνικό λαό αλήθειες κι έτσι ψηφίστηκαν
από τον ελληνικό λαό και είναι σήµερα Κυβέρνηση. 

Αλήθεια; Είπατε, δηλαδή, ότι θα αυξήσετε τον ΦΠΑ στο 24%;
Ότι θα αυξήσετε τις εισφορές, ότι θα µειώσετε το αφορολόγητο;
Ότι θα κόψετε από φέτος το ΕΚΑΣ; Είπατε στους αγρότες για
τις επιβαρύνσεις που τους επιβάλατε; Έτσι πήρατε το 35%; Τότε
γιατί στις δηµοσκοπήσεις το χαρακτηριστικό στοιχείο της ανα-
ξιοπιστίας είναι σε τόσο υψηλό ποσοστό; Γιατί ξεπερνάει πολλές
φορές το 70%; Γιατί σας χαρακτηρίζουν αναξιόπιστους, αν εί-
πατε την αλήθεια τον Σεπτέµβρη και ψηφιστήκατε γι’ αυτά που
είπατε; Μάλλον το αντίθετο συµβαίνει. 

Η ανάπτυξη -όπως είπε ο Υπουργός- για εσάς σηµαίνει ότι πρέ-
πει να στηριχθείτε και στηρίζετε το ανθρώπινο δυναµικό, το µορ-
φωµένο δυναµικό της χώρας. Ποιος διαφωνεί µ’ αυτό; Η πράξη,
όµως, τι αποδεικνύει; Πώς στηρίζετε αυτούς τους ανθρώπους,
τους νέους επιστήµονες; Με τις επιβαρύνσεις που τους αναγκά-
ζουν να φύγουν στο εξωτερικό; Αυτό, τουλάχιστον, είναι αντιφα-
τικό. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αλήθεια είναι
ότι η συγκυβέρνηση εν µέσω της κρίσης άφησε τη χώρα ενάµιση
χρόνο χωρίς αναπτυξιακό νόµο. Και το έκανε αυτό παρά το γε-
γονός ότι από τις αρχές του 2016 µέχρι σήµερα πάνω από δεκα-
πέντε χιλιάδες επιχειρήσεις έβαλαν λουκέτο που σηµαίνει είτε
έκλεισαν τελείως είτε πήγαν σε γειτονικές χώρες φιλικότερες
στην επιχειρηµατικότητα. Αυτή είναι η αλήθεια, αυτή είναι η
πραγµατικότητα. Αφήσατε τη χώρα χωρίς αναπτυξιακό νόµο, κυ-
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ρίες και κύριοι συνάδελφοι της Πλειοψηφίας, γιατί δεν µπαίνετε
στον κόπο να αντιληφθείτε τη σηµασία της υγιούς επιχειρηµατι-
κότητας στην οικονοµία, αλλά και στην κοινωνία. 

Στελέχη της σηµερινής Κυβέρνησης –πληθυντικός, γιατί είναι
πάρα πολλά- επαναλαµβάνουν µε κάθε ευκαιρία ότι η δική σας
ιδεολογία είναι αντίθετη στην ιδέα ότι για να µοιράσουµε τον
πλούτο, πρέπει πρώτα ο πλούτος να παραχθεί. Αυτή είναι η αν-
τίληψή σας για την οικονοµία. Αντίληψη όχι απλώς λάθος, αλλά
εντελώς παράλογη. 

Για να είστε συνεπείς, λοιπόν, µε την ιδεολογία σας, αντί να
δηµιουργείτε προϋποθέσεις για την ανάπτυξη και την προκοπή,
µοιράζετε στους Έλληνες τη φτώχεια. Και το κάνετε απλόχερα,
στο όνοµα µάλιστα µιας εντελώς διαστρεβλωµένης αντίληψης
για την κοινωνική δικαιοσύνη, µόνο που κι εκεί τα αποτελέσµατα
της πολιτικής σας αποδεικνύονται διαφορετικά από τους διακη-
ρυγµένους στόχους σας. Θέλετε να εφαρµόσετε έναν ισοπεδω-
τικό εξισωτισµό και αυτό που καταφέρνετε τελικά, είναι να
χτυπήσετε µε τον βαρύτερο τρόπο τους πιο αδύναµους. 

Οι αδύναµοι είναι που πλήττονται περισσότερο από τους έµ-
µεσους φόρους, από τον ΦΠΑ στο 24%. Οι άνεργοι είναι που θα
δυσκολευτούν ακόµα περισσότερο να βρουν δουλειά από τις
προβλέψεις του ασφαλιστικού. Οι µικροµεσαίοι, οι ελεύθεροι
επαγγελµατίες και οι νέοι επιστήµονες είναι αυτοί που θα χτυπη-
θούν περισσότερο από το φορολογικό. Οι αγρότες που δεν µπο-
ρούν να τα βγάλουν πλέον πέρα και οι µικροσυνταξιούχοι είναι
που θα δουν τις ζωές τους να δυσκολεύουν ακόµα περισσότερο
µε την κατάργηση του ΕΚΑΣ και τις νέες περικοπές. 

Δεν είναι οι πλούσιοι και τα υψηλά εισοδήµατα που θα νιώσουν
την αύξηση του ΦΠΑ και των έµµεσων φόρων. Τέλος πάντων,
µέσα στη σκοτοδίνη αυτή της ιδεοληψίας είναι θετικό ακόµα και
µόνο το γεγονός ότι φέρατε τουλάχιστον έναν αναπτυξιακό
νόµο, έστω και τώρα, µε κάποια θετικά σηµεία. 

Είναι, βεβαίως, άτοποι οι πανηγυρισµοί σας και δεν πείθουν
κανέναν, όταν µιλάµε για ένα πρόγραµµα µόλις 480 εκατοµµυ-
ρίων µέχρι το 2022, τα οποία µάλιστα θα αρχίσουν να µπαίνουν
στην πραγµατική οικονοµία, αφού περάσουν κι άλλα δυο χρόνια,
την ώρα που η οικονοµία χρειάζεται τουλάχιστον 100 δισεκατοµ-
µύρια επενδύσεις µέχρι το 2020, για να αναταχθεί κι όταν ξέ-
ρουµε πολύ καλά ότι το ίδιο το κράτος οφείλει στους ιδιώτες,
οφείλει στην αγορά 7,5 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Άρα, τα 480 εκατοµµύρια φαίνονται και αποδεικνύονται πολύ
λίγα γι’ αυτό που χρειάζεται η επανεκκίνηση της οικονοµίας.
Όπως άτοποι είναι και οι δήθεν πανηγυρισµοί σας για το τρίτο
µνηµόνιο, για το φορολογικό και το ασφαλιστικό, για τον ΕΝΦΙΑ
και το ΕΚΑΣ, για το υπερταµείο των ενενήντα εννέα ετών. Οι πο-
λίτες πλέον ξέρουν καλά τα επικοινωνιακά σας τεχνάσµατα. 

Και κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τις επιµέρους παρατηρήσεις
µας για το νοµοσχέδιο τις έχει αναφέρει ήδη η εισηγήτρια µας,
τα σηµεία που συµφωνούµε, τις ενστάσεις µας. 

Γι’ αυτό, θέλω να σταθώ ιδιαίτερα στην ασάφεια ως προς τον
χρόνο αποπληρωµής των ενισχύσεων, όπως και των υπολοίπων
από τους προηγούµενους νόµους. Το να µην γνωρίζει ο επενδυ-
τής µε ασφάλεια πότε θα εισπράξει τα χρήµατα που δικαιούται
λειτουργεί ακριβώς στην αντίθετη κατεύθυνση από την κινητρο-
δότηση. 

Είναι, επίσης, προβληµατικός ο αποκλεισµός µεγάλου µέρους
των µικροµεσαίων που παραµένει, παρά το γεγονός ότι τελικά
µας ακούσατε και αποσύρατε το παράλογο κριτήριο των επτά
ετών κερδοφορίας εν µέσω της κρίσης. 

Χρειάζεται, ακόµη, να δεσµευθείτε στην Αίθουσα αυτή για το
χρονοδιάγραµµα έκδοσης των δεκάδων υπουργικών αποφάσεων
και των λοιπών γραφειοκρατικών πράξεων που απαιτούνται για
να ξεκινήσει το πρόγραµµα. 

Σε κάθε περίπτωση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς επι-
µένουµε, ότι η ανάπτυξη δεν έρχεται µε διατάγµατα και εντολές.
Χρειάζεται πολιτική σταθερότητα και κοινωνική ειρήνη, θετικές
µακροοικονοµικές πρακτικές, ένα δίκαιο, ευνοϊκό και σταθερό
φορολογικό σύστηµα. Χρειάζεται εύκολη πρόσβαση στην ρευ-
στότητα, βεβαίως, µε αυστηρά κριτήρια. Χρειάζεται ένα κράτος
επιτελικό, που θα λειτουργεί ως αρωγός κι όχι ως δυνάστης.
Χρειάζεται έµφαση στα έργα υποδοµής και ανάπτυξης, την ώρα

που σήµερα ακόµα και αναγκαία έργα πνοής, όπως ο Ανάβαλος
στην Αργολίδα, δεν αντιµετωπίζονται µε την δέουσα υπευθυνό-
τητα και το επιβεβληµένο ενδιαφέρον από πλευράς σας. 

Στον πίνακα 1, στις ειδικές περιοχές ενίσχυσης για τις ορεινές
περιοχές βλέπω ότι λείπουν περιοχές στην Αργολίδα, όπως το
Αραχναίο, οι Λίµνες, η Προσύµνη, ο Αχλαδόκαµπος  η Λύρκεια
και η Αλέα, που πρέπει να µπουν, κύριε Υπουργέ, γιατί πραγµα-
τικά έχουν προβλήµατα, είναι ορεινές. Θεωρώ, λοιπόν, ότι πρέπει
να µπουν σε αυτόν τον συγκεκριµένο πίνακα για την ενίσχυση
αυτών των περιοχών. 

Χρειάζεται, λοιπόν, ένα ισχυρό κοινωνικό κεφάλαιο εµπιστο-
σύνης εντός και εκτός της χώρας. Εκεί πρέπει να επικεντρω-
θούµε. Σε αυτά που η σηµερινή κυβερνητική πλειοψηφία θεωρεί
θανάσιµους ιδεολογικούς της εχθρούς. 

Διαφορετικά, λοιπόν, είναι τραγική ειρωνεία να ξιφουλκούµε
για ένα πρόγραµµα 480 εκατοµµυρίων ευρώ µέχρι το 2022, την
ώρα που γειτονικές µας χώρες προσφέρουν στους επενδυτές
ουσιαστικά κίνητρα, φορολογικούς συντελεστές και κόστος
ενέργειας στο µισό απ’ ό,τι στην Ελλάδα και ασφαλιστικές εισφο-
ρές  στο ένα τέταρτο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρά τα όσα λένε τα στελέχη
του ΣΥΡΙΖΑ, η αναδιανοµή και η κοινωνική πολιτική προϋποθέτει
την ανάπτυξη και τη δηµιουργία εθνικού πλούτου. Και ο στόχος
αυτός δεν µπορεί να επιτευχθεί παρά µόνο µέσα από την ενί-
σχυση της υγιούς ιδιωτικής πρωτοβουλίας. 

Διαφορετικά, η φτώχεια θα συνεχίσει να εξαπλώνεται και να
βαθαίνει και κανένα τέχνασµα ισοπεδωτικού εξισωτισµού, λαϊκι-
σµού και κατασκευής εσωτερικών εχθρών δεν θα επιλύσει το
πρόβληµα. Των οικιών ηµών εµπιπραµένων, λοιπόν, κανείς δεν
έχει το δικαίωµα να σφυρίζει αδιάφορα.

Όσο ακόµα έχουµε τον χρόνο, οφείλουµε να κοιτάξουµε την
πραγµατικότητα, χωρίς ιδεοληπτικές παρωπίδες και να κάνουµε
αυτά που όλοι σε αυτή την Αίθουσα -ή τουλάχιστον οι περισσό-
τεροι- γνωρίζουµε ότι πρέπει να γίνουν, για να φέρουν επενδύ-
σεις στη χώρα, για να δηµιουργήσουν νέες θέσεις εργασίας, για
να κρατήσουµε τους νέους ανθρώπους στην Ελλάδα, για να αν-
τιµετωπίσουµε αποτελεσµατικά τη φτώχεια και την περιθωριο-
ποίηση. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Παναγιώταρος από τη Χρυσή Αυγή. 

ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ακούγοντας κάποιους από τους προλαλήσαντες και κάποιους

διαξιφισµούς, σχετικά µε τη χρήση της κάνναβης για ιατρικούς
ή για άλλους λόγους, µας δίνεται η εξήγηση στις διάφορες απο-
ρίες που έχουµε, πώς κάποιοι Βουλευτές ψηφίζουν µε βαριά καρ-
διά µνηµόνια και µέτρα που δεν ήθελαν ή άλλοι πολιτικοί έχουν
τις µαντικές ή ενδεχοµένως και γευσιγνωστικές ικανότητες, όταν
λένε για τις αυριανές κινητοποιήσεις, οι οποίες θα γίνουν, των
«Παραιτηθείτε», ότι ενέχουν το σπέρµα της ακροδεξιάς. Πραγ-
µατικά ο µπάφος πρέπει να πηγαίνει σύννεφο εντός αυτής της
Αιθούσης! 

Και για να µην ξεχάσω, καλορίζικος για τη Νέα Δηµοκρατία ο
κ. Μητσοτάκης στη Λέσχη Μπίλντερµπεργκ. Σήµερα, νοµίζω,
είναι εκεί. Είδαµε και κάποια στιγµιότυπα. Προφανώς πρέπει να
τον προσκάλεσαν για γούρι, να τους πάει καλά η σύνοδος. 

Σχετικά µε το εν λόγω νοµοσχέδιο, θέλει υπερβολικό θράσος,
πολιτικό και µη, να φέρνει κάποιος ένα αναπτυξιακό νοµοσχέδιο
-µε πάρα πολλά ερωτηµατικά και εισαγωγικά- µετά από όλα όσα
έχουν ψηφιστεί, όπως το τρίτο µνηµόνιο, που το ψήφισε η συν-
τριπτική πλειοψηφία της Βουλής στις 14 Αυγούστου του περα-
σµένου έτους, όπως τα πολυνοµοσχέδια που µέσα σε αυτά ήταν
όλα όσα είχαν ψηφιστεί στο τρίτο µνηµόνιο και τα οποία δια-
λύουν ό,τι έχει αποµείνει από την ελληνική οικονοµία και κοινω-
νία.

Και φέρνετε ένα αναπτυξιακό –έτσι το λέτε- νοµοσχέδιο, το
οποίο ούτως ή άλλως κινείται σε µία εντελώς λάθος κατεύθυνση.
Ένας αναπτυξιακό νοµοσχέδιο, το οποίο στους µόνους που θα
δώσει λεφτά, θα αποπληρώσει, είναι σε κάποιους από τα προ-
ηγούµενα αναπτυξιακά. Είναι οι εξής ελάχιστοι, που µετριούνται
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στα δάχτυλα των δύο ή και του ενός χεριού. Είναι οι γνωστοί ντα-
βατζήδες, οι µεγαλοεργολάβοι, αυτοί που είχαν πάρει την πλει-
οψηφία των ΕΣΠΑ και όλων των προηγούµενων προγραµµάτων
και που τώρα θέλουν να πάρουν και τα ρέστα, παρ’ ότι δεν έχουν
τελειώσει τα περισσότερα από τα έργα, για τα οποία είχαν επι-
δοτηθεί.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ)

Βλέπουµε ένα αναπτυξιακό νοµοσχέδιο, το οποίο βασίζεται ως
επί το πλείστον σε φοροαπαλλαγές, οι οποίες, όµως –και αυτό
µάλλον αντισυνταγµατικό θα πρέπει να είναι- δηµιουργούν πολί-
τες και επιχειρήσεις δύο ταχυτήτων. Διότι δεν υπάρχουν φορο-
απαλλαγές µε γεωγραφικά κριτήρια -όπως ήταν συνηθισµένο όχι
µόνο στην πατρίδα µας αλλά παντού- ώστε να τονωθεί µια ακρι-
τική περιοχή, ένα νησί. Γι’ αυτό και υπήρχαν κάποιες ειδικές φο-
ροαπαλλαγές σε όλους αυτούς. 

Τώρα, ενδεχοµένως, θα υπάρχει και µια φοροαπαλλαγή και σε
µια επιχείρηση που θα βρίσκεται στην Αθήνα, έξω από την Εκάλη,
σε µια βιοµηχανική περιοχή σε απόσταση δέκα λεπτών από τον
Διόνυσο ή κάπου αλλού.

Βλέπουµε ότι στο εν λόγω αναπτυξιακό –όπως το λέτε- νοµο-
σχέδιο θα δηµιουργηθούν νέες θέσεις συµβούλων, επιτροπές και
όλα αυτά. Αποδεδειγµένα, εάν κρίνουµε από τη δεκαοχτάµηνη
θητεία σας, θα τοποθετήσετε επιπλέον παχυλά αµειβόµενους
άσχετους µε την ανάπτυξη –που είναι και το νοµοσχέδιο- σε κοµ-
βικές θέσεις, οι οποίοι θα παίρνουν αποφάσεις τις οποίες, βέ-
βαια, στο τέλος θα πληρώνει ολόκληρος ο ελληνικός λαός.

Δεν διαβουλευτήκατε καθόλου µε τους πλέον επιτυχηµένους
Έλληνες επιχειρηµατίες, είτε είναι µικροί είτε είναι µεσαίοι είτε
είναι µεγάλοι. Και ακόµα και µε αυτούς που διαβουλευτήκατε
εντός αυτής της Αιθούσης δεν ακούσατε τίποτα απ’ όσα σας
είπαν για το πώς θα πρέπει να λειτουργεί σωστά µία οικονοµία. 

Δίνετε προτεραιότητα στις µεγάλες επενδύσεις άνω των 20
εκατοµµυρίων ευρώ, ασχέτως του τι λέτε για τις µικροµεσαίες.
Αυτά είναι για να τα ακούνε διάφοροι, γιατί –εάν καταλάβουν- µια
µικροµεσαία επιχείρηση είναι και µία επιχείρηση µε πενήντα ερ-
γαζόµενους. Πόσες επιχειρήσεις στην πατρίδα µας έχουν πε-
νήντα εργαζόµενους αυτή τη στιγµή; Ελάχιστές. Οι περισσότε-
ρες επιχειρήσεις είναι είτε οικογενειακές είτε πολύ µικρές. Σε
αυτές θα έπρεπε να δώσετε βαρύτητα.

Και µε το να δίνετε προτεραιότητα στις επενδύσεις άνω των
20 εκατοµµυρίων ευρώ ξαναβάζετε για µια ακόµα φορά στην
άκρη αυτούς, για τους οποίους προείπαµε, τους µικρούς και
τους πολύ µικρούς. Διότι στην παγκοσµιοποιηµένη κοινωνία -την
οποία εσείς λατρεύετε και εµείς απεχθανόµαστε- για να υπάρχει
και να επέλθει η πολυπόθητη ανάπτυξη, θα πρέπει, πάση θυσία,
να προστατευθούν οι µικροί και οι πολύ µικροί. Αυτοί ήταν, είναι
και θα είναι εις τους αιώνας των αιώνων οι στυλοβάτες κάθε υγι-
ούς οικονοµίας, κάθε κοινωνίας. Αυτές οι οικογενειακές επιχει-
ρήσεις, τις οποίες χτυπάτε απ’ όλες τις πλευρές. 

Μιλάµε για τους µικρούς έµπορους, τους βιοτέχνες, τους
αγρότες, τους κτηνοτρόφους, τους αλιείς, όλους αυτούς, που
όλοι µαζί αποτελούν τον πρωτογενή τοµέα από τον οποίο προ-
έρχεται η ανάπτυξη. Και φυσικά µιλάµε και για κάποιους συγκε-
κριµένους βιοµηχανικούς κλάδους, όπως είναι η ναυπηγική
βιοµηχανία, η ναυπηγοεπισκευαστική βιοµηχανία –καταθέσαµε
και κάποια τροπολογία επ’ αυτού- η τουριστική βιοµηχανία, -γιατί
η Ελλάδα έχει κάποια πλεονεκτήµατα στον συγκεκριµένο κλάδο-
η κλωστοϋφαντουργία, η οποία µεγαλουργούσε και µεσουρα-
νούσε τα προηγούµενα χρόνια και µε τις τραγικές κινήσεις των
προηγούµενων κυβερνήσεων διαλύθηκε στην κυριολεξία. Και
αυτή τη στιγµή επωφελούνται όµορες ή τριτοκοσµικές χώρες εις
βάρος της πατρίδος µας. Ακόµη και η αµυντική βιοµηχανία είναι
ικανότατη και µε το τελευταίο πολυνοµοσχέδιο και τις τροπολο-
γίες που φέρατε της δώσατε το τελειωτικό, οριστικό χτύπηµα.

Όλους αυτούς τους εξοντώνετε µε την έµµεση και άµεση φο-
ρολογία, την ίδια ώρα που όµορες χώρες έχουν ένα πολύ πιο
ωραίο και θετικό φορολογικό, εργασιακό, ασφαλιστικό, γραφει-
οκρατικό περιβάλλον.

Ο συντελεστής φόρου επιχειρήσεων στην Κύπρο είναι 12%,
στη Βουλγαρία 10%, στη Ρουµανία 16% και στην Ελλάδα είναι

28% και προκαταβολή φόρου 100% για τη νέα χρονιά. Ποιος θα
έρθει εδώ να επενδύσει; Και όσοι είναι εδώ έχουν φύγει ή µε τα
νέα µέτρα ετοιµάζονται να φύγουν λίαν συντόµως.

Με την απεµπόληση συγκριτικών πλεονεκτηµάτων της πατρί-
δας µας, που αυτά θα έπρεπε να δείτε και να φέρετε στο τραπέζι,
προκειµένου να έχουµε ανάπτυξη και επενδύσεις. Όπως την
απεµπόληση των κυριαρχικών αγροτικών δικαιωµάτων, όπως
έγινε µε τη φέτα, για την οποία είχε υπογράψει η Νέα Δηµοκρα-
τία δύο φορές και τώρα συνυπογράφετε εσείς και προχωράτε,
για άλλα αγροτικά προϊόντα, όπως είναι οι ελιές Καλαµών, όπως
είναι άλλα τυριά και όλα αυτά εντός Ευρωπαϊκής Ένωσης, που
υποτίθεται ότι λειτουργεί προς όφελος των Ευρωπαίων που την
αποτελούν και την απαρτίζουν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Με την µη ανακήρυξη της ΑΟΖ, που όλο το λέτε, αλλά δεν το
κάνετε, διότι γνωρίζετε πολύ καλά ότι αυτό θα σας φέρει σε σύγ-
κρουση µε τα αφεντικά σας εντός ή εκτός αυτής της χώρας. 

Με το χάρισµα χρυσοφόρων κρατικών εταιρειών, όπως ο
ΟΠΑΠ, όπως τα αεροδρόµια, όπως τα λιµάνια, τα οποία θα µπο-
ρούσαν να φέρνουν συνεχές και ατελείωτο χρήµα στον κρατικό
κορβανά και έτσι να γίνονται κρατικές επενδύσεις και να γίνεται
ανάπτυξη και οτιδήποτε άλλο. 

Να µιλήσουµε για τα χρέη. Μία χώρα που οφείλει στο σύνολό
της, όπως λένε, 800 δισεκατοµµύρια ευρώ δεν µπορεί ποτέ να
έχει ανάκαµψη, να έχει ανάπτυξη, δεν µπορεί να έχει τίποτα απο-
λύτως, αν δεν γίνει διαγραφή χρεών. Και αν θυµάµαι καλά, η τε-
λευταία διαγραφή χρεών είχε γίνει επί καθεστώτος 21ης Απριλίου,
αν δεν κάνω λάθος, σε αγροτικά και πάσης φύσεως άλλα χρέη. 

Να καταλάβουµε και να παλέψουµε εντός Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, για όσο καιρό υφίσταται, διότι, απ’ ό,τι φαίνεται, την άλλη
εβδοµάδα ξεκινάει η Βρετανία, ξηλώνεται το πουλόβερ και το
πράγµα θα πάρει µία ροή από µόνο του.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, βάλτε µία
τελεία.

ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Παρακαλώ, τελειώνω και εγώ σε ένα
λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας το έχω δώσει
ήδη.

ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Και µόνο, για να γίνουν όλα αυτά, θα
πρέπει να υπάρχει µία εθνική κυβέρνηση, µια κυβέρνηση που να
είναι προς όφελος των Ελλήνων πολιτών, προς όφελος των Ελ-
λήνων αγροτών, προς όφελος των Ελλήνων επιχειρηµατιών και
των ελληνικών συµφερόντων και της πατρίδας µας. Όλα αυτά θα
γίνουν κάποια στιγµή στο µέλλον µε τη βοήθεια του θεού. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ.
Γρηγοράκος.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, όσο πιο βαθιά

βυθίζεται η Ελλάδα στην κρίση, τόσο πιο πολύ θα γίνεται λόγος
για την ανάπτυξη. Γιατί θα θέλουµε την ανάπτυξη και θα το κα-
ταλαβαίνει και ο τελευταίος πολίτης ότι µέσα από την ανάπτυξη
µπορούµε να περάσουµε αυτή την κρίση. Το παράδοξο αυτό, λοι-
πόν, είναι ότι αντανακλά µέσα του και έχει µέσα του τραγικά αδιέ-
ξοδα, στα οποία εµείς ως χώρα δεν έχουµε βρει τη λύση. 

Στην πραγµατικότητα τα περί ανάπτυξης είναι επιφανειακοί
βερµπαλισµοί της Κυβέρνησης και δεν αποτελούν τίποτα άλλο
παρά µία φαντασίωση. Η συγκυβέρνηση Τσίπρα-Καµµένου, µετά
την πρώτη φορά Αριστερά, παράγει τώρα και άλλες φαντασιώ-
σεις, περισσότερες απ’ όσες µπορεί να φανταστεί κανείς και πε-
ρισσότερες, βέβαια, απ’ όσες µπορεί να αφοµοιώσει η κοινή γνώ-
µη, η κοινωνία και οι πολίτες. Μάλιστα τελευταία, αν έχετε δει,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει και αυτή η περίφηµη «δί-
καιη ανάπτυξη», για να µπορέσουµε να δικαιολογήσουµε τα αδι-
καιολόγητα, την αλλαγή της σελίδας.

Κύριε Πρόεδρε, µετά από σχεδόν δεκαεπτά µήνες στο τιµόνι
της χώρας, η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, επιτέλους, κατάφερε να
καταθέσει στη Βουλή τον περίφηµο αναπτυξιακό νόµο. Μάλλον
ο κύριος Υπουργός ήταν απασχοληµένος, ήταν στην χώρα της
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ουτοπίας µε άλλες σηµαντικότερες υπουργικές εργασίες από το
να ασχοληθεί µε τη σύνταξη ενός νόµου, που χιλιάδες κόσµου
περίµεναν εναγωνίως, για να πάρουν µια ανάσα και να µπορέ-
σουν να ρυθµίσουν στοιχειώδεις επαγγελµατικές τους ανάγκες. 

Βέβαια, η κατάθεση του αναπτυξιακού νόµου συνοδεύτηκε
από ένα φοβερό σόου πανηγυρισµών της Κυβέρνησης. Άλλωστε
δεν µπορούσε να φανταστεί κανείς κάτι διαφορετικό, αφού τα
πανηγύρια και οι χαρές είναι βασικό συστατικό του ψέµατος που
λέτε στον λαό, κάθε µαύρο που το κάνετε άσπρο, κάθε προεκλο-
γική σας υπόσχεση που έπεσε στο κενό. 

Είναι, φαίνεται, στο DNA σας, δυστυχώς, για όσους σας πίστε-
ψαν, να ντύνετε µε εορταστικό µανδύα κάθε αποτυχία σας, αδρά-
νεια και καθυστέρηση, βαδίζοντας στα γνωστά σας πλέον πρό-
τυπα, τα οποία δεν θα ήθελα καν να τα ονοµάσω στη Βουλή. 

Πώς να συµµεριστεί ο ελληνικός λαός τη χαρά σας, κύριε
Υπουργέ, γι’ αυτό τον νόµο; 

Έχουµε στα χέρια µας έναν αναπτυξιακό νόµο, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, που θα διοχετεύσει µόνο 480 εκατοµµύρια
µέχρι το 2022. Τώρα, ας µην πούµε τι ποσό είναι αυτό µπροστά
στα εκατοµµύρια που ξοδεύαµε τα προηγούµενα χρόνια, όταν
ξέρουµε ότι η Ελλάδα χρειάζεται περίπου 120 δισεκατοµµύρια,
για να µπορέσει να µπει σε έναν αναπτυξιακό κύκλο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µόνο η Κυβέρνηση των ΣΥΡΙΖΑ-
ΑΝΕΛ πιστεύει ότι θα µείνει στην εξουσία. Και επειδή το πιστεύει,
αυτό είναι εθνικά επικίνδυνη. Όλοι οι κύριοι συνάδελφοι, που
απουσιάζουν από την Αίθουσα τώρα, ήταν πολέµιοι των κρατικο-
ποιήσεων. Μετά από έναν χρόνο, είναι οι φανατικοί θιασώτες. 

Το µνηµόνιο του Τσίπρα υπερβαίνει κατά πολύ τα µνηµόνια του
ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας. Είναι θατσερικής έµπνευσης
και προέλευσης. Οι άνθρωποι εκείνοι που έλεγαν, εάν θυµάστε,
ότι δεν θέλουν να ακουστούν τίποτα για την ιδιωτικοποίηση της
Ελληνικής Βιοµηχανίας Ζάχαρης σήµερα δεν κάνουν κανένα
άλµα προς τα εµπρός, αλλά υπερβαίνουν τον ίδιο τον εαυτό
τους. Φθάνουν στο σηµείο να ιδιωτικοποιήσουν όλη τη χώρα. 

Τα όσα ζούµε αυτή την περίοδο µε τη συγκυβέρνηση Τσίπρα-
Καµµένου δεν αποκαλύπτουν τις αυταπάτες των ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ.
Δεν έχουν καµµία ιδεολογική εµµονή, ούτε οποιαδήποτε πολιτική
αναστολή. Χρέος τους είναι η εξουσία, τα αξιώµατα και τα προ-
νόµια. Σε αυτή υποτάσσονται, αυτή υπηρετούν, αυτή πιστεύουν. 

Ο φανταστικός τους κόσµος είναι καταφύγιό τους, που θεω-
ρούν ότι τους προστατεύει από την οργή και την αγανάκτηση
των πολιτών, αν και δεν είδα να προστατεύεται χθες ο κ. Πολά-
κης στην Κρήτη. Ωστόσο, οι «Μακιαβέληδες» ξεχνούν τη ρήση
του Μακιαβέλλι «όποιος χτίζει ένα φρούριο, για να καταφύγει
εκεί, φυλακίζεται από τα ίδια του τείχη και χάνεται». Αυτό κάνει
αυτή τη στιγµή ο ΣΥΡΙΖΑ. Καλά, οι ΑΝΕΛ δεν υπάρχουν καν στην
Αίθουσα! 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Συµπολίτευσης, η πραγµα-
τικότητα είναι αµείλικτη. Τα γεγονότα όχι µόνο µιλούν αλλά κραυ-
γάζουν. Οι πράξεις είναι το µοναδικό κριτήριο της αλήθειας. Όλα
τα άλλα είναι επίπλαστα. Και για να σας υπενθυµίσω τις µαρξι-
στικές σας καταβολές, συνιστούν ψευδείς συνειδήσεις. Έτσι
λένε οι µαρξιστές. Ως εκ τούτου, µην αυταπατάστε άλλο. Μην
παγιδεύεστε στον µικρόκοσµό σας. Μην επιχειρείτε µε επικοινω-
νιακές µεθόδους να συγκαλύψετε τις συνέπειες των επιζήµιων
πολιτικών, που ακολουθείτε, οι πολίτες δεν είναι Λωτοφάγοι. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο αναπτυξιακός νόµος δεν είναι
έκθεση ιδεών, ούτε στρατήγηµα φιλόδοξων πολιτικών στόχων.
Αντίθετα, οφείλει να είναι συνυφασµένος µε ένα πολιτικό σχέδιο
για την έξοδο της χώρας από την κρίση. Τα ζητήµατα, που θέτει,
δεν είναι ανεξάρτητα από το οικονοµικό και κοινωνικό περιβάλ-
λον, στο οποίο βρίσκεται σήµερα η Ελλάδα. 

Τα ερωτήµατα, λοιπόν, που τίθενται, κύριε Υπουργέ, είναι ου-
σιαστικά: Πώς θα αναζωογονηθεί η ελληνική οικονοµία; Πώς θα
υπερβούµε τις χρόνιες γραφειοκρατικές στρεβλώσεις και αγκυ-
λώσεις, που αποτελούν τροχοπέδη για την ανάπτυξη της χώρας;
Πώς θα αξιοποιήσουµε τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα που διαθέ-
τουµε; Τέταρτο και σηµαντικότερο: Οι προωθούµενες πολιτικές
θεµελιώνουν, πράγµατι, µια νέα οικονοµική στρατηγική, την
οποία έχει ζωτική ανάγκη ο τόπος; 

Ο υπό συζήτηση αναπτυξιακός νόµος προσπερνά τα καίρια

αυτά ερωτήµατα. Δεν απαντά σε τίποτα, είτε γιατί δεν θέλετε είτε
γιατί δεν µπορείτε να δώσετε σαφείς και καθαρές απαντήσεις. 

Δεν θέλετε να απογαλακτιστείτε από τον κρατισµό της παρα-
δοσιακής Αριστεράς. Αντιµετωπίζετε την ιδιωτική οικονοµία και
την επιχειρηµατικότητα µε τις αγκυλώσεις του παρελθόντος. Δεν
θέλετε να απεξαρτηθείτε από τις λογικές των δηµοσίων επενδύ-
σεων. Θεωρείτε τις ιδιωτικές επενδύσεις, ξένες και εγχώριες, ξε-
πούληµα της χώρας. Τις αποδέχεστε, όπως έγινε µε την
«COSCO» και το Ελληνικό, γιατί σας τις επέβαλαν οι δανειστές.
Τι κλάµα ρίχνετε επιτέλους! 

Δεν θέλετε να καταπολεµήσετε τις πελατειακές σχέσεις. Τις
βλέπετε ως εργαλείο για τη διαιώνιση της πολιτικής σας κυριαρ-
χίας. Δεν µπορείτε να ξεφύγετε από τις ιδεοληψίες σας. Δεν µπο-
ρείτε να υπηρετήσετε µια εξωστρεφή και παραγωγική οικονοµία.
Μέληµά σας είναι οι κοµµατικοί και πολιτικοί σας πελάτες. Αυ-
τούς θέλετε να εξυπηρετήσετε, αυτούς θέλετε να στηρίζετε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου του
κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω αµέσως.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο αναπτυξιακός νόµος µιας

χώρας δεν συνιστά κλειδάριθµο για την εξυπηρέτηση των στε-
νών κοµµατικών και πολιτικών σας συµφερόντων. Οφείλει να
είναι ο κλειδάριθµος για την παροχή ευκαιριών και δυνατοτήτων,
που θα στηρίζονται σε ένα σταθερό θεσµικό πλαίσιο, το οποίο
θα διέπεται από κανόνες αντικειµενικότητας και διαφάνειας. 

Το προτεινόµενο σχέδιο νόµου απέχει παρασάγγας απ’ αυτή
την αυτονόητη και επιβεβληµένη αναγκαιότητα και προτεραι-
ότητα.

Οι διατάξεις του είναι ένα συνονθύλευµα αντικρουόµενων επι-
διώξεων. Μια Αριστερά, που φοβάται την ιδιωτική οικονοµία, που
ενοχοποιεί την επιχειρηµατικότητα, που µυθοποιεί το κράτος, δεν
µπορεί παρά να είναι ένας ανασταλτικός παράγοντας για την
ανάπτυξη της χώρας. Σε αυτό εµείς δεν θα σας ακολουθήσουµε. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαριστού-

µε. 
Ο κ. Λαγός από τη Χρυσή Αυγή έχει τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Βρισκόµαστε σήµερα εδώ, προκειµένου να

συζητήσουµε αυτό το αναπτυξιακό -ο θεός να το κάνει- νοµοσχέ-
διο. Ένα νοµοσχέδιο, φυσικά, που συζητάµε και που για να υπάρ-
ξει και να εφαρµοστεί στο ελληνικό κράτος πρέπει να έχει τη
σύµφωνη γνώµη και απαραίτητα την έγκριση της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και να υπάγεται στο Δίκαιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Αυτή είναι η κατάντια µας και θα το λέµε συνεχώς εµείς µέσα
στο ελληνικό Κοινοβούλιο, προκειµένου να το ακούει ο ελληνικός
λαός. Δεν µπορεί να εφαρµόσει τίποτα η ελληνική Κυβέρνηση,
εάν δεν γίνει δεκτό και δεν έχει την έγκριση, επαναλαµβάνουµε
και πάλι, της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Λέτε ότι ενδιαφέρεστε για την ανάπτυξη. Ναι, να συνεχίσουµε,
όµως, και να δούµε για ποιο είδος ανάπτυξης. Ανάπτυξη των µε-
γάλων πολυεθνικών, των τεράστιων επενδύσεων, αυτών που θα
έρθουν σε µια ξεπουληµένη Ελλάδα για να πάρουν τα καλύτερα
κοµµάτια, τα φιλέτα, και να δουλέψουν έναντι πινακίου φακής και
να πάρουν εργαζοµένους, οι οποίοι θα έχουν θέσεις εργασίας. 

Μόνο που αυτοί οι εργαζόµενοι, όπως συζητάγαµε πριν από
λίγες µέρες στο άλλο νοµοσχέδιο, που ήρθε, των επτάµισι χιλιά-
δων σελίδων, θα µπορούν κάλλιστα να είναι λαθροµετανάστες,
να είναι αλλοδαποί, που θα φέρνει ο κάθε ένας εδώ πέρα, θα
τους δίνει τρία και τέσσερα κατοστάρικα και θα δουλεύουν, ενώ
το ελληνικό κράτος θα τους έχει δώσει όλα τα απαραίτητα έγ-
γραφα. Αυτά δεν τα λέτε. Σε λίγους µήνες, που θα είµαστε εδώ,
θα δούµε όλοι αυτοί, που θα έρθουν για να δηµιουργήσουν ανά-
πτυξη στο ελληνικό κράτος, από πού θα πάρουν εργάτες και ερ-
γαζόµενους. 

Γιατί ένας άλλος λόγος, που θέλετε τους λαθροµετανάστες
εδώ, είναι για πέσουν φυσικά τα µεροκάµατα, για να υπάρχουν
χιλιάδες θέσεις ανέργων, ώστε το κάθε αφεντικό, ο κάθε πλου-
τοκράτης, η κάθε πολυεθνική να µπορεί να λέει στον άλλον: «Αν
δεν σου κάνουν τα τέσσερα κατοστάρικα που σου δίνω, φύγε.
Έχουµε χέρια από πίσω να έρθουν». Αυτά δεν τα λέτε στον ελ-
ληνικό λαό. 
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Ποιο σχέδιο υπάρχει, αλήθεια, για τις µικροµεσαίες επιχειρή-
σεις; Ποιο σχέδιο υπάρχει για τις επιχειρήσεις, που απασχολούν
πέντε, οκτώ, δέκα, δεκαπέντε άτοµα; Εκεί θα έπρεπε να δούµε
τι µπορεί να γίνει και εκεί θα στηρίζαµε ως Χρυσή Αυγή αυτή τη
διαδικασία και αυτό τον νόµο. Όµως, για εκεί δεν υπάρχει κάτι.
Εκεί µας συµφέρει, είτε να κλείνουν είτε να γίνονται σιγά σιγά
συγχωνεύσεις, προκειµένου όλοι αυτοί, επαναλαµβάνουµε και
πάλι, να γίνουν υπάλληλοι σε πολυεθνικές. Αυτός είναι ο στόχος
που έχει η σηµερινή Κυβέρνηση. 

Ας αναφέρουµε εδώ χαρακτηριστικά, για να µαθαίνει ο κόσµος
-γιατί αν δεν τα πει η Χρυσή Αυγή, δεν πρόκειται να τα πει κα-
νείς- τη συµφωνία της ελληνικής Κυβέρνησης και της Ευρωπαϊ-
κής Τράπεζας Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης, που έγινε πριν
από λίγους µήνες και που την ψήφισαν όλες οι πτέρυγες. Όλες
οι πτέρυγες ψήφισαν αυτή τη συµφωνία στο ελληνικό Κοινοβού-
λιο. 

Για να ξέρει, λοιπόν, ο ελληνικός λαός τι είναι αυτό, είναι η τρά-
πεζα που θα έρθει σε συµφωνία µε το ελληνικό κράτος και θα
πάρει τα στεγαστικά δάνεια σε ένα ποσοστό τουλάχιστον 40% -
περίπου- και θα βγάλει στο σφυρί τα σπίτια και τις περιουσίες
των Ελλήνων. Τα σπίτια και τις περιουσίες που µόχθησαν και πά-
λεψαν µια ζωή για να αποκτήσουν. 

Ας δούµε, λοιπόν, και τι κίνητρα δίνει το «ελληνικό» κράτος σε
αυτή την τράπεζα, την Αναπτυξιακή, όπως τη λένε, µιας και µι-
λάµε για ανάπτυξη, για να δείτε ότι όταν είναι υποτακτικός κά-
ποιος και όταν θέλει να δώσει κίνητρα και δυνατότητες, τα δίνει
εύκολα. Ακούστε για να µαθαίνετε. 

Η Ελληνική Δηµοκρατία θα πρέπει, εφόσον της ζητηθεί, να
συνδράµει την τράπεζα για την εξασφάλιση κατάλληλων χώρων,
καθώς και εγκαταστάσεων και υπηρεσιών κοινής ωφελείας, που
απαιτούνται για τις δραστηριότητες των τοπικών γραφείων της
τράπεζας αυτής. Θα πάει το ελληνικό κράτος και θα τους βρίσκει
τα κτήρια, θα τους τα δίνει και θα τους τα παρέχει δωρεάν. 

Συνεχίζουµε. Κάθε τοπικό γραφείο αυτής της τράπεζας θα δι-
καιούται να φέρει τη σηµαία και το έµβληµα της τράπεζας στις
εγκαταστάσεις του τοπικού γραφείου. Ακούστε εδώ τι γίνεται
σιγά σιγά. Υπάρχει απαραβίαστο των εγκαταστάσεων του τοπι-
κού γραφείου. «Εγκαταστάσεις του τοπικού γραφείου και κάθε
µέσο µεταφοράς που ανήκει ή κατέχεται από την τράπεζα και
τον επικεφαλής του γραφείου, οπουδήποτε κι αν βρίσκονται στην
επικράτεια της Ελληνικής Δηµοκρατίας, θα είναι απαραβίαστες
και θα βρίσκονται υπό τον έλεγχο και την εξουσία της τράπεζας
και του επικεφαλής του γραφείου αντίστοιχα. 

Αυτά συµβαίνουν σήµερα στο ελληνικό κράτος µε τις δικές
σας ψήφους. Αυτά ψηφίζετε!

Θα συνεχίσω, γιατί είναι πολλά που πρέπει να ακούγονται για
να µαθαίνονται και θα σκύβετε το κεφάλι όταν βγαίνετε από αυτή
την Αίθουσα: «Κανείς αξιωµατούχος της Ελληνικής Δηµοκρατίας
ή πρόσωπο που ασκεί δηµόσια εξουσία, διοικητική, δικαστική,
στρατιωτική ή αστυνοµική, δεν θα εισέρχεται στις εγκαταστάσεις
του τοπικού γραφείου, παρά µόνο µε τη συγκατάθεση του προ-
έδρου της τράπεζας». 

Εάν αυτό δεν είναι προτεκτοράτο, εάν αυτό, που έχετε κάνει,
δεν είναι µια χώρα υπό κατάληψη, τι είναι;

Διαβάζω επίσης: «Η Ελληνική Δηµοκρατία θα λάβει όλα τα
απαραίτητα µέτρα, ώστε να προλάβει τυχόν σπίλωση της φήµης
της τράπεζας». 

Δεν πρέπει να σπιλωθεί ούτε η φήµη της τράπεζας αυτής! Η
τράπεζα αυτή θα έρθει, θα πάρει τις περιουσίες του Έλληνα πο-
λίτη και δεν πρέπει να σπιλωθεί, δεν πρέπει να ακουστεί κακιά
κουβέντα. Γιατί, εάν ακουστεί κακιά κουβέντα, πιθανόν να βάλετε
κάποιους να µας συλλάβουν ή να συλλάβετε τον απλό πολίτη και
να τον πάτε φυλακή. Γιατί έτσι έχετε µάθει τη δηµοκρατία και
έτσι θέλετε να την κάνετε: Να µη µιλάει κανείς γι’ αυτά που νο-
µοθετείτε. 

Γι’ αυτά τα αίσχη, που έχετε κάνει και που έχετε κάνει την Ελ-
λάδα και τους Έλληνες να είναι φυλακισµένοι και να έρχονται
καθηµερινά αυτοκτονίες Ελλήνων συµπατριωτών µας, για τις
οποίες πλέον κανείς δεν µιλάει, γιατί όλοι τις συνηθίσατε!

Να συνεχίσω λίγο ακόµα γι’ αυτή την Τράπεζα Ανάπτυξης; «Η
τράπεζα, τα στοιχεία ενεργητικού της, η περιουσία και τα έσοδά

της απαλλάσσονται από κάθε µορφή φορολογίας», όταν ο Έλ-
ληνας πολίτης το 70% ή παραπάνω των εισοδηµάτων του το δίνει
πίσω σε φόρο.  

Αυτή η τράπεζα, λοιπόν, που θα µας παίρνει τα σπίτια, απαλ-
λάσσεται από κάθε είδους φορολογίας, κυρίες και κύριοι της Κυ-
βέρνησης αυτής. 

Συνεχίζω, γιατί υπάρχουν πολλά και επαναλαµβάνω ότι πρέπει
να ακουστούν: «Η τράπεζα µπορεί µε τη συγκατάθεση της Ελλη-
νικής Δηµοκρατίας να εγκαταστήσει και να λειτουργήσει στην
Ελληνική Δηµοκρατία τηλεπικοινωνιακές εγκαταστάσεις και
άλλες εγκαταστάσεις επικοινωνίας και µετάδοσης».

Ωραία είναι όλα αυτά; Για να συνεχίσουµε: «Η Ελληνική Δηµο-
κρατία θα λάβει τα κατάλληλα µέτρα και θα εκδώσει προς τους
αρµόδιους αξιωµατούχους τις γενικές οδηγίες χορήγησης βίζας
σε οποιαδήποτε από τα πρόσωπα που αναφέρονται στην παρα-
πάνω ενότητα, χωρίς καθυστέρηση και χωρίς καταβολή χρεώ-
σεων.

Τα παραπάνω πρόσωπα είναι προσωπικό της τράπεζας, εξαρ-
τώµενα µέλη και το οικιακό προσωπικό τους». 

Ακούστε εδώ. Θα φέρουν εδώ το οικιακό προσωπικό τους, θα
τους δώσει βίζες το ελληνικό κράτος, θα τους δώσει τα απαραί-
τητα έγγραφα και θα τους βάλει εδώ να δουλεύουν νυχθηµερόν
για να κλέβουν την περιουσία των Ελλήνων. 

Πάµε στο τελευταίο κοµµάτι, το οποίο είναι πολύ όµορφο, να
το δούµε και αυτό. Όλοι αυτοί θα έχουν ακαταδίωκτο και ασυλία
έναντι δικαστικών διώξεων. Αναφέρει το κείµενο: «Στο πλαίσιο
των επίσηµων δραστηριοτήτων της, η τράπεζα θα χαίρει ασυλίας
έναντι κάθε µορφής δικαστικής δίωξης στην επικράτεια της Ελ-
ληνικής Δηµοκρατίας». Αυτά αναφέρονται εδώ µέσα! 

Και συνεχίζουµε: «Η περιουσία και τα στοιχεία ενεργητικού της
τράπεζας, οπουδήποτε και εάν βρίσκονται και σε οποιουδήποτε
την κατοχή και να είναι, θα χαίρουν ασυλίας έναντι ερευνών, επι-
τάξεων, κατασχέσεων, απαλλοτριώσεων ή πάσης άλλης µορφής
αφαιρέσεων ή δεσµεύσεων βάσει εκτελεστικών, δικαστικών ή νο-
µοθετικών ενεργειών».

Αυτά έχει ψηφίσει αυτή η προδοτική Κυβέρνηση. Και εάν µετά
από όλα αυτά, που σας διαβάσαµε εδώ ως Χρυσή Αυγή, δεν
είστε υποτακτικοί, τότε δεν ξέρουµε τι αξία έχουν οι λέξεις!
Έχετε χάσει τον οποιονδήποτε σεβασµό και να είχατε, έχετε ισο-
πεδώσει την ελληνική κοινωνία. Αυτά τα οποία κάνετε δεν έχουν
ξαναγίνει ποτέ και θα έρθει κάποια στιγµή η ώρα, που θα λογο-
δοτήσετε –γιατί πρέπει να λογοδοτήσετε- και θα απευθυνθείτε
στην ελληνική δικαιοσύνη. Και εκεί θα δούµε εάν όλα αυτά, που
έχετε κάνει, είναι σωστά ή εάν είναι ξεπούληµα και πλήρης υπο-
ταγή της πατρίδας µας. 

Αυτά έχετε κάνει, λοιπόν. Και επαναλαµβάνω, για να το ξέρουν
όλοι, ότι αυτά γίνονται για να εξυπηρετήσουν µια τράπεζα, έναν
τραπεζικό οργανισµό, ο οποίος θα έρθει και θα πάρει τα στεγα-
στικά δάνεια των Ελλήνων συµπατριωτών µας. 

Υπάρχουν δύο τινά, λοιπόν, σε σχέση µε όλα αυτά: Ή είστε
προδότες και συνειδητά βοηθάτε τα ξένα όργανα να κάνουν
αυτά, που είπαµε, στην πατρίδα ή είστε άσχετοι και ψηφίζετε ό,τι
σας δώσουν, χωρίς να το διαβάσετε καν και χωρίς να ξέρετε τι
κάνετε. 

Είτε στη µία περίπτωση είτε στην άλλη, είστε ακατάλληλοι και
εθνικά επικίνδυνοι και πρέπει οπωσδήποτε να µας αδειάσετε τη
γωνιά. Και αυτό φυσικά δεν έχει να κάνει µόνο µε τη συγκυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, τη γραφική αυτή συγκυβέρνηση, αλλά έχει
να κάνει και µε την Αντιπολίτευση, η οποία πριν από λίγους µήνες
εδώ µέσα, σε αυτά τα έδρανα τα ψήφιζαν όλα αυτά!

Οι µοναδικοί που δεν τα ψήφισαν ήταν οι Έλληνες εθνικιστές,
ήταν οι Έλληνες και οι Ελληνίδες χρυσαυγίτες. Αυτοί δεν ψήφι-
σαν όλα αυτά τα νοµοσχέδια και γι’ αυτό δεχόµαστε όλες αυτές
τις διώξεις και το κυνηγητό. Αυτή είναι η αλήθεια. 

Αναπτυξιακός νόµος, λοιπόν, µετά από όλα αυτά που σας εί-
παµε. Ο αναπτυξιακός νόµος ξέρετε τι είναι; Ο αναπτυξιακός
νόµος είναι η δωρεάν στέγαση, σίτιση, υγειονοµική περίθαλψη
του κάθε λογής λαθροµετανάστη, που πέρασε παράνοµα τα σύ-
νορα της πατρίδας µας και είναι εδώ και ζει και βασιλεύει αυτή
τη στιγµή εις βάρος του Έλληνα κορόιδου. Αυτός είναι ο ανα-
πτυξιακός νόµος, όταν στους Έλληνες πολίτες βάζετε µια θηλιά
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στον λαιµό και τον εξαναγκάζετε µε τα µέτρα, που παίρνετε, είτε
να κλείνουν τις επιχειρήσεις τους είτε να διασύρονται καθηµε-
ρινά είτε να µην έχουν τι να κάνουν και να είναι απογοητευµένοι
και -επαναλαµβάνω και πάλι- πολλοί να αυτοκτονούν.

Ξεχάσαµε τις αυτοκτονίες των Ελλήνων πολιτών, αλλά δυστυ-
χώς δεν τελείωσαν. Ξεχάσαµε τα παιδάκια που πηγαίνουν στο
σχολείο και λιποθυµούν, επειδή δεν έχουν να πάρουν µια τυρό-
πιτα. Αυτά τα ξεχάσαµε, τα ξεχάσατε και ασχολούµαστε µε το
πώς θα δοθούν επιδοτήσεις και πώς θα πάµε σε επεκτάσεις των
ξενοδοχείων για τους λαθροµετανάστες, που έχουν έρθει. Και,
επίσης, όταν κάποτε πήγαιναν και έδιναν κανένα µπιµπερό µε
γάλα σε κανένα προσφυγοπουλάκι, που ερχόταν εδώ πέρα –γιατί
όλοι έχουµε ψυχή και εµείς ως Χρυσή Αυγή δεν θέλουµε φυσικά,
ούτε να πεθαίνει κανείς ούτε να ταλαιπωρείται- τα δελτία ειδή-
σεων σε αυτή την περίπτωση το έπαιζαν για δεκαπέντε λεπτά.
Σήµερα, που σε όλη την επικράτεια, όπου υπάρχει κέντρο δια-
µονής λαθροµεταναστών, οι Έλληνες συµπολίτες µας έχουν ξε-
σηκωθεί, αυτά δεν τα λέει και δεν τα αναφέρει κανείς. Αυτά τα
έχουν ξεχάσει όλοι. Τα έχει ξεχάσει και η συγκυβέρνηση αυτή
εδώ πέρα, η υποτακτική συγκυβέρνηση, που έχει έρθει για να
εξουσιάσει τον ελληνικό λαό, λέγοντας ψέµατα, συνειδητά λέ-
γοντας ψέµατα, που έχει υφαρπάξει την ψήφο του ελληνικού
λαού. Κανείς Έλληνας δεν την ψήφισε για να εφαρµόσει αυτά
που εφαρµόζει σήµερα και µάλιστα δεν τα γνωρίζουν κιόλας οι
Έλληνες µέσα σε όλο αυτό τον κυκεώνα προβληµάτων που
υπάρχει.

Και, φυσικά, υπάρχει και η Αντιπολίτευση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη, ο οποίος παρίσταται στις τελετές και στις διεργασίες
της Λέσχης Μπίλντερµπεργκ. Είναι εκεί για να σκύψει και αυτός
πολύ το κεφάλι, να το σκύψει λίγο περισσότερο από τους συρι-
ζαίους και να πει ότι «εγώ είµαι καλύτερος, βάλτε µε εδώ να δι-
οικήσω την Ελλάδα, θα τα κάνω όλα αυτά και ακόµα περισ-
σότερα µε πολύ µεγάλη χαρά», όπως έκαναν εδώ και σαράντα
χρόνια άλλωστε και ήταν αυτοί που µας έφτασαν εδώ. Αυτοί
είναι, λοιπόν, οι αναπτυξιακοί νόµοι.

Και επειδή ακούµε να µιλάτε και να λέτε εσείς εδώ πέρα στα
υπουργικά έδρανα ότι σας νοιάζει ο Έλληνας µεροκαµατιάρης,
ο Έλληνας που ταλαιπωρείται για να βγάλει το προς το ζην και
να πάει στην οικογένειά του µε ένα αξιοπρεπές µεροκάµατο, σας
λέω ότι καταθέσαµε µία τροπολογία, η οποία σύµφωνα µε όλους
εσάς φυσικά δεν είναι κάτι κακό και πρέπει να την κάνετε δεκτή.
Να µας δείξετε, λοιπόν, την καλή σας διάθεση.

Από τον αναπτυξιακό αυτόν νόµο βγάλατε έξω τη ναυπηγοε-
πισκευαστική βιοµηχανία. Βγάλατε εκτός τη ναυπηγοεπισκευα-
στική ζώνη. Γιατί; Οι Έλληνες ειδικευόµαστε σε αυτό το κοµµάτι.
Έχουµε εξαιρετικούς τεχνίτες. Έχουµε ανθρώπους, οι οποίοι
έχουν κάνει τροµερή δουλειά, χρόνια τώρα, πάνω σε αυτό. Θα
µπορούσαµε να καλύψουµε χιλιάδες θέσεων εργασίας, γιατί δεν
είναι µόνο αυτός που θα δουλέψει, είναι όλο το κύκλωµα που θα
κινηθεί και ειδικά στις περιοχές τις ταλαιπωρηµένες της Β’ Πει-
ραιώς, στο Πέραµα, στο Κερατσίνι, στον Κορυδαλλό, στη Νίκαια,
αλλά και σε όλο τον Πειραιά. Αυτό θα έδινε µια τεράστια ανάσα. 

Πώς, λοιπόν, εσείς τους βγάζετε απ’ έξω; Είναι τυχαίο; Δεν το
σκεφτήκατε; Λοιπόν, εγώ δεν πιστεύω ότι δεν το σκεφτήκατε. Το
κάνετε εσκεµµένα. Δεν θέλετε να υπάρξει ανάπτυξη και ειδικά
στην επισκευαστική ζώνη του Περάµατος. Έχετε κρατήσει ένα
µικρό κοµµάτι τώρα για να γίνονται δήθεν κάποιες εργασίες,
αλλά είναι µέσα στη συµφωνία που έχετε κάνει µε την «COSCO»
για να την ξεπουλήσετε. 

Κατ’ αυτόν τον τρόπο, λοιπόν, όταν δεν θα υπάρχει ούτε ένα
πλοίο να πηγαίνει, για να υπάρχουν εργασίες, ο Έλληνας που
εργάζεται, θα αναγκαστεί να κάνει κάτι άλλο και να φύγει. 

Και είναι απορίας άξιο πώς ο Υφυπουργός Εθνικής Άµυνας, ο
Βίτσας, πριν από έναν χρόνο περίπου, έλεγε: «Στις επιλογές της
Κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ είναι η αξιοποίηση των συγκριτικών πλε-
ονεκτηµάτων της χώρας. Και µέσα σε αυτά ξεχωριστή θέση κα-
τέχει η ναυπηγοεπισκευαστική βιοµηχανία. Το ζητούµενο –τόνιζε-
δεν είναι απλά να σώσουµε τα ναυπηγεία και τη δουλειά των ερ-
γαζοµένων, αλλά να σχεδιάσουµε την ανάπτυξή τους, καθώς
αυτό δίνει προοπτική στη βιωσιµότητά τους».

Εδώ είµαστε, λοιπόν. Τα πιστεύετε όλα αυτά; Επειδή εµείς λέ-

µε ότι είστε ψεύτες και δεν τα πιστεύετε, δεν θα το κάνετε δεκτό.
Αν όµως έχετε ένα ψήγµα ευαισθησίας, αν έχετε λίγο φιλότιµο,
από όλα αυτά κάντε δεκτή αυτή την τροπολογία. Και ας πούµε
ότι την κάνατε εσείς και όχι η Χρυσή Αυγή. Φτάνει να δοθούν θέ-
σεις εργασίας στους Έλληνες που δουλεύουν στην επισκευα-
στική ζώνη στο Πέραµα, στην Ελευσίνα, στον Σκαραµαγκά, στη
Σύρο, εκεί που θα µπορούσαν να δηµιουργηθούν χιλιάδες νέες
θέσεις εργασίας. Γιατί δεν το κάνετε; Εδώ είναι, τολµήστε το και
θα σας πούµε και µπράβο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ. Κα-

τσώτης. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αναπτυξιακός νόµος. Διατείνεστε ότι αποτελεί αναγκαίο εργα-

λείο για να βγει η χώρα από την κρίση, να µπει στην ανάκαµψη,
στην ανάπτυξη, να δηµιουργηθούν θέσεις εργασίας. Συγκεντρώ-
νει το ενδιαφέρον των εκπροσώπων του κεφαλαίου και των επι-
χειρηµατικών οµίλων, οι οποίοι σας δίνουν συγχαρητήρια και δη-
λώνουν ικανοποιηµένοι από το κυβερνητικό έργο. Εξάλλου, όπως
είπε και ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ, είχε γίνει αρκετή συζήτηση και
διαβούλευση µε τους εκπροσώπους των επιχειρηµατιών και το
τελικό σχέδιο ενσωµάτωσε όλες τις προτάσεις τους. 

Δεν έχουµε αντίρρηση ότι έτσι έχουν τα πράγµατα, όπως εξάλ-
λου είχαν πάντα, όπως δεν έχουµε αντίρρηση ότι για κάθε νοµο-
θετική ρύθµιση έχετε -όπως είχαν και οι προηγούµενοι, η Νέα
Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ- απαραίτητα τη σύµφωνη γνώµη τους,
αν όχι την επιταγή. Γιατί αυτοί είναι η πραγµατική εξουσία. Αυ-
τούς εκπροσωπεί και η Ευρωπαϊκή Ένωση, µε τη στρατηγική που
εσείς υλοποιείτε και µε αυτό το σχέδιο νόµου. Δική τους οργά-
νωση εξάλλου είναι. 

Είναι ανάγκη των επιχειρηµατικών οµίλων. Αυτούς υπηρετεί
όλο αυτό το νοµοθετικό πλαίσιο, που τους διασφαλίζει φθηνή ερ-
γατική δύναµη, µε σάρωση των εργασιακών και ασφαλιστικών δι-
καιωµάτων, µε πλήρη ευελιξία, µε περιστολή των όποιων συν-
δικαλιστικών και δηµοκρατικών ελευθεριών, του δικαιώµατος της
απεργίας, ώστε χωρίς εµπόδια να αυξάνουν τα κέρδη τους. 

Είναι δική τους ανάγκη οι φοροαπαλλαγές, οι εισφοροαπαλ-
λαγές, οι αναπτυξιακοί νόµοι, τα πακέτα ΕΣΠΑ και Γιούνγκερ, οι
κρατικές χρηµατοδοτήσεις µε τον έναν ή τον άλλον τρόπο. 

Απ’ αυτά τα προγράµµατα, βέβαια, εξαιρείται η γεωργία που
απαιτεί τη σύµφωνη γνώµη, όπως λέτε, της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και η ναυπηγοεπισκευαστική βιοµηχανία, για την οποία επίσης
απαιτείται σύµφωνη γνώµη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Βλέπετε
είναι η ΚΑΠ που πρέπει να προχωρήσει και, βεβαίως, είναι οι επι-
λογές που έχει κάνει η Ευρωπαϊκή Ένωση, µε τη σύµφωνη γνώµη
της ελληνικής αστικής τάξης για τα ναυπηγεία. 

Είναι δική τους ανάγκη η διαµόρφωση φιλικού περιβάλλοντος
για να επενδυθούν λιµνάζοντα κεφάλαια. Όλα υποτάσσονται
στην καπιταλιστική ανάπτυξη. Εργαλεία του κεφαλαίου είναι και
ο κόφτης αλλά και ο δότης. 

Αυτή η ανάπτυξη, που προϋποθέτει τσακισµένα λαϊκά δικαιώ-
µατα, θυσίες διαρκείας, δεν είναι σωτήρια για τον λαό. Αυτός ο
δρόµος είναι αδιέξοδος για τα λαϊκά συµφέροντα. 

Το απόλυτο κίνητρο της εξουσίας του κεφαλαίου και της οικο-
νοµίας του είναι το κέρδος, το οποίο προκύπτει από την όλο και
µεγαλύτερη ένταση της εκµετάλλευσης της εργατικής τάξης,
από την ενθυλάκωση όλο και περισσότερου κρατικού χρήµατος,
που αφαιρείται µε τη ληστεία του λαού, µε τη µείωση των µισθών,
των συντάξεων, µε τη µείωση της χρηµατοδότησης στην υγεία,
την παιδεία, την πρόνοια και άλλες κοινωνικές δαπάνες. Αυτό
υπηρετεί και το παρόν σχέδιο νόµου. 

Ο λαός επτά χρόνια τώρα ζει τις µεγάλες συνέπειες της καπι-
ταλιστικής κρίσης, καθώς και τις επώδυνες επιπτώσεις των µνη-
µονίων και των µέτρων, όπως η ανεργία, η φτώχεια και η εξαθ-
λίωση, µέτρα που περιλαµβάνονται και στα τρία µνηµόνια, τα
οποία έχετε ψηφίσει και ουσιαστικά συµφωνείτε όλοι, πλην του
ΚΚΕ. 

Θα χρησιµοποιήσουµε κι εµείς µια άλλη φράση, που λέγεται
τελευταία για να καλέσουµε τους εργαζόµενους και τον λαό να
γυρίσουν σελίδα, να απεγκλωβιστούν από τα ψευτοδιλήµµατα,
τις αυταπάτες, τους εκβιασµούς, από την κυρίαρχη προπαγάνδα
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ότι δεν υπάρχει άλλος δρόµος και ότι πρέπει να αποδεχθεί και
να στηρίξει αυτό τον δρόµο ανάπτυξης µε όποια διαχείριση. 

Για ποια, όµως, ανάπτυξη µιλάµε και ποιον θα υπηρετεί; Εµείς
λέµε να βγάλουν τα συµπεράσµατα οι εργαζόµενοι και ο λαός
από την ανάπτυξη, για παράδειγµα, του τουρισµού και ποιον αυ-
τή ωφελεί, από τις συνθήκες ζούγκλας, γαλέρας, που έχουν δη-
µιουργήσει για τους εργαζόµενους για να αυξάνουν τα κέρδη
τους, από τη σύγχρονη δουλεία, που έχουν διαµορφώσει µε γε-
νικευµένη µαθητεία, γενικευµένη ευελιξία, συµβάσεις µιας ηµέ-
ρας, ατέλειωτες ώρες δουλειάς µε δίσπαστα και τρίσπαστα
ωράρια. 

Έχουµε είκοσι επτά εκατοµµύρια τουρίστες, πακτωλός δισε-
κατοµµυρίων ευρώ, αλλά η απασχόληση είναι πολύ µικρότερη
απ’ αυτή που ήταν πολλά χρόνια πριν, µε το εισόδηµα των εργα-
ζοµένων να είναι µικρό και γλίσχρο. 

Τα παραδείγµατα είναι πολλά και από όλους τους άλλους κλά-
δους. Το εργοδοτικό και διευθυντικό δικαίωµα έχει ισχυροποι-
ηθεί και, ουσιαστικά, καθορίζει τους όρους αµοιβής και εργα-
σίας, δηµιουργώντας συνθήκες εργασιακής ζούγκλας. Η µη
εφαρµογή των ελάχιστων είναι κανόνας. Η βαρβαρότητα και η
σαπίλα αυτού του συστήµατος πρέπει να τελειώσει. Η δικτατορία
του κεφαλαίου πρέπει να ανατραπεί. 

Διέξοδος προς όφελος του λαού, των παραγωγών του κοινω-
νικού πλούτου, µπορεί να ανοίξει, αν πάρει την υπόθεση στα δικά
της χέρια η εργατική τάξη, σε ρήξη µε τα συµφέροντα της πλου-
τοκρατίας, µε αποδέσµευση από την Ευρωπαϊκή Ένωση και τις
άλλες οργανώσεις του κεφαλαίου.

Φιλολαϊκή διέξοδος θα έρθει, αν πάρουν τα κλειδιά της οικο-
νοµίας και της εξουσίας οι ίδιοι οι εργαζόµενοι, µε συµµάχους
τους τούς αυτοαπασχολούµενους και τη φτωχή αγροτιά και ορ-
γανώσουν την παραγωγή και την κοινωνία µε βάση τις δικές τους
ανάγκες. 

Η µόνη λύση για την εργατική τάξη είναι η απαλλαγή της από
τις δυνάµεις που εµποδίζουν την κοινωνική πρόοδο και την ικα-
νοποίηση των αναγκών του λαού. Αυτοί είναι οι ιδιοκτήτες των
µέσων παραγωγής, οι βιοµήχανοι, οι εφοπλιστές, οι ξενοδόχοι
και οι κάθε λογής επιχειρηµατίες. Η εργατική τάξη αποτελεί τη
δύναµη προόδου. Με τη δική της εξουσία µπορούν να αντιµετω-
πιστούν οριστικά τα µεγάλα προβλήµατα, που ζει σήµερα από
την εξουσία του κεφαλαίου. Και όσο αυτή διαρκεί, η ζωή της λαϊ-
κής οικογένειας θα επιδεινώνεται. 

Προσδοκίες µιας ζωής των εργαζοµένων, όπως η αξιοπρεπής
σύνταξη και το εφάπαξ, θυσιάστηκαν για τις ανάγκες των επιχει-
ρηµατικών οµίλων. Τα όνειρα των νέων συνθλίβονται στις «µυλό-
πετρες» της ανταγωνιστικότητας, της κερδοφορίας και της καπι-
ταλιστικής ανάπτυξης. Η ζωή τους εξαρτάται από τους σχεδια-
σµούς του κεφαλαίου, από τις επιλογές των µονοπωλιακών και
επιχειρηµατικών οµίλων. 

Κύριοι, η Ελλάδα, µε την εργατική εξουσία, µπορεί να παρα-
γάγει τεράστιο αριθµό προϊόντων, που σήµερα εισάγει. Μπορεί
να λύσει το διατροφικό πρόβληµα, αξιοποιώντας την πλούσια γη
και το κλίµα που διαθέτει, µε πυρήνα τον παραγωγικό συνεταιρι-
σµό και την κοινωνικοποιηµένη βιοµηχανία µεταποίησης. Μπορεί
να δώσει ασφαλή υγιεινά τρόφιµα και να αξιοποιήσει, στη συνέ-
χεια, και αµοιβαίες συνεργασίες µε άλλες χώρες µε εξαγωγές. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μπορεί να αναπτυχθεί η βιοµηχανία, που αξιοποιεί εγχώριες
πρώτες ύλες στην ένδυση και την υπόδηση, στην παραγωγή καλ-
λιεργητικών εφοδίων, λιπασµάτων, βιοµηχανικές µονάδες που
µπορούν να στηρίξουν άλλες απαραίτητες υποδοµές για να αν-
τιµετωπιστούν ζητήµατα ασφαλών και φθηνών µεταφορών, λαϊ-
κής στέγης, αντισεισµικής και αντιπληµµυρικής προστασίας.

Η Ελλάδα διαθέτει, όπως ειπώθηκε και από αυτό το Βήµα από
τον Υπουργό, ικανοποιητικό επίπεδο συγκέντρωσης των µέσων
παραγωγής του εµπορικού δικτύου και, ως έναν βαθµό, ανάπτυ-
ξης της σύγχρονης τεχνολογίας. Διαθέτει έµπειρο και πολυά-
ριθµο εργατικό δυναµικό, µε βελτιωµένο µορφωτικό επίπεδο και
εξειδίκευση σε σχέση µε το παρελθόν. 

Μόνο η λαϊκή εξουσία στην Ελλάδα µπορεί να αξιοποιήσει τον
τεράστιο αναξιοποίητο ορυκτό πλούτο, που µπορεί να τροφοδο-

τήσει την κοινωνικοποιηµένη βιοµηχανία. Αυτή η λαϊκή εξουσία,
µε αυτή τη µορφή οργάνωσης της οικονοµίας, µπορεί να ανα-
πτύξει παραπέρα τη βιοµηχανία, όπως χάλυβα, σιδήρου, χαλκού,
την αµυντική βιοµηχανία και τα πλαστικά που διαθέτει η χώρα.

Σήµερα, όµως, αυτά είναι στα χέρια των µεγαλοκαπιταλιστών,
οι οποίοι, ανάλογα µε το πού εξασφαλίζουν το κέρδος, που θέ-
λουν, ή τα αναπτύσσουν ή τα συρρικνώνουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Κατσώτη, βάλ-
τε µια τελεία.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Οι αναπτυξιακές δυνατότητες της χώρας σήµερα υπονοµεύον-

ται γιατί δεν αποδίδουν κέρδος στους καπιταλιστές. Στο πλαίσιο
της λαϊκής εξουσίας και οικονοµίας, θα αναπτύσσονται πλήρως
προς όφελος των λαϊκών αναγκών. Σε αυτό τον δρόµο, εµείς κα-
λούµε τους εργαζόµενους και τον λαό να παλέψει. 

Το ΚΚΕ θα πρωτοστατήσει στην οργάνωση της πάλης των ερ-
γαζοµένων και των λαϊκών στρωµάτων. Αγωνίζεται για ένα εργα-
τικό λαϊκό κίνηµα, που θα βάλει εµπόδια, θα δυσκολέψει και θα
ανατρέψει αυτή τη βαρβαρότητα. 

Αυτός είναι και ο µονόδροµος για τους εργαζόµενους, που σή-
µερα στερούνται την ικανοποίηση των αναγκών τους, που είναι
άνεργοι, φτωχοί και εξαθλιωµένοι. Και όσο θα συνεχίζεται αυτός
ο δρόµος ανάπτυξης, τόσο η ζωή τους θα γίνεται κόλαση. 

Ψηφίζουµε «όχι» στο σχέδιο νόµου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ.

Μαυρωτάς από το Ποτάµι. Ποταµιαίος ήταν και ο λόγος του κ.
Κατσώτη, εν τω µεταξύ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Περιµέναµε να προηγηθεί το εθνικό σχέδιο ανάπτυξης ή πα-

ραγωγικής ανασυγκρότησης -όπως θέλετε πείτε το- και µετά να
έρθει ο αναπτυξιακός νόµος. Τελικά, ήρθε πρώτος.

Ο αναπτυξιακός νόµος είναι ένα εργαλείο κινητοποίησης ιδιω-
τικών επενδύσεων. Όταν δεν υπάρχουν δηµόσιες επενδύσεις,
πρέπει κάπως να αναζωογονήσουµε τις ιδιωτικές. Για τη δηµι-
ουργία, όµως, ευνοϊκού επενδυτικού κλίµατος σε µια οικονοµία
πρέπει να πληρούνται οι ακόλουθες βασικές προϋποθέσεις: Θε-
τικές µακροοικονοµικές προοπτικές, ευρωστία του χρηµατοπι-
στωτικού συστήµατος και χαµηλό κόστος δανείων, επάρκεια και
πληρότητα των βασικών υποδοµών, ασφάλεια δικαίου και ταχύ-
τητα απονοµής της δικαιοσύνης, ολοκληρωµένος χωροταξικός
και περιβαλλοντικός σχεδιασµός και σταθερό και αναπτυξιακό
φορολογικό σύστηµα.

Στη χώρα µας, δυστυχώς, λείπουν αρκετά από αυτά και το
έχουµε επισηµάνει επανειληµµένα. Θα σταθώ, όµως, στο τελευ-
ταίο σηµείο, στο σταθερό και αναπτυξιακό φορολογικό σύστηµα.
Με τον αναπτυξιακό αυτό νόµο, µε το νοµοσχέδιο, υποσχόµαστε
το πρώτο, αλλά αποτυγχάνουµε στο δεύτερο. Διαφηµίζουµε τη
δυνατότητα σταθερών φορολογικών συντελεστών. Το 29%,
όµως, πόσο ελκυστικό είναι ειδικά στο ανταγωνιστικό περιβάλλον
της γειτονιάς µας, όταν ο µέσος ευρωπαϊκός όρος είναι στο 20%
και στη γειτονιά µας υπάρχουν χώρες, όπως Βουλγαρία, Ρουµα-
νία, Κύπρος, µε συντελεστές 10% και 15%;

Δεν είναι, βέβαια, το αποκλειστικό κριτήριο ο φορολογικός
συντελεστής. Και στην ταχύτητα απονοµής της δικαιοσύνης και
στην ευρωστία του χρηµατοπιστωτικού συστήµατος δεν τα πάµε
ούτε εκεί καλά. Αναφέρθηκε ο εισηγητής µας, ο κ. Αµυράς, ανα-
λυτικά στα διάφορα θέµατα. Θα µείνω, λοιπόν, σε κάποια συγ-
κεκριµένα.

Ο αναπτυξιακός νόµος έχει προσανατολισµό παροχής κινή-
τρων στη µικρή και µεσαία επιχειρηµατικότητα, καθώς επιχορη-
γεί πλέον πολύ µικρότερες επενδύσεις σε σχέση µε τον προη-
γούµενο και σε ειδικές κατηγορίες επιχειρήσεων και επενδυτικών
σχεδίων, όπως εξωστρεφείς επιχειρήσεις, επιχειρήσεις σε διαδι-
κασία συγχώνευσης, συνεταιρισµούς, επιχειρήσεις των κλάδων
τεχνολογιών, πληροφορικής και επικοινωνιών και αγροδιατρο-
φής. Αποκλείει από τις ενισχύσεις τη µερίδα του λέοντος σε ό,τι
αφορά τις τουριστικές µονάδες και τα καταλύµατα.

Επίσης, σε καµµία περίπτωση δεν αναδεικνύει τις ιδιαιτερότη-
τες της κάθε περιφέρειας. Η έλλειψη ρευστότητας και η κατά-
σταση των τραπεζών καθιστά απαγορευτική την επένδυση για
µεγάλο αριθµό επιχειρήσεων. Οι επιχορηγήσεις, που προβλέπει,
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είναι σηµαντικά χαµηλότερες από τον προηγούµενο νόµο και,
µάλιστα, έρχεται να κλείσει ουρές και από τους προηγούµενους
νόµους. Η προβλεπόµενη εξειδίκευση διατάξεων του νοµοσχε-
δίου και οι επιπρόσθετες υπουργικές αποφάσεις, που είναι πε-
ρισσότερες από τριάντα, δεν συνάδουν µε τους κανόνες καλής
νοµοθέτησης. Αυτό, όµως, είναι άλλωστε κάτι που το έχουµε συ-
νηθίσει.

Πρέπει, επίσης, να αποκτήσει µεγαλύτερη απλότητα και σα-
φήνεια προς τους επενδυτές, µε ξεκάθαρες οδηγίες και σαφείς
χρονικές προθεσµίες. Στο νοµοσχέδιο δεν υπάρχει πρόβλεψη για
κανέναν χρονικό περιορισµό, στον οποίο πρέπει να γίνεται ο
έλεγχος υλοποίησης της επένδυσης από τη στιγµή που η ενδια-
φερόµενη εταιρεία θα κάνει τη σχετική αίτηση. Δηλαδή, η µεν
διαδικασία ως προς το ύψος των παραβόλων, που πρέπει να κα-
ταβάλουν οι εταιρείες για να ζητήσουν έλεγχο της επένδυσής
τους, περιγράφεται µε λεπτοµέρεια, όµως δεν προβλέπεται το
χρονικό περιθώριο, στο οποίο δεσµεύεται η δηµόσια διοίκηση να
απαντήσει.

Το νοµοσχέδιο προβλέπει µεταξύ άλλων και τη σύσταση Εθνι-
κού Συµβουλίου Ανταγωνιστικότητας και Ανάπτυξης, που είναι
ακόµη ένας νέος δηµόσιος φορέας, το αγαπηµένο σας χόµπι δη-
λαδή.

Τέλος, το παρόν νοµοσχέδιο είναι και µαρτυριάρικο. Μάθαµε
κι ένα µυστικό, µέσω της έκθεσης του Γενικού Λογιστηρίου του
Κράτους, ότι ο ΕΝΦΙΑ -αυτός ο άδικος νόµος που δεν διορθώνε-
ται, αλλά καταργείται, όπως έλεγε όχι πολύ παλιά ο Πρωθυπουρ-
γός- θα ισχύσει ως το 2031. Η υπόσχεση, λοιπόν, περί κατάργη-
σης θα τηρηθεί, από το 2032 όµως.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι, η χώρα µας έπεσε είκοσι θέσεις
ανάµεσα στις πιο ελκυστικές χώρες για επενδύσεις µε βάση τη
λίστα του «FORBES» για το 2016. Παρουσιάζει τη χειρότερη επί-
δοση ανάµεσα στις χώρες της Ευρωζώνης. Και αυτό δεν είναι
παράλογο. Για να δηµιουργήσεις γόνιµο επενδυτικό κλίµα, δεν
µπορεί στην Κυβέρνηση να πρωτοστατούν Υπουργοί που έχουν
κάνει διδακτορικό µε θέµα «Πώς να αποτρέπεις τις επενδύσεις
στη χώρα σου»! Και ξέρετε ποιους εννοώ, αυτούς που υπογρά-
φουν µε πόνο και µόνο όταν βρίσκονται µε την πλάτη στον τοίχο.

Η προσέλκυση ιδιωτικών επενδύσεων -ακούστηκε και προ-
ηγουµένως ότι θέλουµε περίπου 100 δισεκατοµµύρια σε επενδύ-
σεις- είναι απαραίτητη, γιατί η ανάπτυξη δεν µπορεί να έλθει µε
το δηµόσιο ως επιχειρηµατία, αλλά µε το δηµόσιο ως τοποτη-
ρητή των κανόνων και η ανεργία, το νούµερο «1» πρόβληµά µας,
δεν µπορεί να χτυπηθεί µέσω διορισµών στο δηµόσιο, αλλά από
δουλειές που θα δηµιουργηθούν στον ιδιωτικό τοµέα.

Εδώ επειδή θέλουµε να έχουµε µία οικονοµία έντασης γνώσης,
πρέπει να αξιοποιήσουµε το υψηλής ποιότητας διανοητικό µας
κεφάλαιο. Η κινητοποίηση, λοιπόν, των ιδιωτικών επενδύσεων
είναι το βασικό ζητούµενο από έναν αναπτυξιακό νόµο. Είναι
όµως αναγκαία, αλλά όχι ικανή από µόνη της, συνθήκη. 

Στο νέο µοντέλο ανάπτυξης, λοιπόν, εκτός από τον σωστό ανα-
πτυξιακό νόµο, χρειάζεται και µία αλλαγή νοοτροπίας από την
Κυβέρνηση, προκειµένου να µην έχει αλλεργία σε οτιδήποτε
ιδιωτικό. Πρέπει να καταλάβει ότι ο ιδιωτικός και ο δηµόσιος το-
µέας είναι αλλησυµπληρούµενοι κρίκοι της ίδιας αλυσίδας, που
από κοινού διασφαλίζουν την ανάπτυξη και την κοινωνική συ-
νοχή.

Ο αναπτυξιακός νόµος, λοιπόν, που έχουµε εδώ, είναι ένα
πρώτο καχεκτικό βήµα. Για τη δίκαιη ανάπτυξη που επικαλείται
ο Πρωθυπουργός, λείπουν ακόµα πολλά βήµατα και, κυρίως, λεί-
πει η αλλαγή πλεύσης της Κυβέρνησης απέναντι στο επιχειρείν.
Η επιχειρηµατικότητα δεν είναι ο λύκος που θα µας κατασπαρά-
ξει, αλλά το άλογο που θα τραβήξει και θα βγάλει τη χώρα µας
από την κρίση και αυτό το άλογο δεν µπορεί να το έχετε συνεχώς
καχεκτικό.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Σαρίδης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διακόσιες χιλιά-

δες νέοι άνθρωποι έχουν εγκαταλείψει τη χώρα τα τελευταία δύο
χρόνια. Η λογική λέει ότι οι περισσότεροι απ’ αυτούς δεν θα γυ-
ρίσουν πίσω. Η ελληνική οικογένεια τα τελευταία πέντε χρόνια
έχει χάσει πάνω από το 50% του εισοδήµατος. Η λογική λέει ότι
δεν θα το ανακτήσει ποτέ. Οι επιχειρήσεις κλείνουν. Διακόσιες
πενήντα χιλιάδες επιχειρήσεις έχουν κλείσει τα τελευταία πέντε,
έξι χρόνια της κρίσης. Δεκαπέντε χιλιάδες επιχειρήσεις έχουν
κλείσει ή µεταναστεύσει το πρώτο εξάµηνο του 2016. Η λογική
λέει ότι µε τον τρόπο µε τον οποίο νοµοθετούµε, αυτές οι επιχει-
ρήσεις δεν θα έρθουν ξανά στην Ελλάδα, δεν θα επιχειρήσουν
ξανά εδώ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η λογική έχει πάει διακοπές και
την απουσία της αυτή εκµεταλλεύεται ο κύριος Υπουργός. Είναι
πολύ σηµαντικό για τη δηµοκρατία και το Σύνταγµα το να ξεκα-
θαρίσετε µε τιµιότητα, αν αποτελεί µέρος της επιχειρηµατολο-
γίας σας η παραδοχή, πως εκβιαστήκατε τον Ιούλιο του 2015 και
συνεχίζετε να εκβιάζεστε µέχρι και σήµερα, που µιλάτε για
«ουρές» και για τα «µαρτύρια της σταγόνας».

Είναι σηµαντικό, ξέρετε, γιατί η Κυβέρνηση δηλώνει, πως µε
τον παρόντα νόµο εξυπηρετείται η στρατηγική της για την ανά-
πτυξη. Πόσο δική της είναι αυτή η στρατηγική; Αφού η στρατη-
γική αυτή σχεδιάστηκε µε σκοπό την εφαρµογή των όσων προ-
βλέπει η αχρείαστη συµφωνία του Ιουλίου, πώς είναι δυνατόν να
µιλά η Κυβέρνηση για µία δική της στρατηγική; 

Το τρίτο µνηµόνιο ήρθε να επιβάλει τρία πράγµατα. Πρώτον,
δηµοσιονοµική σταθερότητα. Δεύτερον, χρηµατοπιστωτική στα-
θερότητα. Τρίτον, σταθερό οικονοµικό περιβάλλον και υγιές
πλαίσιο του επιχειρείν. Αυτά τα τρία µας είπαν οι δανειστές πως
πρέπει να κάνουµε και µας επέβαλαν και τους τρόπους υπό τον
γενικό τίτλο «Διαρθρωτικές αλλαγές και µεταρρυθµίσεις». Αυτά
τα τρία µας τα παρουσίασε ο κύριος Υπουργός κατά τη διάρκεια
των κοινών συνεδριάσεων των τριών επιτροπών ως τους βασι-
κούς στόχους της κυβερνητικής στρατηγικής για την ανάπτυξη
και για την έξοδο από την κρίση.

Υπέγραψε η Ελλάδα. Για την Ελλάδα υπέγραφε ο κ. Τσίπρας.
Την Ελλάδα δέσµευε ο Πρωθυπουργός όταν υπέγραφε, πως τη
δηµοσιονοµική σταθερότητα θα την αποκτήσουµε µε περικοπές
από παντού ύψους µίας µονάδας του ΑΕΠ ετησίως έως και το
2018, πως τη σταθεροποίηση του χρηµατοπιστωτικού συστήµα-
τος θα την πετύχουµε µε την απελευθέρωση της αγοράς διαχεί-
ρισης των τραπεζικών δανείων -επιχειρηµατικών και στεγαστι-
κών- και πως το σταθερό οικονοµικό πλαίσιο θα το πετύχουµε µε
πλήρη κατάργηση των εργασιακών δικαιωµάτων και τη διάλυση
των κοινωνικών δοµών.

Κύριοι της Κυβέρνησης, παραδώσατε τη νοµοθετική πρωτο-
βουλία στα χέρια των δανειστών, για να µη βγει η χώρα από την
Ευρωζώνη και να µη γυρίσει η χώρα στη δραχµή. Αυτή είναι η
στρατηγική σας. Αυτές ήταν οι δηλώσεις σας; Υπάρχει πλήρης
και ταπεινωτική παράδοση. Αυτή είναι η στρατηγική του ΣΥΡΙΖΑ
σήµερα, τον Ιούνιο του 2016. Πόσο µεγάλη απόσταση διανύσατε,
κύριοι, από τον Ιούνιο του 2015, που η στρατηγική σας είχε
λύρες, νταούλια, ζουρνάδες; Πόσο µεγάλη απόσταση;

Περιµένοντας την ανάπτυξη, λοιπόν, ο ελληνικός λαός περί-
µενε και τον αναπτυξιακό νόµο. Καλά έκανε, γιατί αυτός ο νόµος
-όπως και ο προϋπολογισµός- είναι κατ’ εξοχήν νόµος, κατά τη
σύνταξη του οποίου δίνεται η ευκαιρία σε µια κυβέρνηση να
εφαρµόσει τη δική της πολιτική, το δικό της πρόγραµµα. 

Όµως, εσείς κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, δεν έχετε πρόγραµµα. Το τε-
λευταίο που είχατε, το σκίσατε. Άλλο λέγατε να σκίσετε, άλλο τε-
λικά σκίσατε. Το πρόγραµµα που, δυστυχώς, φέρνει το όνοµα
της όµορφης πόλης της Θεσσαλονίκης, το σκίσατε µε τα ίδια σας
τα χέρια, µπροστά στα έκπληκτα µάτια όλων µας ένα όµορφο
βράδυ του καλοκαιριού στις Βρυξέλλες. 

Ούτε πρόγραµµα έχετε, λοιπόν, ούτε βεβαίως και στρατηγική
αλλά ούτε και δικά σας είναι αυτά που νοµοθετείτε. Το χειρό-
τερο, όµως, είναι πως ούτε και ακούτε κανέναν ή µάλλον -για να
είµαστε δίκαιοι- ακούτε έναν ή δύο. 

Συζητάτε, όπως είπατε, καµµιά εικοσαριά στο καινούργιο πλαί-
σιο του συγκεκριµένου νόµου. Δεν έχετε δεχτεί ακόµα τίποτα.
Είσαστε υπό συζήτηση. Τι κι αν µίλησαν εβδοµήντα φορείς από
όλους τους κλάδους; Τι και αν έκατσαν και έβγαλαν τα µάτια
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τους, για να σας παραδώσουν εκατόν εξήντα γραπτές προτά-
σεις; Τι κι αν µπήκαν στον κόπο οι πολίτες και προσπάθησαν να
συνεισφέρουν, διατυπώνοντας την άποψή τους, τη γνώµη τους,
προσφέροντας τον αριθµό ρεκόρ των τετρακοσίων πενήντα
τριών χρήσιµων σχολίων στην ηλεκτρονική διαβούλευση; Προ-
σπαθήσατε να ψελλίσετε κάποιες δικαιολογίες για την τεράστια
καθυστέρησή σας, τολµώντας να επικαλεστείτε την πρωτόγνωρη
έκταση της δηµόσιας διαβούλευσης γύρω από το παρόν σχέδιο
νόµου. Μα δεν αλλάξατε τίποτα και δεν ακούσατε κανέναν. Δεν
έγινε δεκτό σχεδόν τίποτα από όσα σας είπαν οι φορείς.

Ήδη όλοι στην αγορά έχουν αποδεχθεί ότι ο πρώτος αναπτυ-
ξιακός νόµος του ΣΥΡΙΖΑ, είναι κενός περιεχοµένου και υφεσια-
κός. Το βασικό συµπέρασµα, όµως, όσων έκατσαν και µελέτησαν
το παρόν νοµοσχέδιο, είναι πως αυτός ο νόµος έγινε για να εξυ-
πηρετεί δύο βασικούς λόγους. Από τη µία να πληρωθεί ο προ-
ηγούµενος αναπτυξιακός νόµος της κ. Κατσέλη και από την άλλη
να ενισχύσετε το επικοινωνιακό σας αφήγηµα για αριστερή επι-
τυχία. 

Ένα πράγµα σας ενδιαφέρει κυρίως και αυτό δεν είναι πώς θα
έρθει η ανάπτυξη, αλλά πώς θα πείσετε τους πολίτες, για να µην
κλείσει ακόµα η όµορφη παρένθεση του ΣΥΡΙΖΑ!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Ο Υπουργός είπε αυτολεξεί στις επιτροπές: «Ο στόχος της Κυ-
βέρνησης, είναι η δίκαιη κατανοµή του νέου πλούτου που θα δη-
µιουργηθεί.». Αυτός ο νόµος, όµως, δεν αφορά τη συντριπτική
πλειοψηφία των µικροµεσαίων, καθώς αποκλείει εξ ορισµού το
85% αυτών που έχουν βιβλία Β’ κατηγορίας. Είπατε, όµως, ότι το
συζητάτε. Πού είναι εδώ η ισονοµία και η ισοπολιτεία; Πώς τεκ-
µηριώνετε τη δίκαιη κατανοµή και το κοινωνικό πρόσωπο; 

Είχατε υποσχεθεί, πως αυτός ο νόµος θα αποτελέσει γέφυρα
ανάµεσα στο παλαιό και στο νέο, για να µη διαρραγεί ο κοινωνι-
κός ιστός. Τελικά αυτός ο νόµος δηµιουργεί ένα πρωτοφανές
κενό µεγάλων διαστάσεων, αλλά και αγνώστων προεκτάσεων
στην αγορά, καθώς αποκλείει µια σειρά από επενδυτές που έκα-
ναν το λάθος και δραστηριοποιήθηκαν εντός του 2015, µη περι-
µένοντας τον κ. Σταθάκη να τηρήσει τα χρονοδιαγράµµατα, που
µόνος του τα βάζει, µόνος του τα παρατείνει και µόνος του τα
ακυρώνει. 

Αυστηροποιήσατε το πλαίσιο ένταξης στον νόµο µε απίθανους
τρόπους, µε προφανή και αποκλειστική στόχευση τον αποκλει-
σµό όσο το δυνατόν περισσοτέρων δικαιούχων. Για παράδειγµα,
ζητάτε κερδοφορία εντός της τελευταίας επταετίας, εντός της
κρίσης δηλαδή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Υπάρχουν, δυστυχώς, πολλά παραδείγµατα που ο χρόνος που

έχει ένας Βουλευτής, δεν φτάνει για να τα πει.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο µέσος όρος φορολόγησης στις

χώρες των δανειστών µας είναι 20%. Στις ανταγωνιστικές αγορές
των γειτονικών µας χωρών ο µέσος όρος του συντελεστή φορο-
λόγησης πέφτει στο 10%. Ο σηµερινός νόµος υπόσχεται, πως ο
φόρος στην Ελλάδα θα είναι σταθερά στο 29%.

Όποιον επενδυτή κι αν ρωτήσεις τι κοιτά πριν ασχοληθεί, για
το αν θα επενδύσει, ναι ή όχι, σε µια χώρα, θα σας πει ότι κοιτά
το ύψος των φόρων. Ποιος θα έρθει να επενδύσει, όταν δεν υ-
πάρχει ούτε µια αναφορά για µια µελλοντική, ενδεχοµένως, προ-
σπάθεια µείωσης των φόρων στην επιχειρηµατικότητα; 

Όλοι οι επενδυτές ένα νούµερο περίµεναν και τους το λέµε
σήµερα εδώ: 29% για αρχή και ψάξτε για τα υπόλοιπα. 

Η αναξιοπιστία της Κυβέρνησης οδήγησε τη χώρα, στο να πα-
ραδώσει τη νοµοθετική της εξουσία, το τραπεζικό της σύστηµα,
την ιδιοκατοίκηση, τη νησιωτικότητα, την αγροτική της παρα-
γωγή, το τουριστικό της προϊόν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ελάτε, κύριε Σαρίδη,
τελειώνετε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Φυσικά µε την ίδρυση του «υπερταµείου Σόιµπλε» παρέδωσε

για ξεπούληµα το σύνολο της δηµόσιας περιουσίας, καταπατών-
τας το Σύνταγµα, στο οποίο ο νοµοθέτης φρόντισε να ξεκαθαρί-

σει, πως ο σκοπός της διαχείρισης της δηµόσιας περιουσίας
είναι η εξασφάλιση της ευηµερίας και της ειρήνης για τους πο-
λίτες και η διασφάλιση της συνέχισης του έθνους και της προ-
κοπής της πατρίδας.

Πουθενά δεν λέει, πως η δηµόσια περιουσία πρέπει να χρησι-
µοποιείται για την πληρωµή τόκων και δανείων, από τα οποία δεν
έχει δει ούτε 1 ευρώ ο Έλληνας φορολογούµενος. Ο αναπτυξια-
κός νόµος της «πρώτη φορά Αριστερά» είναι υφεσιακός. 

Το σίγουρο, κύριε Υπουργέ, είναι ότι ναι δεν πρόκειται να περ-
πατήσουµε µαζί σας, γιατί εµείς δεν κάνουµε ερασιτεχνική πολι-
τική. Εµείς θέλουµε να είµαστε χρήσιµοι για την πατρίδα µας.
Δεν πατάµε και δεν βαραίνουµε απλά το χώµα της! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ.

Ιωάννης Μανιάτης από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη. 
Ορίστε, κύριε Μανιάτη, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι, ο κ. Σταθάκης

νωρίτερα µίλησε για µια προσπάθεια -υποτιθέµενη προσπάθεια-
της Κυβέρνησης, να γίνουµε µια κανονική χώρα. Πράγµατι αυτό
είναι κάτι που θέλουµε όλοι µας, να γίνουµε µια κανονική χώρα.
Μόνο που ο κ. Σταθάκης και η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ παρέλα-
βαν µια χώρα µε πρωτογενές πλεόνασµα και παραδίδουν µια
χώρα, που µετά από µια διαπραγµάτευση έχει ένα επιπλέον
χρέος 86 δισεκατοµµυρίων –τόσο κόστισε η διαπραγµάτευση-
και επιπλέον µια ανάγκη για επενδύσεις άλλα 100 δισεκατοµµύ-
ρια. Επειδή το µέτρο σύγκρισης ήταν το πρώτο µνηµόνιο, να θυ-
µίσω ότι στο πρώτο µνηµόνιο του 2010, η κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ
παρέλαβε ένα έλλειµµα 36 δισεκατοµµυρίων και όχι πλεόνασµα
που παραλάβατε εσείς. 

Επειδή η κριτική προς την ανάπτυξη είναι µια βαθιά πολιτικο-
ποιηµένη έννοια, θέλω να συνεννοηθούµε µεταξύ µας, σχετικά
µε το από ποια οπτική γωνία κάνουµε εµείς κριτική στο συγκε-
κριµένο νοµοσχέδιο. 

Εµείς θέλουµε µια ανάπτυξη αειφόρο, που σέβεται το περιβάλ-
λον, έξυπνη, που στηρίζεται στις νέες τεχνολογίες, κυκλική, που
χρησιµοποιεί, επαναχρησιµοποιεί και ανακυκλώνει τις πρώτες
ύλες, δίκαιη κοινωνικά, µε δείκτη κοινωνικής αλληλεγγύης, δίκαιη
χωρικά, που µειώνει, δηλαδή, τις χωρικές ανισότητες, χωρίς απο-
κλεισµούς νέων γυναικών ή ΑΜΕΑ και ασφαλώς µια ανάπτυξη
που δηµιουργεί νέες δουλειές. 

Μπορεί να γίνει αυτό; Η απάντηση είναι ναι, µπορεί. Ο συγκε-
κριµένος νόµος υπηρετεί αυτόν τον σκοπό; Λυπάµαι που θα το
πω, αλλά αυτός ο νόµος παρά το γεγονός ότι είναι ένα από τα
εκατό πράγµατα που πρέπει να υπάρξουν για να πάρει µπροστά
αναπτυξιακά η χώρα, δεν βοηθάει σ’ αυτήν την κατεύθυνση. 

Θέλω να ξεκαθαρίσω και κάτι άλλο, κύριε Υπουργέ. Πρέπει να
συνεννοηθούµε επίσης µεταξύ µας, στο ποια δηµόσια διοίκηση
θα υπηρετήσει την ανάπτυξη, που ελπίζω ότι θέλουµε όλοι. Η δη-
µόσια διοίκηση αυτής της χώρας, δεν µπορεί πια να είναι µια δη-
µόσια διοίκηση που ζητά όλο και περισσότερους δηµοσίους
υπαλλήλους. Αντίθετα η δηµόσια διοίκηση και η Κυβέρνηση µπο-
ρούν και πρέπει να στοχεύσουν, σε µια δηµόσια διοίκηση που
γεννάει δουλειές για τον ιδιωτικό τοµέα, µια δηµόσια διοίκηση
εµβρυουλκό νέων παραγωγικών δραστηριοτήτων του ιδιωτικού
τοµέα. 

Εξηγούµαι. Μας ικανοποιεί ο τρόπος µε τον οποίο υπηρετούν-
ται σήµερα οι διαδικασίες περιβαλλοντικών αδειοδοτήσεων, πο-
λεοδοµικών αδειοδοτήσεων, παρακολούθησης µελετών, όπως
και παρακολούθησης δηµοσίων έργων και δεκάδων άλλων δρά-
σεων του δηµοσίου; Προφανώς όχι. Υπάρχει ποτέ περίπτωση να
προσλάβουµε τις τριάντα χιλιάδες υπαλλήλους που έχει ανάγκη
το δηµόσιο; Προφανέστατα όχι. 

Κατά συνέπεια, το κράτος, το Υπουργείο Ανάπτυξης, µπορεί
να παίξει έναν πολύ σηµαντικό ρόλο σ’ αυτήν την κατεύθυνση,
µπορεί και πρέπει να γίνει ο εγγυητής της διαφάνειας, της απο-
τελεσµατικότητας, της ύπαρξης ανταγωνισµού σε µητρώα πιστο-
ποιηµένων ιδιωτών, που θα υπηρετούν το δηµόσιο συµφέρον και
σε περίπτωση παρεκτροπών θα επιβάλλει αυστηρές ποινές. Ένα
τέτοιο κράτος, ένα κράτος-στρατηγείο µπορούµε να φαντα-
στούµε όλοι µας. 

Επειδή, κύριε Υπουργέ, ξέρω ότι είστε αρκετά «διαβαστερός»,
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θα σας αφιερώσω για απόψε -έχω homework για σας- ένα άρθρο
µου, το οποίο δηµοσιεύθηκε κατά σύµπτωση σήµερα στο «SO-
CIAL EUROPE» -είµαι βέβαιος ότι το ξέρετε- για τις είκοσι τέσ-
σερις συν µια προοδευτικές µεταρρυθµίσεις για ένα νέο παρα-
γωγικό µοντέλο της Ελλάδας. 

Το καταθέτω για τα Πρακτικά και θα παρακαλούσα να δοθεί
αντίγραφο στον κύριο Υπουργό.

(Στο σηµείο αυτό ο κ. Ιωάννης Μανιάτης καταθέτει για τα Πρα-
κτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο
του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)

Τι προβλέπεται εκεί µέσα; Προβλέπεται κάτι πολύ πρακτικό.
Το λέω αυτό για να είναι κατανοητό ότι εµείς ως Δηµοκρατική
Συµπαράταξη, δεν κάνουµε αντιπολίτευση όπως είχε συνηθίσει
να κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ. Εµείς κάνουµε αντιπολίτευση µε πολύ συγκε-
κριµένες προτάσεις. Στους τοµείς που θα δείτε, όπως ενέργεια,
περιβάλλον, χωροταξία, δηµόσια έργα, νέα οικονοµία, δίκτυα,
στήριξη της νέας γενιάς, θα βρείτε πολύ συγκεκριµένες προτά-
σεις. 

Όλοι εµείς, λοιπόν, που είµαστε στρατευµένοι στην υπόθεση
της προόδου, στην υπόθεση της σοσιαλδηµοκρατίας, σε µια
υπόθεση της κεντροαριστεράς, της ανανεωτικής Αριστεράς, όλοι
εµείς που πιστεύουµε ότι η χώρα πρέπει να κυβερνηθεί µε ένα
σοσιαλδηµοκρατικό κόµµα που να έχει πολύ ισχυρή παρουσία
στην πολιτική σκηνή του τόπου, καταθέτουµε πολύ συγκεκριµέ-
νες προτάσεις.

Θέλω να σας κάνω και µια ερώτηση, κύριε Υπουργέ. Αυτή τη
στιγµή στην Ελλάδα η αγορά της οικοδοµής είναι ανύπαρκτη.
Φαντάζοµαι συµφωνούµε σε αυτό. Υπάρχει τρόπος να κινητοποι-
ηθεί η οικοδοµή; Εµείς λέµε ναι. Με λεφτά; Όχι. Με φορολογικά
κίνητρα; Ναι. Εξηγούµαι. 

Το ΙΟΒΕ -και έχουµε καταθέσει αυτήν την πρόταση ως Κοινο-
βουλευτική Οµάδα της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης- λέει ότι αν
δοθούν φοροαπαλλαγές για επενδύσεις έως 10.000 ευρώ στο
σπίτι πενήντα χιλιάδων ελληνικών οικογενειών, που µπορεί να
επενδύσουν πενήντα χιλιάδες ελληνικές οικογένειες για ενεργει-
ακή αναβάθµιση του σπιτιού τους, τότε η απώλεια δηµοσίων εσό-
δων θα είναι 80 εκατοµµύρια ευρώ, αλλά από την έκδοση τιµο-
λογίων προκειµένου να υπάρξουν οι φοροαπαλλαγές αυτές, θα
έχουµε 23% ΦΠΑ -24% το κάνατε- και η φορολογία επί του
όποιου εκδώσει το τιµολόγιο, συνολικά 290 εκατοµµύρια. Θετικό
ισοζύγιο 200 εκατοµµύρια από µια αγορά που δεν υπάρχει, συ-
ναδέλφισσες και συνάδελφοι, χωρίς να βάλει ούτε 1 ευρώ ο κρα-
τικός προϋπολογισµός. Δείτε το.

Επειδή πριν αλέκτορα φωνήσαι, τρις… και δεν µας αφήνει η
Κυβέρνηση να αγιάσουµε, ο κύριος Πρωθυπουργός και η Κυβέρ-
νηση εξήγγειλε ότι τρία Υπουργεία την Πέµπτη θα βοηθήσουν
τον κύριο Πρωθυπουργό, να κάνει µία µεγάλη φιέστα κυβερνη-
τικής προπαγάνδας. Πού; Στο Μουσείο της Ακρόπολης. Αυτό συ-
νιστά σκάνδαλο για τα πολιτιστικά δρώµενα όλων των ευρω-
παϊκών πρωτευουσών. Ουδέποτε κυβερνήτης µιας χώρας έκανε
προεκλογική ή δεν ξέρω τι άλλη, πάντως κυβερνητική προπα-
γάνδα στο κυριότερο µουσείο της χώρας. Τι θα παρουσιάσει ο
κύριος Πρωθυπουργός;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε, σε ένα λεπτό.
Προφανώς όχι τα ενενήντα εννιά χρόνια του «υπερταµείου»

ξεπουλήµατος του δηµόσιου πλούτου. Προφανώς όχι τα 480
εκατοµµύρια µόλις του αναπτυξιακού νόµου µέχρι το 2022. Προ-
φανώς όχι την επέκταση του ΕΝΦΙΑ µέχρι το 2031. Προφανώς -
ελπίζω, για να πάω στο Υπουργείο Ενέργειας- όχι τον ΤΑΠ, τον
οποίο πολέµησε λυσσαλέα ο ΣΥΡΙΖΑ. Προφανώς -ελπίζω- όχι την
δήθεν περηφάνια ότι κάνουν µείωση 15% στο τιµολόγιο της ΔΕΗ,
όταν η ΔΕΗ εξαιτίας του φτηνού πετρελαίου, κέρδισε 480 εκα-
τοµµύρια το 2015. Οφείλατε να κάνετε τη µείωση, την έκπτωση
αυτή από 1-1-16.

Η µόνη δικαιολογία που δίνω, είναι γατί συµπονώ τον τρίτο
Υπουργό, τον κ. Σπίρτζη. Τα δάκρυά του για τα δεκατέσσερα
πρώτα αεροδρόµια, το αεροδρόµιο του Ελληνικού και τα άλλα
είκοσι τρία που έρχονται οσονούπω, νοµίζω ότι δικαιολογούν µια

τέτοια φιέστα!
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας µια φράση για τον τόπο

µου. Έχετε βάλει στις περιοχές ειδικών παρεµβάσεων το Μπούρ-
τζι. Το Μπούρτζι, όπως ξέρετε, είναι ακατοίκητο. Έχετε βάλει και
την Ψηλή και την Πλατειά. Είναι µικρά νησάκια ακατοίκητα. Δεν
καταλαβαίνω το φορολογικό, την επενδυτική ελκυστικότητα. Σας
τα λέω συγκεκριµένα. Έχετε βάλει ορθά τρία ορεινά χωριά:
Αλέα, Αχλαδόκαµπος, Λυρκεία. Με τα ίδια κριτήρια µπορεί να
µπει η Σκοτεινή, ο Άγιος Νικόλαος, οι Λίµνες, η Προσύµνη, το
Αραχναίο, τα Δίδυµα, το Ηλιόκαστρο. Γιατί; Έχουν νόηµα αυτά;
Διότι θα ήταν χρήσιµο µέχρι και αύριο, κύριε Υπουργέ και κύριε
γενικέ, που ξέρω ότι δουλεύετε σε αυτήν την κατεύθυνση, αυτό
που σας λέµε, δηλαδή να ζητήσετε από τις υπηρεσίες σας ορεινά
χωριά που έχουν βάλει µε τα ίδια κριτήρια, να προσδιορίσουν -
γιατί αυτό προφανώς συµβαίνει σε όλους τους νοµούς της
χώρας- και άλλα χωριά µε τα ίδια χαρακτηριστικά, έτσι ώστε να
µην υπάρχει εσωτερική έµφαση σε κάθε έναν νοµό.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ )
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης

και Τουρισµού): Κύριε Πρόεδρε, θα παρακαλούσα να λάβω τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε Υπουρ-
γέ, έχετε τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης
και Τουρισµού): Επιτρέψτε µου να ξεκαθαρίσω αυτό το θέµα,
διότι εκπλήσσοµαι από τον κ. Μανιάτη µε την τοποθέτησή του. 

Ο αναπτυξιακός νόµος ακολουθεί τον περιφερειακό χάρτη της
Ευρώπης. Κατ’ εξαίρεσιν του περιφερειακού χάρτη της Ευρώ-
πης, έχουµε βάλει τέσσερα κριτήρια που είναι συµβατά και τα
κριτήρια αυτά είναι. Η ορεινότητα, η νησιωτικότητα κάτω από
έναν αριθµό, το κριτήριο της µεγάλης δηµογραφικής µείωσης -
30% και πάνω- και το κριτήριο της παραµεθόριας περιοχής, της
διασυνοριακότητας. Αν θέλετε και αυτά έχουν γίνει σε επίπεδο
δήµων και έτσι καλύπτουµε το 40% των δήµων της χώρας, που
έχουν ένα από αυτά τα κριτήρια και το 20% του πληθυσµού. 

Από εκεί και πέρα µας καλείτε να κάνουµε µια αυθαίρετη ταξι-
νόµηση, χωρίς να µας πείτε το κριτήριο. Πείτε µας ένα κριτήριο
για να µπορέσουµε να κάνουµε τη δουλειά µας. Το κριτήριο,
όµως, πρέπει να είναι καθολικό, όπως χρησιµοποιήσαµε τα τέσ-
σερα καθολικά κριτήρια, για να αποκτήσει υπόσταση η συζήτησή
µας, αλλιώς δεν έχει νόηµα η συζήτηση.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να απαν-
τήσω στον κύριο Υπουργό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ρητορική είναι η ερώ-
τηση. Δεν θα κάνουµε διάλογο τώρα. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Όχι, δεν είναι ρητορική. 
Κύριε Υπουργέ, είναι δύο κριτήρια, το υψόµετρο και η µείωση

του πληθυσµού. Όπως το κάνετε για τα άλλα, κάντε το ίδιο ακρι-
βώς για τα υπόλοιπα χωριά.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας κ. Καραθανασόπουλος. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Βεβαίως για ακόµη µια φορά η Κυβέρνηση δεν πρωτοτύπησε
και επέλεξε τον εύκολο αντίπαλο, δηλαδή τη Νέα Δηµοκρατία,
το ΠΑΣΟΚ και τα υπόλοιπα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, γιατί
βεβαίως έχει εύκολη κριτική από αυτά τα κόµµατα. Η εύκολη κρι-
τική εστιάζεται στο να δοθούν όλο και µεγαλύτερα προνόµια, όλο
και µεγαλύτερη ασυδοσία στη δράση του µεγάλου κεφαλαίου,
δηλαδή νέα προνόµια, µεγαλύτερη φορολογική ασυλία, µεγαλύ-
τερες φοροαπαλλαγές. Άλλωστε είναι εύκολοι αντίπαλοι, γιατί
τα πεπραγµένα τους το προηγούµενο χρονικό διάστηµα που
ήταν στην Κυβέρνηση βοούν. 

Όχι, βεβαίως, ότι εσείς δεν είσαστε γαλαντόµοι απέναντι στο
µεγάλο κεφάλαιο. Για παράδειγµα, καταργήσατε την ίδια συµµε-
τοχή στα νέα επενδυτικά σχέδια και ταυτόχρονα στηρίζετε µε άλ-
λους τρόπους, µε άλλες µεθόδους και εργαλεία τα επιχειρη-
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µατικά συµφέροντα, τα επενδυτικά σχέδια. 
Όµως παρ’ ότι σας έχουµε προκαλέσει και στις επιτροπές,

αποφεύγετε να απαντήσετε στη δική µας κριτική. Βεβαίως ο ανα-
πτυξιακός νόµος δεν είναι κάτι το πρωτότυπο. Πάντοτε, όχι µόνο
διαµέσου του αναπτυξιακού νόµου, το αστικό κράτος αποτε-
λούσε τον θεµατοφύλακα των αναγκών του µεγάλου κεφαλαίου,
τον υποστηρικτή του και ενίσχυε µε κάθε τρόπο, µε µια σειρά ερ-
γαλεία και µέσα τις ανάγκες του κεφαλαίου, της αστικής τάξης,
των µονοπωλιακών οµίλων, διαµορφώνοντας ένα αρνητικό έδα-
φος σε βάρος της εργατικής τάξης και των υπόλοιπων λαϊκών
στρωµάτων και προς όφελος του κεφαλαίου. 

Αλλά ας δούµε αν και σε τι πρωτοτυπείτε. Θα επικεντρώσουµε
σε τρία βασικά ζητήµατα την κριτική µας. Το πρώτο ζήτηµα, είναι
αυτό στο οποίο αναφέρεστε σε σχέση µε το νέο µοντέλο, ότι
πρέπει να το διέπει η εξωστρέφεια, άρα, δηλαδή, να αναπτυχ-
θούν αυτοί οι κλάδοι που έχουν εξαγωγικό προσανατολισµό,
ανάπτυξη δηλαδή των κλάδων που µπορούν να σταθούν στον
διεθνή καπιταλιστικό ανταγωνισµό. 

Αυτό άλλωστε θέλει και το µεγάλο κεφάλαιο, για να µπορέσει
να θωρακίσει την κερδοφορία του, δεν θα πάει σε κλάδους που
δεν µπορεί να ανταγωνιστεί άλλους επιχειρηµατικούς οµίλους,
τις πολυεθνικές ή τις εισαγωγές. Από αυτήν την άποψη, λοιπόν,
το ποιοι κλάδοι θα αναπτυχθούν και ποιοι όχι, δεν τους καθορί-
ζετε εσείς ούτε οι λαϊκές ανάγκες, τους καθορίζουν τα συµφέ-
ροντα του κεφαλαίου, ο διεθνής καπιταλιστικός ανταγωνισµός.
Το αποτέλεσµα ποιο θα είναι; Να έχουµε µια σειρά καταστροφής
παραγωγικών κλάδων. Αυτό δεν είναι σηµερινό φαινόµενο.

Να θυµίσω τον κλάδο της κλωστοϋφαντουργίας, του ιµατι-
σµού και του δέρµατος. Πότε καταστράφηκε επί της ουσίας
αυτός ο κλάδος; Όχι την εποχή της καπιταλιστικής κρίσης αυτά
τα χρόνια τα οποία ζούµε τώρα, αλλά την εποχή της καπιταλιστι-
κής ανάπτυξης. Βεβαίως µε την κρίση καταστρέφονται ακόµη µε-
γαλύτερες παραγωγικές δυνάµεις.

Έτσι, λοιπόν, ο σχεδιασµός τον οποίο κάνετε, είναι ξένος προς
την ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών, απ’ τη στιγµή που επιλέ-
ξατε να στηρίξετε την εξωστρέφεια και τον εξαγωγικό προσανα-
τολισµό. Θα µου πείτε. Μα δεν θα αναπτυχθούν µια σειρά κλάδοι
που µπορεί κι αυτοί να ικανοποιούν τις λαϊκές ανάγκες; Εµείς
λέµε όχι, γιατί ακόµη και τέτοιοι κλάδοι να αναπτυχθούν, ο λαός,
η εργατική τάξη θα πληρώσει πανάκριβα τα εµπορεύµατα αυτών
των κλάδων. Γιατί θα τα πληρώσει πανάκριβα; Γιατί µια σειρά πα-
ραδείγµατα αυτό επιβεβαιώνουν. Θυµάµαι από τη δεκαετία του
’80, όχι την πρόσφατη, όταν σπούδαζα στο εξωτερικό, το ελλη-
νικό γιαούρτι εκεί είχε πολύ πιο φτηνά απ’ ό,τι είχε στην Ελλάδα.
Για να µπορέσουν να διεισδύσουν τα ελληνικά εµπορεύµατα στο
εξωτερικό, µειώνουν τις τιµές και αυτή τη µείωση των τιµών την
πληρώνει ο Έλληνας καταναλωτής, τα ελληνικά λαϊκά στρώµατα.

Δεύτερο στοιχείο αυτού του µοντέλου, είναι ότι ακριβώς είναι
ένα µοντέλο το οποίο είναι ευάλωτο στον διεθνή ανταγωνισµό,
γιατί σήµερα µπορεί ο συγκεκριµένος κλάδος να είναι ανταγωνι-
στικός, όµως οι συνθήκες αλλάζουν αύριο, µεθαύριο, άρα η
όποια παραγωγική δραστηριότητα αναπτυχθεί, θα πεταχτεί πολύ
σύντοµα στο καλάθι των αχρήστων. Βέβαια αντίστοιχοι τέτοιοι
κλάδοι είναι και σήµερα ανεπτυγµένοι, ο κλάδος, για παρά-
δειγµα, του τουρισµού που είναι ιδιαίτερα ευάλωτος σε µια σειρά
όχι µόνο εξωχώριες µεταβολές, διεθνείς µεταβολές, αλλά και
εσωτερικές, απλά και µόνο µια µεγάλη φυσική καταστροφή, για
να µη µακρυγορήσω.

Δεύτερο στοιχείο το οποίο βάζετε. Λέτε ότι εσείς δεν θέλετε
να επενδύσετε στο χαµηλό κόστος εργασίας, δεν θέλετε ένα
µοντέλο τύπου Βουλγαρίας, αλλά θέλετε να επενδύσετε στην
υψηλή προστιθέµενη αξία και στην καινοτοµία. Τι σηµαίνει αυτό;
Σηµαίνει, βεβαίως, ότι υποτάσσετε την έρευνα, την τεχνολογία
και τα αποτελέσµατά της, στις ανάγκες, στα συµφέροντα των
επιχειρηµατικών οµίλων. Βεβαίως η έρευνα και η τεχνολογία απο-
τελεί παραγωγική δύναµη και δεν είναι δική σας ανακάλυψη. Ο
ίδιος ο Μαρξ είχε πρωτοπεί στο «Κεφάλαιο» ότι αποτελεί παρα-
γωγική δύναµη η επιστήµη, η παιδεία, η έρευνα και η τεχνολογία.
Όµως το ζήτηµα είναι για ποιον; Ποιος θα αξιοποιήσει και προς
όφελος ποιου θα στραφεί αυτή η νέα καινοτοµία και η αύξηση
της παραγωγικότητας της εργασίας, την οποία συνεπάγεται, έχει

ως αποτέλεσµα;
Στη συγκεκριµένη, στις δοσµένες σχέσεις παραγωγής που κα-

θορίζονται από τις σχέσεις ιδιοκτησίας, δηλαδή στο καπιταλι-
στικό σύστηµα, αυτή η αύξηση της τεχνολογίας και της παραγω-
γικότητας της εργασίας θα διασφαλίσει την κερδοφορία των επι-
χειρηµατικών οµίλων, θα θωρακίσει ακόµη περισσότερο το κέρ-
δος τους, γιατί θα γίνουν πιο ανταγωνιστικοί.

Δεύτερον, το αποτέλεσµα θα είναι τα λαϊκά στρώµατα να πλη-
ρώνουν πολύ πιο ακριβά τα εµπορεύµατα. Το παράδειγµα του
φαρµάκου είναι χαρακτηριστικό µε τα πρωτογενή και τα γενό-
σηµα, που αν βάλουµε λογική ότι η έρευνα αποτελεί µια κοινω-
νική εξέλιξη και µια κοινωνική διεργασία στο βάθος των δεκαε-
τιών, δεν µπορεί το αποτέλεσµά της να το καρπώνεται ο επιχει-
ρηµατίας που θα αγοράσει την πατέντα ή θα είναι συµβεβληµέ-
νος µε το τάδε ερευνητικό κέντρο για να «κονοµήσει» πολύ
περισσότερα.

Τρίτο στοιχείο αυτής της διαδικασίας είναι ότι στρεβλώνεται
η έννοια της έρευνας, γιατί θα αναπτυχθεί µόνο σε τοµείς που
αποδίδουν κέρδη προς τους επιχειρηµατικούς οµίλους και οι
υπόλοιποι τοµείς θα παραµείνουν πίσω.

Άρα ποιο θα είναι το αποτέλεσµα αυτής της διαδικασίας; Το
αποτέλεσµα αυτής της διαδικασίας θα είναι το βάθεµα, η αύξηση
του βαθµού εκµετάλλευσης της εργατικής τάξης. Γιατί ο βαθµός
εκµετάλλευσης καθορίζεται όχι από το ονοµαστικό ύψος του µι-
σθού αλλά από την ψαλίδα ανάµεσα στην παραγωγικότητα της
εργασίας και στον ονοµαστικό µισθό τον οποίο παίρνει. Όσο πε-
ρισσότερο αυξάνεται η παραγωγικότητα της εργασίας, τόσο µε-
γαλύτερο κοµµάτι ιδιοποιείται, καρπώνεται ο κεφαλαιοκράτης σε
βάρος του άµεσου παραγωγού του πλούτου, των εργαζόµενων.
Είναι αυτό το οποίο άλλωστε ο Μαρξ ονόµαζε «η µέθοδος της
σχετικής αύξησης της υπεραξίας», που αποδίδει πολύ περισσό-
τερα απ’ ό,τι η απόλυτη αύξηση της υπεραξίας.

Τρίτο στοιχείο αυτής της διαδικασίας που την ονοµάζετε και-
νοτοµία. Η καινοτοµία από τη στιγµή που έχει ως αποτέλεσµα
την αύξηση της παραγωγικότητας της εργασίας, τι σηµαίνει; Ση-
µαίνει ότι καθιστά όλο και λιγότερα αναγκαίο όλο και λιγότερο
εργατικό δυναµικό.

Άρα πού οδηγεί; Οδηγεί στην αύξηση της ανεργίας, στο χά-
σιµο θέσεων εργασίας. Πρόσφατα µια µεγάλη πολυεθνική στην
Κίνα η οποία προχώρησε έναν τοµέα της στον αυτοµατισµό, απέ-
λυσε εξήντα πέντε χιλιάδες εργαζόµενους. Αυτή, λοιπόν, η αύ-
ξηση παραγωγικότητας όχι µόνο δεν πάει στη µείωση του χρό-
νου εργασίας και στην αύξηση των αποδοχών αλλά µετατρέπεται
σε ακόµη µεγαλύτερη αύξηση της ανεργίας. 

Βεβαίως για να είµαστε και πραγµατιστές, γιατί εδώ στην Ελ-
λάδα είναι πολύ µικρό το κοµµάτι της πρωτογενούς έρευνας και
τεχνολογίας, επί της ουσίας αυτές οι επιχειρήσεις startups, δεν
είναι τίποτε άλλο από παραρτήµατα των πολυεθνικών. Θα χρη-
µατοδοτηθούν από τις πολυεθνικές και τα αποτελέσµατα θα τα
καρπωθούν οι πολυεθνικές, γιατί ακριβώς έτσι συµφέρει, να δί-
νουν φασόν, τµήµατα, κοµµάτια ασύνδετα µεταξύ τους, που επί
της ουσίας δεν µένει κάτι στην όλη εξέλιξη της έρευνας και της
τεχνολογίας. Αποσπασµατικά δουλεύουν ένα project, χωρίς να
ξέρουν για ποιον σκοπό, πού θα ενταχθεί και πώς θα αξιοποιηθεί
αυτή η διαδικασία. Άρα, λοιπόν, πρόκειται να επιδοτήσετε τα πα-
ραρτήµατα, τα «φασονάδικα» επί της ουσίας των πολυεθνικών.

Έτσι, λοιπόν, το µοντέλο ανάπτυξης το οποίο λέτε εσείς ως
καινούργιο δεν είναι καινούργιο. Αυτό έλεγαν και οι προηγούµε-
νες κυβερνήσεις. Εξωστρέφεια, τεχνολογία και καινοτοµία. Άρα,
λοιπόν, το αναπτυξιακό µοντέλο δεν το καθορίζετε εσείς, δηλαδή
η Κυβέρνηση -η εκάστοτε κυβέρνηση-, αλλά το καθορίζουν τα
συµφέροντα του κεφαλαίου, οι ανάγκες του κεφαλαίου και σε
αυτά τα συµφέροντα και τις ανάγκες η εκάστοτε κυβέρνηση προ-
σαρµόζεται µε µικρούς βαθµούς ευελιξίας. Άλλωστε αυτοί κρα-
τούν τα κλειδιά της οικονοµίας. Βεβαίως δεν το καθορίζει µόνο
αυτό, υπάρχει κι άλλος ένας παράγοντας που καθορίζει το µον-
τέλο ανάπτυξης. Είναι ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση µε την πολιτική
της, την οποία επιµελώς κάποιοι αποφεύγουν να κριτικάρουν. 

Παράδειγµα η υπόθεση των ναυπηγείων. Σωστά λέει η Κυβέρ-
νηση «δεν µπορώ να εντάξω τα ναυπηγεία, γιατί αποκλείονται
από τις ευρωπαϊκές πολιτικές». Μη στήριξη και µη χρηµατοδό-
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τηση των ναυπηγείων και θα διαπραγµατευτούν. Δεν είναι όµως
ένας παραλογισµός αυτός; Όταν έχουµε µια χώρα, η οποία βρέ-
χεται γύρω-γύρω από θάλασσα και η ναυτιλία είναι βασικός πα-
ράγοντας, να µην µπορεί να αναπτύξει τα ναυπηγεία και τη
ναυπηγοεπισκευαστική ζώνη; Βεβαίως τους εφοπλιστές δεν τους
ενδιαφέρει, γιατί αυτοί κάνουν τη δουλειά τους και µάλιστα πολύ
καλά. Πάνε στην Κίνα, στην Κορέα, στην Ιαπωνία και κτίζουν τα
νέα τους βαπόρια. Όµως εδώ το εργατοτεχνικό δυναµικό µε
υψηλή ειδίκευση σε αυτόν τον κλάδο καταστρέφεται. 

Αντίστοιχο έχει να κάνει και µε τον αγροδιατροφικό τοµέα,
στον οποίο λέτε ότι δεν είναι στρατηγική. Σε ποιους; Στις επιχει-
ρήσεις, µεταποιήσεις των αγροτικών προϊόντων. Αυτές θα ενι-
σχύσετε. Όχι τον πρωτογενή τοµέα ως πρωτογενή τοµέα. Μά-
λιστα το λέτε κι εσείς -και πολύ σωστά- ότι δεν µπορείτε να το
κάνετε αυτό, διότι πρέπει να διαπραγµατευτείτε µε την Ευρω-
παϊκή Ένωση, γιατί υπάρχουν ευρωπαϊκοί κανονισµοί, υπάρχουν
ποσοστώσεις σε µια σειρά αγροτικών προϊόντων που δεν µπο-
ρείτε να τις υπερβείτε, διότι θα πληρώσει η Ελλάδα πρόστιµο. 

Άρα, λοιπόν, ως προς τις επιχειρήσεις µεταποίησης ακόµη και
αυτό το τρικ που κάνετε µε τους συνεταιρισµούς, είναι τρικ επί
της ουσίας προπαγανδιστικό, όταν µετά τον τελευταίο νόµο, όχι
µόνο οι συνεταιρισµοί είναι ανώνυµες επιχειρήσεις αλλά σε αυ-
τούς τους συνεταιρισµούς µπορεί να συµµετέχουν βιοµήχανοι,
µπορεί να συµµετέχουν µεγαλέµποροι. Άρα δεν έχουν τίποτε
απολύτως µε τους συνεταιρισµούς τους παλαιούς, αυτούς που
οδήγησαν στην χρεοκοπία, στο συγκεκριµένο σύστηµα που συµ-
µετείχαν οι αγρότες.

Στο κάτω-κάτω της γραφής, προστασία του πρωτογενή τοµέα
σηµαίνει απαγόρευση εισαγωγών οµοειδών προϊόντων, κατάρ-
γηση των ποσοστώσεων απειθαρχίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση,
αλλά πάνω απ’ όλα σηµαίνει ότι µε ένα τέτοιο κόστος, που έχετε
διαµορφώσει για τον µικροµεσαίο, φτωχοµεσαίο αγρότη δεν
µπορεί να τα βγάλει πέρα. Μόνο την αύξηση της φορολογίας να
βάλετε στα βασικά, στα απαραίτητα εργαλεία, στα φυτοφάρµακα
και στους πόρους στο 24%, καταλαβαίνετε σε τι απαγορευτικό
επίπεδο οδηγείτε το κόστος παραγωγής. Άρα λοιπόν, παράγει
ακριβά, πουλάει πάµφθηνα, του τα παίρνουν για ένα κοµµάτι
ψωµί, διότι δεν µπορεί να τα πουλήσει. 

Το τρίτο στοιχείο στο οποίο θέλω να σταθούµε, είναι αυτό που
λέτε «δίκαιη ανάπτυξη». Περισσότερο µε ανέκδοτο µοιάζει η λο-
γική της δίκαιης ανάπτυξης. Για ποιον λόγο; Γιατί ακριβώς δεν
είµαστε σε έναν πειραµατικό σωλήνα. Αλλά ο επενδυτικός νόµος
και η ανάπτυξη σχετίζεται συνολικότερα µε το πλαίσιο που έχει
διαµορφώσει η σηµερινή κυβέρνηση, καθώς και οι προηγούµε-
νες.

Ποιο είναι το συνολικότερο πλαίσιο που έχει διαµορφωθεί, το
συνολικό αυτό περιβάλλον; Είναι ένα περιβάλλον βίαιης επίθεσης
στην εργατική τάξη. Έχετε διαµορφώσει τέτοιους µηχανισµούς
αναπαραγωγής µιας πολύ φτηνής εργατικής δύναµης µε ανα-
τροπές στις εργασιακές σχέσεις, µε κατεδάφιση του συνόλου
των συλλογικών εργασιακών, ασφαλιστικών και συνδικαλιστικών
τους δικαιωµάτων.

Είπατε κι εσείς, κύριε Υπουργέ, ότι τα εργασιακά, οι νέες ανα-
τροπές θα είναι στην επόµενη αξιολόγηση και βλέπουµε πού κα-
τευθύνεται το πράγµα µε τις οµαδικές απολύσεις και µ’ όλα τα
υπόλοιπα. Άρα, λοιπόν, έχετε διαµορφώσει έναν µηχανισµό ανα-
παραγωγής µιας πολύ φτηνής εργατικής δύναµης, αναλώσιµης
δύναµης για τα συµφέροντα των επιχειρηµατικών οµίλων.

Δεύτερον, έχετε διαµορφώσει ένα περιβάλλον απελευθέρω-
σης της αγοράς µε το άνοιγµα των λεγόµενων κλειστών επαγ-
γελµάτων, που οδηγεί και µε την φορολογία και µε την επίθεση
στους επαγγελµατίες, στον βίαιο, µαζικό εκτοπισµό από την
αγορά αυτών των στρωµάτων, δηλαδή των ελευθεροεπαγγελµα-
τιών, των εµπόρων, των αυτοαπασχολούµενων, των πολύ µικρών
οικογενειακών επιχειρήσεων προς όφελος της αύξησης του βαθ-
µού µονοπώλησης της αγοράς.

Από τον συγκεκριµένο νόµο µε τον οποίο λέτε ότι θέλετε να
στηρίξετε τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις και είναι προσανατολι-
σµένος προς τα εκεί, αποκλείετε το 90% των νοµικών προσώπων,
δηλαδή το 90% των νοµικών προσώπων είναι κάτω απ’ αυτό που
η Ευρωπαϊκή Ένωση χαρακτηρίζει µικροµεσαίες επιχειρήσεις

στην Ελλάδα. Αποκλείονται όλοι αυτοί, το σύνολο αυτών και βε-
βαίως δεν πρόκειται να ωφεληθούν ούτε οι αγρότες. Υπάρχει η
ιδιωτικοποίηση και µια σειρά από άλλα ζητήµατα. 

Άλλωστε το παράδειγµα που έδωσε ο Πρωθυπουργός µιλών-
τας στα «Ποσειδώνια», είναι αποκαλυπτικό. Τι θεωρούσε δίκαιη
ανάπτυξη, εξωστρεφή και καινοτόµα; Την ανάπτυξη της ναυτι-
λίας. Αυτό είπε στα «Ποσειδώνια». Τι σηµαίνει ανάπτυξη της ναυ-
τιλίας; Το 1980, απασχολούσε εκατό χιλιάδες εργαζόµενους ναυ-
τεργάτες ο ελληνόκτητος στόλος και τώρα απασχολεί δεκατρείς
χιλιάδες, παρ’ ότι έχει πολλαπλασιαστεί ο ελληνόκτητος στόλος
τα τελευταία σαράντα χρόνια. Έχει πολλαπλασιαστεί, όµως το
αποτέλεσµα είναι δεκατρείς χιλιάδες εργαζόµενοι κάτω απ’
αυτές τις συνθήκες. Ούτε βεβαίως στον κρατικό κορβανά εισφέ-
ρουν, γιατί µόνο δεκαπέντε εκατοµµύρια έδωσαν το 2015 από
την φορολογία τους, µόνο δεκαπέντε εκατοµµύρια στο συνολικό
ποσό των φόρων που είναι ένα απειροελάχιστο ποσοστό. 

Κάτι αντίστοιχο συµβαίνει και µε τον τουρισµό. Αναφέρθηκε
και ο Χρήστος Κατσώτης στον τουρισµό. Μπορεί ο Έλληνας να
πάει διακοπές; Είναι πολυτέλεια για τη λαϊκή οικογένεια το να
πάει να κάνει διακοπές. Δεν έχει αυτό το δικαίωµα, αυτήν τη δυ-
νατότητα να απολαύσει όλα αυτά τα οποία έχουν χτιστεί. 

Κάτω από τι συνθήκες εργάζεται ο ξενοδοχοϋπάλληλος, για
παράδειγµα, ή οι υπόλοιποι που εργάζονται στον τοµέα του του-
ρισµού; Κάτω από συνθήκες γαλέρας επί της ουσίας, εργασια-
κού µεσαίωνα. Ο τουρισµός αποτελεί πάντα το παράδειγµα,
όπου εφαρµόζονται οι πιο πρωτοπόρες αντιδραστικές εργασια-
κές σχέσεις. Οι «ενοικιαζόµενοι» εργαζόµενοι, η λεγόµενη µαθη-
τεία. Στον τουρισµό έγινε το πείραµα και το µοντέλο που πρωτο-
ξεκίνησε και που επεκτείνεται και σε άλλους κλάδους. Άρα, λοι-
πόν, δεν θα έχουµε καµµία δίκαιη ανάπτυξη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Καραθανασό-
πουλε, τελειώνετε. Είναι και αργά. Καταλαβαίνετε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Οι υπόλοιποι κοινοβου-
λευτικοί πήραν κάτι παραπάνω. Θα πάρω κι εγώ ένα-δύο λεπτά
για να ολοκληρώσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν βγαίνει τίποτα µ’
αυτό, αλλά πάρτε το ένα λεπτό.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Θα τελειώσω. Δεν θα
καθυστερήσω πάρα πολύ.

Άρα, λοιπόν, είναι αστείο ακόµη και να συζητάµε ότι θέλετε να
αντιµετωπίσετε τη συγκέντρωση και τη µεγέθυνση. Θα συγκεν-
τρώνονται όλο και παραπάνω στην πυραµίδα. Αυτοί θα αξιοποι-
ήσουν τα µεγάλα ευεργετήµατα του αναπτυξιακού νόµου που
έρχεται. Άλλωστε κι εσείς λέτε µέσα ότι θέλετε να αντιµετωπί-
σετε το ζήτηµα της µικρής επιχείρησης, που χαρακτηρίζει την
ελληνική επιχειρηµατικότητα και να γίνουν όλο και µεγαλύτερες
µονάδες για οικονοµία κλίµακας, γι’ αυτό κάνετε και τις συνέρ-
γειες και τις συνεργασίες ανάµεσα στις µικρές επιχειρήσεις, για
να µπορούν να γίνουν µεγαλύτεροι επιχειρηµατικοί όµιλοι. Υπάρ-
χει, βεβαίως, και η ανισοµετρία ανάµεσα σε κλάδους αλλά και σε
περιφέρειες. Είναι νόµος του καπιταλιστικού συστήµατος. Δεν
αντιµετωπίστηκε ούτε στην Ευρωπαϊκή Ένωση ούτε στην Ελ-
λάδα ούτε πουθενά ούτε κι εσείς θα το αντιµετωπίσετε αυτό µε
τον αναπτυξιακό σας νόµο. 

Άρα, λοιπόν, επί της ουσίας –και τελειώνω µ’ αυτό, κύριε Πρό-
εδρε- δύο στρατηγικές συγκρούονται. Η µία στρατηγική, µε τις
όποιες παραλλαγές, είναι αυτή που έχει στο επίκεντρό της το κα-
πιταλιστικό κέρδος, που οδηγεί σε καταστροφή παραγωγικών
δυνάµεων και πρώτα και κύρια της εργατικής δύναµης, που συγ-
κεντρώνει και µεγεθύνει και µονοπωλεί όλο και περισσότερο την
αγορά προς όφελος των λίγων, συσσωρεύει τον παραγόµενο
πλούτο σε όλο και λιγότερα χέρια, αναπαράγει την ανισοµετρία,
χαρακτηρίζεται από την αναρχία και από την σπατάλη πόρων και
τελικά από τις καπιταλιστικές κρίσεις.

Η άλλη στρατηγική που συγκρούεται, είναι αυτή που έχει στο
επίκεντρό της τις ανθρώπινες ανάγκες. Ο κεντρικός σχεδιασµός
γίνεται µε επιστηµονικά και όχι µε κερδοσκοπικά κριτήρια, όπως
γίνεται στον καπιταλισµό. Αξιοποιεί το σύνολο των παραγωγικών
δυνατοτήτων. Τα επιστηµονικοτεχνολογικά επιτεύγµατα και η αύ-
ξηση της παραγωγικότητας πάει προς όφελος των εργαζόµενων
µε µείωση του χρόνου εργασίας και αύξηση των αποδοχών, αλλά
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και στα λαϊκά στρώµατα, γιατί έχουν ποιοτικά και πιο φτηνά προ-
ϊόντα και βεβαίως µέσα από µια ανάπτυξη αµοιβαίων επωφελών
διεθνών συνεργασιών και σχέσεων. Αυτό, όµως, προϋποθέτει
κοινωνικοποίηση των µέσων παραγωγής, εργατικό έλεγχο και
αποδέσµευση από την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Με αυτό να τελειώ-
σουµε, κύριε Καραθανασόπουλε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό το µοντέλο υπερέ-
χει. Σε αυτό εµείς λέµε ότι πρέπει ο λαός να στρατευτεί, να συγ-
κρουστεί µε αυτήν την πολιτική και µε τις αιτίες της για γενικό-
τερη ρήξη και ανατροπές. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε και για την ανοχή σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρία Γεννιά, έχετε

τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΑ ΓΕΝΝΙΑ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζητείται στη Βουλή ο νέος ανα-
πτυξιακός νόµος, ένας αναπτυξιακός νόµος πολύ διαφορετικός
από τους προηγούµενους, οι οποίοι ελάχιστα επηρέασαν τη
διάρθρωση της οικονοµίας και ενίσχυσαν πολύ συγκεκριµένους
και λίγους κλάδους, ενώ οι πολλοί έµειναν εκτός. Αρκεί να ειπω-
θεί ότι υπήρχε µια πολύ µεγάλη συγκέντρωση. Περίπου το 4%
των επενδυτικών σχεδίων πήραν το 44% του ύψους των επενδύ-
σεων. 

Ο παρών νόµος εντάσσεται ξεκάθαρα στην ευρύτερη στρατη-
γική της Κυβέρνησης και του ΣΥΡΙΖΑ για τον τοµέα της ανάπτυ-
ξης. Υλοποιώντας το συµφωνηθέν πρόγραµµα, επιδιώκουµε µε
τον καλύτερο δυνατό τρόπο να εγκαθιδρύσουµε στέρεες βάσεις
για µια βιώσιµη οικονοµία. Αποσκοπούµε, αφ’ ενός στη σταθε-
ρότητα του χρηµατοπιστωτικού συστήµατος και αφ’ ετέρου στη
σταθερότητα των δηµοσίων οικονοµικών. Ταυτόχρονα προ-
ωθούµε τις αναγκαίες εκείνες διαθρωτικές αλλαγές, προκειµέ-
νου να υπάρξει µια σταθεροποίηση της ελληνικής οικονοµίας
βιώσιµη. Επαναλαµβάνω, γιατί αυτό είναι το κρίσιµο σηµείο στοι-
χείο, να υπάρξει ανάπτυξη και βιώσιµο οικονοµικό περιβάλλον. 

Αυτός ο νέος αναπτυξιακός νόµος δίνει στην ελληνική οικονο-
µία και την επιχειρηµατικότητα, τη δυνατότητα να επιστρέψουν
σε θετικούς ρυθµούς ανάπτυξης. Δίνει βαρύτητα στην εξωστρέ-
φεια. Διότι η ανάπτυξη πρέπει να είναι εξωστρεφής. Πρέπει να
διευρύνει το φάσµα των εξαγωγικών δραστηριοτήτων της χώ-
ρας, καθώς υστερούµε σηµαντικά στον τοµέα αυτόν που είναι
καθοριστικής σηµασίας για το ισοζύγιο και την ανόρθωση της
ελληνικής οικονοµίας. 

Δίνει βαρύτητα στο αγροτοδιατροφικό δίκτυο, στην καινοτο-
µία, στην αναβάθµιση µέσα από µεγάλες τεχνολογικές τοµές του
παραγωγικού ιστού της χώρας και στον εµπλουτισµό του. Πα-
ράλληλα δεν παραβλέπονται και οι παραδοσιακοί τοµείς, στους
οποίους εκ των πραγµάτων έχει µεγάλα πλεονεκτήµατα η Ελ-
λάδα, όπως ο τουρισµός και η ναυτιλία. 

Ο νέος αναπτυξιακός νόµος εισάγει νέες καινοτοµίες. Πρώτη
καινοτοµία. Είναι στοχευµένος στην παραγωγή, την καινοτοµία,
τη µικροµεσαία επιχείρηση και τη µικροµεσαία επιχειρηµατικό-
τητα. Δεύτερον, απλοποιεί υπερβολικά τις γραφειοκρατικές δια-
δικασίες. Εισάγει, δηλαδή, όσο το δυνατόν περισσότερους αυτο-
µατισµούς, προκειµένου η διαδικασία να είναι απλή, διάφανη και
κυρίως γρήγορη και αποτελεσµατική. 

Πραγµατώνεται µε σθένος στον νόµο αυτόν η στρατηγική της
απλοποίησης όλων των διαδικασιών για την αξιολόγηση, για την
αδειοδότηση και τη λειτουργία των επιχειρήσεων. Προωθείται
ένα πολύ ευέλικτο σύστηµα, µε το οποίο οι επενδυτές θα ξέρουν
ότι η δηµόσια διοίκηση θα απαντάει εν τάχει στη διαδικασία.
Πέρα από τα παραδοσιακά, εισάγει και άλλα χρηµατοδοτικά ερ-
γαλεία και τέλος για µια ξεχωριστή κατηγορία επενδύσεων για
ξένες και εγχώριες µεγάλες επενδύσεις άνω των 20 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ, εισάγει την καινοτοµία του δωδεκαετούς ασφαλούς
φορολογικού περιβάλλοντος. 

Δίνει το κίνητρο να επιλέγεται η φοροελάφρυνση από την απλή
χρηµατοδότηση. Ξεφεύγουµε εποµένως από µια απλή επιδοµα-
τική λογική η οποία επικρατούσε στο παρελθόν και µπαίνουµε
στη χρήση πιο σύνθετων εργαλείων. Τα εργαλεία αυτά θα µας
δώσουν τη δυνατότητα να έχουµε µεγιστοποίηση των πολλαπλα-
σιαστικών αποτελεσµάτων για το σύνολο της οικονοµίας από τη

χρήση των χρηµατοδοτικών εργαλείων. Εισάγει διευρυµένα γε-
ωγραφικά κριτήρια και την ξεχασµένη από καιρό ή εν τοις πράγ-
µασι έννοια της ισόρροπης περιφερειακής ανάπτυξης. 

Το παρόν νοµοσχέδιο, επικεντρώνεται στη δηµιουργία και ανά-
πτυξη συνεργασιών. Η χώρα µας πάσχει από το µικρό µέγεθος
των επιχειρήσεών της, οι πλείστες των οποίων είναι περίπου ατο-
µικές ή οικογενειακές. 

Επιδιώκουµε, λοιπόν, να αυξηθεί το µέγεθος, το συνεργατικό
περιβάλλον, µέσω των ενισχύσεων των clusters, των συνεταιρι-
σµών, των κοινωνικών επιχειρήσεων, των συνεργειών. Αυτό θα
βοηθήσει και στην καλύτερη τοποθέτηση των ελληνικών επιχει-
ρήσεων στον διεθνή ανταγωνισµό και στην εξωστρέφειά τους.

Η ανάπτυξη που θέλουµε να πετύχουµε, διαπνέεται από την
κυρίαρχη ιδέα που είναι άλλωστε και πρωταρχική για την Αρι-
στερά. Η ιδέα της δίκαιης ανάπτυξης, µιας ανάπτυξης, δηλαδή,
η οποία θα τηρεί κοινωνικές µέριµνες, θα κατανέµει τα θετικά της
ανάπτυξης µε δίκαιο τρόπο στις κοινωνικές οµάδες των πολιτών.

Για την ανάπτυξη δεν αρκούν τα ευχολόγια των προηγούµενων
κυβερνήσεων αλλά µια σειρά από ενέργειες και αυτό το υλοποι-
ούµε, γι’ αυτό και το νοµοσχέδιο αυτό δεν το είδε η Κυβέρνηση
ξεκοµµένο από το υπόλοιπο αναπτυξιακό περιβάλλον αλλά σε
άµεση συνάρτηση µε τα πρόσθετα χρηµατοδοτικά εργαλεία,
όπως το ΕΣΠΑ και τα διαθέσιµα κονδύλια άλλων Υπουργείων,
όπως για παράδειγµα το Υπουργείο Παιδείας.

Αυτό είναι πολύ σπουδαίο και θέλω να εξάρω την προσπάθεια
αυτή των συναρµόδιων Υπουργείων, που αποδεικνύει, αν µη τι
άλλο, ότι υπάρχει πρόγραµµα, σχεδιασµός και θέληση υλοποί-
ησης των δεσµεύσεών µας κατά τρόπο πλήρως αποτελεσµατικό
και ουσιώδη. 

Όλα τα προηγούµενα χρόνια υπήρξε αποσπασµατικότητα και
προχειρότητα. Τώρα υπάρχει ένας συνολικός σχεδιασµός για την
ανάπτυξη και για τα χρηµατοδοτικά εργαλεία. Ξεφύγαµε από τη
λογική, να βλέπουµε κάθε χρηµατοδοτικό εργαλείο είτε αυτό
είναι το ΕΣΠΑ είτε είναι ο αναπτυξιακός νόµος, αποκοµµένο και
ξεκοµµένο από τη συνολικότερη προσπάθεια η οποία γίνεται. Η
ανάπτυξη που θέλουµε να πετύχουµε, δεν είναι αυτή που θα στη-
ρίζεται σε χαµηλούς µισθούς και υψηλούς φορολογικούς συντε-
λεστές. Είναι µια ανάπτυξη, η οποία θα στηρίζεται στην αξιο-
ποίηση του ανθρώπινου δυναµικού της χώρας και στις δραστη-
ριότητες υψηλής προστιθέµενης αξίας.

Η δική µας Κυβέρνηση τοποθετείται ευθέως ότι επιθυµεί να
υλοποιήσει µια στρατηγική που αξιοποιεί το µεγάλο πλεονέκτηµα
της χώρας, το ανθρώπινο δυναµικό της, το γεγονός, δηλαδή, ότι
ο ένας στους δύο Έλληνες είναι απόφοιτος πανεπιστηµίου, ότι
είναι ένα ανθρώπινο δυναµικό εξαιρετικής ποιότητας, η οποία θα
είναι δοµηµένη γύρω από τις δυνατότητες που έχει αντικειµενικά. 

Το σπουδαιότερο όλων, κατά τη γνώµη µου, είναι αυτή η
στροφή και η έµφαση στην επιχειρηµατικότητα των νέων, στην
πίστη στη νέα γενιά, στο ανθρώπινο δυναµικό µας. Χαίροµαι, που
τόσο στον προηγούµενο νόµο του Υπουργείου Παιδείας για την
έρευνα όσο και στον τωρινό, δίνεται ιδιαίτερη έµφαση στον αν-
θρώπινο παράγοντα, στα παιδιά µας, παιδιά που έχουν απί-
στευτη ποιότητα, που έχουν απίστευτα προσόντα, νέα παιδιά που
τους οδήγησε η ανικανότητα των προηγούµενων κυβερνήσεων
να εγκαταλείπουν τη χώρα. Η χώρα γίνεται φτωχή σε επιστηµο-
νικό προσωπικό, µε καινοτόµες ιδέες και τεχνολογικές γνώσεις.
Η Ελλάδα αιµορραγεί από το φευγιό.

Αυτό θέλαµε να το αλλάξουµε. Αυτό δεσµευτήκαµε ότι θα το
εξαλείψουµε. Αυτό τώρα το κάνουµε πράξη. Είναι αυτοί οι πιτσι-
ρικάδες, που θα στηρίξουµε για να µείνουν εδώ και να προσφέ-
ρουν στην ανάπτυξη της τεχνολογίας, της καινοτοµίας, της
δηµιουργίας και εποµένως στην ανάπτυξη της οικονοµίας. Είναι
οι νέοι µας µε το απαράµιλλο επιστηµονικό υπόβαθρό τους, µε
τις ιδέες και την εργατικότητά τους που πρέπει να ενισχύσουµε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Είναι οι αγωνίες όλων µας για το µέλλον που πρέπει, επιτέ-
λους, να κατευνάσουµε και να δώσουµε λύσεις. Ώρα, λοιπόν, να
δώσουµε στήριξη σε αυτούς που τους πρέπει, ώρα να τους εξα-
σφαλίσουµε επαρκή χρηµατοδότηση και να τους προσφέρουµε
τα αναγκαία κίνητρα, το κατάλληλο περιβάλλον και αυτοί είµαι
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σίγουρη ότι θα µεγαλουργήσουν και µαζί τους θα ανυψωθεί και
η πατρίδα µας. Ώρα για…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και ώρα να τελει-
ώσουµε, κυρία Γεννιά.

ΓΕΩΡΓΙΑ ΓΕΝΝΙΑ: …έµπνευση, ελπίδα και όραµα. Γι’ αυτό και
στηρίζω τόσο επί της αρχής όσο και επί των άρθρων το νοµο-
σχέδιο αυτό.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε για τον σεβασµό του χρόνου. 
ΑΝΝΑ-ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον

λόγο επί της διαδικασίας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, έχετε τον

λόγο.
ΑΝΝΑ-ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να

σηµειωθεί ότι µόλις µας ήρθε µια τροπολογία στο νοµοσχέδιο
αυτό. Αυτό όµως που κρατάω στα χέρια µου δεν είναι τροπολο-
γία, είναι νοµοσχέδιο ολόκληρο! Είναι ογδόντα πέντε σελίδες.
Δεν έχει καµµία σχέση µε το παρόν νοµοσχέδιο. Αφορά στο προ-
σφυγικό.

Η αιτιολογική έκθεση, την οποία µόλις άρχισα να διαβάζω, δεν
είναι αιτιολογική έκθεση. Είναι µια απαρίθµηση των άρθρων.
Πότε ακριβώς περιµένουµε στην κοινοβουλευτική διαδικασία να
αξιολογηθεί αυτό; Αυτό είναι νοµοσχέδιο το οποίο δεν έχει βγει
στη διαβούλευση, δεν θα περάσει από κανονικές διαδικασίες και
κατατίθεται στις 23.30’, χωρίς καν να είναι εδώ ο αρµόδιος Υ-
πουργός. 

Λοιπόν, νοµίζω ότι από την επιστολή που έστειλε ο Πρόεδρός
µας ο κ. Μητσοτάκης, σήµερα σχετικά µε τις διαδικασίες λει-
τουργίας της Βουλής, µάλλον εκλάβατε ότι θέλει να αρχίσει να
γίνεται το ακριβώς αντίθετο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρία Ασηµακοπού-
λου, θα είναι αύριο εδώ ο κ. Μουζάλας.

ΑΝΝΑ-ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Έχω να πω και κάτι άλλο:
Απορώ που οι συνάδελφοι της Πλειοψηφίας δεν βρίσκονται εδώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Θα είναι αύριο εδώ ο
κ. Μουζάλας να ζητήσετε εξηγήσεις.

ΑΝΝΑ-ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Να καλέσουµε και τους φορείς

αύριο, να τοποθετηθούν επί της τροπολογίας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Καρασµάνη,

έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ανάπτυξη. Η λέξη που βρίσκεται

στα χείλη όλων των πολιτών, καθώς ως έννοια εκφράζει την µο-
ναδική δυνατότητα και ελπίδα να ξεφύγουµε επιτέλους από το
τέλµα της πιο δεινής οικονοµικής κρίσης που έχει αντιµετωπίσει
η χώρα, µε κοινωνικές συνέπειες που έχουν γονατίσει κυριολε-
κτικά τον λαό µας. Η πολυπόθητη ανάπτυξη, λοιπόν. Ποιος δεν
την θέλει; Και ο τελευταίος Έλληνας αυτήν περιµένει, σε αυτήν
στηρίζει την ελπίδα για επιβίωση. 

Αβίαστο συνεπώς είναι το ερώτηµα: Αυτός ο αναπτυξιακός
νόµος, πέρα από το όνοµά του, είναι αυτό που όλοι θα περιµέ-
ναµε; Είναι όσο ρωµαλέος χρειάζεται ώστε να εγγυάται µια επί-
πονη αλλά αποτελεσµατική πορεία προς την ανάκαµψη και την
ανάπτυξη; Παρέχει τη δέσµη των ισχυρών κινήτρων που απαι-
τούνται για να έχουµε αυτό που παγκοσµίως θεωρείται υπ’ αριθ-
µόν ένα προϋπόθεση για οικονοµική ανάπτυξη, δηλαδή την
προσέλκυση επενδυτών και επενδύσεων;

Αβίαστο το ερώτηµα, αβίαστη και η απάντηση: Όχι. Γιατί; Διότι
οι πόροι που αυτός ο νόµος διαθέτει για την περίοδο 2016 - 2022
φτάνουν το ασύλληπτο, το ιλιγγιώδες ποσό των 480 εκατοµµυ-
ρίων και των 27 εκατοµµυρίων για φοροαπαλλαγές και αυτόν δε
τον πακτωλό κονδυλίων χωρίς προκαταβολές. Μάλιστα, τα δύο
πρώτα χρόνια, που θα έπρεπε να πάρει µπρος και να φορτσάρει
η ατµοµηχανή, θα έπρεπε δηλαδή να έχουµε ένα επενδυτικό σοκ,
δεν δίνει τίποτα ούτε ένα ευρώ. Με αυτήν την ένδεια πόρων και
µάλιστα χωρίς προκαταβολές, το αντίθετο δηλαδή από ό,τι γινό-
ταν µέχρι σήµερα, χωρίς ρευστότητα, µε τα capital controls να
εξακολουθούν να κρατούν τις τράπεζες κλειστές τι µπορεί να πε-
ριµένει η οικονοµία;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η επένδυση είναι ψυχολογία. Η
επένδυση απαιτεί κλίµα εµπιστοσύνης. Υπάρχουν; Και εδώ η
απάντηση είναι αβίαστη αλλά και προφανής. Με αυτόν τον ανη-
λεή διωγµό στην επιχειρηµατικότητα και στο κέρδος, µε αυτό το
φοροληστρικό καθεστώς, µε αυτούς τους φορολογικούς ασφα-
λιστικούς συντελεστές, ποιος ξένος ή ντόπιος θα επενδύσει εδώ,
όταν σε γειτονικές χώρες ξέρουν ότι θα βρουν ένα φορολογικό
καθεστώς, έναν φορολογικό παράδεισο, µε συντελεστή φορο-
λογίας 10%, µε µηδενικό στα κέρδη που επενδύονται, αλλά και
µε εξαίρεση από τον ΦΠΑ, τον οποίο εµείς αισίως εξακοντίσαµε
στο 24 %; Με αυτές τις προϋποθέσεις ποιος και γιατί να τοποθε-
τήσει τα λεφτά του εδώ; Γι’ αυτό και έχουµε το φαινόµενο της
αδιάκοπης φυγής επιχειρήσεων προς αυτές τις γειτονικές χώ-
ρες. 

Να επισηµάνω εδώ ότι οι περισσότερες από αυτές τις επιχει-
ρήσεις που φεύγουν, φεύγουν από νοµούς και περιοχές που συ-
νορεύουν µε αυτές τις χώρες, από νοµούς, τους οποίους εµείς
ως κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας το 2007 µε οµόφωνη από-
φαση της Επιτροπής Περιφερειών και, το κυριότερο, µε ψήφιση
από όλες τις πτέρυγες της Βουλής χαρακτηρίσαµε παραµεθόρι-
ους και προβληµατικούς στο σύνολό τους. Εσείς, όµως, της Κυ-
βέρνησης έρχεστε τώρα και καταργείτε αυτό το παραµεθόριο
και προβληµατικό στο σύνολό του. 

Σας πρότεινα προχθές στις συναρµόδιες επιτροπές νοµοθε-
τική βελτίωση του άρθρου 12, παράγραφος ββ’, που αναφέρεται
στις ειδικές κατηγορίες ενισχύσεων. Συνεπώς αν πούµε ότι µέχρι
τότε δεν το γνωρίζατε, τώρα το γνωρίζετε. Δεν έχετε ούτε δικαιο-
λογία, ούτε καν πρόσχηµα. Θα επανορθώσετε, λοιπόν, αυτήν την
αδικία; Θα στέρξετε; Θα πράξετε αυτό που πλέον ξέρετε ότι είναι
ορθό και δίκαιο;

Για την Πέλλα, την οποία εκπροσωπώ, σας είπα ότι πρώτη το
2007 µε τον ν.3536, άρθρο 42, χαρακτηρίστηκε οµόφωνα και πα-
ραµεθόρια, προβληµατική στο σύνολό της, καθώς η τότε κυβέρ-
νηση αναγνώρισε τη φθίνουσα οικονοµική κατάστασή της, ανα-
γνώρισε ότι είναι ένας νοµός χωρίς υποδοµές, χωρίς βιοµηχανική
περιοχή, εντελώς αποβιοµηχανοποιηµένος, ο µοναδικός νοµός
χωρίς κάθετο επί της Εγνατίας Οδού και ο οποίος, αν και διαθέτει
ογδόντα χιλιόµετρα µεθόρια γραµµή, δεν έχει έξοδο προς τον
βορά και προς τα σύνορα.

Προσέθεσαν, µάλιστα, ότι συντελείται και δεύτερη αυταπόδει-
κτη αδικία µε τις ειδικές περιοχές ενίσχυσης, καθώς από τον πί-
νακα των περιοχών µε πληθυσµιακή µείωση απουσιάζει η Πέλλα,
ενώ οι απογραφές του 2001 και του 2011 πιστοποιούν µείωση
πληθυσµού και εξ αυτού του λόγου, άλλωστε, µειώθηκαν και οι
βουλευτικές έδρες από πέντε σε τέσσερις. 

Διαπράττετε, όµως και µια επιπλέον αδικία: Αποχαρακτηρίζετε
δηµοτικές κοινότητες που χρόνια τώρα έχουν χαρακτηριστεί
ορεινές και επιπλέον µειονεκτικές, όπως Όρµα Λουτρακίου, Λυ-
κοστόµα, Πρόµαχοι, Γαρέφι, που είναι δίπλα στη µεθοριακή
γραµµή, Σαρακηνοί και Κορυφή στον Δήµο Αλµωπίας, αλλά και
χωριά του Δήµου Έδεσσας, όπως Νησί, Καρυδιά, Κερασιά,
Βρυτά, Άγρας, Αγία Φωτεινή, Φλαµουριά, Μαργαρίτα, Σωτήρας.
Δηλαδή αντί να δώσετε επιπλέον κίνητρα, καταργείτε και αυτά
που υπάρχουν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε εδώ έναν αναπτυξιακό
νόµο µε µηδαµινούς πόρους και παντελώς ανεπαρκείς γι’ αυτό
που υποτίθεται ότι πρέπει να υπηρετήσει. Και από την άλλη
έχουµε µια Κυβέρνηση που αφήνει παγωµένα στα συρτάρια των
Βρυξελλών 6 ολόκληρα δισεκατοµµύρια ευρώ από το Πρό-
γραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης 2014 – 2020. 

Μέσω αυτού του προγράµµατος δίνονται 370 εκατοµµύρια για
ίδρυση και εκσυγχρονισµό δύο χιλιάδων εκατό νέων µικροµε-
σαίων επιχειρήσεων και τεσσερισήµισι χιλιάδων αγροτοτουριστι-
κών επιχειρήσεων. Μπορούµε να στηρίξουµε τη µεταποίηση
αγροτικών προϊόντων µε τριακόσιες σαράντα νέες επιχειρήσεις
και προϋπολογισµό 254 εκατοµµύρια ευρώ, δηµιουργώντας
τρεις έως πέντε θέσεις εργασίας ανά επενδυτικό σχέδιο. Επίσης,
διατίθενται 72 εκατοµµύρια ευρώ για την ίδρυση νεοφυών επι-
χειρήσεων, τα λεγόµενα start ups. 

Ανέφερα τα τρία µέτρα από σύνολο δεκαέξι µέτρων, τα οποία
παραδώσαµε τον Ιανουάριο, µέτρα µε τα οποία θα µπορούσαµε
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να δηµιουργήσουµε µεγάλη ανάπτυξη στην ελληνική περιφέρεια
και να δηµιουργήσουµε νέες θέσεις εργασίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Υπάρχει ακόµα και το Πρόγραµµα Αλιείας µε 520 εκατοµµύρια
ευρώ, καθώς για πρώτη φορά καταφέραµε να διπλασιάσουµε
τους πόρους µε την καθοριστική συµβολή της τότε Επιτρόπου
της κ. Μαρίας Δαµανάκη, κονδύλια µε τα οποία µπορούν να δη-
µιουργηθούν επενδύσεις στον αλιευτικό τοµέα και σε εκείνο των
υδατοκαλλιεργειών, καθώς επίσης και δράσεις ανάπτυξης αλι-
ευτικών περιοχών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κλείστε, κύριε συνά-
δελφε. Ήσαστε σαφής. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. Κλείνω.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό θα ήταν πραγµατικά ένα

µεγάλο, καθοριστικό βήµα προς την ανάπτυξη και την ανάκαµψη.
Όµως, βρισκόµαστε µπροστά στο επιεικώς παράδοξο φαινόµενο
µιας Κυβέρνησης που φέρνει εδώ ένα κατ’ ευφηµισµόν αναπτυ-
ξιακό νόµο µε πόρους αµελητέους, αν όχι µηδαµινούς και τρα-
γικά ανεπαρκείς. 

Όµως, αφήνετε στα αζήτητα κονδύλια δισεκατοµµυρίων που
θα µπορούσαν να προκαλέσουν το επενδυτικό σοκ που προανέ-
φερα, που έχει άµεσα ανάγκη η χώρα. Γιατί το κάνει; Θα µας λύ-
σει κανείς αυτήν την απορία; 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τι θέλετε, κύριε συ-

νάδελφε; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κάτι σε σχέση µε την τροπολογία θέλω

να πω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το πρωί, που θα έρ-

θει ο κ. Μουζάλας. Θα είναι εδώ το πρωί, κύριε Αµυρά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Πριν τον κ. Μουζάλα, κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το πρωί, που θα είναι

εδώ ο κ. Μουζάλας, θα είναι ο πιο κατάλληλος χρόνος για να πα-
ρέµβετε.

Η κ. Όλγα Κεφαλογιάννη έχει τον λόγο. 
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, πριν ξεκινήσω µε τη συζήτηση για το αναπτυξιακό νο-
µοσχέδιο, θα σας πω ότι σήµερα ο Πρόεδρος της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας απέστειλε επιστολή
στον Πρόεδρο της Βουλής καταγγέλλοντας τις στρεβλές και αν-
τικοινοβουλευτικές πρακτικές της Κυβέρνησης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το είπε η κ. Ασηµα-
κοπούλου, κυρία Κεφαλογιάννη. Στερείτε χρόνο από την οµιλία
σας. 

ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Ζητήσαµε να προχωρήσει σε συστά-
σεις προς την Κυβέρνηση. Κι έρχεται σήµερα στις δώδεκα παρά,
αυτό εδώ ως τροπολογία, όπως είπε και η κ. Ασηµακοπούλου,
ογδόντα πέντε σελίδες. Είναι εκπρόθεσµη, είναι παντελώς άσ-
χετη µε το νοµοσχέδιο που συζητάµε. Κύριε Υπουργέ, το λιγό-
τερο που θα µπορούσατε να κάνετε, είναι να µην την κάνετε απο-
δεκτή. Περιµένουµε αύριο το πρωί να την αποσύρετε και να την
φέρετε µε την κανονική διαδικασία την κοινοβουλευτική. Επιτέ-
λους σταµατήστε να προσβάλλετε τον κοινοβουλευτισµό και τη
δηµοκρατία!

Με δεκαοκτώ µήνες καθυστέρηση συζητάµε σήµερα για το νέο
αναπτυξιακό νοµοσχέδιο, ένα σχέδιο που δυστυχώς, µε τις αστο-
χίες και τις παραλείψεις του, εντείνει ακόµα περισσότερο την
ανασφάλεια και την αβεβαιότητα του επιχειρηµατικού κόσµου.
Και όπως είπα και στην επιτροπή, αποτελεί µόνο µια σταγόνα
νερό σε µια έρηµο ύφεσης. 

Φαίνεται ειρωνικό και αντιφατικό, σήµερα, µετά από ενάµιση
χρόνο αποτυχηµένης πολιτικής, να έρχεται η Κυβέρνηση και να
κηρύσσει την έναρξη της ανάπτυξης. Σε µια Ελλάδα όπου αυξά-
νεται η ύφεση, µειώνεται η ρευστότητα, καταποντίζονται οι επεν-
δύσεις, συρρικνώνονται τα δηµόσια έσοδα των ταµείων και του
κράτους, σε µια Ελλάδα κλειστών τραπεζών και µηδενικών προσ-
δοκιών µε επιχειρήσεις και πολίτες που υπερφορολογούνται
χωρίς καµµία προοπτική για το µέλλον. 

Ο Πρωθυπουργός, µεθαύριο, σε µια εκδήλωση µε προφανή

επικοινωνιακό σκοπό, θα προσπαθήσει να µας πείσει για τα αδύ-
νατα. Θα επιχειρήσει να παρουσιάσει µια µαγική εικόνα, µακριά,
φυσικά, από τη ζοφερή πραγµατικότητα, αποκοµµένος από τις
επιτακτικές ανάγκες των πολιτών, αδύναµος πλέον, να ακούσει
τα προβλήµατα που µέρα µε τη µέρα µεγαλώνουν, αδύναµος και
ακυρωµένος από τις ίδιες του τις πράξεις.

Είναι τόσο σκληρή η πραγµατικότητα, κυρίες και κύριοι της
συµπολίτευσης, που καµµία, πλέον, επικοινωνιακή προσπάθεια
δεν µπορεί να την κρύψει. Ούτε τα λουκέτα στις επιχειρήσεις
µπορούν να κρυφτούν, ούτε οι νέοι χιλιάδες άνεργοι που προ-
στίθενται στον κατάλογο, ούτε η σφαγή της µεσαίας τάξης µπο-
ρεί να εξηγηθεί από κανέναν, ούτε από τον Πρωθυπουργό ούτε
από τον Υπουργό Ανάπτυξης ούτε από ατελείς προσπάθειες, σαν
αυτή του αναπτυξιακού νοµοσχεδίου. Γιατί η αλήθεια είναι µία:
Έχουµε µπροστά µας την πιο αντιµεταρρυθµιστική, την πιο αν-
τιαναπτυξιακή κυβέρνηση της Μεταπολίτευσης.

Πώς, λοιπόν, αυτή η Κυβέρνηση θα µπορέσει να φέρει την
ανάπτυξη, µε ποιους όρους; µε ποιες προϋποθέσεις; Αλήθεια,
κύριοι συνάδελφοι της συµπολίτευσης, η σύµβαση για το Ελλη-
νικό πρόκειται για µια καλή ή κακή εξέλιξη; Είστε ικανοποιηµένοι
µε το τίµηµα και το όφελος που αποκοµίζει στο ελληνικό δηµό-
σιο; Έχετε αντιληφθεί ότι και µόνο ο χρόνος που πέρασε λει-
τούργησε εις βάρος του δηµοσίου συµφέροντος; Ποιον Υπουργό
της Κυβέρνησής σας, τελικά, να πιστέψουµε; 

Πολύ φοβάµαι ότι για όλα τα ρητορικά αυτά ερωτήµατα δεν
υπάρχουν απαντήσεις, παρά µόνο υπεκφυγές. Διότι η πραγµατι-
κότητα είναι ότι δεν σας ενδιαφέρει, κύριοι συνάδελφοι, η ανά-
πτυξη. Δεν την πιστεύετε. Αλλιώς την εννοείτε εσείς, αλλιώς
εµείς. Οι διαφορές µας τεράστιες, διότι εσείς πιστεύετε µόνο
στον κρατικό παρεµβατισµό, στον κρατικό έλεγχο, στο κράτος-
αφέντη, που ελέγχει τα πάντα και τους πάντες, σε ένα µοντέλο
γραφειοκρατικό, ακραίου παρεµβατισµού και ασφυκτικής ρύθµι-
σης. 

Και φυσικά, αυτό το πνεύµα διαπερνά και το σηµερινό νοµο-
σχέδιο. Γι’ αυτό και µην προσποιείστε για κάτι που δεν θέλετε
πραγµατικά. Δεν πρόκειται να πείσετε κανέναν. Γιατί ανάπτυξη
σηµαίνει ιδιωτική πρωτοβουλία, ανταγωνιστικότητα, εξωστρέ-
φεια, αξιοποίηση δηµόσιας περιουσίας, λιγότερο κράτος, περισ-
σότερη δηµιουργικότητα και ελευθερία. Λέξεις που και µόνο στο
άκουσµά τους εσείς έχετε αποστροφή.

Περιµένω, λοιπόν, µε ανυποµονησία να ακούσω µεθαύριο τον
Πρωθυπουργό πόσες από αυτές τις µαγικές και απαγορευµένες
µέχρι πρότινος λέξεις θα χρησιµοποιήσει. Γιατί, πλέον, µεταµ-
φιέζεται σε µεταρρυθµιστή, πανηγυρίζει για την εφαρµογή των
δικών του µνηµονίων, φτιάχνει τα ταµεία αποκρατικοποιήσεων
διάρκειας ενενήντα εννέα ετών, µιλάει χρησιµοποιώντας τον δικό
µας όρο «δίκαιη ανάπτυξη». 

Αλήθεια, για ποια δικαιοσύνη µπορεί να µιλάει ο Πρωθυπουρ-
γός, όταν µε δική του ευθύνη διαλύεται και φτωχοποιείται η µε-
σαία τάξη; Πόσο δίκαιη θα είναι αυτή η υποτιθέµενη ανάπτυξη
που ονειρεύεστε χωρίς την µεσαία τάξη; Να σας απαντήσω. Θα
είναι ανισοµερής, αναιµική και περιορισµένη σε ελάχιστους. Αυτή
την ανάπτυξη σχεδιάζετε, την άδικη και αναποτελεσµατική για
την Ελλάδα και τους Έλληνες ανάπτυξη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να είµαι σαφής από
την αρχή. Κανένα νοµοσχέδιο δεν µπορεί από µόνο του να φέρει
την ανάπτυξη, ακόµα και το καλύτερο, που εν προκειµένω δεν
είναι. Η ανάπτυξη δεν έρχεται µε άνωθεν εντολές, δεν διατάσσε-
ται, δεν επιβάλλεται. Η ανάπτυξη δεν έρχεται µε εύκολα λόγια
και ευχάριστες υποσχέσεις. 

Με το σηµερινό νοµοσχέδιο χάνεται µια πολύ µεγάλη ευκαιρία
να φέρετε ένα νέο τολµηρό αναπτυξιακό σχέδιο νόµου, µε έµ-
φαση στα φορολογικά κίνητρα, µε πρόσβαση σε χρηµατοδοτικά
εργαλεία που δεν θα στρέβλωναν τον ανταγωνισµό και θα στή-
ριζαν αξιοκρατικά την επιχειρηµατικότητα, µε ενθάρρυνση των
ιδιωτικών επενδύσεων. Δεν προχωρήσατε, όµως, σε ένα διαφο-
ρετικό πρότυπο αναπτυξιακού νόµου, που θα µπορούσε να είχε
σχεδιαστεί µε άξονα τη δηµιουργία ενός νέου εθνικού αναπτυ-
ξιακού µοντέλου, που έχει ανάγκη ο τόπος. Άλλωστε, έχουµε και
το παράδοξο, το νοµοσχέδιο να κατατίθεται στη Βουλή πριν τη
συγκρότηση του εθνικού αναπτυξιακού σχεδίου για το νέο πα-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΓ’ - 14 ΙΟΥΝΙΟΥ 2016 11141



ραγωγικό µοντέλο της χώρας. 
Είναι προφανές, λοιπόν, ότι δεν θα µπορέσετε, δεν θα πετύ-

χετε. Μένετε αγκιστρωµένοι σε ιδεολογικές εµµονές και αυτή η
εµµονή σας σε ιδεολογήµατα φαίνεται καθαρά σε δύο σηµεία. 

Το πρώτο είναι η προσπάθεια εισαγωγής ενός ταξικού προσή-
µου στις επενδύσεις. Το νοµοσχέδιο τις χωρίζει σε µεγάλες και
µικρές, αντί να στηρίζεται σε αξιοκρατικά κριτήρια.

Το δεύτερο και ιδιαίτερα σηµαντικό σηµείο είναι ότι τιµωρεί,
ουσιαστικά, τους επενδυτές των προηγούµενων αναπτυξιακών
νόµων. Ο νόµος είναι εκδικητικός ως προς τις επενδύσεις που
είναι ενταγµένες στους προηγούµενους αναπτυξιακούς και µε
αυτόν τον τρόπο καταργείται η έννοια της συνέχειας του κρά-
τους.

Αλήθεια, ποιος επενδυτής θα φέρει τα χρήµατά του σε µια
χώρα που δεν υπάρχει εµπιστοσύνη, που το κράτος αλλάζει από
κυβέρνηση σε κυβέρνηση, που δεν εγγυάται τη συνέχειά του και
που λειτουργεί εκδικητικά, µε κριτήρια πρωτόγνωρα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ανάπτυξη έρχεται µε κανόνες
που τηρούνται απ’ όλους, αποδεκτούς από τον σύγχρονο κόσµο,
που σέβονται τις αρχές της ελεύθερης αγοράς αλλά και τους θε-
σµούς. Αυτός είναι κανόνας απαράβατος για την προσέλκυση
επενδύσεων. Η ανάπτυξη έρχεται µε αξιόπιστες κυβερνήσεις,
που εργάζονται για το κοινό καλό και όχι για τα νέα πελατειακά
δίκτυα, που µε µεγάλη επιµέλεια χτίζετε εσείς όλο αυτό το διά-
στηµα, ή για το ταξικό καλό όσων πιστεύετε ότι είναι µε εσάς.
Έρχεται µε σχέση εµπιστοσύνης µεταξύ Κυβέρνησης, επιχειρη-
µατικότητας αλλά και εργαζοµένων. Και η πολύτιµη έννοια της
εµπιστοσύνης χτίζεται µε πολύ κόπο και µεγάλη προσπάθεια. 

Πολύ φοβάµαι, όµως, ότι ούτε ο κόπος ούτε η προσπάθεια σας
διακρίνει, σίγουρα ούτε και η αξιοπιστία. Αυτήν την χάσατε πολύ
νωρίς, για να κερδίσετε επάξια τον χαρακτηρισµό της πλέον ανα-
ξιόπιστης Κυβέρνησης που έχει χάσει την εµπιστοσύνη και των
πολιτών και των επενδυτών, της Κυβέρνησης που σέρνει την Ελ-
λάδα στον δρόµο της ύφεσης και του µαρασµού. 

Όσο πιο γρήγορα, λοιπόν, αλλάξουµε πορεία, τόσο καλύτερα.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, έχετε τον

λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω να θέσω το ζήτηµα

της κατάθεσης αυτής της εκπρόθεσµης τροπολογίας. Σύµφωνα
µε το άρθρο 88 του Κανονισµού της Βουλής, πρώτον οι τροπο-
λογίες πρέπει να κατατίθενται από τους αρµόδιους Υπουργούς
-ο κ. Μουζάλας δεν είναι παρών, για να την υποστηρίξει, να την
εισαγάγει στην Ολοµέλεια- και δεύτερον πρέπει να σχετίζονται
µε το αντικείµενο της πρότασης ή του σχεδίου νόµου.

Εδώ έχουµε ογδόντα πέντε σελίδες…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Αµυρά, η πρό-

ταση ποια είναι; Έχουν ειπωθεί…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ακούστε µόνο αυτό, για να καταλάβουν

οι λίγοι συνάδελφοι που έχουµε µείνει στην Αίθουσα τον τρόπο
νοµοθέτησης.

Υπάρχει σε αυτήν την τροπολογία «µαµούθ», για παράδειγµα,
µια διάταξη που λέει τι θα γίνει εάν εκδοθεί απόφαση διαζυγίου
µεταξύ δύο ανθρώπων που ο γάµος διήρκεσε τρία χρόνια και
πού θα πάει η επιµέλεια των τέκνων εάν ο ένας από τους δύο διέ-
µενε νόµιµα ή όχι στην Ελλάδα. Έχει σχέση αυτή η τροπολογία
µε το αναπτυξιακό νοµοσχέδιο;

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, έχω την αίσθηση ότι και το Προ-
εδρείο δεν θα έπρεπε να την κάνει αποδεκτή. Θα έπρεπε να απο-
πέµψει αυτή την κατάθεση ως µη σύννοµη ή εν πάση περιπτώσει
ως παράτυπη σε σχέση µε τις πρόνοιες του Κανονισµού της Βου-
λής και δη του άρθρου 88.

Ευχαριστώ.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα δοθεί πα-

ράταση;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Όχι, ο τελευταίος

οµιλητής είναι ο κ. Καρράς.
Τον λόγο έχει ο κ. Μηταράκης.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω πει πολλές

φορές σε αυτήν την Αίθουσα ότι για να ξαναεπιστρέψουµε στην
ανάπτυξη της ελληνικής οικονοµίας πρέπει κατ’ αρχάς να πιστέ-
ψουµε στον ιδιωτικό τοµέα, να πιστέψουµε στις επενδύσεις. 

Και πράγµατι χάρηκα κατά τη συζήτηση στην επιτροπή που
ένας συνάδελφος του ΣΥΡΙΖΑ είπε: «Δεν µπορούµε να φέρουµε
Αρειανούς για πετύχουµε την ανάπτυξη. Και αυτό θα γίνει µόνο
µε την ιδιωτική οικονοµία». Λογικό, αλλά καινούργιο για εσάς.
Είναι ένα µεγάλο βήµα προόδου για τον ΣΥΡΙΖΑ, χωρίς ουσία
όµως.

Χρειάστηκαν δεκαεπτά µήνες αναµονής, για να καταλάβετε,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της συµπολίτευσης, ότι είναι ση-
µαντικός ο αναπτυξιακός νόµος. Ελπίζω να µην χρειαστείτε άλ-
λους τόσους µήνες όµως για να καταλάβετε ότι το νοµοσχέδιο
που συζητάµε σήµερα είναι ένα «αδειανό πουκάµισο».

Διαβάστε τη γνώµη της ΟΚΕ. Στη δεδοµένη κατάσταση της πα-
ρατεταµένης ύφεσης της ελληνικής οικονοµίας, της ουσιαστικής
ανεπάρκειας ρευστότητας του τραπεζικού συστήµατος και του
αρνητικού επιχειρηµατικού κλίµατος, οι φοροαπαλλαγές δεν
αποτελούν πρακτικά ελκυστικό είδος ενίσχυσης. Οι φοροαπαλ-
λαγές γενικά είναι ο καλύτερος τρόπος ενίσχυσης αναπτυξιακών
πρωτοβουλιών αλλά απαιτούν µια χώρα στην οποία λειτουργεί ο
τραπεζικός τοµέας, απαιτούν µια χώρα που είναι χαµηλό το κό-
στος ρίσκου. 

Ως προς τις επιχορηγήσεις, είπε ο κύριος Υπουργός ότι το
σχέδιο σήµερα εδράζεται σε υπαρκτούς πόρους. Με τα 480 εκα-
τοµµύρια, όµως, που προβλέπει η έκθεση του Γενικού Λογιστη-
ρίου του Κράτους για την περίοδο 2016-2022 δεν µπορούµε να
ελπίζουµε ότι αυτό το νοµοσχέδιο θα έχει επίδραση στην ελλη-
νική οικονοµία. Και απ’ αυτό το ποσό πέρυσι, που δεν είχαµε τον
νόµο, φέτος και του χρόνου ουσιαστικά θα δοθούν µηδέν στην
ελληνική οικονοµία.

Γι’ αυτό µην µοιράζετε άλλες ψεύτικες υποσχέσεις, ειδικά τώ-
ρα που η χώρα µας χρειάζεται τα επόµενα χρόνια 100 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ νέες επενδύσεις για να βγει οριστικά από την
κρίση.

Άρα, ο στόχος της προσέλκυσης νέων επενδύσεων δεν επιτυγ-
χάνεται µε αυτό το πλαίσιο, εκτός και εάν έχετε και άλλες µεθό-
δους. Διάβαζα τώρα, ένα λεπτό πριν ανέβω στο Βήµα, την
εκπρόθεσµη τροπολογία. Προβλέπει να λειτουργήσουν κυλικεία
κατά παρέκκλιση της νοµοθεσίας στα hot spots. Ίσως αυτό είναι
το νέο αναπτυξιακό µοντέλο που συζητάµε σήµερα. 

Να δούµε, όµως, τι έγινε στα προηγούµενα χρόνια. Το 2012,
το 2013, το 2014, µέσα στην κρίση, το Υπουργείο Ανάπτυξης
έδωσε επιχορηγήσεις 1,2 δισεκατοµµυρίου ευρώ που είχαν απο-
τέλεσµα και επέστρεψε η ελληνική οικονοµία στην ανάπτυξη το
2014. 

Το κακό, όµως, είναι ότι µε αυτόν τον νόµο όχι µόνο δεν θα φέ-
ρετε νέες επενδύσεις, αλλά µε τις µεταβατικές διατάξεις πλήτ-
τετε αυτούς που ήδη τόλµησαν και επένδυσαν στην ελληνική
οικονοµία. 

Άκουσα τον κύριο Υπουργό να λέει ότι παρέλαβε ένα χάος να
διαχειριστεί. Το ίδιο ακριβώς µπορούµε να πούµε και εµείς και
µπορούµε να πάµε πίσω στην εποχή του Χαρίλαου Τρικούπη,
αλλά αυτός δεν είναι ουσιαστικός πολιτικός διάλογος. Το θέµα
είναι η κάθε κυβέρνηση να λέει τι κάνει ουσιαστικά για την ελλη-
νική οικονοµία. 

Άκουσα, παραδείγµατος χάριν, τον κύριο Υπουργό να µιλάει
για τα προβλήµατα που υπήρχαν στην Γενική Γραµµατεία Ιδιωτι-
κών Επενδύσεων πριν από το 2012, για τα κυκλώµατα διαφθοράς
που ανακαλύφθηκαν και πήγαν στη δικαιοσύνη. 

Εµείς, την περίοδο 2012-2014 προχωρήσαµε σε συγκεκριµέ-
νες ενέργειες, δεκατρείς συγκεκριµένες ενέργειες, για να ενι-
σχύσουµε τη διαφάνεια, µέτρα που λειτούργησαν, όπως το
αυτοτελές Τµήµα Επιθεώρησης, το οποίο είχε την ευθύνη του
ελέγχου των ελεγκτών των ιδιωτικών επενδύσεων. Θεσµοθετή-
σαµε εξωτερικούς πιστοποιηµένους φορείς µε προεδρικό διά-
ταγµα, διαδικασία που δέχθηκε το Συµβούλιο της Επικρατείας,
που επέτρεπε να επιταχυνθούν οι διαδικασίες χωρίς να παρεµ-
βαίνει το Υπουργείο. 

Αυτό είναι ένα χρήσιµο εργαλείο, κύριε Υπουργέ, το π.δ.35/
2014, που θα µπορούσατε να το χρησιµοποιήσετε στον δικό σας
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νόµο ως εργαλείο, αντί να δηµιουργήσετε κάτι καινούργιο. 
Το καταθέτω για τα Πρακτικά και για τη διευκόλυνση.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης Μηταράκης κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Προχωρήσαµε στην ανανέωση του προσωπικού. 
Προχωρήσαµε στην ενηµέρωση των επενδυτών µόνο από το

Κέντρο Ενηµέρωσης των Επενδυτών, ώστε να µην υπάρχει επα-
φή µεταξύ του ελεγκτή και του επενδυτή. 

Δηµιουργήσαµε ασφαλές αρχείο, ειδική γραµµατεία, ώστε να
είναι ασφαλείς οι φάκελοι.

Ορίσαµε ότι δεν µπορεί να διοριστούν ως υπόλογοι οι διαχει-
ριστές υπάλληλοι που συµµετείχαν στο όργανο ελέγχου. 

Επαναφέραµε την κύρωση από τη Βουλή των µεγάλων ανα-
πτυξιακών έργων. 

Μετακινήσαµε όλους τους παλιούς υπαλλήλους από την υπη-
ρεσία, µε αποτέλεσµα να υπάρξει ανανέωση στο Τµήµα Ιδιωτι-
κών Επενδύσεων.

Δηµιουργήσαµε το Εθνικό Μητρώο Αξιολογητών και περιοδικά
προσκαλούνταν νέοι ενδιαφερόµενοι, για να ανανεώνεται διαρ-
κώς το ανθρώπινο δυναµικό της αξιολόγησης των ιδιωτικών
επενδύσεων. Και προχωρήσαµε και στην επιβεβαίωση της γνη-
σιότητας των εγγυητικών επιστολών. Πρόκειται για σηµαντικό-
τατα βήµατα για την ενίσχυση της διαφάνειας. Το θέµα είναι τι
γίνεται από εκεί και πέρα. 

Επίσης, το θέµα είναι τι κάνετε και εσείς ως Υπουργείο, κύριε
Υπουργέ, αυτούς τους δεκαοκτώ µήνες για τις υπάρχουσες
επενδύσεις. Γιατί παραπονιέστε για την «ουρά», αλλά δεν µας
λέτε πόσες ολοκληρώσεις έγιναν το 2015 και το 2016, πόσα όρ-
γανα ελέγχου ορίστηκαν, πόσοι έλεγχοι πραγµατοποιήθηκαν,
πόσες εγγυητικές επιστολές επιστρέψατε. Και δεν χρησιµοποι-
ήσατε και τους πιστοποιηµένους φορείς για να επιταχύνετε, µε
αποτέλεσµα το πρόβληµα της «ουράς», που προϋπήρχε, να αυ-
ξάνει. 

Το θέµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αν ο αναπτυξια-
κός νόµος είναι ελκυστικός για τους επενδυτές και αυτό θα κρι-
θεί στην πράξη. Και ο προηγούµενος νόµος, ο ν.4146/2013,
κρίθηκε στην πράξη. Στον πρώτο κύκλο του 2013 είχαµε 40% αύ-
ξηση αιτήσεων, στον δεύτερο κύκλο του 2013 είχαµε 57% αύ-
ξηση αιτήσεων στον αυξηµένο προηγούµενο κύκλο. Στον πρώτο
κύκλο του 2014 είχαµε 372% αύξηση αιτήσεων. Συνολικά κατα-
φέραµε να εντάξουµε έργα 2,6 δισεκατοµµυρίων ευρώ, µε τη
σύµφωνη γνώµη του Υπουργείου Οικονοµικών, µε τη σύµφωνη
γνώµη του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, ώστε να έχουν δε-
σµευθεί οι πόροι γι’ αυτά τα έργα.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει
σχεδιαστεί για να έχει πολύ-πολύ µικρότερα αποτελέσµατα στην
πραγµατική οικονοµία. Και κυρίως δεν φέρνει νέες ιδέες, αλλά
αντιγράφει απλώς τον Γενικό Απαλλακτικό Κανονισµό, εισάγει ει-
δικά καθεστώτα που προϋπήρχαν, όπως οι φοροαπαλλαγές, το
leasing, τα µεγάλα έργα, η τεχνολογία. Αυτά δεν είναι νέες ιδέες.
Όµως, αυτό το νοµοσχέδιο δεν δίνει προκαταβολές, δεν στηρίζει
τη ρευστότητα της οικονοµίας. Μειώνει τα ποσοστά που επιχο-
ρηγεί τις επενδύσεις, µε αποτέλεσµα τελικά η επίδραση αυτού
του νοµοσχεδίου να είναι πολύ λίγη και πολύ αργά.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης

και Τουρισµού): Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κύριος Υπουργός

έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης

και Τουρισµού): Για το θέµα της τροπολογίας θα ήθελα να διευ-
κρινίσω ότι δεν θα συζητηθεί στο πλαίσιο αυτού του νοµοσχε-
δίου.

ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Μπράβο, κύριε Υπουργέ! Αυτό είναι
πάρα πολύ καλό!

ΑΝΝΑ-ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Αυτό θα το χειροκροτή-
σουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Είδατε, λοιπόν, ότι

λειτουργεί ο κοινοβουλευτικός διάλογος.
Κύριε Καρρά, έχετε τον λόγο. 
Πόσο χρόνο θα χρειαστείτε, κύριε Καρρά;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Θα το δούµε στη δια-

δροµή, κύριε Πρόεδρε. Πάντως, δεν έχω κάνει χρήση ούτε ενός
δευτερολέπτου σήµερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εντάξει.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Έλεγα, λοιπόν, το εξής, ότι

µου δίδεται η ευκαιρία µε χαρά να µείνω στο αναπτυξιακό  νοµο-
σχέδιο, αφού αποσύρεται αυτή η τροπολογία-νοµοσχέδιο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µία αποτίµηση του παρελθόν-
τος ενδεχοµένως θα ήταν χρήσιµη. Έχουµε διαπιστώσει ότι στη
διαδροµή είχαµε νόµους που έδιναν φορολογικά κίνητρα, είχαµε
και νόµους που έδιναν επιδοτήσεις-χρηµατοδοτήσεις. Φθάσαµε
σε ένα σηµείο, στο οποίο όµως οι νόµοι αυτοί δεν έφεραν το
προσδοκώµενο αποτέλεσµα.

Ποιο ήταν το προσδοκώµενο αποτέλεσµα; Κατά την εισηγητική
έκθεση του νοµοσχεδίου που συζητούµε, στη δεκαπενταετία
1998-2014 οι συνολικές επενδύσεις µέσω του αναπτυξιακού
νόµου ήταν 32 δισεκατοµµύρια. Όµως, η εικόνα της οικονοµίας
στο τέλος του 2014 τι µας έδινε; Μας έδινε 60 δισεκατοµµύρια
µείωση του ΑΕΠ ετησίως, 120 περίπου δισεκατοµµύρια µείωση
της αποταµίευσης, που σηµαίνει ότι πλέον η αποταµίευση δεν
είναι παράγων της οικονοµίας, δεν µπορεί να στηρίξει αναπτυ-
ξιακή προσπάθεια, γύρω στα 107 δισεκατοµµύρια κόκκινα και κα-
θυστερούµενα δάνεια, 87 δισεκατοµµύρια ληξιπρόθεσµες ο-
φειλές ιδιωτών προς το δηµόσιο και ένα διογκούµενο συνεχώς
καθηµερινά δηµόσιο χρέος, το οποίο στο τέλος του προγράµµα-
τος που εφαρµόζεται αναµένεται να φτάσει τα 320 δισεκατοµµύ-
ρια.

Πάµε, λοιπόν, να δούµε τον αναπτυξιακό νόµο µέσα σ’ αυτό
το περίγραµµα της οικονοµίας. Δεν θα αναφέρω τα ποσοστά
ανεργίας, θα περιοριστώ µόνο στα νούµερα τα οποία παρέθεσα
προηγουµένως. Έχουµε δυνατότητα µέσω ενός αναπτυξιακού
νοµοσχεδίου να εκκινήσουµε την οικονοµία; Αυτό θα πρέπει να
είναι το κρίσιµο ερώτηµα.

Βλέπω κάτι άλλο στη διαδροµή από τα στοιχεία, τα οποία είναι
της ίδιας της αιτιολογικής έκθεσης. Πόση ήταν η µέση επενδυ-
τική δαπάνη ανά θέση εργασίας µε τους προηγούµενους ανα-
πτυξιακούς νόµους; Μας δίνουν τον αριθµό ποσού συνολικής
επένδυσης 976.000 ευρώ και η µέση ενίσχυση ανά θέση εργα-
σίας έφτασε τις 323.000 ευρώ. Βγαίνει ένα συµπέρασµα αυτό-
µατα. Τα χρήµατα τα οποία διετέθησαν ήταν τεράστια. Τα ποσά
τα οποία διετέθησαν πήγαν χαµένα –µπορώ να το πω- για τον
λόγο ότι όταν δηµιουργούµε µε επένδυση σχεδόν ενός εκατοµ-
µυρίου ευρώ –και µιλώ για τη συνολική επένδυση- µία θέση ερ-
γασίας, η οποία κατά µέσο όρο δεν διατηρείται περισσότερα από
τρία ή πέντε χρόνια, τι σκοπό έχει, τι επιτυγχάνουµε; 

Πάµε, λοιπόν, να δούµε σήµερα τι µπορούµε να πετύχουµε ή
να µην πετύχουµε, για τον λόγο ότι οι προηγούµενοι αναπτυξια-
κοί, οι λεγόµενοι επενδυτικοί νόµοι δείχνουν κατ’ αποτέλεσµα ότι
ήταν µία κατασπατάληση δηµόσιου και ιδιωτικού χρήµατος.

Ερχόµαστε, λοιπόν, να δούµε ένα στοιχείο κρίσιµο, την ανερ-
γία που υπάρχει. Ένας αναπτυξιακός νόµος θα πρέπει να συµ-
βάλει στη µείωση της ανεργίας. Διαβάζω, λοιπόν, πάλι από την
αιτιολογική έκθεση και την έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου. Μας
λέει ότι περίπου 480 εκατοµµύρια είναι η συµµετοχή του δηµο-
σίου, πέραν εκείνων των κονδυλίων που αφορούν τα προηγού-
µενα δύο προγράµµατα, τα οποία, απ’ ό,τι βλέπω, τα περισ-
σότερα είναι του ΕΣΠΑ. Και διερωτώµαι: Θα εκκινηθεί η οικονο-
µία µε αυτά τα κεφάλαια τα οποία πρόκειται να διατεθούν στην
πενταετία, µε αυτά τα 480 εκατοµµύρια; Ακούµε ότι είναι 3,6 δι-
σεκατοµµύριο το συνολικό εύρος του νέου νόµου. Όµως, βγαίνει
ένα συµπέρασµα, το συµπέρασµα ότι είναι λίγα τα χρήµατα τα
οποία τελικά θα διατεθούν για νέες επενδύσεις. Ένα µεγάλο κοµ-
µάτι αφορά την ολοκλήρωση προηγουµένων. Αυτό, όµως, η ολο-
κλήρωση των προηγούµενων επενδύσεων, δηµιουργεί έναν
προβληµατισµό για το εάν τελικά θα είναι παραγωγικές, τελε-
σφόρες και εάν θα εξυπηρετήσουν τις ανάγκες, ενώ βλέπουµε
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ότι δεν µένουν χρήµατα για το µέλλον. 
Μένουν, όµως, φοροαπαλλαγές, ακούω. Φοροαπαλλαγές οι

οποίες τι σηµαίνουν, κατά τη δική µου αντίληψη; Ότι θα πρέπει
να έχουµε τα χρήµατα να κάνουµε την επένδυση, για να φθά-
σουµε να έχουµε τη φοροαπαλλαγή. 

Ας δεχθούµε, λοιπόν, ότι είναι κάτι σηµαντικό, κάτι ενδιαφέ-
ρον. Περίµενα να εντοπίσω σε αυτόν τον νόµο µία τέτοια διά-
ταξη. Έγιναν ακροθιγώς λίγες νύξεις και ψήγµατα. Περίµενα να
δω άλλες διατάξεις, διότι δεν είναι απλά η λειτουργία των υπη-
ρεσιών για την πραγµατοποίηση της επένδυσης από πλευράς οι-
κονοµικής και µόνο. 

Θέλουµε αδειοδοτήσεις νέων εταιρειών. Χρειαζόµαστε αδει-
οδοτήσεις δραστηριοτήτων. Χρειαζόµαστε περιβαλλοντικές µε-
λέτες. Χρειαζόµαστε εγκρίσεις. Για να κάνουµε µια καινούργια
δραστηριότητα στην Ελλάδα χρειαζόµαστε έγκριση από την πε-
ριφέρεια, από την αποκεντρωµένη διοίκηση, από την κεντρική δι-
οίκηση. Πώς εξασφαλίζονται αυτά, όταν η εµπειρία η ελληνική
µάς λέει ότι µε τις επικαλυπτόµενες δραστηριότητες δεν µπορεί
να ξεκινήσει καµµία δραστηριότητα; Και πότε; Σε µια εποχή όπως
η σηµερινή, όπου κανείς δεν τολµά να διαθέσει ένα ελάχιστο
ποσό, έστω και αν το έχει αποταµιευµένο. Κανείς δεν τολµά σή-
µερα να το διαθέσει. 

Βλέπουµε, λοιπόν, ότι ο νόµος αυτός, όσο και να έρχεται µε
υψιπετή ενδεχοµένως αιτιολογική έκθεση, δεν είναι ρεαλιστικός,
µε την έννοια ότι δεν µπορεί να συνεισφέρει ουσιαστικά τίποτα. 

Ακούστηκαν πολύ ενδιαφέρουσες απόψεις από συναδέλφους
προηγουµένως και ιδιαίτερα για το θέµα του οικονοµικού περι-
γύρου που βρίσκεται η Ελλάδα. Ειπώθηκαν πράγµατα για τη
Βουλγαρία και για άλλες χώρες βαλκανικές. Αντέταξε ο Υπουρ-
γός: «Τι θέλουµε; Θέλουµε να γίνουµε Βουλγαρία;». Παρακολού-
θησα την οµιλία του.

Θα πω, όµως, κάτι άλλο. Θα κάνω έναν παραλληλισµό που ί-
σως ξενίσει. Ποιος είναι ο παραλληλισµός; Έχω εδώ µπροστά
µου τα στοιχεία εκείνα τα οποία η Αλβανία δίνει για να προσελ-
κύσει ξένες επενδύσεις. Ποια είναι; Ο φορολογικός συντελεστής
είναι 15% στα ακαθάριστα έσοδα. Είναι πολύ χαµηλός σε σχέση
µε τον ελληνικό φορολογικό συντελεστή. Και βαίνει µειούµενος,
όταν αυξάνεται η επένδυση. Δεν αυξάνεται ο φορολογικός συν-
τελεστής. Μειούται, όσο αυξάνεται η επένδυση. 

Μήπως, λοιπόν, αυτό το οποίο µας δίνει η Αλβανία σαν παρά-
δειγµα, θα πρέπει να το σκεφτούµε κι εµείς, και αντί να αυξά-
νουµε τους φορολογικούς συντελεστές, να τους µειώνουµε; 

Θα µου επιτρέψετε, κύριε Υπουργέ, να πω το εξής: οι φοροα-
παλλαγές είναι απλά νοµοθετικές. Σε µια ανάγκη µπορεί να µε-
ταβληθεί ο νόµος πολύ εύκολα. Έχουµε δει να ανατρέπονται και
παγιωµένες ακόµα καταστάσεις στο όνοµα µιας αδήριτης οικο-
νοµικής ή άλλης ανάγκης. 

Συνεπώς, οι φοροαπαλλαγές, όπως δίδονται µε έναν τυπικό
νόµο, δεν είναι ασφαλείς και θα είναι ενδεχοµένως και αποτρε-
πτικές. Διότι κανείς δεν θέλει να βάλει τα χρήµατά του σε µια
χώρα η οποία ανά πάσα στιγµή εµφανίζεται µε επιπλέον ανάγκες.
Το ζούµε αυτό την τελευταία οκταετία και περισσότερο. Μην
αναφερθώ στην προηγούµενη δεκαετία 2000-2010, που άρχισε
να βαίνει διογκούµενο το χρέος. 

Νοµίζουµε, λοιπόν, ότι το µοντέλο το οποίο επιλέγετε ελάχιστα
θα συνεισφέρει. Δεν θέλω να είµαι της άποψης ότι θα είναι αρ-
νητικό το αποτέλεσµα, αλλά θα είναι ελάχιστο. Γιατί πώς θα συµ-
βάλει στη µείωση της ανεργίας; Λέτε ότι θα δηµιουργηθούν
περίπου είκοσι χιλιάδες θέσεις εργασίας στο επόµενο πρό-
γραµµα από τον νέο αναπτυξιακό νόµο. Στο ένα εκατοµµύριο
πεντακόσιες ογδόντα χιλιάδες βεβαιωµένους ανέργους οι είκοσι
χιλιάδες θέσεις εργασίας είναι σταγόνα στον ωκεανό. Δεν βγαίνει
άκρη, λοιπόν. 

Προχωρώ, όµως, να κάνω κάποια σχόλια. Είδα µια διάταξη,
την οποία βλέπω ότι τη δέχεστε κι εσείς, κύριοι της Κυβέρνησης.
Επαναφέρετε τον ν.69/1967, αυτή τη νοµοθεσία για τις εταιρείες
εξωτερικού που δραστηριοποιούνται στην Ελλάδα, χωρίς να
έχουν εµπορική ή παραγωγική δραστηριότητα. Αυτό σηµαίνει ότι
θα µπορούσε να αποτελέσει έναν οδηγό και για τη σηµερινή Κυ-
βέρνηση και για όλους τους κυβερνώντες, διότι κάτι πέτυχε για
να την έχουµε σήµερα από το 1967 και να λέµε ότι την εµβέλειά

της τη διευρύνουµε, προσθέτουµε έναν αριθµό θέσεων εργα-
σίας, για να πάρει την άδεια λειτουργίας στην Ελλάδα. Και λέµε
ότι θα µπορεί, µάλιστα, να αφορά και σε συνδεδεµένες επιχειρή-
σεις του οµίλου, οι οποίες δραστηριοποιούνται στην Ελλάδα.
Αυτό µας λέει κάτι. 

Mας λέει ότι η Ελλάδα θα µπορούσε να είναι χώρα παροχής
υπηρεσιών και αυτό θα δηµιουργούσε ένα φορολογητέο εισό-
δηµα, έστω και σε πολυεθνικούς οµίλους. 

Όµως, αυτό δεν το βλέπουµε να πετυχαίνει µε το νέο νοµο-
σχέδιο το οποίο έρχεται, επειδή κάνει το ίδιο σφάλµα που έκανε
και η προηγούµενη νοµοθεσία. Δίνω ένα παράδειγµα: Το 2004
ψηφίστηκε νόµος ο οποίος υποτίθεται ότι θα αντιµετώπιζε τα ζη-
τήµατα του ανταγωνισµού, ότι θα καθιστούσε την ελληνική οικο-
νοµία ανταγωνιστική. Μας είπαν τότε ότι το 2005 ονοµάζεται
«Έτος Ανταγωνιστικότητας» γιατί θα φέρει αποτελέσµατα. 

Όµως, στο τέλος του 2005 αυτό το «Έτος Ανταγωνιστικότητας
2005» έγινε πενταετία ανταγωνιστικότητας και δεν έφερε κανένα
αποτέλεσµα και το 2010 ξεχάστηκε, όπως γνωρίζετε. Και σήµερα
επαναφέρετε διατάξεις που θα κάνουν –υποτίθεται- τη διαφορά. 

Αντί Συµβουλίου Ανταγωνιστικότητας, που είχε συσταθεί το
2004, σήµερα συστήνετε Αναπτυξιακό Συµβούλιο και µάλιστα το
βλέπω και πολυτελές, εάν θέλετε. Η επιστηµονική του επιτροπή
είναι ενδεκαµελής, η δε Επιτροπή των Κοινωνικών Εταίρων και
της Δηµόσιας Διοίκησης έχει είκοσι ένα µέλη. Μπορεί να λειτουρ-
γήσει ένα όργανο µε είκοσι ένα µέλη; Οι διαφωνίες που θα υπάρ-
ξουν είναι δεδοµένες. Δεν θα υπάρχει καν διαιτησία εκεί µέσα.
Τουλάχιστον να µπορούσαµε να βρούµε έναν τρόπο διαιτησίας
να επιλύαµε τις διαφορές. Ούτε αυτό υπάρχει!

Εποµένως και από πλευράς διοικητικής –θα την ονόµαζα- ή
από πλευράς λειτουργικότητας, τι θα κάνει αυτό το Αναπτυξιακό
Συµβούλιο; Δεν θα κάνει τίποτα, όπως δεν έκανε το Συµβούλιο
Ανταγωνιστικότητας, µε το παράδειγµα που έδωσα, του 2004.

Όµως, θέλω να µιλήσω για την κακοδαιµονία της Ελλάδας στα
θέµατα αυτά, που πάντα κρύβεται στην ουρά κάτι ύποπτο. Το
2012 ή το 2013 –δεν µπορώ να είµαι απόλυτα ακριβής αυτήν τη
στιγµή- πέρασε µια διάταξη σε φορολογικό νόµο και είπε ότι επι-
τρέπεται τα αποθεµατικά των ανωνύµων εταιρειών, τα οποία
είχαν µείνει αφορολόγητα για επενδύσεις, να διανεµηθούν υπό
τη µορφή µερισµάτων απλώς εάν φορολογηθούν. 

Ξέρετε ποια ήταν η τύχη αυτής της διάταξης που είχε διάρκεια
έξι ή τέσσερις µήνες; Ήταν γνωστό το πότε νοµοθετήθηκε. Ξέ-
ρετε ποιο ήταν το αποτέλεσµά της; Πήραν όλα τα χρήµατα από
τις εταιρείες, τα οποία προορίζονταν για επενδύσεις, τα πήραν
όλοι, τα έβαλαν στην τσέπη τους, πλήρωσαν έναν µικρό φόρο
µερίσµατος και µετά καταργήθηκε η διάταξη και δεν χρειαζόταν
να µείνουν τα αποθεµατικά. 

Ξέρετε ποια είναι η τύχη των περισσότερων από αυτές τις εται-
ρείες σήµερα; Είτε είναι αδρανείς είτε πτωχευµένες, τα δε κεφά-
λαια, τα οποία ήταν ως αποθεµατικά για επενδύσεις, είναι
σφόδρα ενδεχόµενο να έχουν διοχετευθεί στο εξωτερικό. 

Δεν είναι έτσι, όµως, η οικονοµία, κύριοι της Κυβέρνησης. Δεν
µπορούµε να πούµε ότι η οικονοµία µπορεί να λειτουργήσει µε
τέτοιους στόχους. 

Ο αναπτυξιακός νόµος, λοιπόν -γιατί βλέπω ότι λήγει ο χρόνος
οµιλίας µου, κύριε Πρόεδρε- κατά την άποψή µας δεν προσφέρει
τίποτα. Δεν έχει την πνοή εκείνη η οποία θα µπορούσε να δώσει
το κίνητρο για το ξεκίνηµα, όχι για την ανάπτυξη. 

Δίνω και δύο ακόµη παραδείγµατα: Θα έπρεπε, για να πούµε
ότι θα µπορούσε ελάχιστα να συνεισφέρει, να είχαµε δεσµευτι-
κούς χρόνους χορήγησης των επιδοτήσεων. Αυτό είναι αδύνατο.
Θα έπρεπε να είχαµε εξασφαλίσει τον τρόπο αξιολόγησης, όχι
µόνο µε το Μητρώο Αξιολογητών, όπου θα εγγραφούν. Εδώ τί-
θεται και ένα άλλο ερώτηµα: Ο ένας µόνος αξιολογητής µπορεί
να είναι πτυχιούχος ΑΕΙ ή ΤΕΙ, να ξέρει Πληροφορική πολύ καλά.
Θα µπορεί όµως να έχει τις τεχνικές γνώσεις, εάν µιλάµε για βιο-
µηχανική ή βιοτεχνική επένδυση, και ταυτόχρονα τις οικονοµικές
γνώσεις για να µπορεί να αξιολογήσει εάν πράγµατι η επένδυση
έγινε σωστά µέσα στο πρόγραµµα υπαγωγής και στην έκταση
στην οποία προβλέφθηκε ή θα σπεύδουν όλοι να επιλύουν στο
Υπουργείο και θα µένει ο χρόνος πολύ πίσω;

Ένα άλλο θέµα που θα ήθελα να παρατηρήσω είναι το εξής:
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Μιλάµε για παράβολο, το οποίο αφορά το 0,5‰ µέχρι ενός ορι-
σµένου ποσού. Σωστό. Ανταποδοτικό τέλος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, σε τριάντα δευτερόλεπτα θα τελειώσω.
Βλέπουµε, όµως ότι το 20% του παραβόλου πάει στο δηµόσιο

ταµείο, πάει στις δηµόσιες επενδύσεις. Να το ονοµάσω έξοδο
διαχείρισης; Μήπως είναι πολύ υψηλό; Μήπως πρέπει να µείνει
στους αξιολογητές, να δώσει ένα κίνητρο;

Θα ήθελα να επισηµάνω επίσης ότι εκείνο το οποίο µπορώ να
πω ως θετικό σηµείο του νοµοσχεδίου είναι ότι κάνει µια προ-
σπάθεια να ολοκληρωθούν οι προηγούµενες υπαχθείσες επεν-
δύσεις στους παλαιότερους αναπτυξιακούς νόµους. Εκεί όµως
δεν βλέπουµε τη δυνατότητα της πραγµατοποίησής τους µε τη
γνωστή επταετία, η οποία δίνεται.

Το τελευταίο, που θα ήθελα να αναφέρω, επειδή µε άγγιξε,
είναι στο θέµα των περιοχών ειδικών ενισχύσεων. Δεν έχει σηµα-
σία. Απλώς το αναφέρω για να καταδείξω την προχειρότητα. Στις
περιοχές που χρειάζονται ειδική ενίσχυση και εντάσσονται ήρθε

και η γνωστή Σπετσοπούλα. Αν οι µεγαλοεφοπλιστές ιδιοκτήτες
της είχαν ανάγκη να την εντάξουµε σε επενδυτικά κίνητρα, τότε
δεν µπορώ να κάνω κανένα άλλο σχόλιο!

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εµείς ευχαριστούµε,

κύριε Καρρά.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 0.14’ λύεται η συνεδρίαση για σήµερα Τετάρτη
15 Ιουνίου 2016 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώ-
µατος νοµοθετική εργασία, συνέχιση της συζήτησης και ψήφιση
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµίας, Ανάπτυξης και
Τουρισµού:  «Θεσµικό πλαίσιο για τη σύσταση καθεστώτων Ενι-
σχύσεων Ιδιωτικών Επενδύσεων για την περιφερειακή και οικο-
νοµική ανάπτυξη της χώρας - Σύσταση Αναπτυξιακού Συµβου-
λίου και άλλες διατάξεις», σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη
που έχει διανεµηθεί.
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